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Riječ recenzenata

ne znam šta riječ reforma znači današnjim generacijama. 
Da li je shvaćaju kao termin koji u sebi sadrži onu iskonsku nadu 
svakoga da će se nešto promijeniti nabolje za društvo, naciju i 
pojedinca? Generacijama koje su imale iskustvo u životu prije 
1990. godine reforma znači praznu riječ aklamacijom usvojenu 
na političkim skupovima, do beskonačnosti prepričavanu u 
medijima i brzo zaboravljanu, jer od nje nije bilo nikakvog 
efekta, osim više sumnje, razočaranosti i letargije. Živjeli smo 
u deklarisanom procesu prelaska iz socijalizma u komunizam, 
dakle u permanentnom reformskom procesu, koji je zapravo 
doveo do neočekivanih i neplaniranih revolucionarnih promjena 
– raspada, čak ratova, u društveni sistem liberalnog kapitalizma, u 
kojem su nekada javna dobra ponovo dobila svoje vlasnike, a sam 
sistem čeka i danas da dobije patinu umornosti karakterističnu za 
savremene zapadne demokratije.

naš region, kao dvorište stare evrope, ali i  mjesto gdje se 
susreću interesi velikih sila i ideologija, zapravo je unikatan primjer 
traženja i eksperimentisanja procesima kao što su nacionalno 
pitanje, državnost, integrisanje, funkcionalnost. je li mirom u 
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BiH, stvaranjem kosovske države, riješeno nacionalno pitanje 
albanaca, Srba, Hrvata, Bošnjaka? jesu li u BiH svi podjednako 
nezadovoljni? jesu i biće, sve dok se svaki pojedinac osjeća 
neravnopravnim zbog svoje nacije, vjere, političkog opredjeljenja 
i dok ne bude opšteprihvaćena politička realnost  višenacionalne 
države u kojoj jedinu garanciju dugoročne stabilnosti predstavlja 
konsenzus i nenametanje rješenja sa strane.

Ustavopravni okvir države stvorene  u Dejtonu naravno 
nije idealan, ali je dogovoren. a i funkcioniše već deceniju i po.  
i međunarodna zajednica je imala značajnu pozitivnu ulogu 
u stabilizaciji prilika, ali je uvijek griješila kada nije uzimala u 
obzir multinacionalni karakter države i intervenisala kada je 
jedan narod preglasavan od drugog. jer u suštini tragedija u BiH 
počela je preglasavanjem. i danas je vraćanje na početne pozicije 
i nostalgija za iluzijom nekadašnje socijalističke republike 
najopasnija politika i za zemlju samu, region, evropu. politički 
realizam jeste da nikada više neće biti kao što je bilo. iz tog 
polazišta treba tražiti odgovore kako živjeti u višenacionalnoj 
efikasnoj državi, gdje će reforme dobiti smisao u tome da će svima 
biti bolje i da nikome neće biti tijesno.

Knjiga mog novinarskog kolege Milana ljepojevića „Refor-
ma policije“, ostaće kao svjedok procesa u jednom periodu najnovije 
istorije. Knjiga predstavlja  ozbiljan dokument  koji se temelji na 
onome što predstavlja istinsko novinarstvo, činjenicama. U njoj 
su analitičke konstatacije, a i iskreno opredjeljenje za djelovanje 
koje se temelji na realnostima, a ne željama pojedinih interesnih 
grupa u domaćem društvu i u dijelu međunarodne zajednice. U 
jednoj drugoj ulozi koju sam imao od 2001. do 2005. godine u 
BiH, pratio sam događaje o kojima je  riječ u ljepojevićevom djelu 
i djelimično upoznao i njihovu pozadinu. Sa današnje distance 
mogu reći da je Milan ljepojević pogodio suštinu. a to je politički 
interesna koalicija određenih krugova međunarodne zajednice i 
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centralistički orijentisanih domaćih snaga da poslije uspješnog i 
opravdanog stvaranja zajedničkih profesionalnih oružanih snaga 
nastave proces i objedine i policiju. ideja za takozvanu reformu 
policije rođena je u Sarajevu u samozadovoljstvu tadašnjeg 
visokog predstavnika sa reformom vojske i proslijeđena u 
Brisel, da bi se vratila kao ozbiljan uslov BiH za njen dalji put 
integracije. već tada interno izražena sumnja od strane pojedinih 
predstavnika država o kredibilnosti takvog uslova nije se uzimala 
u obzir, nasuprot pragmatizmu dijela međunarodne birokratije u 
BiH, kojima su funkcije nedvosmisleno i životna prilika ličnog 
materijalnog obezbjeđenja. neupućena javnost uvijek traži neke 
više, pozitivne razloge za ideje koje dolaze iz međunarodnih 
centara moći. a iza scene događaju se vrlo prozaične ljudske 
priče o korisnosti i beskoristnosti. Bez velikih ideoloških parola, 
a sa puno interesa pojedinačnih i grupnih. o tome nemilosrdno 
svjedoči djelo Milana ljepojevića. Dokumenti, izjave, novinski 
članci, komentari razotkrivaju vještački stvoreni problem koji je 
najviše štete donio BiH, stvarao političke konflikte i trovao opštu 
atmosferu u javnosti. autore policijske reforme zapravo nije 
interesovala policija, već centralizovanje države i politički sistem 
jedan građanin – jedan glas. Da su malo zavirili u posljednje 
godine nekadašnje federacije vidjeli bi jedan od osnovnih uzroka 
raspada i tragediju multinacionalne države. a možda i jesu, ali 
nisu uzeli u obzir jer im je kriza trebala. 

policije u BiH dijelile su dobro i loše sa poslijeratnim 
društvom i društvom u specifičnoj tranziciji, ali i bez sumnje sve 
više su postajale javna služba u funkciji čuvara zakona. Uprkos 
pojedinačnim devijacijama otarasile su se dnevne politike i uticaja 
i postajale su efikasnije. Međusobna saradnja na svim nivoima 
dokazivala je da teritorijalna, entitetska organizovanost nije 
predstavljala smetnju. Dakle, i prema primjerima iz pojedinih 
evropskih zemalja njeno centralizovanje bilo bi suvislo. opšte 
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mišljenje u Banjaluci jeste da se tim pokušajem radilo o ataku na 
dejtonsku BiH i nastojanju da se stavi pod kontrolu Republika 
Srpska. Svi ozbiljni politički akteri kontinuirano su stavljani pod 
sumnju i kriminalizovani. njihovo političko nadmetanje koristilo 
se za intrige koje bi poljuljale njihovo jedinstvo o neupitnosti 
Republike Srpske. ovo se i dalje događa, jer određeni krugovi 
međunarodne zajednice i dalje smatraju da efikasna država 
po njihovoj mjeri znači – centralizovana građanska Bosna i 
Hercegovina i da su glavni kočničari Srbi. Hrvatski narod u 
BiH praktično je isključen  iz odlučivanja, a njihovo eliminisanje 
i disciplinovanje kulminiralo je zatvaranjem i procesuiranjem 
predsjednika HDZ BiH dr Dragana Čovića i biranjem hrvatskog 
člana predsjedništva glasovima bošnjačkog izbornog tijela.

Slični pokušaji postoje i dan-danas, na primjer i protiv 
predsjednika SnSD-a i premijera Republike Srpske, Milorada 
Dodika. Sve u sklopu spremanja terena za zahvate koji se zovu 
ustavne reforme, kontrolisane i dozirane izvana.

prije nego bismo mogli ući u ozbiljno otvaranje osnovnih 
pitanja u državi Bosni i Hercegovini, treba pažljivo pročitati 
“Reformu policije”. Milan ljepojević nije birao činjenice. Sve 
su u knjizi. Svjedoče o stranputicama međunarodne brige i 
upozoravaju da se  bez strpljivog filigranskog rada i razumijevanja 
duše naroda, ne može pozitivno završiti ni jedan proces koji u 
osnovi nije dogovoren u domaćoj avliji.

neupućeni čitalac pitaće se, čitajući „Reformu policije“ – 
da li je to moguće? a svako onaj ko ozbiljno prati procese u BiH, 
pitaće se – dokle? i autor se pita, kao i svi njegovi sugrađani koji 
žive u BiH i koji su iskreno spremni na dijalog i rješenja postignuta 
kompromisom. pouka je ova „Reforma policije“, čija suština 
je priča o intrigama, spekulacijama, zavjerama, bezidejnosti 
i beskrupoloznim interesima. Reforma koja u sebi nosi takve 
karakteristike može se svrstati u redove onih parolaških reformi 
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koje su parolama obmanjivale javnost i produžavale život 
elitama. Dio međunarodne elite udomljene u BiH, shvaćamo, 
tako preživljava.

jasno upozorenje koje sadrži djelo Milana ljepojevića 
ponovo me uvjerava da u BiH postoje i intelektualne i političke 
elite sposobne za istinske reforme koje će dugoročno eliminisati 
neizvjesnosti u BiH i u regionu. 

Tadej Labernik
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politika je menadžment jako visokog nivoa i velike 
složenosti. Bez dobre politike nema ni stabilnosti, a kamoli razvoja 
jedne društvene cjeline. policija je samo jedan od elemenata 
stabilnosti jednog društva. politika je ta koja mora stvoriti uslove 
za kvalitetan rad policije. Zbog toga je neophodna reforma policije, 
ali stvarna suštinska reforma, a ne samo formalna, te pogotovo 
ne „reforma“ koja će nastaviti nestabilnost na ovim prostorima. 
Sve se, normalno, mora odvijati u okvirima postojećeg ustavnog 
sistema.

Za izgradnju BiH i Republike Srpske i stvaranja stvarno 
stabilnog i funkcionalnog sistema potrebno je mnogo znanja. 
Znanje je naše najjače oružje za vođenje konstruktivne politike, 
kojim možemo razvijati sebe, ali i oduprijeti se destruktivnoj 
politici prevara, koja već dugo vlada u čitavom ovom regionu. 

jedna od fundamentalnih nauka je matematika. primijenje-
na matematika i matematičke metode stoje iza svega i itekako 
se primjenjuju u politici. primjenjuju se na nama ili ih i sami 
primjenjujemo. To čine čak i oni koji u svome redovnom obrazo-
vanju nisu izučavali matematiku, a da toga nisu ni svjesni.

Tridesetih godina prošlog stoljeća za rješavanje velike 
krize u americi kroz ekonomiju u svakodnevnu praksu uvedene 
su statističke metode. Razvojem računarske tehnike numeričke 
metode su postale dio svakodnevnog života, a ne samo teorijska 
naučna disciplina. Danas kad upalimo računar matematičke 
metode primjenjujemo, a da toga više nismo ni svjesni.
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Teorija haosa kao matematička oblast koja postoji već više 
od pedeset godina je jako brzo uvedena kao praktična metoda 
u vođenju velike politike, a sprovode je velike sile nad nama 
malima po čitavom svijetu. Toga sam postao jako brzo svjestan 
kad se planirani haos počeo dešavati nama i kada se počela rušiti 
i raspadati SFRj, jedna organizovana i stabilna zemlja u kojoj smo 
nekad živjeli. Tad su počele biti uvođene iznenadne i neočekivane 
Dirakove funkcije, koje su počele strašno uticati na stabilnu 
ravnomjernu Heivsajdovu funkciju koja je do tada dominirala. 
naravno da pokušavam pojednostaviti stvari da bih pojasnio 
jako složene matematičke procese koji su u politici primijenjeni. 
Uvođeno je jako mnogo očekivanih, ali i iznenadnih funkcija kako 
bi se upravljalo političkim procesima. Te matematičke funkcije su 
bile strani, ali i domaći političari koji su uticali na nestabilnost 
sistema.

To nam se dešava i danas. Čitajući ovu knjigu nadam 
se da ćete lako prepoznati ko su domaće, a ko strane funkcije, 
dobroćudne ili zloćudne. Čime su motivisane da bi trajale, koliko 
su konstruktivne ili koliko destruktivne. Ratno i poslijeratno 
profiterstvo je stvorilo jedan sistem, jednu hobotnicu, koja želi da 
se održi zbog sopstvene koristi, dok istovremeno urušava društvo 
kojem ne dozvoljava da se razvija. U taj sistem su spregnuti i 
pojedini predstavnici međunarodne zajednice. a jedini razlog je 
da bi se nastavio kontinuitet sopstvenog parazitskog postojanja. 

Čitajući ovu knjigu dok sam bio na odmoru vrlo polako, 
sa računara, pomislio sam da je pisana kao da je rađena po 
stenogramima ili kao da je vođen dnevnik o svim tim dešavanjima. 
Da i sam nisam učestvovao u stvaranju višegodišnje arhive, kako 
u pisanom tako i elektronskom obliku, pomislio bih da čitam 
roman koji sam nekad pročitao ili film koji sam zaboravio pa 
me tek scene koje se pojavljuju pred mojim očima podsje’aju na 
već viđeno. Kraj znam i pisac me polako vodi ka njemu. Knjiga 
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je u stvari sačinjena od novinskih članaka i ostalih dokumenata 
koji su korišteni, povezana britkim analitičim metodama autora. 
podsjeća nas ali i razotkriva sve složene procese koji su se dešavali, 
koje smo tada pratili kroz medije ili koje sam čitao u materijalima 
narodne skupštine i vijeća naroda Repubike Srpske. Razotkriva 
i razgolićuje likove i njihove uloge. Ukazuje na procese koji se 
i sada dešavaju kroz popis imovine koristeći iste „matematičke 
metode“. 

priča o „šargarepi i štapu“ više ne prolazi. Mi nismo zečevi, a 
štapa se ne bojimo jer smo prošli jedan dug i težak period života kao 
nesretna generacija kojoj se desio grozni rat. Svjesni smo da samo 
politikom zdravog razuma, znanjem i demokratskim metodama 
možemo stvoriti stabilan sistem koji će nastaviti da gradi mlade 
snage koje su već tu. Barijere i borba s dezinformacijama mogu se 
prevazići samo vlastitom inteligencijom.

Knjigu sam čitao polako i detaljno. iz velike količine 
arhivskog materijala izvučeno je samo ono što je najbitnije da bi 
se složila cjelina. po meni, knjiga ne sadrži ni jednu riječ viška ili 
manjka. Činjenice i argumenti govore sami za sebe.

„Reformu policije“ sam čitao polako i detaljno, a kad mi 
je autor predložio da napišem recenziju učinio sam to u jednom 
dahu.

Franc Sošnja



15

REFORMA POLICIJE U BiH

uvod

Riječ, odnosno pojam koji se u posljednjih deset godina 
najviše upotrebljava u Bosni i Hercegovini, svakako je ReFoRMa. 
prije nego što počnemo pisati o reformi policije u BiH, što je tema 
ove knjige, objasnićemo šta uopšte znači reforma.

Reforma znači značajnije promjene u društvenim odnosi-
ma, političkom sistemu, državi, pravu itd. koje se odigravaju 
u okviru iste društveno-ekonomske formacije, istog sistema, 
odnosno – ne predstavlja njegovo potpuno kvalitativno mijenjanje. 
Reforma se obično pojmovno i faktički suprotstavlja revoluciji 
ili se one pojmovno razlikuju, mada se u mnogim istorijskim 
procesima – u smislu evolucije – javlja s revolucijom kao jedna 
linija kretanja evolucije. progresivne reforme mogu i pripremati 
teren za revolucionarne promjene.

Zavisno od oblasti na koju se reforma odnosi, može se 
govoriti o ekonomskim reformama, političkim, zakonodavnim 
i sl. Kao nosioci borbe za reforme mogu se javljati različite 
društvene snage iako je samo izvođenje reforme po pravilu u 
rukama vladajuće klase. prema svojoj usmjerenosti i društvenim 
snagama kao i prema svom domašaju reforme mogu biti potpunije 
ili djelimične, stvarne ili spoljne i formalne.
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istorijskih primjera za razne vrste reformi ima mnogo 
i svaka od njih ima svoje osobenosti. nekima se opravdano 
pridaje poseban značaj – npr. agrarne reforme, ustavne reforme 
i sl. U političkom životu sklonost ka reformama se uglavnom 
vezivala za liberalne i progresivne građanske partije, nasuprot 
konzervativnima. ovako je o reformi pisao eminentni srpski 
akademik, profesor pravnog fakulteta u Beogradu, jovan 
Đorđević. Šta su reforme u Bosni i Hercegovini, a posebno 
reforma policije, jedan od odgovora će dati ova knjiga.
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Reforma policije

Reforma policije u BiH je bila više pokušaj reforme Ustava 
nego način pravljenja efikasnije, funkcionalnije i profesionalnije 
policije. pod formom reforme policije odvijao se scenario unita-
rizacije i centralizacije BiH i razvlašćivanja Republike Srpske. 
Ukidanje Ministarstva unutrašnjih poslova RS je značilo potpuno 
eliminisanje nadležnosti institucija Republike Srpske i nakon 
prenosa tih nadležnosti na BiH Republika Srpska bi postala 
obična ljuštura. 

Knjiga je podijeljena u dva dijela:
– pRvi: pRipReMa Za ReFoRMU, koja počinje počet-

kom januara 2003. godine, tačnije inauguracijom policijske mi-
sije evropske unije u BiH (15. januara 2003) u Sarajevu, najave 
reforme, 3. decembra 2003. godine i početkom reforme 20. maja 
2004. godine, koja je uz permanentnu medijsku kampanju o 
kriminalizaciji Republike Srpske i kraj priprema za samu tzv. 
Reformu. 

– DRUGi: ReFoRMa poliCije koja počinje 20.5.2004. 
najavom tadašnjeg predsjedavajućeg Savjeta ministara BiH, ad-
nana Terzića, da će u narednih mjesec dana „formirati ekspertsku 
komisiju koja će do kraja godine pripremiti zakone za reformu 
policije u BiH“. Reforma će trajati do 25. februara 2005. godine 

REFORMA POLICIJE U BiH
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kada Dom naroda parlamentarne skupštine BiH usvoji set zakona 
o reformi policije. Ukupno tri godine, devet mjeseci i pet dana je 
potrošeno na ovu, nazovimo, reformu. akademik jovan Đorđević 
ovo sigurno ne bi nazvao reformom već drugačijim pojmom. Šta 
je to drugačije, pokazaće naredni redovi. 
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PRVI DIO

DOLaZak 

nadzor nad policijom u dejtonskoj Bosni i Hercegovini do 
1. januara 2003. godine je imao ipTF odnosno Ujedinjene nacije 
a od tada „starateljstvo“ nad njima preuzima evropska unija, 
odnosno policijska misija evropske unije u BiH, koja je i zvanično 
inaugurisana 15. januara 2003. god.

Ceremoniji su, osim tadašnjih domaćih zvaničnika, pri-
su stvovali i ministar inostranih poslova Grčke u svojstvu 
predsjedavajućeg evropske unije, jorgos papandreu i komesar 
evropske unije za zajedničku vanjsku politiku i sigurnost Havijer 
Solana. 

„evropska unija pridaje veliki značaj ovoj policijskoj misiji, 
prije svega zbog toga što je ovo prva misija eU koja je upućena s 
ciljem uspostavljanja sigurnosti u nekoj zemlji, a koja je bazirana 
na zajedničkoj evropskoj, spoljnoj, sigurnosnoj ali i odbrambenoj 
politici“, rekao je Solana.
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„Činjenica da od 33 zemlje, koliko ih je poslalo svoje 
policajce u sastav eUpM-a, njih 18 nisu članice evropske unije, 
pokazuje spremnost Unije ka daljem širenju“, precizirao je 
Solana i dodao da će se nastaviti rad na daljoj profesionalizaciji 
policijskih snaga BiH, baziranih na političkoj nezavisnosti i 
savremenim, demokratskim standardima. „ovo je još jedan korak 
ka približavanju BiH evropskoj uniji“, kazao je Solana.

jorgos papandreu je rekao da je „BiH uključivanjem 
u proces stabilizacije i pridruživanja pokazala želju da bude 
punopravni član integrisane evrope“.

Tadašnji visoki predstavnik međunarodne zajednice u 
BiH, pedi ešdaun, rekao je da je „vladavina zakona u BiH cilj 
ka kojem se mora bezuslovno ići a izgradnja policijskih snaga 
na savremenim evropskim standardima je jedan od najbitnijih 
koraka ka tome“. 

profesionalne policijske snage, koje djeluju u skladu 
sa zakonom i koje služe građanima, kamen su temeljac svake 
civilizovane zajednice. To je ono što ljudi u ovoj zemlji zaslužuju i 
traže, odnosno najbolje policijske snage, koje rade prema najboljim 
evropskim standardima, dodao je ešdaun.

Komesar eUpM-a Sven Frederikson naznačio je da su 
zajednički prioriteti ove misije i policijskih snaga u BiH, sigurnost 
povratnika i borba protiv organizovanog kriminala.

Govoreći na ceremoniji inauguracije tadašnji predsjedava-
jući predsjedništva BiH, Mirko Šarović je rekao „kako će osnovni 
zadatak ove misije biti da pomogne domaćim vlastima na izgradnji 
profesionalne i savremene policije, koja će se moći efikasno boriti 
protiv korupcije i organizovanog kriminala“.

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić je 
istakao da je međunarodna zajednica do sada uložila mnogo 
truda i sredstava u formiranje policije u BiH da bi bio postignut 
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sadašnji nivo njene razvijenosti i usklađenosti sa modernim 
evropskim standardima.

„BiH je potreban sistem sigurnosti po uzoru na evropski. 
Dajte da i u ovoj zemlji primijenimo savremene standarde bez 
suvišnih prelaznih rješenja“, dodao je tadašnji predsjedavajući 
Terzić. 

kRIMInaLIZaCIja

opšte stanje ili sliku Republike Srpske tih januarskih dana 
2003. godine možda najbolje ilustruje izjava otpravnika poslova 
američke ambasade u BiH, Kristofera Houa koji, komentarišući 
sastav nove vlade Republike Srpske, koju predvodi Dragan 
Mikerević, kaže: „veliko je pitanje kakvu će vladu dobiti Repub-
lika Srpska i da li će sa njom moći da sarađuje međunarodna 
zajednica. vrlo jasno smo rekli da je nekoliko imena kandidata o 
kojima se govorilo kao o budućim ministrima – obična šala“.

„To su ljudi koji predstavljaju kriminal i vraćanje na stanje 
nasilja i podizanje tenzija. To su ljudi koji rade za sebe, a ignorišu 
potrebe običnih građana. To su ljudi koji imaju reputaciju 
kriminalaca, lopova... jednostavno, obični građani znaju ih kao 
ljude koji gledaju kako da se oni i njihovi prijatelji obogate, a ne 
rade ništa da bi vlast funkcionisala. ali ako ljudi ovdje, u Republici 
Srpskoj, žele da imaju vlast koju čine takvi ljudi, onda moja vlada 
neće imati ništa protiv toga“, kaže Hou. „To nije ono što su pričali 
lideri stranaka koji učestvuju u formiranju vlasti, uključujući tu 
i SDS. Mi, jednostavno rečeno, od nove vlade očekujemo djela 
a ne riječi“, rekao je Hou, govoreći o sastavu vlade Dragana 
Mikerevića.

predsjednik SnSD Milorad Dodik toga 17. januara 2003. 
godine, praveći analizu stanja u Republici Srpskoj, kaže: „pret-
hodnu vladu Mladen ivanić je krstio kao vladu eksperata, 
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objašnjavajući, zajedno sa drugom mu Kalinićem, da tu i nema 
SDS-a. po rezultatima, to je bila ‘epp vlada’, jer su to u svakom 
slučaju bili eksperti za prevaru i pljačku, u čemu je prednjačio 
ivanić, ponosno prodajući Kristal banku za jedan evro i Banjalučku 
banku u bescjenje svom ministru Milenku vračaru, a ministar 
za saobraćaj i veze Branko Dokić, zaključujući debele ugovore 
za izgradnju autoputa, još prije izbora (čemu onda Direkcija za 
puteve), gradnju Televizije, te za ulaganje u Telekom i njegovu 
nezakonitu privatizaciju. nije mane ni SDS-u i prodaji struje u 
bescjenje, te carinskim utajama. Kriminala i korupcije je toliko 
da se po mjerilima svjetskih organizacija ne može ni izmjeriti ni 
odrediti. nije samo kriminal bio u pljačkaškoj privatizaciji, nego i 
u većini ministarstava. iako su podnošene brojne krivične prijave, 
o tome ćuti MUp RS, javno tužilaštvo, antikorupcioni tim oHR-a. 
Da li je to zaštita kriminalaca ili je to već saučesništvo?

Sve je to urađeno uz blagoslov oHR-a, pa je razumljivo da 
nacionalisti i oHR dijele i odgovornost za vrijeme koje nastupa. 
Kakva su vremena pred nama, vidjeće se. ovo je vrijeme u kojem 
BiH očekuje užasan kraj, ili kraj bez užasa.

„Zato će novoj–staroj vladi koju vode paranacionalne 
stranke, narod biti najveća opozicija i zato je ta vlada pala i prije 
nego što je formalno izabrana“, govorio je januara 2003. godine 
Dodik.

naMETanja

visoki predstavnik pedi ešdaun, 24. januara 2003. godine, 
donio je paket mjera da bi, kako je zvanično obrazložio, „pomogao 
BiH u naporima da se suprotstavi organizovanom kriminalu i 
korupciji“.

nametnuo je Krivični zakon BiH i Zakon o krivičnom 
postupku BiH koji će omogućiti odjelu Državnog suda za teška 
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krivična djela da odmah počne sa radom. Zakon o zaštiti svjedoka 
i Zakon o sudskoj policiji BiH, kao i izmjene i dopune postojećih 
bh. zakona o Tužilaštvu i Sudu BiH, doprinijeće procesuiranju 
predmeta pred Sudom BiH na odgovarajući način, saopšteno je 
iz oHR-a.

ovi zakoni će omogućiti Sudu BiH da počne sa radom, te 
da ta institucija zauzme centralno mjesto u okviru strategije za 
borbu protiv organizovanog kriminala u BiH.

ešdaun je donio i odluke kojima se proširuje i dopunjava 
mandat nezavisne pravosudne komisije, koja ima ulogu 
sekretarijata visokih sudskih i tužilačkih savjeta. odlukom 
se, takođe, proširuje mandat ogranka za vladavinu prava 
međunarodne zajednice, tako da obuhvata i praćenje suđenja s 
ciljem osiguravanja pravičnosti. 

obrazlažući nametanje ovih zakona ešdaun je rekao 
„da su njegovi prioriteti, prioriteti bh. građana, pravda i posao. 
Sposobnost BiH da se efikasno suprotstavi kriminalu, te efikasnost 
sudova, od izuzetne su važnosti za građane ove zemlje. Današnji 
dan predstavlja važnu prekretnicu kada pravda postaje realnost 
u BiH, kao i bitan korak u provođenju reforme.“

BankE

Kraj januara 2003. godine obilježavaju banke. Tako 30. 
januara u javnost dospijeva vijest o novoj „pljački banke“. 
U dogovoru sa američkim biznismenom srpskog porijekla 
Slobodanom pavlovićem, nova banjalučka banka, čiji je 
predsjednik bivši ministar finansija u vladi RS, Milenko vračar i 
poreska uprava RS, pred kraj prošle godine su se „dokopale“ dva 
miliona maraka vrijednog poslovnog prostora u Doboju za samo 
jedan evro.
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prema sadržaju, u tajnosti sklopljenog ugovora između 
nove banjalučke banke i pavlović internešnal bank iz Bijeljine, 
čiji je većinski vlasnik Slobodan pavlović, banka na čijem je čelu 
Milenko vračar za jedan evro je dobila hiljadu kvadratnih metara 
poslovnog prostora u zgradi privredne banke Doboj, u strogom 
centru. po ugovoru, taj prostor je nova banjalučka banka dobila 
za jedan evro, jer je prepustila kupovinu privredne banke Doboj 
pavlovića banci. U novoj banci su tada tvrdili da imaju bolju 
ponudu od pavlović banke.

pet dana prije prodaje privredne banke Doboj, u spornom 
ugovoru između pavlovića banke i nove banjalučke banke, 
dogovoreno je da se poreskoj upravi RS besplatno (po cijeni od 
jednog evra) ustupi 433 kvadratna metra u zgradi. Zanimljivo je 
da se ta ista stavka nalazi i u konačnom ugovoru o prodaji banke 
sklopljenom pet dana kasnije.

Glavni revizor Republike Srpske, Boško Čeko, 3. marta 
2003. godine objašnjava i elaborira Revizorski izvještaj o 
privatizaciji Kristal banke koju je za jedan evro prodala vlada 
Mladena ivanića.

„Tvrdim da nema propisa koji dozvoljava da se jedno 
pravno lice, jedna banka, oslobađa i da njihova potraživanja 
preuzima budžet. nije budžet kreditna organizacija. Banka 
je kreditna organizacija i ona se ne može osloboditi obaveza, 
pogotovo onih koje je dužna da plati budžetu.“

Čeko precizira „da zakon jasno kaže da svaka banka 
koja je nelikvidna, ne samo Kristal banka, mora da ide u proces 
likvidacije. U suprotnom se mora mijenjati zakon. Ministarstvo 
finansija u svom prigovoru kaže da su se obaveze Kristal banke 
morale isknjižiti jer bi banka bila u gubitku. pitam se ko koga 
obmanjuje. Trebalo je da se utvrdi stvarno stanje te banke, pa ako 
je u gubitku, da se pokrene postupak ili likvidacije ili izmjene 
zakona.“
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Govoreći o odgovornosti, Čeko kaže da je „njegovo 
mišljenje da istražni organi treba da istraže i utvrde odgovornost 
lica koja su učestvovala i doprinijela da dođe do takvog stanja. ne 
samo kada je u pitanju specijalni izvještaj o reviziji Kristal banke, 
nego i oni izvještaji koji govore o vansudskim poravnanjima koja 
smo konstatovali kada smo obavljali reviziju računa vlade RS. i 
u tim izvještajima vlada RS je preuzela određena potraživanja 
izuzetno loših kredita. pitanje je da li se ti krediti uopšte mogu 
naplatiti.

Govoreći o nalazima specijalnog revizora međunarodne 
zajednice o poslovanju elektroprivrede RS i višemilionskim 
pronevjerama, glavni revizor RS Boško Čeko je istakao „da 
je zabrinjavajuće ono što je konstatovao specijalni revizor o 
poslovanju elektroprivrede RS, u smislu da je i ranije rađena 
revizija računa ep RS a da po tom izvještaju ništa nije učinjeno da 
se te nepravilnosti otklone“.

Šef ekonomskog i političkog odjela evropske komisije u 
Sarajevu i zamjenik šefa evropske komisije u BiH, Renco Davidi 
koji se 14. marta 2003. godine sastao sa Glavnim revizorom RS 
Boškom Čekom, rekao je „da je Služba za reviziju RS primjer 
dobrog rada i da se nada i očekuje da i ostale institucije u BiH 
dostignu visoke standarde koje primjenjuje Služba za reviziju 
javnog sektora RS“.

RaTni ZloČin

Ministarstvo finansija SaD-a saopštilo je 11. marta 2003. 
godine da Momčilo Mandić štiti Radovana Karadžića tako što 
ima velikog uticaja a može se reći i kontrolu, nad sudstvom u 
Republici Srpskoj, MUp-om RS i obavještajnom službom. S 
obzirom na to da je nekada bio ministar pravde RS i jedan od 
čelnika MUp-a, komandovao je i davao naređenja specijalnim 
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policijskim jedinicama i drugim snagama u operacijama etnič-
kog čišćenja. Mandić takođe sarađuje i sa sadašnjim šefom 
obavještajne službe RS.

Momčilo Mandić je glavni finansijer Karadžića, jer ima 
kontrolu nad inkriminisanim preduzećima koja su povezana sa 
podzemljem, poslovnim prevarama, fiktivnim pozajmicama i 
ostalim sumnjivim aktivnostima koje mu donose zaradu i na taj 
način on finansira Karadžića, navodi se u saopštenju Ministarstva 
finansija SaD objavljenom na sajtu Stejt departmenta naslovljenom 
kao: „operacija Balkansko zlo: raskrinkavanje mreže podrške 
Radovanu Karadžiću“.

Direktor obavještajno-bezbjednosne službe Republike 
Srpske, Risto Zarić, istog dana demantovao je navode da ova služba 
štiti Radovana Karadžića i ostale optužene za ratne zločine. „Sa 
indignacijom odbijam takve insinuacije da je oBS, a pogotovo ja, 
u vezi sa pomenutim ličnostima. Služba na čijem sam čelu je prva 
od obavještajnih agencija u BiH koja je još 1998. godine doživjela 
istinsku transformaciju, po evropskim standardima. To je služba 
bez policijskih ovlaštenja, više informativnog karaktera“. 

„oBS samo prikuplja informacije i ustupa ih određenim 
institucijama koje imaju policijska ili druga ovlaštenja. oni nadalje 
preduzimaju određene mjere i radnje, iz svoje nadležnosti“, kazao 
je Zarić. 

POSLanICI

poslanik SRS RS u parlamentu BiH Mirko Blagojević je, 
govoreći o kriminalnom „miljeu“ u Republici Srpskoj, rekao 14. 
marta 2003. godine da je „grupa okupljena oko Milanka Mihajlice 
i pantelije Damjanovića kao neka advokatska grupacija koja po 
službenoj dužnosti štiti sve kriminogene grupe koje su iznikle iz 
vlasti Republike Srpske“.
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„oni su napadali ljude koji su prozivali odgovorne iz 
carinske afere a sada napadaju sve one koji žele istinu o aferi 
u elektroprivredi RS. istovremeno ta grupa oko Mihajlice i 
Damjanovića vrši pritisak na javne medije, čak i prijete, posebno 
RTRS-u. Damjanović koji je delegat u vijeću naroda vrši pritisak 
na pravosuđe“.

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik izjavio je 18. marta 
2003. god. da je tripartitetni savez SDS-a, pDp-a i SDa u službi 
očuvanja kriminalnog okvira u Republici Srpskoj. Republički 
organi ne rade ništa na razbijanju ovih kriminalnih grupa a u 
Republici Srpskoj caruje okvir koji treba da obezbijedi egzistiranje 
ovih grupa.

“Ministarstvo unutrašnjih poslova RS predstavlja okvir za 
očuvanje ovih kriminalnih grupa koje su aktivne u Banjaluci i RS. 
Da nije tako, demantovali bi nas akcijama koje sprovode. vlada 
RS nema kapaciteta da pokrene bilo kakve promjene u društvu i 
činjenica je da državni organi vrve od nezakonitosti“. 

uPOZOREnja

Komesar policijske misije evropske unije u BiH Sven 
Frederikson je, nakon sastanka s rukovodstvom Centra javne 
bezbjednosti Banjaluka 20. marta 2003. godine, rekao „da je borba 
protiv organizovanog kriminala i zaštita povratnika i pripadnika 
manjinskih naroda prioritet za pM eU. jedan od najvećih 
problema sa kojima se policijske snage u cijeloj BiH suočavaju 
jeste nedostatak kredibiliteta u očima javnosti. policija mora biti 
otvorenija prema zahtjevima društva“.

„policija ne može sama uspjeti u tim namjerama. Stanov-
ništvo treba imati povjerenja u njih, ni jedna policijska snaga u 
svijetu ne može uspješno obavljati svoj posao bez povjerenja u 
javnosti“, rekao je Frederikson.
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Direktor policije RS Radomir njeguš optužio je 20.3.2003. 
god. pravosuđe Republike Srpske za neadekvatno procesuiranje 
krivičnih prijava. 

„Sudovi u RS ne procesuiraju predmete koje im dostavljaju 
službe MUp-a RS, jer preko 30 krivičnih prijava protiv bivših i 
sadašnjih funkcionera na najvišim pozicijama u vlasti Republike 
Srpske stoji već dvije godine“.

predsjednik Udruženja sudija i tužilaca RS, Mirko Dabić, 
rekao je da njeguš u javnost iznosi neprovjerene podatke i gole 
optužbe. Uostalom, mnogi procesi su još u toku, naglašava Dabić 
i dodaje za svaku ocjenu treba imati egzaktne podatke.

Direktor Međunarodne krizne grupe za Srbiju i Crnu Goru 
Džejms lajon, analizirajući stanje u Republici Srpskoj 25.3.2003. 
god., kaže: „Republika Srpska liči na igralište za kriminalce na 
svim nivoima. To je vidljivo iz ekonomskog stanja u RS koje se iz 
dana u dan pogoršava. vlast u Republici Srpskoj je kriva za to, jer 
stalno nalazi način da obiđe zakon i prevari narod“. 

lajon koji je u Beograd otišao sa mjesta šefa iCG-a u 
BiH, kaže da su veze između tzv. bosanskog lobija u Beogradu i 
patriotskih nacionalnih snaga u Republici Srpskoj veoma jake.

ZaMjEna

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik pozvan je od strane 
MUp-a RS u Centar javne bezbjednosti u Banjaluci radi, kako u 
pozivu stoji, „davanja određenih objašnjenja“. Dodik je 15. aprila 
2003. godine, nakon saslušanja u policiji, rekao da ono ima težak 
politički prizvuk i da se radi o velikoj grešci. 

„Razlog poziva su moje izjave koje sam dao o sastanku 
koji sam imao sa ubijenim premijerom Srbije Zoranom Đinđićem 
i srbijanskim ministrom pravde vladanom Batićem, kada sam ih 
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upozorio da se pripremaju neke akcije protiv vlade Srbije. Svoje 
odgovore na postavljena pitanja sam dao. odazvao sam se pozivu 
policije kao čovjek koji poštuje institucije vlasti, iako smatram da 
u njima ima jedan broj ljudi koji su tu da bi umanjili značaj nekih 
procesa, kao što je borba protiv kriminala“, rekao je Dodik nakon 
jednosatnog davanja izjave.

„Rekao sam da nemam razloga da skrivam podatke od 
MUp-a RS i da sam sve već javno iznio. pitam se kako je moguće 
da o tim stvarima i tim upozorenjima nadležne institucije ne 
znaju ništa. na sastanku u Beogradu rekao sam Zoranu Đinđiću 
da postoji veza kriminala Republike Srpske i Srbije i identifikovao 
to kroz nekoliko grupa koje postoje u prijedoru, Banjaluci i na 
istoku Republike Srpske. nisam operativac i doušnik policije 
ali odluka da se uhapsi određen broj ljudi u Srbiji koji ima veze 
sa Republikom Srpskom potvrđuje da postoji ta sprega“, kaže 
Dodik.

PITanja

Dodik je upitao ministra policije RS Zorana Đerića kada 
će na razgovor pozvati lica koja su glavni revizor RS i Skupština 
označili kao one koji su nezakonito privatizovali Kristal banku 
i privrednu banku Doboj, kada će na razgovor pozvati glavnog 
urednika „Glasa srpskog“ koji je iz Banjaluke 14. aprila objavio 
intervju sa Momčilom Mandićem, dok je to lice MUp Srbije tražio 
i hapsio.

Dodik je upitao ministra policije kada će obavijestiti 
javnost o tome dokle je stigla istraga o ubistvu policijskih 
funkcionera ljubiše Savića Mauzera, Željka Markovića, Srđana 
Kneževića, privrednika Riste jugovića i o atentatu na novinara 
Željka Kopanju.
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Takođe, Dodik pita Đerića kada će javnost obavijestiti o 
tome da su u 84 racije zaplijenili gram kokaina, kada je prilikom 
samo jedne racije 2000. god. kod Slobodana Šolaje pronađeno 
više od 150 kilograma kokaina, a da ne govorimo o razbojničkim 
napadima na banke.

Dodik je na kraju upitao premijera RS i poslanike narodne 
skupštine RS da li su zadovoljni radom ministra policije i upozorio 
da u povodu najnovijih dešavanja javnost Republike Srpske 
očekuje jasne odgovore ministra policije.

Grupa radnika Kriminalističke službe MUp-a Republike 
Srpske uputila je 18.03.2003. ministru policije Zoranu Đeriću 
pismo u kojim ga optužuju za prikrivanje teških kriminalnih 
djela i pozivaju da saopšti javnosti šta zna o radu bivšeg ministra, 
Dragomira jovičića.

„Zahtjev za izdavanje putne isprave za Milorada lukovića 
legiju, na drugo ime, predat je u laktašima po naređenju bivšeg 
ministra jovičića. ne znamo zašto štitite jovičića koji je prije dvije 
godine komandiru policije Gradiška, gospodinu novakoviću, 
naredio da aliji Delimustafiću izda putnu ispravu na ime Gojko 
Mitrović i dao mu putni nalog da mu ga lično preda u Beogradu“, 
navodi se u pismu koji su radnici banjalučke Kriminalističke 
policije uputili medijima.

„nemojte govoriti o suzbijanju kriminala dok ste vi na 
čelu MUp-a. Razmislite dobro. i na kraju, koji granični prelaz za 
carinu koristite vi na Drini za robu iz Srbije a koji Đuro Bulić i 
Brane janković“, pitaju radnici Kriminalističke policije ministra 
Đerića.

oni pozivaju Đerića da pita bivšeg ministra jovičića gdje 
je nestalo zlato iz Bijeljine za koje je optužen Dragan Tegeltija. 
potom pitaju Đerića da mu jovičić odgovori gdje je završio 
opljačkani konvoj bijeljinskog „marlbora“ sa aerodroma. neka 
kaže koje dvije firme su mu napravile kuću. neka kaže ko je 
reketirao Slavka Roguljića.
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aPSuRD

Srpska demokratska stranka (18.3.2003. godine) optužila 
je Milorada Dodika da zajedno sa dijelovima obavještajno-bez-
bjednosne službe priprema prevrat u RS.

Milorad Dodik je odbacio te optužbe SDS-a i rekao da je 
„to još jedna izmišljotina SDS-a. oBS kontroliše aktuelna vlast 
i naprosto čovjek da se sledi pred činjenicom da ljudi smišljaju 
ovakve laži. SnSD i Milorad Dodik ne pripremaju nikakav prevrat 
u Republici Srpskoj, niti mislimo djelovati na takav način“, kaže 
Dodik.

„nama ne trebaju prevrati. nas čeka izborna pobjeda 
na prvim narednim izborima, bili oni redovni, vanredni ili 
prijevremeni“, rekao je Dodik

SMjEnE

Savez nezavisnih socijaldemokrata zatražio je 20. marta 
2003. godine od premijera RS Dragana Mikerevića da smijeni 
ministra unutrašnjih poslova RS Zorana Đerića i direktora policije 
RS Radomira njeguša, jer nisu u stanju da riješe brojne afere 
u Republici Srpskoj. Krajnje je vrijeme da nakon stotinu dana 
rada vlade predsjednik vlade, ako je u stanju, smijeni ministra i 
direktora policije. vlast u Republici Srpskoj i BiH ništa ne može 
da učini za građane i svi su svjesni da ona mora da ode, kazao je 
predsjednik izvršnog odbora SnSD-a nebojša Radmanović.

Radmanović je rekao da se „ministar unutrašnjih poslova 
ponaša kao da je u Republiku Srpsku pao iz nekog drugog 
prostora i uzima sebi za pravo da našim susjedima dijeli lekcije 
kako da se bore protiv kriminala. Đerić je u Beogradu tražio 
da mu se dostave spiskovi kriminalaca za kojima se traga, a ne 
primjećuje da oni šetaju oko njega“. 
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Zapanjujuće je da MUp RS na razgovor poziva predsjednika 
najveće opozicione stranke, Milorada Dodika, koji je i član odbora 



REFORMA POLICIJE U BiH

33

za kontrolu rada organa bezbjednosti u narodnoj skupštini RS, a 
da na to ne reaguje predsjednik Skupštine RS, Dragan Kalinić.

Stranka nezavisnih socijaldemokrata neće dozvoliti aktuel-
noj vlasti Republike Srpske da spava na gorućem problemu, 
kriminalu, poručili su najviši zvaničnici SnSD-a na javnoj tribini 
održanoj 24.04.2003. godine u Banjaluci pod nazivom „Republika 
Srpska protiv kriminala ili u kriminalu“ .

Funkcioneri SnSD-a, predvođeni liderom stranke 
Miloradom Dodikom, izjavili su da je vlast pogrešno shvatila 
njihova zalaganja za borbu protiv kriminala, jer, kako su kazali, 
opozicija samo želi da pomogne da se ovaj problem riješi. 

„Da bi se uhvatili u borbu protiv kriminala, potrebno 
je donijeti niz novih zakona, od uvođenja specijalnog tužioca, 
policije i suda“, kazao je Dodik.

naMETanja

visoki predstavnik u BiH pedi ešdaun kazao je poslanicima 
narodne skupštine RS 29.4.2003. da je vrijeme za osnivanje 
centralne obavještajne agencije, koja bi omogućila da BiH odigra 
ulogu u regionalnoj borbi protiv organizovanog kriminala. on je 
dodao da su tokom rata na svim stranama bezbjednosne službe 
postale politizovano oružje za etničko čišćenje. „isto se odnosi na 
neke policijske i paravojne jedinice koje su nikle kao gljive poslije 
kiše za vrijeme konflikta“, rekao je ešdaun.

„SFoR i Un su potrošili milione dolara za reformu oružanih 
snaga i policije, dok su obavještajne službe izbjegle reformu. 
Ukoliko službe ne budu stavljene pod centralnu kontrolu biće 
slobodne da se miješaju i povezuju sa kriminalnim podzemljem, 
što će dovesti do događaja poput ubistva Zorana Đinđića“, rekao 
je ešdaun najavljujući ovu reformu ili ukidanje.
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„imamo jasan izbor – vladavinu zakona ili bezakonje“, 
rekao je ešdaun i dodao kako je vrijeme da se unaprijedi oružje 
protiv kriminalnih mreža, naruši njihovo tržište, ukinu njihove 
operacije i zaplijeni njihova imovina. vrijeme je da budu uhvaćeni 
ratni zločinci i oni koji ih podržavaju“, poručio je ešdaun.

BiH je krenula naprijed, ali je u tome usporavaju nedostatak 
volje za rješavanje sistemskih propusta i nedavne afere, od kojih 
su se četiri desile u Republici Srpskoj za nekoliko mjeseci. Skandal 
sa carinom, afera špijuniranja, afera o elektroprivredi i afera 
„orao“ znatno su doprinijeli podrivanju povjerenja u BiH, kazao 
je ešdaun i zaključio da BiH mora brzo provesti reforme, ukoliko 
želi pristupiti evropskoj uniji 2009. godine.

visoki predstavnik pedi ešdaun donio je 29.5.2003. odluku 
o uspostavljanju stručne komisije za reformu obavještajnih službi 
u Bosni i Hercegovini, koja treba izraditi pravne pretpostavke i 
prijedloge za uspostavu jedinstvene obavještajne službe BiH.

ešdaun je parlamentima postavio 1. januar 2004. godine 
kao rok do kada treba da usvoje preporuke komisije. Komisijom 
će predsjedavati mađarski diplomata Kalman Kočiš, a brojaće 
još šest članova koje će imenovati šefovi Federalne obavještajne 
sigurnosne službe i obavještajno-bezbjednosne službe RS. ešdaun 
je rekao da će komisija početi sa radom već sljedećeg mjeseca, 
a do 1. avgusta ove godine treba izraditi i predložiti potrebne 
preporuke.

„Tražim od parlamenata da bez odlaganja usvoje te 
zakonodavne promjene, kako bi BiH mogla imati jedinstvenu, 
operativnu, civilnu obavještajnu službu na državnom nivou, koja 
izvještava vladu. Rok za parlamente je 1. januar 2004. godine. 
Rokovi su realni i provodljivi“, kazao je ešdaun, „s obzirom na 
podršku koju je ova inicijativa dobila od bh. lidera“.

Kalman Kočiš je rekao kako vjeruje da je došao „pravi 
trenutak“ za reformu u obavještajnom službama i objasnio da 
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je zadatak komisije da stvori pravnu osnovu za uspostavljanje 
državne obavještajne službe a to nije politički zadatak. ovaj zakon 
će štititi državu od unutrašnjih i vanjskih prijetnji, štitiće građane 
od bilo kakvih povreda od strane ove službe, štitiće političare od 
službi i štitiće službe od političara. on je naglasio i da će postojeće 
službe biti uključene u izradu ovoga zakona.

anaLIZE

Direktor Međunarodne krizne grupe za BiH, Mark viler, 
rekao je da je u BiH veoma teško odvojiti kriminalce i političare. 
iako i u drugim zemljama postoji veza vlasti i kriminala, ovdje je 
ta povezanost mnogo veća. Zbog činjenice da nije davno završen 
rat, te veze su još izraženije i zato se ne može ni očekivati da 
BiH uskoro krene u tu borbu. „Biće potrebno da međunarodna 
zajednica napravi pritisak da se tu nešto promijeni“, rekao je 
viler, najavljujući 7. jula 2003. izvještaj o stanju u BiH.

Savez nezavisnih socijaldemokrata i dalje održava uspjeh 
nakon oktobarskih izbora na kojima je povećao broj glasova za 35 
odsto, zahvaljujući ne samo zalaganju za reforme, nego i odbrani 
srpskih nacionalnih ineresa i privilegija Republike Srpske, stoji 
u najnovijem izvještaju Međunarodne krizne grupe za BiH 
objavljenom 23. jula 2003. godine.

oni koji dobro poznaju Milorada Dodika znaju da on nije 
nacionalista, ali on nema alternative i govori ono što njegovi birači 
žele da čuju. U svakom slučaju, obaveza opozicije jeste da kontrira 
i da se pri tome koristi svim mogućim oružjem, stoji u izvještaju 
iCG-a. Krizna grupa ističe da Dodik zaslužuje svaku pohvalu za 
hrabrost kada je u danima nakon ubistva Zorana Đinđića glasno 
govorio o moći organizovanog kriminala.

Srpska demokratska stranka za račun toga da zadrži vlast 
će pristati na daleko radikalnije reforme nego što to priznaje, stoji 
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u izvještaju iCG-a koji se odnosi na ovu stranku (24.7.2003) ali 
samo ukoliko je međunarodna zajednica dovoljno odlučna da u 
tom pravcu izvrši potreban pritisak. SDS u cjelini sada mnogo 
više zlovoljno gunđa nego što bjesni, a daleko je od toga da prijeti 
krvoprolićem po ulicama.

ipak SDS je i dalje, uprkos ovoj promjeni politike, još 
najveća prepreka kreiranju stabilne države BiH. Radi se o tome 
da je SDS sada spremna na ona popuštanja koja ne može izbjeći 
ukoliko želi da zadrži vlast i kontrolu nad javnim bogatstvima. 
SDS će popustiti samo onda kada je alternativa popuštanja daleko 
lošija, piše u izvještaju iCG-a. 

prvi zamjenik visokog predstavnika u BiH Donald Hejz je 
23. jula 2003. godine u Mostaru rekao da 30 odsto građana BiH 
živi u bijedi, 30 odsto blizu bijede, a 25 odsto nešto iznad bijede. 
Dvadeset odsto bruto nacionalnog proizvoda ide za plaćanje 
usluga i troškova koji se tiču političara, dok zarade i plate iznose 
48 odsto od ukupnih troškova kantona i 35 odsto od ukupnih 
opštinskih troškova. Troškovi odbrane su dva puta veći od onih 
koji se naprave u evropi, kazao je Hejz.

visoki predstavnik pedi ešdaun je 29. jula 2003. god. 
rekao da je „reforma poreskog sistema najznačajnija ekonomska 
reforma koja je ikada pokrenuta u ovoj zemlji. ona će uticati na 
ovu zemlju od samoga dna do vrha i vodi BiH tačno na put ka 
evropi. jedno od dva teška pitanja koje treba riješiti je i pitanje 
sjedišta Uprave za indirektno oporezivanje. ako želimo da se 
BiH razvija kao prava zemlja mislim da bi bilo od velike koristi 
da državne institucije budu locirane van Sarajeva.

S druge strane, niti mogu niti bih htio da ova tako važna 
institucija bude smještena u mjestu koje je sjedište opstrukcija. 
Stoga će moja odluka, kada je budem donosio, u velikoj mjeri 
zavisiti od garancija da je to mjesto opredijeljeno za primjenu 
ovoga zakona. Moram imati apsolutno sigurne garancije da neću 
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odlučiti za sjedište ove uprave bude u stvari u gnijezdu lopova i 
leglu kriminala. Zna se kakvi su skandali s korupcijom u Carinskoj 
upravi u Banjaluci“, rekao je ešdaun. 

TELEkOM

ekonomski institut Banjaluka u analizi koju je uradio 
27.8.2003. godine i dostavio Telekomu Srpske, nakon što je 
ministar saobraćaja i veza u vladi RS Branko Dokić u londonu 
potpisao nacrt ugovora o kreditu sa evropskom bankom za 
obnovu i razvoj, upozorio je da se ovim kreditom pokušava 
spojiti komercijalni razvojni kredit sa pitanjima privatizacije, što 
nije u skladu sa zakonskim propisima.

ovim je ekonomski institut skrenuo pažnju na najsporniji 
dio teksta nacrta ugovora u kojem stoji da će banka imati 
mogućnost da izvrši konverziju čitavog kredita u iznosu od 30 
miliona evra ili njegovog neotplaćenog dijela u akcije Telekoma.

„Banka može po svom nahođenju na datum koji dolazi 
unutar 180 dana odlučiti da konvertuje u potpuno plaćene 
akcije Telekoma cjelokupan ili bilo koji dio neisplaćenog iznosa 
glavnice kredita, a ako se konverzija dogodi prije potpune isplate 
sredstava kredita, banka će imati pravo da konvertuje sve ostale 
isplate sredstava“, stoji u članu osam, tačka 8.2. Ugovora koji je 
potpisan u decembru 2002. godine i u kojem nije uvažena ova 
suštinska sugestija ekonomskog instituta.

Zbog ulaska u proces privatizacije Telekoma kroz ovaj 
kredit, institut je upozorio da je Telekom Srpske predmet, a ne 
subjekt privatizacije i da ne može da preuzima obaveze koje se 
tiču vremena i roka privatizacije.

ova pitanja banka može, ukoliko je zainteresovana, 
dogovoriti sa vladom, mada, koliko je nama poznato, vlada 
za podsticanje procesa privatizacije ima ugovor sa Svjetskom 
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bankom. ovo ne isključuje mogućnost eBRD-a da učestvuje 
u privatizaciji preduzeća, odnosno njegovoj dokapitalizaciji, 
pojasnio je ekonomski institut Banjaluka.

ekonomski eksperti su upozorili na opasnost kredita sa 
eBRD-om i pojašnjavaju: da ukoliko eBRD odluči da na pola duga 
konvertuje ostatak kredita u akcije Telekoma, postoji opravdana 
sumnja da će banka ove akcije prodati trećem licu koje će sa 
minimalnih 10 odsto akcija ući u Telekom koji nakon toga niko 
više neće moći da kupi. 

U Ugovoru o kreditu Telekoma sa eBRD-om stoji da će 
banka imati mogućnost da izvrši konverziju čitavog ili dijela 
neotplaćenog kredita u akcije Telekoma, bez obzira na to da li se 
ili ne vraća kredit.

U pismu namjera, koje je prethodilo i bilo uslov za ovaj 
kredit, vlada se obavezala da će privatizovati Telekom do januara 
2004. godine strateškom investitoru koji će na tenderu odabrati 
eBRD. prema ovom pismu, Telekom će biti privatizovan prije 
roka za početak vraćanja kredita, dakle prije 2005. godine, tako 
da će eBRD imati otvorenu mogućnost da dugovanje pretvori u 
vlastite akcije u ovom preduzeću i da ih prenese bilo kome.

ekonomski eksperti još upozoravaju da je vrijednost 
Telekoma iznad knjigovodstvene i da je jedino ovo preduzeće, 
uz elektroprivredu RS i naftnu industriju, interesantno za strane 
ulagače. prema procjenama koje su ranije rađene, vrijednost 
Telekoma Srpske kreće se od 500 do 700 miliona KM. Međutim, 
ovim kreditom je stavljena noga na otvorena vrata privatizacije 
Telekoma, u koju će malo ko imati interesa da uđe, mišljenja su 
ekonomskih eksperata. 

pravna služba Telekoma Srpske je upozorila pravovremeno 
na nezakonitu privatizaciju Telekoma koju su ugovorili Mladen 
ivanić i Branko Dokić, jer se ugovorom sa eBRD-om, u kojem 
je predviđena konverzija kredita ili njegovog dijela u akcije 
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Telekoma želi izvršiti vlasnička transformacija preduzeća koja se 
ne može prihvatiti jer je u suprotnosti sa zakonskim propisima 
Republike Srpske.

„ovaj ugovorni uslov tiče se vlasničke transformacije 
preduzeća te podrazumijeva odgovarajuću odluku vlasnika 
odnosno nadležnog državnog organa i u tom pravcu Telekom 
ga u ovakvoj situaciji ne može prihvatiti“, ističu pravnici. ova 
suštinska primjedba pravne službe nije uvažena u konačnom 
tekstu Ugovora o kreditu koji je u Banjaluci 19. decembra 2002. 
godine sa eBRD-om potpisao generalni direktor Telekoma RS, 
Željko jungić.

PRITISCI

visoki predstavnik u BiH pedi ešdaun upozorio je 
29. oktobra 2003. godine stranke vlasti i pojedine zvaničnike 
vladajućih stranaka da moraju prestati vršiti otvorene političke 
pritiske na rad policije, i izdvojio Stranku demokratske akcije 
koja u tome najviše prednjači.

„Međunarodna zajednica ima dokaze da neke političke 
stranke, naročito SDa, vrše političke pritiske na policijski rad. 
poručujem im da je zauvijek prošlo doba kada se to moglo raditi 
i da po ovom pitanju neću praviti kompromise“, kazao je ešdaun 
i istakao da su u posljednjih nekoliko mjeseci uočeni „združeni 
napori vladajućih stranaka, naročito SDa, da uspostave političku 
kontrolu nad radom policijskih organa u Unsko-sanskom 
kantonu, Goraždanskom i Sarajevskom. Takvih pokušaja ima i u 
drugim regijama BiH. oni su stalna prijetnja, a u ovim kantonima 
su bili najočigledniji“.

„Građani ove zemlje treba da gospodare policijom, a ne 
političari. Građani takođe znaju da bez profesionalne i nezavisne 
policije ne može biti ni vladavine zakona, što se u nekim dijelovima 
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BiH dovodi u pitanje“, rekao je ešdaun, dodavši kako je jasno da 
nezavisnost policije u BiH još nije osigurana. 

PRESjEk

Kada se sagleda razvoj događaja za prvih deset mjeseci 
2003. godine, očigledno je da je sve bilo osmišljeno i podređeno 
„pripremi terena“ za ključnu i odlučujuću reformu, tzv. reformu 
policije, koja u stvari treba biti reforma Ustava – reforma, kojom 
je Republika Srpska trebalo definitivno da bude razvlašćena i 
od entiteta sa velikim brojem samostalnih institucija da postane 
prazna ljuštura. jedno „veliko ništa“ koje bi bilo dato narodu 
Republike Srpske na čuvanje.

Sam dolazak evropske unije odnosno njene policijske misije 
u BiH je najavio početak profesionalizacije policije i prihvatanje 
„evropskih principa“ koji su očigledno izum pedija ešdauna, jer 
ako njemačka kao centralna evropska i vodeća država evropske 
unije ne zna za tako definisane principe, o kakvim je to principima 
riječ.

Mnogo je pitanja koja se nameću od januara do kraja 
oktobra 2003. godine, a koja sama po sebi daju odgovor. 

ako je već toliko neophodna profesionalizacija i reforma 
policije, što evropska unija odmah prilikom inauguracije 
potencira, postavlja se pitanje šta je do tada radio ipTF, odnosno 
Ujedinjene nacije, koje su se do tada bavile „starateljstvom“ nad 
policijom i dijelili raznorazne sertifikate. poznat je do danas 
neriješen slučaj tzv. desertifikovanih policajaca. 

Drugo jako bitno i suštinsko pitanje je ponašanje vlasti i 
institucija Republike Srpske i njihov podanički, gotovo poltronski 
odnos. To najbolje ilustruje „razjareni“ ešdaun najavljujući 
reformu obavještajnih službi kada postavljajući rok za njeno 
sprovođenje kaže „da nema razloga da se to ne sprovede do 1. 
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januara 2004. jer za to postoji saglasnost bh. vlasti“. Činjenica je 
da je takvoj vlasti očigledno bio cilj ne da čuva i sačuva Republiku 
Srpsku i njene institucije i unaprijedi i učini sretnim život 
njenih građana, nego samo puko održanje na vlasti. ešdaunu i 
bošnjačkom establišmentu je bilo dozvoljeno da radi šta mu je 
volja. 

Da je tako, potvrda je što ešdaun donosi, odnosno nameće 
set zakona iz oblasti pravosuđa i tužilaštva a što vlasti Republike 
Srpske bez pogovora prihvataju. najavljuje sve druge već 
spominjane reforme, govori o njihovoj neophodnosti, drsko se 
pozivajući na građane BiH i njihove interese iako se zna da u ime 
građana mogu govoriti samo oni koji su od tih građana i izabrani, 
dakle institucije Republike Srpske. Formira komisije koje te tzv. 
reforme treba da sprovedu sa ciljem koji im je on postavio a koje 
sve odreda znače eliminisanje nadležnosti Republike Srpske 
i ukidanje njenih institucija. Svaka reforma pedija ešdauna je 
značila manje Republike Srpske a više unitarne BiH.

Tolika prepotentnost i ponižavanje u 21. vijeku u 
civilizovanoj evropi je itekako zabrinjavajuća. ešdaun ima sva 
prava a nikakvu odgovornost. Sve dobro pripisuje sebi (iako su 
njegova jedina dobra – prazna obećanja o sretnijoj budućnosti) 
a sve loše pripisuje vlastima Republike Srpske. Svakodnevne 
ešdaunove šamare (šamar je poniženje) vlasti Republike Srpske 
su stoički podnosile i nijednom se nisu suprotstavile. 

poznati metod „štapa i šargarepe“ ešdaun je doslovno 
primijenio. Svakodnevna kriminalizacija, a kada ona nije dovoljna 
„poteže“ se hapšenje optuženih za ratne zločine. ne govori se da 
su optuženi za ratni zločin već ih naziva(ju) ratnim zločincima, 
osuđeni su prije suda, što ni maharadže u prošlim vijekovima 
nisu radile. 

približavanje evropskoj uniji je šargarepa koja se brižljivo 
čuva i samo ponekad nudi i pokazuje, što je ešdaunov omiljeni 
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stil vladanja. Kako funkcioniše ekonomija u Republici Srpskoj, 
ešdaun se rijetko pita. njega zanimaju samo „reforme“ u kojima 
po pravilu nema ekonomije, zbog kojih je očigledno došao. 
ekonomija je ostavljena za neka druga vremena i nekim drugim 
subjektima.

Cilj pedija ešdauna je bio da u kontinuitetu kriminalizuje 
sve u Republici Srpskoj i pokaže domaćim institucijama da one 
nisu u stanju da se bore protiv toga i takvog kriminala. na sceni 
je, to je evidentno, organizovani kriminal a on je spoj kriminalaca 
i vlasti. ešdaunu je zato i trebala ta i takva vlast sastavljena od 
SDS-a i pDp-a od 2001. do 2002. godine i pDp-a, SDS-a i SDa od 
2003. do 2005. vlast koja je je bila slaba i neefikasna i nesposobna 
da se suprotstavi organizovanom kriminalu i pod mnogim ratnim 
hipotekama koje su potezane (za ucjene) kada je god u datom 
trenutku bilo potrebno.

Kako drugačije objasniti da vlasti Republike Srpske ni na 
jednu optužbu o kriminalizaciji i aferama ne mogu odgovoriti. 
Da jasno, argumentovano i energično dokažu da je nema, da 
nije takvoga obima, da je nastala iz određenog razloga, da 
samostalno sankcioniše odgovorne, a ne samo da sluša ešdauna 
i njegove prijetnje. ešdaun potom vadi „čarobni štapić“ i nudi 
izlaz i spasonosna rješenja u svojim reformama koje po pravilu 
znače ukidanje institucija Republike Srpske i njenih nadležnost i 
prenos na nivo BiH. put unitarizacije i centralizacije BiH i rušenja 
Dejtonskog sporazuma se nesmetano sprovodio.

Formula jednostavna ali za vlasti Republike Srpske 
očigledno nerješiva. 

jedini glas razuma u tom periodu je SnSD na čelu sa svojim 
liderom Miloradom Dodikom, koji u kontinuitetu ukazuje na 
kriminal i kriminalizaciju svih sfera društva. Dakle, organizovani 
kriminal koji predstavlja sponu vlasti i kriminalaca. Dodik ne 
samo da kao opozicioni lider ukazuje na odgovornost vlasti već 
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odgovornost traži i od pedija ešdauna i međunarodne zajednice 
koja je podržala i podržava takvu vlast u Republici Srpskoj. 
Dodik je još tada vidio ono što tadašnja vlast Srpske demokratske 
stranke i partije demokratskog progresa nisu mogli ili nisu željele 
da vide.

najaVa

jedan od bitnih datuma za reformu policije je 3. decembar 
2003. godine kada visoki predstavnik pedi ešdaun najavljuje 
reformu policije u svom stilu.

„Ukoliko se sadašnja stopa napretka dramatično ne poveća, 
BiH neće ispuniti uslove da naredne godine počne pregovore 
o zaključivanju Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju s 
evropskom unijom.“

evropska unija želi da se uradi reforma policijskog sektora 
u BiH, jer sadašnji odgovara kriminalcima a ne građanima, rekao 
je ešdaun govoreći na Trećem diplomatskom forumu u Sarajevu. 
evropska unija je jasno rekla, dodao je ešdaun, da ne želi samo 
donošenje zakona već i njihovo provođenje. 

SIPa 

novi zakon po kojim bi agencija za informacije i zaštitu 
BiH bila preimenovana u agenciju za istrage i zaštitu BiH koji 
je Kancelarija visokog predstavnika 16. februara 2004. godine 
uputila u parlamentarnu proceduru ne uvažavajući primjedbe 
Republike Srpske, ne mijenja samo njen naziv već i njenu suštinu, 
jer se sužavaju ovlaštenja i nadležnosti Ministarstva unutrašnjih 
poslova Republike Srpske. praktično, agencija bi bila policija nad 
policijom.
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po usvajanju novog zakona radnici buduće agencije za 
istrage i zaštitu dobili bi brojna ovlaštenja koja sada pripadaju 
policiji. ona im se daju, navodno, zbog sprečavanja krivičnih 
djela i održavanja javnog reda i mira.

Radnici agencije imali bi mogućnost da provjeravaju, 
pregledavaju i utvrđuju identitet osoba, stvari i vozila, traže 
ih, oduzimaju predmete, privode i obavljaju razgovore, da 
privremeno ograničavaju slobodu kretanja, izdaju upozorenja 
i naredbe, koriste tuđe automobile i komunikacije, snimaju 
na javnim mjestima, upotrebljavaju silu, obrađuju podatke i 
vode evidenciju da primaju prijave. Uz to, predviđena su nova 
odjeljenja za zaštitu svjedoka, unutrašnju kontrolu i jedinicu za 
podršku. ali, planirano je još organizacionih jedinica koje bi se 
uspostavile pravilnikom agencije.

ocjena MUp-a Republike Srpske o nacrtu novoga zakona 
svodi se ukratko na sljedeće: formiranjem agencije sa dodatnim 
ovlaštenjima, stvara se paralelizam u oblasti bezbjednosti, 
smanjuje djelotvornost organa gonjenja, troši više para, a ne daju 
garancije da će građani biti zaštićeniji.

un

evropska unija i naTo dostavili su 18.2.2004. godine 
izvještaj o BiH Savjetu bezbjednosti Un-a.

visoki predstavnik eU za spoljnu politiku i bezbjednost 
Havijer Solana, u izvještaju o radu eU policije u BiH, kaže da je ova 
misija u drugoj polovini 2003. uočila vezu između organizovanog 
kriminala, ratnih zločina i bezbjednosti povratnika.

naTo je obavijestio Savjet bezbjednosti Un-a da je situacija 
u BiH i dalje stabilna i bezbjedna, te da je zemlja na dobrom putu 
da se uključi u evroatlantske i evropske integracije.
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Solana napominje da je eUpM tokom proteklih šest 
mjeseci uvidjela da lokalne policijske snage po obimu i strukturi 
nisu u stanju da efikasno i rentabilno operišu i namjerava da tom 
problemu posveti posebnu pažnju u 2004. eUpM će u ovoj godini 
posvetiti posebnu pažnju sprečavanju miješanja političara u rad 
policije i sudstva, borbi protiv organizovanog kriminala, u čemu 
vodeću ulogu treba da ima državna agencija za informacije i 
zaštitu, te jačanje vladavine prava u BiH.

U završnom izvještaju o radu SFoR-a u 2003. godini, 
naTo je ocijenio da je napredak u BiH toliko evidentan da su 
ministri inostranih poslova naTo-a odlučili da prije juna smanje 
brojno stanje SFoR-a za 42 odsto i razmišljaju da prije isteka 2004. 
kompletno povuku SFoR i zadatke međunarodne zajednice u 
BiH i misiju povjere eU.

okružno tužilaštvo Banjaluka analiziraće izvještaj o 
pretprivatizacionom stanju u Kristal banci i procijeniti da li u 
nepravilnostima koje navode revizori RS ima osnova sumnje da 
je počinjeno krivično djelo, potvrđeno je 16. marta 2004. godine 
iz Tužilaštva RS. U skladu s tom ocjenom odlučiće o otvaranju 
istrage i po tome ostvariti saradnju sa MUp-om RS.

U „mozaik“ tema dopunjuje se i oštra polemika preko 
javnih medija između predsjednika RS Dragana Čavića i premijera 
RS Dragana Mikerevića 21. aprila 2004. godine. 

Mikerević smatra da samo on, ministar za privredu i 
energetiku i menadžment Rafinerije nafte mogu raspravljati o 
problemima u toj kompaniji, dok Čavić kaže da ne može donositi 
izvršne odluke, ali raspravljati može i hoće ne samo po ovom, već 
i po svim drugim pitanjima koje smatra važnim. 

Roditelji novice lukića, Kata i Mile lukić, tvrde da je 
njihov sin novica ubijen 18. aprila 2004. godine u policijskoj 
akciji specijalaca MUp-a RS zato što je znao za mnoge kriminalne 
aktivnosti ratnih i poratnih šefova policije i vojske u višegradu. 
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„policajci su znali da moj sin Milan, koji je optužen od strane 
Haškog tribunala, nije kući dolazio u posljednjih pet godina. 
njihov cilj nije bio Milan i njegovo hapšenje već da ubiju 
novicu“.

predsjednik SnSD Milorad Dodik kazao je u narodnoj 
skupštini RS da je nedopustivo to što je direktor policije Radomir 
njeguš zbog akcije u višegradu smijenio samo komandanta 
Specijalne policije Dragana lukača, a sve ostale unaprijedio.

„njeguš nakon akcije u višegradu smjenjuje lukača iako 
se zna da je njeguš jedini ovlašten da pokrene Specijalnu policiju, 
što je on i učinio. ostaje otvoreno zbog čega je njeguš plan akcije 
donio tek 22. aprila kada je akcija bila 18. aprila i zašto niko zbog 
toga ne odgovara“, pita Dodik.

Dodik je upitao direktora policije da li je tačno da je Ranko 
vuković, kojeg je postavio za novog komandanta Specijalne 
policije, planirao akciju u višegradu i direktno učestvovao u 
njoj, za razliku od smijenjenog lukača. njeguš je na ovo pitanje 
odgovorio potvrdno.

„Kriminal u Republici Srpskoj je iz dana u dan sve veći, a 
vi nastavljate po starom. Staljin je bio gori od vas ali i on je imao 
svoj biološki kraj pa ćete imati i vi“, rekao je Dodik na kraju svoga 
obraćanja u narodnoj skupštini RS. 

PaRTnERI

pripreme za reformu policije počele su samim dolaskom 
policijske misije evropske unije u BiH. Kada se sagleda 16-17 
mjeseci koliko je trajala „priprema terena“ vidljivo je da su dva 
glavna aktera pripremili njen početak.

prvi je svakako pedi ešdaun koji je u ulozi visokog 
predstavnika u to vrijeme „žario i palio“, i jednostavno rečeno 
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radio šta je htio, a drugi ne manje bitan akter su tadašnje vlasti 
Republike Srpske koje su ešdaunu i njegovim mentorima davali 
povoda i „opravdavali“ svaku njegovu reformu koja je u suštini 
značila gašenje ili smanje nadležnosti institucija Republike Srpske 
i jačanje unitarne BiH.

Ubistvo novice lukića na kućnom pragu pored supruge, 
djeteta, majke i oca od strane Specijalne policije MUp-a RS je 
vjerovatno prelilo „već prepunu čašu“ i ešdaunu pružilo, pored 
mnogih prethodnih, posljednje argumente za reformu policije. 
Specijalna policija RS, umjesto da hapsi optužene za ratne zločine 
i kriminalce, ubija nevine ljude na „kućnom pragu“ pred očima 
njihovih najbližih.

opravdati sa ljudske strane takvu svirepost je nemoguće. 
jedino opravdanje na kraju cijeloga ovoga puta mogao je naći 
predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić, koji je 20. 
maja 2004. godine rekao da je vrijeme za reformu policije. počeo 
je sprovoditi ono što je ešdaun najavio još 3. decembra 2003. 
godine.
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DRuGI DIO

REFORMa POLICIjE

PRVA FAZA - MARTENSOV PLAN

„vijeće ministara BiH će u narednih mjesec dana formirati 
ekspertsku komisiju koja će do kraja godine pripremiti zakone 
za reformu policije. ne treba prejudicirati da li će biti formirana 
jedinstvena policija i državno ministarstvo unutrašnjih poslova, 
ali sve reforme koje su provedene u BiH išle su ka jačanju državnih 
institucija pa vjerujem da će tako biti i u ovom slučaju“, rekao je 
predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić, 20.5.2004. 
godine, označavajući početak reforme policije u BiH. 

„Komisiju za reformu policije činiće međunarodni i do-
maći eksperti a na njenom čelu biće stranac. nadam se da ćemo 
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imati političku saglasnost za provođenje ove reforme jer je ona 
neophodna bez obzira na prijedloge koje dobijemo od eksperata. 
Reforma policije je preporuka evropske komisije, ali ne i obaveza 
za početak pregovora o pridruživanju evropskoj uniji. Mi reformu 
želimo provesti jer želimo povećati sigurnost njenih građana“, 
kaže Terzić.

Ministar sigurnosti BiH Bariša Čolak je rekao kako u BiH 
trenutno ima 18.000 policajaca i 5.000 administrativnih radnika. 
„imamo oko 23.000 zaposlenih u policiji i vjerujem da ćemo 
u narednih godinu ili dvije ovaj broj morati smanjiti za 3.000 
policajaca i 2.000 administrativnih radnika. Sigurno je da broj 
policajaca premašuje naše ekonomske mogućnosti ali i da imamo 
šarolikost kada su u pitanju izdvajanja za policiju. plate policajaca 
u Republici Srpskoj su najmanje dok su u nekim županijama i tri 
puta veće od prosjeka od FBiH“, kazao je Čolak.

pedi ešdaun je 23. maja 2004. godine uputio pismo pred-
sjedavajućem Savjetu ministara BiH adnanu Terziću, u kojem je 
pozdravio inicijativu za uspostavljanje komisije za restrukturiranje 
policije radi jačanja njenog kapaciteta za borbu protiv kriminala. 

ešdaun je rekao da će odmah početi aktivnosti na iznalaženju 
odgovarajućeg kandidata koji će predvoditi ovu inicijativu, te na 
izradi odgovarajućeg mandata za rad ove komisije. „vjerujem da 
će Terzić preduzeti mjere putem Savjeta ministara BiH s ciljem 
postizanja političkog konsenzusa na nivou državnih, entitetskih, 
kantonalnih i opštinskih vlasti. njihovo učešće je od suštinskog 
značaja, ukoliko se želi da ova komisija bude uspješna u svom 
radu“. ešdaun je dodao da će se ovo restrukturiranje policije 
naročito uvezati sa reformama u pravosudnom, odbrambenom i 
obavještajnom sektoru.

napredak koji se ostvari u ovom pogledu biće od 
odlučujućeg značaja u ispunjavanju uslova iz Studije izvodljivosti 
evropske komisije u skladu sa kojim BiH sada mora razmotriti 
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dalje restrukturiranje i racionalizaciju policijskih službi kako 
bi unaprijedili efikasnost i poboljšali kapacitete za borbu protiv 
kriminala, napisao je ešdaun u pismu Terziću. 

SIPa

agencija za istrage i zaštitu (Sipa) je uz prisustvo zvaničnika 
međunarodne zajednice i diplomatskog kora, te najviših organa 
vlasti u Sarajevu, 14. jula 2004. godine, obilježila početak rada u 
novim prostorijama koje su smještene u sarajevskoj firmi „Zrak“.

„nesumnjivo će 24. jun 2004. godine biti obilježen kao 
značajan datum za BiH, jer je tada stupio na snagu Zakon o Sipa, 
kao prvoj policijskoj instituciji BiH koja će bez ikakvih entitetskih, 
kantonalnih ili drugih granica, biti zadužena za borbu protiv 
organizovanog kriminala, terorizma, pranja novca i hapšenje 
osumnjičenih za ratne zločine“, kazao je direktor Sipa Sredoje 
nović i dodao da je ova agencija osnovana prije 21 mjesec.

pedi ešdaun je kazao da je „položen kamen temeljac u 
arhitekturi reda i zakona u BiH. Sipa će pomoći u ukidanju viznog 
režima, te građanima BiH donijeti globalnu sigurnost“. 

poČeTaK

visoki predstavnik pedi ešdaun i predsjedavajući Savjeta 
ministara BiH adnan Terzić, predstavili su u Sarajevu 2. jula 2004. 
godine predsjednika Komisije za reformu policije u BiH vilfreda 
Matrensa. 

Kris paten, komesar evropske unije za vanjske odnose 
na prvoj sjednici Komisije za reformu policijskih snaga u BiH, 
22.7.2004. godine je rekao da je „reorganizacija policijskih snaga u 
BiH osjetljiv zadatak. Reformom se mora uspostaviti djelotvorna 
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i efikasna policija, koja će biti spremna za borbu protiv kriminala. 
ona mora biti odgovorna prema javnosti, ali mora biti zaštićena 
od političkih uticaja. Uspostavljanje ove komisije je dobar put ka 
uspjehu, jer je na isti način počela reforma odbrane, indirektnog 
oporezivanja i obavještajnih službi“, kazao je paten.

Ministar bezbjednosti BiH Bariša Čolak, rekao je da će 
policija u našoj zemlji ojačati organizovanjem na bazi evropskih 
standarda i iskustava. „policijske snage u BiH organizovaće se 
na način da budu sposobne da se bore protiv organizovanog 
kriminala, terorizma i da hapse osumnjičene za ratne zločine“, 
naglasio je Čolak.

predsjedavajući komisije u BiH vilfred Martens 
zahvalio se Krisu patenu što se zalagao da bude nominovan za 
predsjedavajućeg ove komisije.

Šef policijske misije eU u BiH Kevin Karti rekao je da 
Komisija za reformu policije treba da odredi budućnost policijskih 
snaga u BiH, koje su podijeljene u 22 policijske institucije, od čega 
najveću korist imaju kriminalci.

BRISEL

nikola Špirić, visoki funkcioner SnSD-a, rekao je 26.10.2004. 
da međunarodna zajednica reformom policijskih snaga u BiH 
pokazuje da je moguće prenositi nadležnosti sa nivoa Republike 
Srpske na nivo BiH bez saglasnosti narodne skupštine RS i da 
je to put ka ukidanju entiteta. SnSD neće prihvatiti stvaranje 
jedinstvenog MUp-a BiH ako se o tome bude odlučivalo u 
narodnoj skupštini RS. 

MUp BiH nije preduslov za uspješno hapšenje osumnjičenih 
za ratne zločine i efikasnu borbu protiv organizovanog kriminala 
i korupcije. Špirić smatra da je ministar policije RS Darko 
Matijašević trebalo da dobije snažniju podršku od premijera RS 
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Dragana Mikerevića i predsjednika Republike Srpske Dragana 
Čavića u borbi protiv stvaranja jedinstvene policije. Matijašević je 
zloupotrijebljen i nije shvatio da je došao da bi uhapsio Radovana 
Karadžića i Ratka Mladića i ukinuo MUp RS, na čijem je čelu.

Špirić je upitao da li je reforma policije stvarana za postojeći 
ili za novi ustavni okvir. ovo što se radi sa reformom policije bi 
u svakoj evropskoj državi bila ilegalna aktivnost. ako Komisija 
za reformu policije iz Brisela dođe sa stavom da BiH treba da 
ima jedinstvenu policiju, to znači da će od nove godine krenuti 
snažna inicijativa za promjenu Ustava BiH i entitetski parlamenti 
neće imati nikakve mogućnosti da se izjašnjavaju o prenosu 
nadležnosti, rekao je Špirić.

Komisija za reformu policije bespotrebno putuje u Brisel 
na razgovore, jer se unaprijed zna da međunarodnoj zajednici 
odgovara samo jedinstvena policija i da je u zajedničkoj komisiji 
sedam predstavnika iz RS „koji su u Brisel otputovali da bi 
donijeli paket u kojem nema MUp-a RS. nikad brojnija delegacija 
nije otputovala u Brisel po lakši paket“, rekao je Špirić i dodao 
da je to velika sramota za Republiku Srpsku i da ćutanje Čavića 
i Mikerevića o stvaranju jedinstvene policije znači odobravanje 
da bi se pokrio već unaprijed dogovoreni model koji isključuje 
postojanje MUp-a RS. 

Ministar unutrašnjih poslova RS Darko Matijašević i 
direktor policije Radomir njeguš otputovali su 25. oktobra 2004. 
godine u Brisel, gdje će do 29. oktobra učestvovati u radu Komisije 
za reformu policije u BiH. ovo je peta sjednica Komisije na kojoj će 
biti razmotreni elementi modela buduće organizacije policijskih 
struktura u BiH, saopšteno je iz MUp-a RS. 

Komisija se paralelno sa izradom zakonskog okvira 
budućih policijskih snaga u zemlji pojavila i sa prijedlogom četiri 
regionalna policijska centra sa sjedištima u Mostaru, Sarajevu, 
Banjaluci i Tuzli, za koje se ocjenjuje kako će biti podloga i ustavnim 
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promjenama i administrativnom preusmjeravanju zemlje u četiri 
regije, koje se očekuje sljedeće godine.

predsjedavajući Komisije vilfred Martens je na sastanku 
26.10.2004. u Briselu predložio jedinstvenu policiju koja će biti 
organizovana po principu regionalnih centara. njegov je prijedlog 
da ti centri budu Sarajevo, Banjaluka, Tuzla, Zenica i Mostar. 
navodno su predstavnici MUp-a FBiH prihvatili ovaj prijedlog a 
predstavnici MUp-a RS nisu se mnogo protivili.

„izvjesno je da će BiH dobiti jedinstvenu policiju ali sad 
nam predstoji dogovor da li će policija biti dio ministarstva 
bezbjednosti ili će se formirati ministarstvo unutrašnjih poslova“.

 PROTIV

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik izjavio je da ova 
stranka neće prihvatiti formiranje jedinstvene policije BiH, jer 
smatra da takva policija nije potrebna s obzirom na to da je već 
formirana SIPa.

„nakon formiranja Sipa, koja se bavi borbom protiv 
organizovanog kriminala, hapšenjem optuženih za ratne zločine, 
terorizmom i pranjem novca, nije potreban jedan MUp i zbog toga 
SnSD u parlamentu RS neće podržati prijedlog o jedinstvenoj 
policiji BiH. MUp RS dio je ustavnog sistema Republike Srpske i 
BiH, a njegovo ukidanje podrazumijevalo bi ustavnu reformu, što 
mi ne bismo prihvatili“, kazao je Dodik.

„oni koji prihvate ovakvo protivustavno rješenje snosiće 
sankcije zbog kršenja najvišeg pravnog akta zemlje. Bićemo 
rigorozni prema onima koji prihvate ukidanje MUp-a RS. ono 
što u ovom momentu nije jasno je to kako od policije, na čijem 
ukidanju rade, očekuju da radi na hapšenju osumnjičenih za ratne 
zločine.“
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ZaLaGanjE

visoki predstavnik pedi ešdaun je 3. novembra 2004. rekao 
da „ako BiH ne bude imala jak državni okvir za policijske snage, 
ne možemo očekivati da ispuni uslove koji su pred nju postavljeni, 
niti se nadati da će se približiti evropskim standardima. ako ne 
bude imala jaku državnu policijsku strukturu, neću nikada moći 
da dam dovoljno jak argument za ovu zemlju da joj treba slobodniji 
vizni režim. on tvrdi da je BiH potrebna policija na državnom 
nivou, a o nižim nivoima treba da odluči Komisija za reformu 
policije“, kaže ešdaun i dodaje da je on samo postavio osnov za 
rad Komisije i da je sada isključivo na članovima Komisije da 
donesu konačnu odluku o izgledu policijskih snaga.

Govoreći o ekonomskim razlozima reforme policije, eš-
daun je kazao da „BiH ne može opstati ako troši 65 odsto pri-
hoda svojih građana na vladu, a samo 35 odsto na građane. To 
je sadašnja situacija u BiH. Zato nema pristojnih penzija u ovoj 
zemlji, zdravstvenih i socijalnih usluga, školskog sistema. Zato 
ne možemo naći novac da investiramo u otvaranje novih radnih 
mjesta. Toliko mnogo novca trošimo na vladu i političare, pa ništa 
ne preostaje za građane. na toj osnovi država ne može opstati i, 
prije ili kasnije, to se mora uraditi.

„ako ne sada, vrijeme za to će doći. ako budete poštovali 
Dejton, to se može lijepo uraditi ali uz pristanak sva tri naroda“, 
rekao je ešdaun.

Član evropske komisije Kris paten uputio je 17. novembra 
2004. pismo zvaničnicima BiH, u kome ističe da sadašnje policijske 
strukture BiH nisu efikasne za borbu protiv prekograničnog 
kriminala i da evropska unija želi policiju na državnom nivou.

eU ima interes da sebi osigura efikasne partnere za 
provođenje zakona u BiH, policijske partnere na državnom nivou 
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koji bi imali gotovo iste kompetencije kao njima odgovarajuće 
institucije u drugim evropskim državama.

paten ističe da Ministarstvo bezbjednosti na državnom 
nivou treba da obezbijedi političku kontrolu nad procesom 
reforme policije, a ne mnoštvo posredničkih tijela. To znači da 
sve nadležnosti za provođenje zakona moraju biti prenesene na 
državu BiH. posao Komisije za reformu policije biće da daje savjete 
o tome koje kompetencije treba da budu na nižim nivoima vlasti iz 
perspektive efikasnog provođenja zakona, navodi paten.

on je predložio da pri odlučivanju o veličini, obliku i broju 
lokalnih policijskih snaga u područjima nove policijske službe u 
BiH treba se voditi onim što ima najviše smisla za efektivan rad 
policije, a ne političkim obzirima.

Uoči zasjedanja Komisije za reformu policije koje će se 
održati 17. i 18. novembra 2004. godine u Brčkom, 14. novembra 
su „puštene“ informacije da je Komisija usaglasila stav o ukidanju 
entitetskih MUp-ova, što je potvrđeno iz Savjeta ministara BiH i 
MUp-a Federacije, dok članovi Komisije iz Republike Srpske tvrde 
da takvog dogovora nema i da je to samo prijedlog predsjednika 
Komisije vilfreda Martensa.

entitetska ministarstva unutrašnjih poslova biće ukinuta, a 
na narednom sastanku Komisije dogovoriće se o broju regionalnih 
centara buduće jedinstvene policije u BiH. najbliži dogovoru je 
prijedlog o pet regionalnih centara, iako je ministar policije RS 
predložio dva regionalna centra, jedan iz Republike Srpske a 
drugi iz FBiH.

Član Komisije iz Republike Srpske, Ranko Karapetrović, 
15.11.2004. je rekao: „Kako će izgledati buduće policijske snage 
u BiH, u ovom trenutku niko ne zna. Zna se jedino da neće biti 
onakve kakve su sada. Srpski članovi Komisije nastoje da se 
usvoji model po kojem će na teritoriji Republike Srpske biti i njena 
policija.
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Sve je još otvoreno i sada je stvar koliko ćemo biti mudri 
da se izborimo za rješenje po kojem će Republika Srpska zadržati 
kontrolu nad policijom na svojoj teritoriji, odnosno da zadrži svoje 
Ministarstvo unutrašnjih poslova“, kaže Karapetrović.

Zadatak Komisije je da ponudi stručan koncept, a na 
parlamentima je da ga usvoje ili odbace. U odluci o formiranju 
Komisije piše da ona nije iznad ustava i zakona da bi mogla da 
donese konačnu odluku, što je rekao i sam ešdaun, precizira 
Karapetrović.

BRČKo

nakon dvodnevnog zasjedanja Komisije za reformu policije 
u Brčkom 18. novembra 2004. godine, predsjednik Komisije vilfred 
Martens je rekao da je završena analiza buduće organizacije 
lokalne policije. predložen je model jedinstvene policije u BiH i to 
smo završili na zasjedanju komisije u Briselu a ovaj drugi, lokalni, 
završen je ovdje u Brčkom. na sljedećem zasjedanju Komisije od 
11. do 15. decembra, Komisija će razmatrati načine finansiranja 
policijskih snaga, kadrovska pitanja, socijalni status i drugo.

Tadašnji ministar policije RS Darko Matijašević je rekao 
„da nakon Brčkog i dalje ostaje na pozicijama ustavno-pravne 
nadležnosti Ministarstva u domenu obavljanja policijskih poslova 
u Republici Srpskoj“.

predsjednik Komisije za reformu policije u BiH vilfred 
Martens je 19. novembra 2004. razgovarao u narodnoj skupštini 
Republike Srpske sa šefovima poslaničkih klubova i klubova 
delegata u vijeću naroda RS i rekao „da se mora postići konsenzus 
o reformi policije, to je cilj rada ove komisije. Svi smo složni da se 
u vezi s ovim pitanjem mora postići konsenzus. ima mnogo ljudi 
koji podržavaju naš koncept reforme policije, ali postoje i druga 
mišljenja“, naglasio je Martens.
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predsjedavajući predsjedništva BiH Borislav paravac 
izjavio je da MUp Republike Srpske ne može biti ukinut, jer bi u 
tom slučaju moralo da dođe do promjene Ustava BiH u kome su 
jasno definisane nadležnosti entiteta.

potpredsjednik narodne skupštine RS Šefket Hafizović 
(član SDa) ocijenio je da će BiH imati jedinstvenu policiju, jer je to 
uslov priključenju partnerstvu za mir.

pedi ešdaun je 24. novembra 2004. rekao da Ministarstvo 
odbrane i unutrašnjih poslova Republike Srpske i njihovi 
sistematski propusti u saradnji s Haškim tribunalom predstavljaju 
najveću prepreku ulasku BiH u naTo i evropsku uniju. „ove 
vlasti RS propuštaju priliku dostaviti Tribunalu informacije koje 
su mu potrebne kako bi se ušlo u trag optuženima, a takođe su 
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propustile i da poduzmu ijednu značajniju akciju kako bi same 
uhapsile optužene. Takav nedostatak saradnje sada je najveća 
prijetnja interesima svih građana BiH. ove institucije RS ne mogu 
nastaviti blokirati put ka evropskoj uniji i naTo-u“, upozorio je 
ešdaun.

EkSPERTI

osnovna preporuka sa okruglog stola održanog u Banjaluci 
29. novembra 2004. godine na temu „aktuelni trenutak reforme 
policije u Republici Srpskoj“ je da se u reformi policijskih snaga 
u BiH treba držati Ustava Republike Srpske i BiH a republičko 
Ministarstvo unutrašnjih poslova mora ostati.

potpredsjednik Saveza logoraša RS Slavko jovičić Slavuj je 
na okruglom stolu rekao „da je u BiH uhapšen sistem od strane 
međunarodne zajednice. nema policije koja će osloboditi taj sistem 
i demokratsku volju građana. U BiH, posebno u Srpskoj, posebno je 
pogodno tlo za avanture kojima međunarodna zajednica ostvaruje 
svoje ciljeve. Svoje ciljeve u reformi policije mora jasno definisati 
vlast, jer je MUp RS još jedini oslonac opstanka Republike Srpske“, 
poručio je jovičić. 

profesor banjalučkog pravnog fakulteta petar Kunić 
smatra da se fazno prenose ovlaštenja Republike Srpske na BiH. i 
ranije je međunarodna zajednica zahtijevala od Republike Srpske 
mnogo toga, jer oni imaju svoj cilj. Sada je na redu policija, pa se 
pitanje Haga koristi za stvaranje jedinstvene policije, kaže Kunić 
i dodaje da politički vrh Republike Srpske nema viziju njenog 
razvoja.
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naSTaVak

pedi ešdaun i član predsjedništva BiH Sulejman Tihić 
potpisali su 1.12.2004. u ime međunarodne zajednice i kolektivnog 
šefa države Sporazum o osnivanju ureda registara odsjeka i i ii za 
ratne zločine i organizovani kriminal, u okviru posebnih odjela 
Državnog suda i Tužilaštva.

Ured registra je uspostavljen u cilju obezbjeđenja praved-
nih sudskih postupaka, u skladu s evropskim standardima. Uspos-
tavljanje Ureda registara omogućiće profesionalno, nezavisno 
i automatizovano raspoređivanje predmeta. istovremeno će 
onemogućiti vršenje bilo kakvog političkog uticaja prema tužio-
cima i sudijama u vezi s procesuiranjem predmeta ratnih zločina i 
organizovanog kriminala.

ešdaun je kazao da je vladavina prava osnovna stvar za 
BiH i zaključio da su Sud BiH i agencija za istrage i zaštitu (Sipa) 
dva najosnovnija stuba na kojima ona počiva. 

narodna skupština RS je na sjednici održanoj 2.12.2004. 
zaključila da u budućoj strukturi policijskih snaga mora da 
postoji MUp RS, direktor policije i policijska struktura koje bi bile 
finansirane iz budžeta i funkcionisali po Ustavu RS. 

narodna skupština izražava puno opredjeljenje i podršku 
reformi policije u BiH kao važnom segmentu na njenom putu 
prema evropskim integracijama, ali samo u okviru Ustava BiH.

pedi ešdaun je nakon održanog sastanka Upravnog 
odbora vijeća za implementaciju mira u BiH (3.12.2004) rekao da 
policija u BiH mora imati kompetencije na državnom nivou, biti 
funkcionalna i prelaziti entitetske granice.

politički direktori vijeća za implementaciju mira u BiH su 
upozorili vlasti Republike Srpske da, ukoliko budu opstruisali 
hapšenje optuženih za ratne zločine, mogu očekivati oštre mjere.
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oHR je je povodom odluke narodne skupštine Republike 
Srpske o reformi policije u BiH saopštio da je rad Komisije za 
reformu policije nezavisan i da parlament Republike Srpske 
ne može da utiče na njen rad. Komisija će do sredine decembra 
završiti rad i dati preporuke za reformu policije.

PRInCIPI

principi policijske reforme, koji su i uslovi evropske unije, 
jesu:

1. državna ovlaštenja za sva budžetska i zakonodavna 
policijska pitanja

2. funkcionalne oblasti policijskih nadležnosti i 
3. nemiješanje politike u operativne aktivnosti policije.

SMjEna

Kancelarija visokog predstavnika smijenila je iz Komisije 
za reformu policije Ranka Karapetrovića, uz obrazloženje da 
ne ispunjava pravne uslove da bude član Komisije, jer više nije 
načelnik opštine.

Karapetrović kaže da je iznenađen odlukom oHR-a da ga 
smijeni i kaže „tačno je da u odluci o imenovanju stoji da sam 
imenovan kao načelnik opštine laktaši, ali je čudno zbog čega 
novi načelnik opštine Milovan Topolović nije imenovan umjesto 
mene“. 

kOMISIja

Komisija za reformu policije u BiH nije postigla saglasnost 
oko nekoliko važnih pitanja, te nije isključena mogućnost da 
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visoki predstavnik za BiH nametne jedinstvenu strukturu BiH, 
saopšteno je 13.12.2004. iz Komisije, koja je počela svoje decem-
barsko zasjedanje, na kraju koga treba da izađe s svojim konačnim 
prijedlogom.

Komesar policijske misije eU u BiH Kevin Karti, koji 
učestvuje u radu Komisije, rekao je „da BiH treba policijska 
struktura koja će služiti građanima i koja će omogućiti dobru 
policijsku uslugu njima, a ne političarima. To mora biti struktura 
koja u obzir uzima pitanja građana i omogućava da žive bezbjedno 
i bez straha“, istakao je Karti.

predsjednik RS Dragan Čavić je poručio „reforma da, ali 
ukidanje MUp-a RS ne. neprihvatanjem stavova RS neko namjerno 
želi neuspjeh reforme policije, kako bi se krivica opet prebacila na 
institucije Republike Srpske“, poručio je Čavić. 

predsjednik izvršnog odbora SnSD-a nebojša Radmanović 
je rekao „da bi ukidanje entitetskih MUp-ova predstavljalo promjenu 
Ustava BiH za koju poslanici SnSD-a neće dati saglasnost. Ustav 
BiH se ne može mijenjati pritiscima već dogovorom tri naroda, 
stav je SnSD-a“.

Direktor Komunikacija oHR-a irena Guzelova je rekla, 
dan uoči objavljivanja konačnog prijedloga Komisije za reformu 
policije 14.12.2004, da Republika Srpska nastavlja sa opstrukcijom 
saradnje s Haškim tribunalom i da će dan nakon objavljivanja 
prijedloga Komisije ešdaun izaći sa mjerama prema RS.

PRIjEDLOG kOMISIjE 

Komisija za reformu policije kojom je predsjedavao vilfred 
Martens je 15. decembra završila prijedlog reforme policije po 
kojem bi u BiH bila formirana jedinstvena policijska struktura, 
sačinjena od više policijskih oblasti, a na čelu svake od ove oblasti 
biće direktor ili komesar.
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lokalne policijske oblasti će se sastojati od grupa postojećih 
opština, a tehnički policijski kriteriji odrediće geografsku veličinu, 
oblik i lokaciju ovih oblasti. postojeće političke granice između 
entiteta i kantona nemaju direktnog značaja za formiranje lokalnih 
policijskih ovlasti.

jedinstvena policija BiH će biti finansirana s državnog 
nivoa i organizovana po regionalnom principu.

ovaj prijedlog podrazumijeva ukidanje entitetskih i 
kantonalnih MUp-ova.

prenos nadležnosti za finansiranje i donošenje zakona 
prenosi se na Ministarstvo sigurnosti BiH što u stvari znači gašenje 
entitetskih i kantonalnih MUp-ova. U budućnosti u BiH policija će 
biti potpuno depolitizovana, jer će država osiguravati sredstva za 
njen rad, a direktori regionalnih policijskih centara će biti potpuno 
nezavisni u svom radu.

Komisija se nije usaglasila o broju regija i zato će tri 
prijedloga od pet, deset i 11 policijskih zona biti dostavljen 
visokom predstavniku za BiH, koji će izabrati jedno od ponuđenih 
rješenja.

Ministarstvo sigurnosti će biti svojevrsni „kišobran“, koje će 
imati nadležnosti u donošenju zakona i osiguravanju finansijskih 
sredstava za policiju, obavještajno-sigurnosnu agenciju (oSa), 
agenciju za istrage i zaštitu (Sipa) i Državnu graničnu službu.

predviđen je i direktor policije BiH koji će osiguravati da 
svi lokalni direktori sarađuju i razmjenjuju informacije. agencija 
za policijsku upravu na nivou BiH će s jednog mjesta pružati 
osnovnu podršku policijskim službama, a Ministarstvo sigurnosti 
BiH će provoditi jedinstveni sistem obuke. agencija za policijsku 
upravu će vršiti nabavku robe i usluga. predviđeno je i formiranje 
agencije za forenziku BiH.

pedi ešdaun je izjavio „da s obzirom na to da se radi o 
jednom od 16 zadataka iz Studije izvodljivosti, odluka se ne može 
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nametati. nemoguće je nametnuti ishod rada policije. eU je rekla 
da svih 16 zadataka iz Studije izvodljivosti mora sprovesti vlast 
a ne visoki predstavnik. Rezultat rada reforme policije nije stvar 
nametanja, nego dogovora. Ukoliko ja budem nametao odluku – 
pašće i Studija izvodljivosti“, rekao je ešdaun i dodao da bi takav 
ishod stavio Republiku Srpsku još jednom u položaj faktora koji 
blokira put BiH u eU.

Kona ni izvještaj o radu  
Komisije za restrukturiranje policije Bosne i Hercegovine 

 

Police Restructuring Commission 
Emerika  Bluma 8, 71 000 Sarajevo 

Bosnia and Herzegovina 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Kona ni izvještaj o radu  

Komisije za restrukturiranje policije 

Bosne i Hercegovine 

 
 
 
 
 
 
 

Decembar 2004 
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ISTIna

Članovi Komisije za reformu policije Dragan Mektić i 
Dragomir Stupar tvrde 16. decembra 2004. godine da nijedan od 
šest predstavnika RS u Komisiji nije dao glas za ukidanje MUp-a 
RS. Svi su zastupali zaključke narodne skupštine RS koji se mogu 
svesti na sljedeće: reforma – da, ukidanje MUp-a RS – ne. 

Kona ni izvještaj o radu  
Komisije za restrukturiranje policije Bosne i Hercegovine 

 

Police Restructuring Commission 
Emerika  Bluma 8, 71 000 Sarajevo 

Bosnia and Herzegovina 

 
 

/radni prevod/ 
 
31. decembar 2004. godine 
 
Njegova ekscelencija Paddy Ashdown 
Visoki predstavnik 
Ured Visokog predstavnika za Bosnu i Hercegovinu 
 
Njegova ekscelencija Adnan Terzi  
Premijer 
Vije e ministara Bosne i  Hercegovine 
 
Poštovana gospodo, 
 
U skladu sa lanovima 1 i 9 Odluke Visokog predstavnika (Službeni list Bosne i 
Hercegovine 36/04) objavljene 5. jula 2004. godine, zadovoljstvo mi je da vam dostavim 
Kona ni izvještaj o radu Komisije za restrukturiranje policije Bosne i Hercegovine (u 
daljnjem tekstu Kona ni izvještaj). 
 
Kona ni izvještaj daje sveobuhvatan pregled rada Komisije za restrukturiranje policije 
(PRC) tokom njenog kratkog mandata, uklju uju i rezultate plenarnih sastanaka PRC-a. 
Izvještaj sadrži dodatke o dnevnom redu sastanaka i zaklju ke koji sažimaju klju ne 
ta ke rasprava i zajedno služe kao zvani ni zapis o sjednicama. 
 
Na prvom sastanku u julu 2004. godine, PRC je usvojio radnu metodologiju zasnovanu 
na na elu konsenzusa. Prema toj metodologiji utvr eno je da ne e biti glasanja o ta kama 
rasprave u okviru PRC-a, dok sam ja kao predsjedavaju i zadržao pravo da odlu ujem 
kada je PRC postigao prihvatljiv nivo konsenzusa o nekom pitanju. 
 
Što je još važnije, radna metodologija precizira da PRC uvažava zakonodavne institucije-
vlade i parlamente kao organe primjerene za donošenje odluka u provedbi preporuka o 
restrukturiranju policije i da se ne e miješati u njihov rad. 
 
Tako er, Kona ni izvještaj predlaže Predsjedavaju em Vije a ministara i Visokom 
predstavniku preporuke za uspostavu “jedinstvene strukture policije pod sveukupnim 
politi kim nadzorom ministra ili ministarstava u okviru Vije a ministara”. 
 
Preporu ena jedinstvena struktura je u skladu sa 12 smjernica o restrukturiranju policije, 
navedenim u lanu 2 Odluke, uklju uju i policijsku  službu  koja je, izme u ostalog, 
efikasna i djelotovorna, finansijski održiva, i koja odražava etni ki sastav Bosne i 
Hercegovine, te  je zašti ena od nepropisnog politi kog mješanja, kao i da je odgovorna 
pred zakonom i zajednicom. 
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Martensovo viđenje reforme policijskih snaga u BiH, koje je 
predstavio u „privremenom kratkom pregledu“ nije ništa drugo 
do zbir onoga što su zagovarali on i predstavnici FBiH, Bošnjaci i 
Hrvati. S Martensovim prijedlogom nije se u potpunosti složio ni 
prvi čovjek pM eU Kevin Karti, saznaje se nezvanično.

Martens je sve prijedloge iz Republike Srpske odbacio, 
objašnjavajući to stavom da ga političke primjedbe ne interesuju.

već viĐeno

Kada se analizira početak reforme policije, odnosno donoše-
nja odluke Savjeta ministara, adnana Terzića i pedija ešdauna, 
koji to sve pozdravlja i kaže jednostavnim riječima: „ja za sve već 
imam rješenje, na Terziću je da samo obezbijedi da se to sprovede 
u parlamentu“. Sam Terzić, navodno donoseći odluku da otpočne 
reformu, tvrdi da reforma policije nije uslov evropske unije, već 
da je to zbog građana kojima treba dobra i profesionalna policija 
evropskog tipa radi pojačane sigurnosti. 

osnovna stvar kojoj se uči dobar „domaćin“ a kamoli 
dobar i odgovoran političar a pogotovo premijer BiH ili visoki 
predstavnik međunarodne zajednice je da zna šta je kontinuitet 
i da sam sebe ne demantuje, da ne bude kontradiktoran. iole 
površna analiza pokazuje da Terzić tvrdi 20. maja 2004. godine 
da reforma policije nije uslov za evropske integracije, da bi poslije 
sve vrijeme govorio da je bez te reforme nemoguće i „pogledati“ 
prema evropi a kamoli joj se početi priključivati.

ešdaunova retorika pokazuje da čita „scenario“ za reformu 
policije kao što je već čitao za reformu odbrane, obavještajnih 
službi i poresku reformu. 

Formira se Komisija za reformu na čijem je čelu stranac, 
postavi se cilj koji glasi prenos nadležnosti sa Republike Srpske 
na BiH a za svaku eventualnu neposlušnost slijede ucjene i kazne. 
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To je sasvim logično, jer šta drugo raditi sa onima koji su protiv 
unitarne BiH i evropske unije. Sve se radi u ime građana i njihove 
sigurnosti. nikada ešdaun nije pitao građane Republike Srpske ni 
za jednu od reformi koje je sproveo a sve je radio u ime njih i njihove 
budućnosti u evropskoj uniji. legitimitet i legalitet vlasti koja 
može donositi odluke u ime građana se dobija jedino na izborima. 
ešdaun ni u svojoj državi nije imao tu vrstu legitimiteta, jer je 
pripadao minornoj političkoj opciji a o BiH da se i ne govori.

ešdaun se zajedno sa svojim vilfredom Martensom „za-
glavio“ na reformi policije zato što to nije bila reforma policije već 
reforma ustava. Reforma ustava ili promjena ustava se sprovodi 
po dobro poznatoj ustavnoj proceduri koja u slučaju BiH znači 
saglasnost sva tri konstitutivna naroda, dakle i Srba. 

Druga jako bitna stvar gdje ešdaun sam sebe „zapetljava“ 
i demantuje je Studija izvodljivosti. ne može se nametanjem 
reforme u evropsku uniju, ako je već postavljena kao uslov, koji 
BiH mora sama da ispuni. 

ovdje je suština da niko nije postavio kao uslov ovakvu 
reformu policije koja treba da ima jedinstvenu policijsku strukturu 
BiH. Ta i takva reforma policije je ešdaunov model, jer sam poslije 
priznaje u svojim memoarima da je tri principa evropske unije 
preko kojih je htio da dođe do jedinstvene policije dogovorio sa 
svojim prijateljem iz Brisela, komesarom Krisom patenom, kome 
je te principe poslao iz Sarajeva a ovaj ih iz Brisela poslao kao 
principe evropske unije.

Možda najbolje ilustruje ovu reformu ili uopšte situaciju u 
BiH i metodologiju rada pedija ešdauna, šefica komunikacija ili 
portparol oHR-a koja, dan prije objavljivanja prijedloga reforme 
Martensove komisije, izlazi i kaže da će ešdaun dan poslije toga 
izaći sa kaznama prema onima koji ne prihvate reformu policije. 
ešdaun sam kaže da se ova reforma ne može nametati, jer onda 
pada Studija izvodljivosti. Međutim, ešdaun alibi traži u nesaradnji 
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Republike Srpske sa Hagom iako je Sipa taj „stub temeljac“, kako 
je nazvao, već pola godine u funkciji, ona se ne kažnjava, već samo 
Republika Srpska.

Kada se jednim redom slože sve činjenice, djeluje jako 
neozbiljno takvo ešdaunovo ponašanje. Takva prepotentnost, 
površnost i poniženje su nezabilježeni na ovim prostorima. ako je 
tačno, a tačno je, da evropa počiva na jakim moralnim principima 
i standardima koji su temelj demokratije, čiji su korijeni antička 
Grčka, zapitati se koga taj i takav čovjek ovdje predstavlja.

ne treba na to više trošiti riječi, suvišne su, ali mnogo 
je primjera koji više priliče nekim laicima i naturšicima a ne 
visokim međunarodnim autoritetima. Kako drugačije objasniti 
stav Komisije za reformu policije koji kaže da će zakone od sada 
donositi novo ministarstvo. Svi znamo da ministarstvo može da 
radi na izradi zakona koje vlada, u ovom slučaju Savjet ministara, 
usvaja i šalje u parlamentarnu proceduru i na kraju usvaja. Zato 
se i zove zakonodavna vlast. Mnogo je primjera tih proizvoljnih i 
površnih odluka.

REakCIjE

prva reakcija na ovakav prijedlog reforme policije i nove 
ešdaunove prijetnje i odmazde je bila ostavka tadašnjeg premijera 
RS Dragana Mikerevića, a samim tim je došlo i do pada vlade. 
Republika Srpska je tako 15. decembra 2004. ostala bez reforme 
policije a 16. decembra bez vlade.

premijer Dragan Mikerević je rekao da nije spreman da 
prihvata ultimativne zahtjeve o preuređenju ustavnog poretka 
Republike Srpske i BiH a predsjednik RS Dragan Čavić je pozvao 
sve političke faktore iz RS da odgovore konsenzusom, jer više 
nema vremena.
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ešdaun je u svom stilu nastavio da prijeti, tako da je 18. 
decembra 2004, odgovarajući na novinarsko pitanje znače li 
oštrije mjere ukidanje Republike Srpske, odgovorio: „ništa ne 
isključujem i sve je moguće. ali moram reći da ako RS poštuje 
Dejton, ja ću zaštititi i njene nadležnosti. Mogu garantovati da je 
najveća opasnost za Republiku Srpsku nepoštivanje Dejtona“ .

Komesar evropske unije za proširenje oli Ren je 19.12.2004. 
došao u Sarajevo da „spašava“ ešdauna. Upotrijebljena je u izja-
vama nakon zajedničkog sastanka tipična manipulacija, obmana 
ili zamjena teza. očigledno je da je ešdaun kao slon u staklenoj 
bašti polomio mnogo toga što je Ren morao da „počisti“ da bi 
ešdaun mogao dalje.

Ren je nakon sastanka s ešdaunom rekao da je „glavni cilj 
BiH početak pregovora, glavni zadatak na tom cilju je saradnja s 
Tribunalom i to je u rukama građana i političara ove zemlje“.

ešdaun je rekao da se ne osjeća odgovornim za novonastalu 
situaciju već da su odgovorni oni koji već devet godina ne 
uspijevaju uspostaviti saradnju s Tribunalom u Hagu.

oli Ren je dan nakon odlaska iz Sarajeva 20.12.2004. poručio 
da BiH ne može početi pregovore o stabilizaciji i pridruživanju 
bez jedinstvene policije organizovane po regionalnom principu 
i sa isključivim nadležnostima države i pune saradnje s Haškim 
tribunalom. 

ešdaun je dobio podršku da može da nastavi započeto, 
vidjeće se kako. 

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik 20.12.2004. kaže da 
će reforma policije u BiH biti prvi veliki politički neuspjeh pedija 
ešdauna na mjestu visokog predstavnika međunarodne zajednice. 
„ako se vratimo izvornim principima Dejtonskog sporazuma, 
očigledno je da nijedno ešdaunovo rješenje ne bi bilo moguće da 
ih vlasti Republike Srpske nisu prihvatile, stoga sam veliki skeptik 
kada je u pitanju reforma policije u BiH, tim više jer je on svojim 
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posljednjim potezima kod političara RS stvorio podozrenje“, rekao 
je Dodik. 

profesor međunarodnog prava na pravnom fakultetu u 
Banjaluci i ombudsman BiH vitomir popović kaže da „odluke 
visokog predstavnika nisu podložne ocjeni Ustavnog suda BiH, 
ni bilo kojeg drugog suda u BiH i Republici Srpskoj, već samo 
Savjeta za sprovođenje Dejtonskog mirovnog sporazuma. njegov 
poziv na osporavanje posljednjih odluka pred Ustavnim sudom 
BiH je omalovažavanje svih onih kojima je ovaj zahtjev upućen“, 
kazao je popović i dodao da čak i pod pretpostavkom da bi se 
njegove odluke mogle ispitati pred Ustavnim sudom BiH, to ne 
garantuje da će on poštovati odluke koje Sud donese. To mu ipak 
ne daje za pravo da ne poštuje Ustav BiH i sva dokumenta na 
kojima je on zasnovan, kazao je popović 21.12.2004.

Direktor Foruma za etničke odnose Srbije Dušan janjić 
smatra da su zvaničnici RS „pametno uradili što su nakon mjera 
visokog predstavnika podnijeli kolektivne ostavke u zajedničkim 
organima BiH. Zvaničnici Republike Srpske ne bi trebalo da se 
vraćaju u zajedničke organe dok ešdaun ne prihvati razumnu 
politiku. Srpski predstavnici su izbjegli lažni otpor Slobodana 
Miloševića, ostavljajući ešdauna u praznom prostoru“, rekao je 
janjić 21.12.2004. i dodao da bi vlada Srbije trebalo da reaguje 
i pruži podršku odbrani Dejtonskog sporazuma i Srbima iz 
Republike Srpske.

potpredsjednik vijeća naroda u narodnoj skupštini RS 
Miroslav Mikeš smatra da se posljednjim odlukama ešdauna BiH 
pretvorila u protektorat, „što međunarodna zajednica ne želi da 
prizna, jer bi u tom slučaju morala da preuzme i obaveze za BiH“, 
rekao je Mikeš 22.12.2004.

osnivač inicijative za evropsku stabilnost Gerald Knaus 
kaže 22.12.2004. „da je posljednjim odlukama, kojima je otvoreno 
nasrnuo na ustavno uređenje BiH, pedi ešdaun konačno ovu 
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zemlju pretvorio u protektorat. Cijena ovih drakonskih mjera je 
visoka. ona je da BiH sve manje i manje izgleda kao normalna 
evropska država, a sve više kao pravi protektorat u kojem 
međunarodna zajednica može u bilo kom trenutku i bilo šta 
dekretom da promijeni“, kaže Knaus. 

RuSIja

Ministarstvo inostranih poslova Ruske Federacije upozorilo 
je 22.12.2004. godine da pitanje članstva BiH u nekoj međunarodnoj 
organizaciji ne smije biti povod za eroziju Dejtonskog sporazuma, 
ocjenjujući da je njegova promjena nedopustiva bez prethodnog 
konsenzusa o tome unutar BiH. 

Mip Rusije, koje je prenijela njihova ambasada u Sarajevu, 
ocjenjuje da ostavke srpskih zvaničnika u BiH, koji konstruktivno 
sarađuju sa međunarodnom zajednicom, kao direktne posljedice 
mjera visokog predstavnika pedija ešdauna protiv Republike 
Srpske, vode zemlju u krizu koja može prouzrokovati teške 
posljedice po mirovni proces u cjelini. U takvim okolnostima teško 
bi se mogla bitno poboljšati saradnja RS kao dijela BiH s Haškim 
tribunalom.

Rusija je kao garant Dejtonskog sporazuma i kao član Savjeta 
za njegovo sprovođenje je u više navrata upozoravala ešdauna 
da ne preduzima akcije koje vode u narušavanje još veoma krhke 
ravnoteže u BiH i štete mirovnom procesu u BiH.

Rusija očekuje da će se ešdaun rukovoditi težnjom da 
ponovo uspostavi partnerstvo sa predstavnicima svih naroda u 
BiH, te djelovati sa punom savješću i odgovornosti u skladu sa 
mandatom koji su mu povjerili Savjet bezbjednosti Un-a i Savjet 
za sprovođenje Dejtonskog mirovnog sporazuma.

Ruski ambasador u BiH aleksandar Griščenko je rekao 
da je razumljiva zabrinutost rukovodstva RS koje u aktuelnim 
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dešavanjima vidi pokušaj ukidanja MUp-a RS, a koji je institucija 
određena Dejtonom. S obzirom na to da u evropi ne postoje 
jedinstveni standardi za strukturu policijskih snaga, postavlja se 
pitanje zašto baš ova „varijanta“ mora da se progura.

visoki predstavnik, kaže Griščenko, ima velika ovlaštenja, 
ali nema da ukine entitete i upozorava da je izručenje optuženih 
za ratne zločine u Hag jedini način da se izgradi moderna i 
prosperitetna evropska BiH.

Rusija, kao što je poznato, nije član naTo-a ni evropske 
unije. ako BiH želi članstvo u tim organizacijama – to je njeno 
suvereno pravo. na nama je da odlučimo i kakva nam vojska i 
policija treba. 

FRanCuSka

„U Francuskom Ministarstvu inostranih poslova postoji 
izvjesna zabrinutost, da ne kažemo negodovanje zbog britanskih 
mišićavih metoda koje je upotrijebio ešdaun u BiH kažnjavajući 
Republiku Srpsku“, piše pariski „Mond“, 23.12.2004.

„Do sada smo mogli da ulijemo povjerenje Srbima, da 
garantujemo da međunarodna zajednica ne traži ukidanje RS, da 
traži samo njihovu saradnju sa Tribunalom. ovaj put rizikujemo 
da nam više ne vjeruju“, saopštio je jedan francuski diplomata. 
Srbi su sada jedini koji brane institucionalni sistem proistekao iz 
Dejtona, piše „Mond“. 

SRBIja

Mjere visokog predstavnika u BiH pedija ešdauna protiv 
Republike Srpske su u osnovi nedemokratske i protivpravne, 
ocijenili su 22.12.2004. predsjednik Srbije Boris Tadić, premijer 
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vojislav Koštunica i predsjednik narodne skupštine Srbije predrag 
Marković.

neosnovano je optuživati sadašnje rukovodstvo Republike 
Srpske da ne sarađuje s Haškim tribunalom, jer su vlasti u Banjaluci 
učinile veliki napor da se društvo suoči sa zločinima počinjenim 
u BiH. apsolutno su neprihvatljive prijetnje visokog predstavnika 
da će nastaviti sa kažnjavanjem do ukidanja RS. po aneksu 10, 
član 2 Dejtonskog sporazuma, kojim se određuje mandat visokog 
predstavnika, on nema ni ovlaštenja da smjenjuje funkcionere, 
mada se njime već duže vrijeme obilato koristi, a kamoli da mijenja 
institucionalni okvir uređen samim Dejtonskim sporazumom.

visoki predstavnik je pozvan da poštuje Dejtonski 
sporazum i ustavno uređenje BiH i da ponovo uspostavi normalne 
odnose saradnje sa rukovodstvom Republike Srpske, navedeno je 
u zajedničkoj izjavi tri predsjednika.

SInOD

Sveti arhijerejski sinod Srpske pravoslavne crkve sa 
episkopima iz Republike Srpske i Federacije BiH, povodom 
posljednjih postupaka pedija ešdauna, 23.12.2004. godine je 
pozvao na poštovanje sloboda i demokratskih prava svih u BiH i 
upozorio da Srbima opet sude prijeki sudovi.

Umjesto da sa radošću dočekuju Božić, toliko godina poslije 
nesretnog građanskog rata, opet im se sudi prijekim sudovima i 
prijeti novim kaznama. 

PRaVnICI

Udruženje pravnika RS pozvalo je pedija ešdauna da se 
ponaša kao ustavotvorac i zakonodavac i da se vrati u granice 
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svojih ovlaštenja. Republika Srpska je dio BiH i njen ustavnopravni 
status i dejtonska rješenja moraju da budu u potpunosti zadržana i 
očuvana. Ustavne promjene nisu moguće bez pune ravnopravnosti 
i saglasnosti RS i FBiH i tri konstitutivna naroda. Mora se zaustaviti 
dalji proces neustavnog prenošenja nadležnosti na zajedničke 
organe BiH i ukidanje organa Srpske, jedinstven je stav Udruženja 
pravnika RS. 

DOGOVOR 

predsjednik Srbije Boris Tadić i visoki predstavnik pedi 
ešdaun, postigli su na sastanku u Beogradu, 5.1.2005. godine, 
saglasnost o neprihvatljivosti izmjena Dejtonskog sporazuma 
i ustavnog uređenja BiH, bez saglasnosti sva tri konstitutivna 
naroda. Zajednički je zaključeno da pitanje saradnje sa Tribunalom 
usporava evropsku perspektivu zemalja cijelog regiona te da je u 
tom smislu neophodna intenzivna konkretna saradnja kako bi se 
taj problem što prije riješio.

pedi ešdaun je 10. januara 2005. najavio da će do kraja 
januara odlučiti koji će od tri prijedloga Komisije za reformu 
policije u BiH prihvatiti. ni jedan od njih ne negira postojanje 
entitetskih ministarstava unutrašnjih poslova, ali da eU očekuje 
kontrolu policijskih snaga na nivou BiH. „Tokom februara i marta 
organizovaćemo javne debate u parlamentima, jer građanima 
želimo objasniti zbog čega je neophodna reforma policije. 
očekujem postizanje dogovora o reformi policije do proljeća kojim 
se ne dovodi u pitanje opstanak MUp-a RS“. 

predsjednik Komisije za reformu policije vilfred Martens 
predao je 14.1.2005. predsjedavajućem Savjeta ministara BiH 
ad nanu Terziću i pediju ešdaunu svoj konačni izvještaj o radu 
Komisije, koji sadrži koncept za uspostavljanje jedinstvene 
policijske strukture u BiH.
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Martens je rekao da su političke prepreke spriječile potpuno 
usvajanje izvještaja unutar Komisije, jer su predstavnici Republike 
Srpske u Komisiji dobili mandat od narodne skupštine RS i to je 
predstavljalo problem.

pedi ešdaun je rekao da u izvještaju nema ništa što 
zahtijeva ukidanje entitetskih ministarstava unutrašnjih poslova 
ali predviđa isključivu nadležnost BiH za budžet i zakone o policiji. 
To ne isključuje operativnu kontrolu policije na lokalnom nivou. 
„entitetski MUp-ovi imaju mnoge poslove i ukoliko bude potrebe 
oni će ostati, o čemu će odlučivati vlasti BiH“, kaže ešdaun. 

OSuDa

postupci i drakonske mjere pedija ešdauna osuđeni su od 
gotovo svih u Republici Srpskoj, Srbiji, Rusiji pa ček djelimično i u 
Francuskoj. jednostavno rečeno, nema promjene ustava kroz tzv. 
reformu policije bez saglasnosti tri konstitutivna naroda odnosno 
po zato predviđenoj ustavnoj proceduri.

jedinstveni zaključak svih relevantnih faktora od 
Republike Srpske do Rusije je da je saradnja sa Haškim tribunalom 
neminovnost i da nema alternativu. Činjenica je takođe da 
nije Republika Srpska sama odgovorna za hapšenje optuženih 
za ratne zločine i da joj je na tom putu neophodna regionalna 
podrška, prvenstveno Srbije ali i agencije za istrage i zaštitu koja 
je i formirana s ciljem da hapsi optužene za ratne zločine. 

Bez odgovora ali i bez posebnog insistiranja na odgovoru 
ostaje model reforme policije koji je ešdaun nazvao „evropski“ 
kojim se uspostavlja jedinstvena policija BiH. jedinstvenog 
evropskog modela kao ni evropskih principa nema. ešdaun čak 
kaže da je bio primoran da postavi kao cilj takav model policije ali 
ne kaže od koga. 
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neuspjeh svih pregovora u radu Komisije za reformu 
policije pa i posljednjeg decembarskog je pokušan predstaviti 
kao uspješan, iako je očigledno da saglasnosti nije bilo, „osim 
one koju su postigli ešdaun, Martens i Terzić“. Uočljivo je da 
članovi Komisije iz Republike Srpske ne demantuju da su protiv 
ponuđenih prijedloga, osim Ranka Karapetrovića, koji je valjda 
zato i smijenjen. Martens svaki put nakon sastanaka pokušava 
prijedloge Komisije predstaviti kao zajedničke a srpski članovi šute 
pravdajući se da samo Martens ima pravo da istupa u javnosti.

niko nema pravo da šuti ako je svjedok grubog kršenja 
ustava. pitanje je šta se u stvari krije iza neustavnih pokušaja. 
Kako u evropsku uniju, zajednicu prava i pravičnosti uz gruba, 
brutalna nametanja rješenja i bezobzirno ponižavanje kao što je 
ignorisanje zaključaka narodne skupštine RS.

ešdaun, očigledno upozoren od olija Rena, Srbije, Rusije i 
mnogih strukovnih i nevladinih udruženja, shvata da je ukidanje 
Ministarstva unutrašnjih poslova kršenje Ustava. MUp RS je 
„dejtonski proizvod“ i zato u novoj 2005. godini mijenja taktiku i 
najavljuje reformu policije ali uz jedinstvenu policijsku strukturu 
BiH (to traži evropa), ali sada uz opstanak entitetskih ministarstava 
unutrašnjih poslova. on i dalje „brine“ o građanima i smatra da im 
treba objasniti šta je reforma policije kroz parlamentarnu debatu. 
valjda je to debata sa poslanicima, jer su poslanici u parlamentu a 
ne građani. 

očigledno da je u novoj godini krenuo novi scenario koji eš-
daun čita a u kome fale mnoge „kopče“. Zapitati se da li je ešdaun 
svjestan tih nelogičnosti ili smatra da su građani Republike Srpske 
na tom nivou da te „rupe“ neće ni primijetiti. ešdaunov novi cilj je 
bio nadležnosti MUp-a RS prenijeti na nivo BiH a Ministarstvo bez 
nadležnosti kao praznu ljušturu ostaviti Republici Srpskoj. „Kada 
ga već toliko volite i želite, evo vam ga prazno ništa i dobro ga 
čuvajte“.

Da li je ovo pozorište, igraonica za djecu ili nešto drugo? 
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MaPa

pedi ešdaun je 31. januara 2005. odabrao Mapu sa 10 
policijskih regija: Bihać, Banjaluka, Doboj, Tuzla, livno, Trav-
nik, Zenica, Mostar, Foča i Sarajevo. ova mapa omogućava uspo-
stav ljanje komparativnih policijskih područja koja presijecaju 
međuentitetske linije, skraćuju lanac komandovanja i pružaju 
šansu policajcima da u vrlo kratkom vremenu mogu doći na 
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mjesto intervencije. S ovim će BiH dobiti efikasniju policiju za 
borbu protiv kriminala, smatra ešdaun ali i šef pM eU Kevin 
Kartni i šef Komisije eU u BiH Majkl Hemfris. 

i ovaj put je ponovio da „svima mora biti jasno da nadležnost 
za policiju mora biti na nivou BiH“. Da li će to biti u nadležnosti 
sadašnjeg Ministarstva bezbjednosti ili će se to zvati MUp BiH, on 
se u to neće miješati i ostavlja da o tome odluče aktuelne vlasti. 
vokabular dobro poznat. 

Kada se samo površno pogleda šta je ešdaun rekao, ne 
može se nego zapitati da li je svjestan šta je rekao ili da misli da 
su građani i institucije Republike Srpske na tom nivou da sve 
to prihvate „zdravo za gotovo“. U oba slučaja je i neozbiljno i 
ponižavajuće. Za tako ozbiljnu stvar kao što je reforma ustava 
imati takav laički pristup jednom entitetu od strane međunarodne 
zajednice? je li ovo put do boljeg i sretnijeg života svih građana, 
što je zadatak svake države, kako nas uče antički filozofi? 

anTIDEjTOnSkI

predsjednik Republike Srpske Dragan Čavić rekao je da 
predloženi model organizovanja policijskih snaga nije prihvatljiv, 
jer bi doveo do prelaska linije razgraničenja između Republike 
Srpske i FBiH, koja je ujedno linija podjele administrativno-
teritorijalnih nadležnosti između njih.

profesor petar Kunić kaže da je model policije koji predlaže 
ešdaun neprihvatljiv za RS, jer je u suprotnosti sa osnovnim prin-
cipima Dejtonskog mirovnog sporazuma. on je u potpunosti 
supro tan sa njegovim aneksom šest o administrativno-terito-
rijalnoj podjeli BiH, odnosno liniji razgraničenja između Republike 
Srpske i Federacije BiH. Ta linija je i linija koja određuje teritorijalnu 
nadležnost republičkih i teritorijalnih organa.
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premijer Dragan Mikerević, čiju je ostavku usvojila narodna 
skupština RS, kaže da je za Republiku Srpsku prihvatljiva samo 
ona policijska struktura koja će pratiti administrativne granice i 
organizaciju okružnih tužilaštava i sudova.

predsjednik Helsinškog odbora RS Branko Todorović, kaže 
da ne zna šta će se promijeniti u Bijeljini u kojoj živi ako se centar 
policije preseli u Tuzlu i dodao da mu je nejasno zašto se neke 
političke poruke moraju na ovakav način saopštavati. odluka 
ešdauna nema veze ni sa demokratijom ni sa ljudskim pravima, 
rekao je Todorović.

Bivši sudija vrhovnog suda RS Marko arsović kaže da 
je pedi ešdaun uzeo vlast u svoje ruke i ne pušta je. „više puta 
sam ga upozoravao da se njegove odredbe kose sa ustavnim 
odredbama, ali od toga nije bilo vajde. S druge strane, na njegove 
odluke nemate kome da se žalite. ešdaun sluša samo sebe a ne 
pravne akte“, kaže arsović.

ŠaRGaREPa

predsjedavajući Savjeta ministara adnan Terzić rekao je 
9. februara 2005. u Briselu da evropska komisija očekuje da BiH 
na bazi izvještaja vilfreda Martensa usaglasi izgled i strukturu 
jedinstvene policije i počne provoditi dogovoreno.

predsjednik evropske komisije Žoze Manuel Baroso rekao 
je da s posebnom pažnjom gleda na reformu policije u BiH koja 
je jedan od potrebnih koraka za dalje približavanje evropskoj 
uniji. imamo izvještaj predsjednika Komisije za reformu policije 
vilfreda Martensa i vjerujemo da je ovaj izvještaj dobra osnova za 
dalji rad na reformi policije. ova, kao i druge reforme koje vlasti 
BiH provode, izuzetno je važna. „vjerujemo i očekujemo dalji 
rad na jačanju državnih institucija uključujući i policiju“, rekao je 
Baroso i dodao da vjeruje da bi pregovori BiH i evropske unije o 
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potpisivanju ugovora o stabilizaciji i pridruživanju mogli početi u 
maju ove godine. „očekujemo ubrzanje započetih reformi, posebno 
reforme policije, jačanje državnih institucija kao i unapređenje 
saradnje s Haškim tribunalom“.

BRuTaLnOST

Doktor Miroslav Mikeš smatra da ešdaunov prijedlog 
reforme policije vodi ka izmjenama ustavnog uređenja i to je, 
pored zbrke koju bi izazvao u pogledu teritorijalne nadležnosti 
pravosudnih i policijskih organa, najveći kamen spoticanja, i dodaje 
da, ako bi prošao ešdaunov prijedlog, Republika Srpska bi ostala 
bez ikakvih elemenata suvereniteta. ako na jesen bude ukinuto 
Ministarstvo odbrane, a Ministarstvo unutrašnjih poslova ostane 
ali bez ikakvih nadležnosti, šta nam onda ostaje od republičkih 
organa vlasti, pita se Mikeš.

„Reforma policije je samo jedna karika kojom se Republika 
Srpska veže u unitarni čvor. nametanje ovog rješenja, reforme 
policije koji zagovara ešdaun, teško je ostvarivo u praksi i imalo 
bi mnogo lošiji učinak na terenu od sadašnjeg“, tvrdi Mikeš, 
10.02.2005. godine.

uSLOVI

pedi ešdaun rekao je u Doboju da puna saradnja s Haškim 
tribunalom i reforma policije otvaraju vrata evropske unije.

evropski komesar za proširenje oli Ren, u pismu upućenom 
predsjedavajućem Savjeta ministara BiH adnanu Terziću, 
22.2.2005, ističe da je reforma policije na bazi Martensovog plana 
uslov bez kojega nema početka pregovora o Ugovoru o stabilizaciji 
i pridruživanju eU. 
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američki državni sekretar za Balkan Mark Grosman, 
rekao je da je veoma konzervativan kada je u pitanju Dejtonski 
sporazum i smatra da se ovog sporazuma treba pridržavati dok ne 
budemo posve sigurni u uspješnu budućnost BiH. „jednog dana 
kada BiH bude dio partnerstva za mir, dio evropske unije, dio 
naTO saveza, onda treba razmotriti neki novi balans u odnosu 
na Dejtonski ugovor. Za sada mislim da se treba držati Dejtonskog 
sporazuma“.

„Dejtonski sporazum je dovoljno fleksibilan i sa njim se 
može naprijed. jednostavno, mislim da je Sporazum jedan od 
velikih postignuća SaD-a i evropske unije u saradnji s naTo-
om. Zato ne bih rado išao na promjenu, sve dok se svi u BiH ne 
budu osjećali potpuno povezanim i spremnim za evroatlantske 
institucije“, kaže 25.2.2005. Mark Grosman.

pedi ešdaun je nakon razgovora s predstavnicima 
političkih stranaka koje su zastupljene u narodnoj skupštini RS 
rekao da u Republici Srpskoj postoji ogromno nerazumijevanje 
prema predloženom konceptu reforme policije. on je ponovio 
da eU insistira na državnoj kontroli policijskih snaga, efikasnoj 
organizaciji lokalnih regija i ukidanju političke kontrole policijskih 
snaga. ako uspijemo u tome, BiH će imati budućnost, ako ne 
uspijemo BiH će biti crna rupa evrope, rekao je ešdaun 8. marta 
2005. u Banjaluci.

„potrebna je promjena Ustava Republike Srpske, Federacije 
BiH i kantona, da bi došlo do reforme policije, jer nadležnosti u toj 
oblasti treba da se prenesu sa Srpske, Federacije BiH i kantona na 
nivo BiH. Reforma policije ne može biti obavljena uz postojanje 
sadašnjih ustava“, rekao je ešdaun i dodao da on reformu policije 
neće nametati i da je to zadatak demokratski izabranih organa. 

U Sarajevu je 8.3.2005. godine otvoreno vijeće za ratne 
zločine BiH i posebni odjel za ratne zločine pri Tužilaštvu BiH. 
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„Sve je spremno, i odjel i ljudi i, što se tiče nas, procesuiranja 
mogu početi“, kazao je šef posebnog odjela za ratne zločine 
Tužilaštva BiH vaso Marinković i dodao da ne zna kada će iz 
Haga u BiH biti prebačeni prvi predmeti ratnih zločina.

uSTaV

na okruglom stolu koji je 28. marta 2005. godine u Banjaluci 
o policijskoj reformi organizovao SnSD, zaključeno je da je reforma 
policije neophodna ali da ponuđeni model nije najbolje rješenje. 

lider SnSD-a Milorad Dodik je rekao da ponuđeni model 
nije najbolje rješenje, jer pokreće pitanje ustavne reforme, a to je 
teško političko pitanje u BiH. „Ustav se ne može olako mijenjati 
i potrebno je mnogo javnih rasprava na tu temu kako bi se to 
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dogodilo“, kaže Dodik i dodaje da je javnost ta koja mora odlučiti 
o promjenama Ustava.

„Mislimo da je svaki građanin RS za reformu policije, ukoliko 
bi to značilo njen bolji rad, efikasniju borbu protiv kriminala i bolji 
materijalni status policajaca. Ukoliko to, međutim, znači ukidanje 
Ministarstva unutrašnjih poslova Republike Srpske, onda ni jedan 
građanin ne bi prihvatio takvu reformu“, kazao je Dodik.

poziv za ovaj skup je bio upućen visokom predstavniku 
pediju ešdaunu, šefu evropske komisije u BiH Majklu Hemfrisu 
i predsjedniku Komisije za reformu policije u BiH vilfredu 
Martensu. Međutim, niko od pozvanih nije se pojavio na skupu, a 
razlog njihovog nedolaska nije poznat.

REPRIZa

ešdaun ne odustaje. prvoga aprila 2005. godine izjavljuje 
da će reforma policije u BiH, ako se izručivanje haških bjegunaca 
nastavi sadašnjim tempom, ostati jedini neispunjeni uslov za 
početak pregovora BiH s evropskom unijom.

oli Ren u pismu adnanu Terziću 6.4.2005. kaže da 
parla   ment BiH i entitetski parlamenti moraju prije sastanka 
Konsultativne radne grupe eU u maju postići dogovor o reformi 
policije ako žele preporuku za početak pregovora. 

istog dana u londonu pedi ešdaun, nakon sastanka sa 
ministrom inostranih poslova velike Britanije Džekom Stro-
uom, kaže da će u godini u kojoj se obilježava deset godina od 
potpisivanja Dejtonskog mirovnog sporazuma i deset godina 
od stradanja u Srebrenici izvršiti dodatni pritisak za izručenje 
Radovana Karadžića i Ratka Mladića Hagu. ešdaun je pozdravio 
odlazak sedam optuženika za Hag, ističući da je to korak naprijed 
koji mora rezultovati izručenjem svih koje je Haški tribunal 
optužio za zločin.
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Upravni odbor Savjeta za implementaciju mira je u Briselu 
7.4.2005. godine zaključio da BiH ne može početi pregovore s 
evropskom unijom dok se ne usaglasi model reforme policije 
u skladu s tri principa koje je utvrdila eU. ešdaun je i ovaj put 
kao krivca označio Republiku Srpsku, koja odbija da prihvati 
nadležnosti države u reformi policije i vjerovatno će biti isključena 
iz međunarodne zajednice i postati neka vrsta „crne rupe“ na 
Balkanu.

istoga dana pedi ešdaun zajedno sa visokim predstavnikom 
eU za bezbjednost i vanjsku politiku Havijerom Solanom pozdrav-
ljaju napredak BiH u ispunjavanju Studije izvodljivosti. 

VIZIja

BiH su potrebne promjene u mnogim oblastima: ekonomiji, 
kulturi, obrazovanju, sigurnosti, uopšte u izgradnji države, rekao 
je u Sarajevu 7.4.2005. bivši visoki predstavnik volfgang petrič.

„vjerujem da je neophodna konkretna vizija moderne BiH 
koja je spremna da pristupi eU. BiH ne može u evropsku uniju 
dok je u njoj oHR. era Dejtona se definitivno bliži svome kraju 
i počinje period evropskih integracija BiH“, kazao je petrič kao 
predsjedavajući Savjetodavnog odbora „asocijacije BiH 2005“. 

Član Međunarodne komisije za Balkan Fransoa eizbur 
rekao je u Beogradu 14.4.2005. da će Zapadnom Balkanu biti 
potrebno petnaestak godina od završetka ratova da pristupi 
evropskoj uniji. on je predstavio izvještaj Komisije koja smatra da 
je 2014. godina objektivan datum s obzirom na to da je dosadašnja 
praksa pokazala da je zemljama u prosjeku potrebno 15 godina za 
okončanje procesa pridruživanja, ali i simboličan, pošto se tada 
navršava sto godina od početka prvoga svjetskoga rata.

Međunarodna komisija za Balkan je predstavila izvještaj 
„Balkan u evropskoj budućnosti“ u kome se naglašava da je status 
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kvo na Balkanu neodrživ, te stoga poziva evropsku uniju da 
ubrza proces pridruživanja za sve zemlje regiona. Za balkanske 
zemlje, ulazak u eU je ulazak u evropsku budućnost i odvajanje 
od prošlosti i ratova, smatra Komisija.

Međunarodna komisija upozorava da san o ulasku u eU 
zadržavanjem sadašnjeg stanja nikad neće biti ostvaren, a kao 
primjer neodrživosti statusa kvo naveli su da nema smisla da u 
ime BiH sa evropskom unijom pregovara visoki predstavnik, čija 
uloga i ovlaštenja treba da budu promijenjeni. Sve zemlje, ukoliko 
žele približavanje, moraju jačati sopstvene institucije, zajednički 
ekonomski prostor i zonu slobodne trgovine, demokratizaciju i 
proreformske snage, te obezbijediti poštivanje manjinskih prava, 
stavovi su Međunarodne komisije za Balkan.

poslanici evropskog parlamenta u Strazburu usvojili su 
14.4.2005. Rezoluciju o stanju regionalne integracije Zapadnog 
Balkana, u kojoj se ističe neophodnost revizije Dejtonskog mirov-
nog sporazuma. evropski parlament konstatuje da deset godina 
nakon potpisivanja sporazuma osnovna politička pitanja još 
nisu riješena a BiH je duboko podijeljena, dok je njena politička 
stabilnost krhka.

potrebno je da hitno budu pokrenute nove političke inicija-
tive zasnovane na učešću u mirnom suživotu od baze do vrha tri 
naroda koja žive u BiH. Sadašnji institucionalni okvir koji proizlazi 
iz Dejtonskog sporazuma onemogućava BiH da normalno funk-
cioniše i predstavlja prepreku za evropske integracije.

postojanje entiteta koje liče na države i održavanje njiho-
vog nedefinisanog statusa doprinosi nestabilnosti regiona. 
Ukoliko Republika Srpska bude u potpunosti sarađivala s Haškim 
tribunalom, evropski parlament će dati podršku učešću BiH u 
naTo programu partnerstvo za mir.

evropski parlament je usvojio i amandman u kojem stoji da 
su nepotrebna pretjerana ovlaštenja visokog predstavnika.
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nOVa PRILIka

pedi ešdaun je u svome stilu 21.4.2005. (kao što je i obećao) 
u narodnoj skupštini RS „informisao građane o reformi policije“ 
uz stare fraze „evropska unija ili izolacija“ i druge, „srceparajuće“ 
poput „da li će Republika Srpska propustiti istorijsku šansu na 
posljednjoj velikoj reformi – reformi policije?“.

ešdaun je rekao da će poštovati svaku odluku narodne 
skupštine Republike Srpske ma kakva ona bila. „ali vas molim da 
razmislite o mogućim posljedicama“.

ešdaun je više od sat i po odgovarao na pitanja poslanika. 
poslanik SnSD-a i lider te stanke Milorad Dodik, rekao 

je da prijedloge ešdauna za reformu policije ne doživljava kao 
dobronamjerne. ešdaun se poziva na uvjerljiv stav naroda da se 
sprovede ova reforma. ovoj skupštini i vladi je preporučeno – 
uzmi ili ostavi, bez prava na izbor, upozorio je ešdauna Dodik.

„Moram vam reći, ma kako vama bilo bolno. narod u 
Republici Srpskoj misli isto kao i mladi vojnici na Manjači i u Bileći 
kada su se zakleli Srpskoj, a ne BiH. To je istina koju vam mnogi 
neće reći, ali to je jednostavno tako. Uvjeren sam da nije bilo tako 
snažnog političkog uticaja da vojnici postupe kako su postupili.

jasno mi je da treba da se odreknemo policije Republike 
Srpske i predamo je u nadležnost BiH, stvarajući neke regione. 
ne sumnjam da su regioni evropski standardi, ali mi se čini da 
su smišljeni u Sarajevu, a dostavljeni iz Brisela. ne vjerujem, 
međutim, da će nam, ukoliko odbijemo prijedlog reforme policije, 
biti onemogućen put u evropu. Biće neki drugi model, pa ćemo za 
dva mjeseca o njemu raspravljati“, smatra Milorad Dodik.

poslanik SRS „Dr vojislav Šešelj“ Milan lazić, kaže da 
je ubijeđen da ešdaun ima cilj kao što ga je svojevremeno imao 
Stipe Mesić, da kada krene iz BiH može reći: „ja sam svoj posao 
završio“.
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narodna Skupština RS potvrdila je opredjeljenje za 
reformu sistema bezbjednosti BiH i restrukturisanje policijskih 
snaga u skladu sa standardima evropske unije i u okvirima 
Ustava Republike Srpske i BiH. od vlade Republike Srpske 
Skupština je zatražila da pripremi konačan prijedlog koncepta za 
reformu policijskih snaga u RS i BiH i predloži ga poslanicima na 
izjašnjavanje.

kRaj PRVE FaZE

Slobodno se može reći da je narodna skupština RS svojim 
zaključcima označila kraj prve faze reforme policije u BiH. narodni 
poslanici su se jasno opredijelili zaključkom da su za reformu 
policije ali u okviru Ustava Republike Srpske i BiH. 

Reforma policije je trebalo da bude još jedan uspješan „blic 
krig“ pedija ešdauna ali ovaj put neuspješan. ovaj put se možemo 
poslužiti narodnom izrekom koja kaže: „Možeš kako hoćeš, ali ne 
možeš koliko hoćeš“.

ešdaun je osokoljen dotadašnjim uspješno sprovedenim 
tzv. reformama pokušao po istom modelu da sprovede reformu 
Ustava pod formom reforme policije. Dobio je jasan odgovor 
narodne skupštine – reforma može ali samo u okviru Ustava.

prvi „vijesnik ili prva lasta istine“ iz rada Komisije za 
reformu policije došla je od tadašnjeg a poslije smijenjenog člana 
komisije Ranka Karapetrovića, koji je rekao da Martens zagovara 
jedinstvenu policiju, koja znači ukidanje Ministarstva unutrašnjih 
poslova Republike Srpske. Drugi srpski članovi Komisije se nisu 
izjašnjavali, pravdajući to odlukom Komisije da samo predsjednik 
vilfred Martens može davati informacije. Martens je svaki put 
naime govorio o jedinstvenom stavu Komisije, kojeg očigledno nije 
bilo ali se stvarao utisak da ga ima, zbog ćutanja srpskih članova.
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Druga lasta ili istina o tome šta se sprema u komisiji na 
relaciji ešdaun–Martens je došla od nikole Špirića, koji je pred 
odlazak Komisije u Brisel rekao da se reformom policije u stvari 
vrši promjena Ustava kojim se definitivno razvlašćuje Republika 
Srpska. „Da biste ukinuli MUp, ne morate ići u Brisel“, poručio je 
tada Špirić.

nakon toga lider Saveza nezavisnih socijaldemokrata 
Milorad Dodik je rekao da ova stranka neće prihvatiti reformu 
policije koja nije u okviru Ustava Republike Srpske i BiH. Takvu 
odluku je zatim slijedila i narodna skupština RS.

pedi ešdaun je dosljedno primjenjivao na najgrublji način 
već oprobani rušilački recept: reforma, volja i interes građana, 
zakonitost i njihova dosljedna primjena, Sporazum o pridruživanju 
da bi na kraju, kada to sve nije prošlo, i sam priznao da nema 
reforme policije bez promjene Ustava i dao rok poslanicima da to 
urade u roku od mjesec-dva.

prosto je nemoguće ne baviti se tim čovjekom odnosno onim 
šta je on pogrešno radio. U kojoj je to zemlji, osim u diktatorskim 
i „plemenskim“, ustav mogao da se promijeni za tako kratko 
vrijeme. promjena ustava je „krupan zalogaj“ koji se i u stabilnim 
demokratskim državama odvija ne mjesecima već godinama. 
Kako u ovoj i ovakvoj BiH promijeniti ustav za mjesec dana, to je 
valjda znao jedino ešdaun.

ešdaun je na kraju ove faze, pritisnut činjenicama i mnogim 
uticajnim relevantnim faktorima, rekao narodnoj skupštini RS 
da će prihvatiti svaku njenu odluku ali da još jednom duboko 
razmisle o posljedicama. i ovaj put je morao da prijeti.

Republika Srpska prvi put je zaustavila jednu reformu 
pedija ešdauna ali i dijela međunarodne zajednice koja po 
pravilu uvijek znači manje Republike Srpske. Metod koji je ovaj 
put dosljedno primijenjen je: strogo poštivanje demokratskih 
procedura i bezuslovno zalaganje za očuvanje Ustava Republike 
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Srpske i BiH. Reforma da, ali samo u okviru Ustava. Svaka odluka 
lidera stranke, vlade, Komisije pa i tzv. Martensove, mora da 
dobije svoju potvrdu u parlamentu.

pedi ešdaun, koji je do tada bio nedodirljiv, morao je da 
sjedi u parlamentu Republike Srpske i sluša kritike. To mu sigurno 
nije prijalo ali očigledno nije imao drugog izbora, tako da je morao 
podnijeti da ga Milan lazić uporedi sa Stipom Mesićem a Milorad 
Dodik da mu kaže „da mi u Republici Srpskoj znamo šta gubimo 
tom reformom i da ovo nije biti ili ne biti za Republiku Srpsku, jer 
će poslije ovoga prijedloga za dva mjeseca doći neki drugi koji će 
biti prihvatljiv za Republiku Srpsku“. 
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DRUGA FAZA – VLAŠIĆKI PREGOVORI

PaHuLjICa

na vlašiću su od 24. do 27. aprila održani razgovori o 
reformi policije u BiH. organizator ovoga skupa je bio pedi 
ešdaun, odnosno međunarodna zajednica, iako se o tome nije 
glasno govorilo. pokušavalo se da se, zbog prethodnih loših 
iskustava, stvori utisak da pregovore vode domaći lideri, kako 
zbog javnosti tako i zbog njihovog ishoda. 

ovo su istorijski pregovori, rekao je za njih pedi ešdaun 
prije nego što su i počeli. 

Koncept o kojem su lideri političkih stranaka raspravljali 
je tzv. Martensov plan. ono što nije do tada prošlo ni u samoj 
Komisiji za reformu policije ni u narodnoj skupštini Republike, 
vraćeno je na vlašiću ponovo „u igru“.

isti prijedlog nude isti ljudi, iz iste međunarodne zajednice, 
zajedno s bošnjačko-hrvatskim establišmentom, istim liderima 
političkih stranaka iz Republike Srpske. Razlika je valjda jedino 
što je promijenjeno mjesto gdje se to nudi i za to izabran vlašić. 

Sastanku su prisustvovali predsjedavajući Savjeta ministara 
BiH adnan Terzić i lideri 11 vodećih političkih stranaka iz BiH – 
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SDS, SnSD, pDp, DnS, Sp RS, SDa, HDZ, Klub centra, SBiH, nHi 
i SDp, zatim visoki predstavnik pedi ešdaun, šef policijske misije 
eU Kevin Karti i predsjednik Komisije za reformu policije vilfred 
Martens.

jedina promjena u odnosu na prvu fazu reforme je nova 
vlada RS. naime, zbog reforme policije i metodologije vladanja 
pedija ešdauna i pritisaka koje je vršio raznoraznim odmazdama 
i kažnjavanjima, pala je vlada RS, 16. decembra 2004. godine, 
ostavkom premijera Dragana Mikerevića. Sada je, dakle, na sceni 
druga vlada RS koju predvodi pero Bukejlović, vlada koju čine 
ministri iz redova SDS-a, SRS-a i SDa. U ovoj vladi prvi put 
od 2001. godine nije bilo pDp-a ali su joj davali podršku, dakle 
manjinska vlada. 

Druga promjena pred razgovore ili pregovore o reformi 
policije na vlašiću je i zvaničan stav oHR-a koji je saopštio da 
se do dogovora o reformi policije može doći samo dogovorom 
domaćih političara i da je nametanje nemoguće.

Takođe su naglasili da dogovor treba da sadrži „izjave 
o neophodnosti reforme policije sa naglaskom da nije u pitanju 
ustavna promjena, prihvatanja tri principa evropske komisije i 
izvještaja Komisije za reformu policije kao rezultata pregovora, te 
određivanja roka za provođenje dogovora“.

Reformu policije je možda i bilo moguće nametnuti ali 
promijeniti Ustav je nemoguće. To je sve vrijeme znao i oHR, i 
morao je to konačno i javno prihvatiti. ovo saopštenje pred početak 
pregovora ponovo stvara konfuziju, jer kako izvršiti reformu sa tri 
famozna principa evropske unije i ispoštovati stavove Martensove 
komisije a ne mijenjati Ustav. To je prosto nemoguće. Sve to govori 
o jednom „šarlatanskom“ odnosu prema tako ozbiljnoj stvari kao 
što je reforma policije i Ustava. 

Transparentnosti ili javnosti rada u ovom slučaju kao 
i iskrenih namjera sigurno nema. „Kako se sije tako se i žanje“. 
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Rezultati rada će uostalom dati najbolji odgovor s obzirom na takav 
početak i pristup koji je napravljen na „vlašićkim razgovorima“.

POLOVIna

pedi ešdaun je, nakon završenih razgovora na vlašiću 28. 
aprila 2005. godine, izjavio da je urađeno pola posla. Sada predstoji 
druga faza pregovora političkih vođa, koja će dovesti do konačnog 
rješenja ovoga pitanja u skladu sa zahtjevima evropske unije.

od predviđene dvije faze pregovora, prva i najvažnija 
prema kojoj je eliminisan svaki politički uticaj, završena je veoma 
uspješno, rekao je ešdaun i dodao da se na vlašiću uradilo više 
nego što se očekivalo i sada treba definisati operativne principe. 
pod tim se podrazumijeva da će za policiju isključivo biti nadležan 
zajednički organ na nivou BiH te definisanje političkih regiona 
ili oblasti. Sve što je dogovoreno, djelo je domaćih političara, uz 
posredovanje međunarodne zajednice. 

ešdaun je kazao da ovo još nije govor pobjede, jer predstoji 
druga faza za finalizovanje dogovora. Konačne dogovore koji treba 
da se postignu do sredine maja treba da ozvaniče parlamenti.

predsjedavajući Savjeta ministara adnan Terzić, koji je 
zajedno sa ešdaunom saopštavao rezultate rada sa vlašića, rekao 
je da, osim velike želje i volje svih da postignu dogovor, nikakav 
akt nije potpisan. predsjednici stranaka sada treba da dobiju 
podršku svojih stranaka, a od trećeg do devetog maja će stručne 
grupe razmatrati mape budućih policijskih regiona, nakon čega 
će nastupiti druga faza razgovora, koja bi do 19. maja trebalo da 
dovedu do konačnog rješenja.

Terzić je istakao da će ministar bezbjednosti BiH imati 
ovlaštenja kakva imaju svi ministri u zemljama evrope. on će 
dijeliti odgovornost sa policijskim odborom čiji će rad kontrolisati 
građani kroz policijski savjet.
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predsjednik Komisije za reformu policije vilfred Martens je 
rekao da se dogovor sa vlašića ni u čemu ne kosi sa prijedlogom 
komisije.

Šef misije evropske komisije u BiH Majkl Hemfris je rekao 
da je napravljen važan korak u procesu reformi i prekretnica u 
ispunjenju preporuka iz Studije izvodljivosti. „vjerujem da će 
parlamenti podržati dogovor sa vlašića“.

PODRŠka

visoki predstavnik eU za spoljnu politiku i bezbjednost 
Havijer Solana pozdravio je 29.4.2005. dogovor o reformi policije 
i rekao da je to veliki napredak ka ispunjavanju uslova iz Studije 
izvodljivosti. od velikog je značaja da političari nastave sa 
započetim radom i da dođu do konačnog rješenja, finalizirajući 
detalje dogovora sa vlašića.

Stranka demokratske akcije, reagujući na dogovor sa 
vlašića, saopštava da on znači isključivu zakonsku nadležnost 
države, jedinstven policijski sistem bez entitetskih i kantonalnih 
policija i budžetsko finansiranje s nivoa države. Dogovoreno je 
da regije moraju biti uspostavljene na funkcionalnom principu 
kojem smetnja neće biti entitetske linije i to će biti veliki napredak 
u funkcionisanju policijskog sistema, smatra SDa.

predsjednik Helsinškog odbora RS Branko Todorović 
rekao je 29.4.2005. da su pregovori na vlašiću doveli do gubitka 
entitetskih nadležnosti i optužio političke stranke, posebno SDS, 
da su ušle u političke aranžmane za koji nemaju podršku građana 
Republike Srpske.

U BiH imamo sve više „vlašića“, netransparentnog odlu-
čivanja i nametanja rješenja, a to nije put demokratije. Karta i nova 
teritorijalna organizacija policije je nelogična i nije u funkciji bolje i 
efikasnije policije, nego određenih politika, smatra Todorović.
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potpredsjednik Koordinacionog centra nevladinih organi-
za cija Slavko jovičić je rekao da će nevladine organizacije na 
protestima u Banjaluci pozvati srpski narod da stane u odbranu 
institucija RS i ustavne pozicije Republike Srpske u okviru Ustava 
BiH. jovičić je optužio političare da nemaju hrabrosti da javnosti 
saopšte šta su dogovorili na vlašiću.

pRoTivpoŽaRni MUp

predsjednik Republike Srpske i Srpske demokratske 
stranke Dragan Čavić, rekao je 3. maja 2005. godine da će, ukoliko 
se prihvate prijedlozi sa vlašića o reformi policije, MUp RS izgubiti 
sve nadležnosti. 

„MUp RS će postojati, ali neće donositi odluke o polici-
ji i neće imati nadležnosti nad policijom. MUp RS bi se u 
budućnosti mogao baviti protivpožarnom zaštitom, civilnom 
zaštitom, organizovanjem manifestacija i izdavanjem određenih 
dokumenata. Gube se i centri javne bezbjednosti, kao i entitetske 
zakonodavne nadležnosti u vezi sa policijom. 

Takva policija bi imala više nadzornih organa a namjesto 
ministra bezbjednosti bio bi šestočlani odbor u kome bi bila 
i dva člana iz Republike Srpske. na taj način će RS, preko 
svojih predstavnika, učestvovati u donošenju odluka u vezi sa 
finansiranjem policije i izradom strateških planova.“

Čavić je rekao da su razgovori tek na trećini puta i da tek 
predstoji donošenje teških odluka.

portparol oHR-a Sanela Tunović rekla je da vlasti 
BiH preuzimaju vođstvo u procesu reforme policije. oHR će 
prisustvovati sastancima ali samo kao posmatrač. ona nije željela 
reći kada će pregovori biti nastavljeni.

profesor petar Kunić pozvao je predstavnike vlasti RS da 
ne prihvate predloženi model policije, jer bi on imao katastrofalne 
posljedice po Republiku Srpsku.
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predsjednik Koordinacionog centra 12 nevladinih organiza-
cija Branislav Dukić potvrdio je 3.5.2005. da će, osim protestnog 
mitinga koji će biti organizovan u Banjaluci, biti organizovan i 
Štab za odbranu ustavne pozicije RS u okviru Ustava BiH.

aPELI

ambasador velike Britanije u BiH Metju Rajkroft, rekao je 
da je neophodno nastaviti sa reformama, koje su potrebne zbog 
građana.

predsjednik Komisije za reformu policije vilfred Martens 
kaže 8.5.2005. „da nema odstupanja od isključive državne 
nadležnosti za policijska pitanja u efikasnoj policijskoj strukturi 
bez neprikladnog političkog uticaja“. 

osam opštinskih odbora Srpske demokratske stranke 
istoč nog Sarajeva i odbori Foče, Čajniča i Rudog, kao i čitave 
Sarajevsko-romanijske regije je obavijestilo predsjednika RS i 
SDS-a Dragana Čavića da su protiv predloženog modela reforme 
policije dogovorenog na vlašiću. 

oDBaČen DoGovoR

Glavni odbor SDS-a odbio je 10. maja 2005. dogovor o refor-
mi policije postignut na vlašiću. principi na kojima se razgovaralo 
na vlašiću, a koji se tiču političkog nadzora i operativnog 
upravljanja, ne predstavljaju okvir u kojem se može tražiti rješenje 
za reformu policije.

„između onoga o čemu sam razgovarao na vlašiću i 
stavova Glavnog odbora SDS-a postoji poprilična razlika. Zauzet 
je stav da se pitanje reforme policije mora rješavati u institucijama, 
u narodnoj skupštini RS i parlamentu BiH“, rekao je Dragan 
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Čavić i dodao da Glavni odbor SDS-a traži da se reforma policije 
provede u okvirima ustavnog poretka BiH i Republike Srpske, što 
podrazumijeva da se u organizaciji policijskih područja ne može 
prelaziti entitetska linija.

Glavni odbor SDS-a je potvrdio da neće prihvatiti promjene 
Ustava i traži da se rukovodstvo SDS-a drži platforme koja je bila 
utvrđena prije Čavićevog odlaska na pregovore na vlašić.

Čavić

Dragan Čavić se na sjednici Go SDS ponašao kao da nije bio 
na vlašiću. U potpunosti je prihvatio stavove opštinskih odbora 
SDS-a. To je iznenadilo prisutne članove, koji su očekivali da će 
braniti ono što je dogovorio na vlašiću.

kOMEnTaRI

Generalni sekretar SnSD-a igor Radojičić je rekao da je 
očigledno da odnosi unutar SDS-a nisu monolitni, kakvi su bili 
ranije, a to su pokazali i sukobi opštinskih odbora iz istočnog 
dijela RS i vrha stranke. Kada je u pitanju reforma policije, postoji 
određena granica do koje se pritisak međunarodne zajednice može 
izdržati, a nakon toga gubi smisao, jer izaziva revolt. očigledno je 
da je u ovoj fazi reforme policije došlo do granice u kojoj je, usljed 
prevelikog pritiska, lonac prokuvao, smatra Radojičić.

Član predsjedništva DnS-a Drago Kalabić smatra da SDS 
ne vodi borbu oko reforme policije, već se u ovom slučaju radi o 
ključnom i završnom unutarstranačkom obračunu između Čavića 
i članova Glavnog odbora iz istočnog dijela RS.

SDS vodi unutarstranački obračun preko pitanja reforme 
policije i ne radi se o odbrani interesa Republike Srpske, niti 
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principa u vezi sa vlašićem, kaže Kalabić i dodaje da su opštinski 
odbori iz istočnog dijela RS napokon sačekali Čavića na krivoj 
nozi. 

 vijeće za zaštitu vitalnog nacionalnog interesa Ustavnog 
suda RS 10.5.2005. nije prihvatilo zahtjev Kluba Bošnjaka u vijeću 
naroda povodom zaključka narodne skupštine RS vezanih za rad 
Komisije za reformu policije i ostanka republičkog Ministarstva 
unutrašnjih poslova, saopštio je predsjednik Ustavnog suda RS 
Mirko Zovko. 

oHR je 11. maja 2005 saopštio da će SDS i Republika Srpska 
završiti u potpunoj izolaciji i osamljenosti, ukoliko ova stranka 
sada blokira proces reforme policije i budućnost BiH u evropi.

predsjednik RS i SDS-a Dragan Čavić je rekao da je 
nemoguće provesti reforme koje su neprihvatljive, nepotrebne, i 
suprotne evropskoj praksi i potrebama naroda i stabilnog mira u 
ovoj zemlji. „ne vidim bilo koga u Republici Srpskoj ko je spreman 
na takvu vrstu učešća, uz sve razumijevanje da RS mora pomoći 
da BiH postane funkcionalno sposobna država i autoritet koji je 
u stanju da provodi sve obaveze koje preuzima od eU“, rekao je 
Čavić.

Savez nezavisnih socijaldemokrata je saopštio da se osim 
odgovornosti za eventualne sankcije prema Republici Srpskoj, 
pored SDS-a ne može izuzeti ni oHR koji je dobrim dijelom 
zaslužan za ovakvu vlast, dajući im podršku. 

Komisija za kreiranje mapa policijskih regija predložila je 
da se liderima 11 političkih stranaka predloži organizacija policije 
u pet, devet plus jedna regija i više regija, „ali koje ne prelaze 
granice entiteta; mislim da je postignut maksimalan konsenzus o 
ovom pitanju“, rekao je predsjedavajući Komisije Dobrica jonjić.

Ministar MUp-a RS Darko Matijašević i ovlašteni predstav-
nik RS u ovoj komisiji predložio je formiranje više policijskih 
regija koje ne bi prelazile entitetske granice. jonjić je rekao da je taj 
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prijedlog i nazvan Matijaševićev koncept i dodao da misli da su 
ovim prijedlogom olakšali posao liderima stranaka koji će donijeti 
konačnu odluku o broju policijskih regija. 

DEjTOn

ne postoje opravdani razlozi za bilo kakvu reviziju Dejton-
skog mirovnog sporazuma i Ustava BiH, jer oni nisu smetnja za 
ulazak BiH u evropske integracije, jedan je od zaključaka naučnog 
skupa „Republika Srpska – deset godina Dejtonskog sporazuma“. 
Sve eventualne izmjene i dopune ovog sporazuma i Ustava BiH 
moraju odražavati izraz potpune volje i interesa Republike Srpske, 
srpskog i drugih konstitutivnih naroda u BiH.

od predsjednika RS, narodne skupštine RS, vlade i svih 
predstavnika Srpske u zajedničkim organima BiH, zatraženo je da 
se striktno pridržavaju Dejtonskog sporazuma i Ustava Republike 
Srpske.

na skupu je ocijenjeno da su donošenjem Bonske kao i 
kasnijih deklaracija (Madrid, Sintra, Brisel) suprotno aneksu 
10 Sporazuma, proširena ovlaštenja visokog predstavnika, na 
osnovu kojih je on na najgrublji način prekršio ustave Republike 
Srpske i BiH i direktno uticao na izmjenu Mirovnim sporazumom 
utvrđene strukture BiH, dovodeći tako u pitanje i samu dalju 
sudbinu Sporazuma. 

Svi aneksi Dejtonskog sporazuma su provedeni u potpu-
nosti i time je prestala potreba za daljim sprovođenjem aneksa 
10, odnosno za postojanje institucije visokog predstavnika. Sve 
odluke koje je on donio suprotno ustavima Srpske i BiH treba da 
se preispitaju od strane nadležnih organa.

predsjednik akademije nauka i umjetnosti Republike Srp-
ske Rajko Kuzmanović je rekao da su se učesnici naučnog skupa 
složili u ocjeni da je Dejtonski sporazum kršen u više navrata 
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do sada, a ponajviše od strane visokog predstavnika u BiH. 
Kuzmanović je upozorio da je Dejtonski sporazum temeljni akt 
koji moraju poštovati svi – Republika Srpska, Federacija BiH, BiH 
i međunarodna zajednica. Dejtonski sporazum nije kratkoročno 
rješenje, već dugoročni koncept unutrašnjeg uređenja BiH.

Reforma policije, ekonomske i druge reforme kojima 
se pokušava uspostaviti regionalna struktura BiH i dovesti u 
pitanje međuentitetska linija razgraničenja, moraju biti u skladu 
s teritorijalnom cjelinom Republike Srpske, stav je svih učesnika 
ovoga naučnog skupa, koji je održan 12. i 13. maja 2005. godine 

portparol visokog predstavnika evropske unije Havijera 
Solane, Kristina Galjak, kazala je 15.5.2005. da eU s velikom 
pažnjom prati pregovore o reformi policije, ističući da je ova reforma 
presudan korak u procesu pridruženja BiH evropskoj uniji. Bez 
ove reforme neće biti moguć nastavak procesa pridruženja BiH 
evropskoj uniji.

Komesar za proširenje Unije oli Ren razgovarao je 
telefonom s predsjednikom RS Draganom Čavićem. Ren je 
obavijestio Čavića o neophodnosti reforme policije u BiH, ističući 
da ovaj proces ne treba posmatrati kratkoročno, nego pažljivo i 
vrlo ozbiljno sagledati sve dugoročne prednosti ove reforme na 
dobrobit svih građana.

predsjednik RS i SDS-a Dragan Čavić rekao je da će u 
Republici Srpskoj doći do haosa. „Mnogi će ljudi otići sa političke 
scene, pitanje je da li će i vlada opstati. Situacija je dramatična. 
To može da bude predznak velike eksplozije. SDS neće i ne 
može da prihvati reformu policije. ako se reforma prihvati ili ne 
prihvati doći će do haosa“, kazao je Čavić i dodao da to „može biti 
predznak velike eksplozije za koju ne može da garantujem kako 
će se završiti, jer mnogo ljudi je dalo život za Republiku Srpsku“.
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PREGOVORI

na dan početka pregovora, 16. maja 2005, o reformi policije 
BiH u Sarajevu, predsjednik Komisije za reformu policije vilfred 
Martens je još jednom „pojašnjavao“ zašto lideri političkih stranaka 
treba da postignu dogovor o reformi policije po njegovom modelu 
ili tačnije po modelu pedija ešdauna.

„U svojim istupima sam, kaže Martens, uvijek bio veoma 
jasan u pogledu svrhe reforme policije. Dakle, ne radi se u prvom 
redu o ispunjenju kriterija za ulazak u evropsku uniju. Radi se o 
tome da BiH treba učiniti sigurnijim mjestom za življenje, kao i o 
potrebi smještanja kriminalaca iza rešetaka“.

Martens dalje navodi već poznate fraze o povećanju 
plata policajcima, odvajanju politike od rada policije i završava 
svoje objašnjenje porukom da „ako razgovori u Sarajevu budu 
neuspješni, političari ove zemlje će dati strašan udarac nadama, 
i to opravdanim nadama, svakog muškarca, žene i djeteta u BiH. 
Time će Bosna i Hercegovina zatvoriti vrata evrope“.

ovaj apel vilfreda Martensa govori o haosu koji vlada u 
bošnjačkom establišmentu, u glavama pedija ešdauna, vilfreda 
Martensa i svih onih koji hoće da pošto-poto sprovedu reformu 
policije po evropskim principima koje eU ne poznaje, jer ih 
jednostavno nema. Ti principi jedino postoje u glavama gore 
pomenutih.

Sve vrijeme se forsira priča, od olija Rena do ešdauna, da 
je reforma policije uslov evropske budućnosti BiH a sada nam 
Martens kaže „da se ne radi u prvom redu o ispunjavanju kriterija 
za ulazak u evropsku uniju, već da se radi o tome da BiH treba 
učini sigurnijim mjestom za življenje“. 
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PREkID

pedi ešdaun je u Sarajevu 16.5.2005. prekinuo pregovore 
o reformi policije, nakon što lideri stranaka iz Republike Srpske 
nisu prihvatili da mape policijskih regija prelaze entitetske granice 
i prije nego što se o njemu izjasni narodna skupština Republike 
Srpske.

ešdaun je nakon prekinutih pregovora rekao da je sada 
veoma izgledno da BiH krajem mjeseca neće dobiti pozitivnu 
procjenu svoje Studije izvodljivosti. „velika prilika je izgubljena 
i građani ove zemlje će platiti visoku cijenu, uključujući i građane 
Republike Srpske“. 

„narodna Skupština RS sada će morati razmotriti svoju 
poziciju i ako odluče da promijene svoj stav moći ćemo nastaviti 
ove razgovore. Mi vas nećemo zvati. vi možete zvati nas“, rekao 
je u svom stilu ešdaun.

neloGiČnoSTi

nelogično je otkud to da ešdaun prekida razgovore kada je 
samo nekoliko dana prije toga iz oHR-a saopšteno da razgovore 
vode domaći lideri i da će „ešdaun i društvo oko njega“ samo 
posmatrati razgovore. očigledno je da je on razgovore i vodio, jer 
da ih nije vodio kako bi ih prekinuo.

ešdaun, odmah nakon razgovora koji su propali, jer nije 
prihvaćena ne reforma policije već promjena Ustava, kaže da je 
prekinut put BiH ka evropskoj uniji i da je izvjesna njena izolacija. 
ešdaun kao da nije čuo ili pročitao šta je „njegov“ predsjednik 
Komisije Martens rekao – „da se ne radi u prvom redu o ispunjenju 
kriterija za ulazak u evropsku uniju“.

nije jasno šta je radila Komisija eksperata za policijske regije 
koja je jasno saopštila da je zaključila i usaglasila stav o policijskim 
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regijama koje ne prelaze entitetske granice. njenu odluku niko 
ne spominje. pregovori su propali što politički lideri iz RS nisu 
prihvatili policijske regije koje prelaze entitetske granice. pitanje 
je zašto je uopšte i formirana Komisija. njen rad i rezultati bi od 
strane ešdauna bili prihvaćeni jedino da je predložila regije kao 
Martens i ešdaun, oblasti koje prelaze entitetske granice.

Slobodno se može reći da to i nisu bili razgovori domaćih 
lidera, već ultimatum i diktat pedija ešdauna. ešdaun je ponudio 
model reforme policije i ponašao se u stilu „uzmi ili ostavi“. Ta i 
takva reforma se ne može sprovesti bez promjene Ustava, što je i 
ešdaun priznao.

ešdaunov cilj je promjena Ustava koja će prenijeti preostale 
nadležnosti Republike Srpske na BiH i stvoriti preduslove za 
eroziju svih preostalih ingerencija, nakon čega bi Republika 
Srpska postala prazna ljuštura, jedno veliko ništa, dato na čuvanje 
građanima RS, s obzirom na to da je vole.

IZLaZ

predsjednik SDS-a Dragan Čavić i ostali lideri političkih 
stranaka iz Republike Srpske će u narednih sedam dana obavijestiti 
narodnu skupštinu RS o rezultatima pregovora.

predstavnik SnSD-a koji je učestvovao na razgovorima o 
reformi policije u sarajevskom „Konaku“, nikola Špirić, kazao 
je „kako vjeruje da će nakon izjašnjavanja narodne skupštine 
RS o dosadašnjim rezultatima razgovora moći naći prostora za 
nastavak pregovora o reformi policije.

iz Republike Srpske na pregovorima su učestvovala samo 
dvojica stranačkih lidera: Dragan Čavić i Mladen ivanić, dok su 
ostale stranke poslale svoje predstavnike. 
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GRaĐani

više hiljada građana je u Banjaluci 17.5.2005. godine 
održa lo miting kojim su izrazili protest zbog pokušaja uvođenja 
jedinstvene policije u BiH i urušavanja ustavne pozicije Republike 
Srpske.

„Mi hoćemo u evropu, ali ona nam ne treba ako hoće da 
ukine Republiku Srpsku“, poručio je potpredsjednik Udruženja 
logoraša RS, jedne od 11 nevladinih organizacija koje čine Štab 
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za zaštitu ustavnog poretka RS, koje su i organizovale miting u 
Banjaluci.

jovičić je rekao da ovaj skup predstavlja svenarodni parla-
ment i najoštrije upozorenje vlastima i strankama Republike Srpske 
da ih, u slučaju daljeg urušavanja Ustava RS, čeka neki novi „5. 
oktobar“, aludirajući na rušenje režima Slobodana Miloševića u 
Beogradu.

ODGOVORnOST

odgovornost za prekid razgovora o reformi policije i 
moguću izolaciju treba da snose nosioci najodgovornijih funkcija 
u RS, prvenstveno lideri SDS-a i pDp-a, Dragan Čavić i Mladen 
ivanić, stav je opozicionih političkih stranaka.

predsjednik Socijalističke partije RS, petar Đokić, poručuje 
da je prava adresa za neuspjeh na vladajućim strukturama ali i 
na liderima SDS-a i pDp-a, Čaviću i ivaniću. Rješenje krize treba 
tražiti u okviru institucija sistema sa ljudima na vlasti. osovina koju 
čine SDS, pDp, SDa i međunarodna zajednica su u partnerskim 
odnosima već četiri godine i oni treba da nađu rješenje, kaže 
Đokić.

potpredsjednik DnS-a Drago Kalabić kaže da, ako dođe 
do izolacije Republike Srpske, posljedice treba da snose Čavić i 
ivanić, jer su pričali da idemo putem reformi, a doveli su nas do 
katastrofe. 

Šef poslaničkog kluba SDS-a u narodnoj skupštini RS 
Borislav Bojić smatra da razgovori o reformi policije nisu propali 
i da i dalje treba tražiti rješenja, jer je za reformu policije potrebno 
postizanje konsenzusa. „Treba ispuniti principe koji su postavljeni 
ali se mora ispoštovati Ustav i zakoni RS“, kaže Bojić.

predstavnik nHi u Komisiji za pregovore o reformi policije, 
Dobrica jonjić, kaže da su nacionalne stranke odgovorne za 



REFORMA POLICIJE U BiH

105

neuspjeh reforme policije. Koncept vlasti s nacionalnim strankama 
vratio je BiH unazad. „Sada smo mnogo dalje od evropskih 
integracija nego što smo bili prije dvije godine“, smatra jonjić.

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić 
odgovornost za neuspjeh je adresirao na stranke iz Republike 
Srpske. „loše je što su pregovori propali, ali dobro je što 
međunarodna zajednica sad zna u kom pravcu treba usmjeriti 
svoje djelovanje kako bi riješila ovaj problem. Mislim da još sve 
nije propalo jer do kraja maja možemo završiti ovaj projekt“, tvrdi 
Terzić.

POSLjEDICE 

portparol visokog predstavnika za spoljnu i bezbjednosnu 
politiku Kristina Galjak rekla je 17.5.2005. da je evropska unija 
razočarana što se politički lideri nisu uspjeli dogovoriti oko 
reforme policije u BiH u skladu s tri evropska principa. „To nije 
samo uslov za danas, to je uslov i sljedeće sedmice i za sljedećih 
šest sedmica“, poručila je Galjak. 

predsjednik RS i SDS-a Dragan Čavić, kazao je 18.5.2005. da 
Republika Srpska šta god izabere – prihvatanje ili odbijanje reforme 
policije na principima evropske komisije – odluku donijeće koja će 
izazvati teške posljedice. prihvatanje principa evropske komisije 
o reformi policije u BiH istovremeno znači promjenu Dejtonskog 
mirovnog sporazuma, posebno Ustava BiH u dijelu koji se tiče 
policijskih ovlaštenja Republike Srpske i Federacije BiH.

S druge strane, odbijanje principa evropske komisije o 
reformi policije značilo bi dobijanje „etikete“ nespremnosti za 
integracione procese. Sve političke snage u Republici Srpskoj 
moraju biti svjesne da je riječ o odluci koja će, bez obzira na to 
kakva bude, izazvati teške posljedice. Moramo se izjasniti jesmo 
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li ili nismo u stanju da progutamo taj veliki zalogaj. onaj ko ga 
proguta neće voditi Republiku Srpsku u izolaciju.

pedi ešdaun je rekao 18. maja 2005. da BiH nacionalne 
stranke ne mogu odvesti u evropsku uniju. potrebno je nekoliko 
jačih opozicionih stranaka, jer ovaj put se ne može okončati ako se 
BiH ne riješi nacionalizma. Republika Srpska postaje „mala crna 
rupa opstrukcionista“ koja zaustavlja cijeli region. To je opasna 
pozicija, kaže ešdaun.

Direktor Direkcije za Zapadni Balkan u evropskom 
komesarijatu za proširenje, Rajhnard pribe, rekao je 19.5.2005. 
tokom posjete Sarajevu da evropska komisija neće preporučiti 
početak pregovora s BiH o Sporazumu za stabilizaciju i pridru-
živanje, jer nije dogovorena reforma policije.

pribe je rekao da su vlasti BiH učinile značajan napredak 
u skoro svim oblastima, ali bez usaglašenog akcionog plana o 
reformi policije i usvajanja Zakona o RTv sistemu, ne možemo 
dati pozitivnu ocjenu Studije izvodljivosti i procesa priključenja 
BiH evropskoj uniji.

oHR je saopštio da će narodna skupština RS morati da 
prihvati tri evropska principa ukoliko želi da BiH uđe u evropu.

visoki predstavnik evropske unije za spoljnu i bezbjednosnu 
politiku Havijer Solana, rekao je 20.5.2005. da narodna skupština 
RS mora da odluči da li će se reforma policije u BiH implementirati 
i time otvoriti vrata za Republiku Srpsku, ali i čitavu BiH na putu 
ka evropskoj uniji.

političari RS treba da odluče da li su spremni da ispune 
standarde koje pred njih postavlja evropa. oni treba da snose 
odgovornost za posljedice svojih odluka koje donose u ime svoga 
naroda, kazao je Solana.

pomoćnik američkog državnog sekretara nikolas Berns, 
rekao je da vašington u potpunosti podržava Karlu del ponte i 
da smatra da je ona u pravu kada kaže da je sramota i zločin da se 
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Radovan Karadžić i Ratko Mladić deset godina nakon zločina u 
Srebrenici još nalaze na slobodi.

„Ubijeđen sam da su obojica u regionu; može biti da 
Mladiću pomažu elementi u srpskim vojnim snagama i može 
biti da Karadžiću pomažu vlasti iz Banjaluke. nije uvjerljivo 
kada ljudi koji se nalaze na vlasti kažu: ‘Mi ne znamo gdje je on, 
nemamo pojma kako da ga nađemo’. Mi ne vjerujemo da oni imaju 
kapacitete da ih pronađu i da ih predaju“, rekao je Berns.

Berns je potvrdio posvećenost SaD-a regionu Balkana. U 
interesu SaD-a je cijela slobodna evropa, pa tako i Balkan kao dio 
evrope, tvrdi Berns.

RjEŠEnjE

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik smatra da je sporno 
pitanje policijskih regija u BiH moguće riješiti tako da se veći broj 
centara tih oblasti locira u Republici Srpskoj. Dodik je rekao da 
će u nastavku pregovora predložiti da centar tuzlanske policijske 
oblasti bude u Bijeljini ili Zvorniku. „ako taj prijedlog ne bude 
prihvaćen, predložiću da se ova oblast podijeli u dva dijela: 
bijeljinski i tuzlanski.“

Dodik je 22.5.2005. kazao da, ukoliko iz Federacije BiH 
postoji spremnost za ovaj kompromis, onda se rad na reformi 
policije može odmah nastaviti, jer bi takvi centri mogli da prelaze 
međuentitetske linije gdje je to potrebno.

„Hrvatska demokratska zajednica BiH smatra da je u 
Bosni i Hercegovini potrebna istinska reforma policije, kao što je 
potrebna i istinska reforma postojećeg ustavnog poretka, ukidanje 
entiteta i prenošenje njihovih ovlasti na općine i državu“, kazao je 
predsjednik Kluba Hrvata u Domu naroda federalnog parlamenta, 
Mate Franić. 
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predsjednik Komisije za reformu policije vilfred Martens 
rekao je 27.5.2005. da očekuje da narodna skupština RS da jasan 
mandat liderima stranaka da pregovaraju o Sporazumu o reformi 
policije baziranom na zaključcima sadržanim u izvještaju Komisije 
za reformu policije.

„Zemlje članice evropske unije provele su reformu policije 
i zato od BiH tražimo da učini isto. vlasti Republike Srpske ne 
treba da se boje da će ovom reformom nestati entitet Republika 
Srpska.“

Šef policijske misije evropske unije Kevin Karti poručio je 
30. maja 2005. poslanicima narodne skupštine RS da je nemoguće 
ostvariti punu reformu policije ako policijske regije ne prelaze 
granice entiteta. prelazak međuentitetske linije je neophodan 
isključivo iz profesionalnih razloga, smatra Karti.

predsjednik RS i SDS-a Dragan Čavić rekao je na početku 
zasjedanja narodne skupštine Republike Srpske 30.5.2005. da od 
dvije loše ponude Republika Srpska treba da izabere bolju. Biranje 
između dvije loše mogućnosti je, u stvari, opredjeljivanje za ili 
protiv reforme policije.

Čavić je, obraćajući se narodnim poslanicima, rekao 
da „svaka odluka koju donesu biće odluka odgovornosti sa 
posljedicama. niko od nas ne može izbjeći odgovornost sa 
posljedicama. posljedice naših odluka će biti ne samo za Republiku 
Srpsku, već i BiH, njen regionalni i globalni status. istovremeno, 
posljedice naše odluke biće značajne i po status Republike Srpske 
i BiH“, kazao je Čavić. 

ODLuka

narodna skupština Republike Srpske je zaključila da se 
reforma policije može sprovesti samo u okviru Ustava Republike 
Srpske i BiH i uz poštivanje Dejtonskog mirovnog sporazuma. 
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pedi ešdaun je 1.6.2005. rekao da je ovom odlukom narodna 
skupština RS okrenula leđa evropi a odgovornost za nastalu 
situaciju pripisao vladi RS i Srpskoj demokratskoj stranci. Kao 
glavnog krivca za blokadu pregovora o reformi policije imenom 
je označio ministra unutrašnjih poslova RS Darka Matijaševića. 

ešdaun je kazao da cijena za blokadu puta ka evropskoj 
uniji mora da bude plaćena. posljedice za odgovorne će uslijediti 
vrlo brzo.

ambasada SaD u Sarajevu je saopštila da je „duboko 
razočarana nedostatkom iskustva koji je pokazala vlada Republike 
Srpske tokom sjednice narodne skupštine o reformi policije. SaD 
osuđuju nespremnost vlade RS da pruži podršku reformi policije 
u BiH. na vladi RS je da sada predloži put naprijed“.

nIŠTa nOVO

profesor petar Kunić kaže da izjave pedija ešdauna govore 
o njegovom nedemokratskom odnosu prema situaciji u BiH. 
ešdaun nije osudio megalomanske ciljeve adnana Terzića koji želi 
da nadležnosti nad policijom prenese na zajednički nivo. ešdaun 
bi trebalo da zna da se zadaci kao što je reforma policije na ovim 
principima ne mogu tek tako postavljati pred Republiku Srpsku. 

Šef poslaničkog Kluba SnSD-a u narodnoj skupštini RS 
Krstan Simić kaže da je pravo visokog predstavnika da daje ocjene 
kakve želi ali se ne može reći da je usvajanjem ovakvih zaključaka 
narodna skupština RS okrenula leđa evropskoj budućnosti. 
Različiti su putevi koje vode u evropu. „Mi hoćemo u evropu i ići 
ćemo prema njoj“, rekao je Simić.

predsjednik RS Dragan Čavić je rekao 1.6.2005. da narodna 
skupština RS nije rekla „ne“ reformi policije. ona je za reformu 
ali u okviru Ustava Republike Srpske. izgleda da je došlo vrijeme 



Milan Ljepojević

110

da se za kršenje Dejtonskog sporazuma dobivaju pohvale, a za 
njegovu zaštitu – kazne.

Šef Kancelarije vlade Srbije za odnose sa javnošću Srđan 
Đurić, demantovao je spekulacije po kojima je vlada Srbije, 
odnosno premijer vojislav Koštunica uticao na narodnu skupštinu 
RS i SDS da odbiju predloženi model reforme policije. 

„još jedna u nizu izmišljotina“, rekao je Srđan Đurić.
visoki predstavnik evropske unije za spoljnu politiku 

i bezbjednost Havijer Solana, reagujući na odluku narodne 
skupštine RS 6.6.2005, kaže da smatra da je nastavak razgovora 
o reformi policije u BiH još moguć, pod uslovom da narodna 
skupština RS prihvati tri principa evropske unije.

„Ključno je da narodna skupština svojim predstavnicima 
da mandat da pregovaraju o daljem putu BiH ka evropskoj 
uniji“, kaže Solana i dodaje: „odgovornost za nastalu krizu u 
pregovorima oko reforme policije snosi vlada RS, budući da nije 
uspjela da poslanike u parlamentu RS ubijedi da izaberu put ka 
evropi, već izolaciju“.

nOVI ROk

pedi ešdaun i adnan Terzić su nakon povratka iz Brisela i 
posjete evropskoj komisiji, u Sarajevu rekli da evropska unija daje 
punu podršku BiH da do novembra ove godine i desetogodišnjice 
potpisivanja Dejtonskog mirovnog sporazuma ispuni dva 
preostala krupna uslova, reformu policije i uređenje javnog radio-
televizijskog sistema. 

BiH ima dovoljno vremena da uhvati korak sa komšijama i 
potpiše ugovor sa evropskom unijom sredinom novembra i počne 
pregovore o stabilizaciji i pridruživanju, kazao je ešdaun.
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Ko je KRiv?

Član izvršnog odbora SnSD-a Slavko Mitrović, u analizi 
postojeće političke i ekonomske situacije u BiH, pita se ko je 
kriv – da li samo tri jahača apokalipse ili i onaj četvrti jahač – 
međunarodna zajednica?

„Međunarodna zajednica u BiH je bolest koja BiH ne da da 
ozdravi“, kaže Mitrović 14.7.2005. godine.

Kada je 2000. godine na državnom nivou sastavljena vlast 
bez SDS-a, SDa i HDZ-a, počelo je stvaranje osnova za obnovu 
ekonomije, ali i međunacionalnog povjerenja.

nažalost, najviše voljom međunarodne zajednice, a ne 
birača kako to međunarodnjaci vole da kažu, visoki predstavnik je 
nakon izbora 2002. godine sastavio vlast nacionalista. SDa, SDS, 
HDZ su uz podršku male, ali halapljive braće pDp-a i Stranke 
za BiH, i ešdaunov blagoslov, sklepali najgoru vlast u evropi a 
možda i šire.

Ta vlast je podesna za praznu priču i rast padanja. ponovo su 
se vratile tenzije i nepovjerenje, a ekonomija ubrzala na nizbrdici. 
U tom glibu odlično plivaju nacionalisti a uređuje lord potemkin. 
otužno i smiješno je slušati gluposti o uspješnim reformama i 
uspješnom adnanu Terziću, a kad zagusti sve proglasiti ljetnim 
ludilom.

Zato i samo pominjanje da bi ešdaunu još jednom mogli 
produžiti mandat, liči na osvetu evrope.

najveći problem u BiH nije ni katastrofalna ekonomija i 
nemjerljiva korupcija, ni rastuće međunacionalno nepovjerenje, ni 
magareća klupa u evropskoj čekaonici, već ukradeno vrijeme.

Sama činjenica da ni poslije deset godina nema ničega 
sigurnog na putu ka normalnom životu, govori koliko je vlast 
neodgovorna i nesposobna. „naša sudbina kao da je sadržana u 
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Geteovoj rečenici da nijedan narod ne može propasti, može samo 
dugo patiti“, završava svoju analizu Slavko Mitrović.

SVE ISTO

pedi ešdaun je 19.5.2005. godine govorio u predstavničkom 
domu parlamenta BiH i tom prilikom istakao da se mandat visokog 
predstavnika u BiH može potpuno transformisati u mandat 
specijalnog predstavnika evropske unije do oktobra 2006. ukoliko 
BiH do desetogodišnjice Dejtonskog sporazuma počne pregovore 
o stabilizaciji i pridruživanju sa evropskom unijom. 

ne postoji izlazna strategija međunarodne zajednice u 
BiH ali postoji strategija ulaska BiH u evroatlantske integracije, 
naglasio je ešdaun.

Bonska ovlaštenja da smjenjuje zvaničnike i nameće 
zakone su imala pozitivne rezultate, ali ipak ona su išla na uštrb 
demokratskih prerogativa BiH i mnogi u BiH, ali i u međunarodnoj 
zajednici, navikli su se na njih. ešdaun je upozorio da će se trebati 
navikavati na vrijeme u kojem neće biti bonskih ovlaštenja i na 
funkcionisanje zemlje po evropskim standardima.

U Sarajevu je 26. jula 2005. zbog nedolaska nekolicine 
stranačkih lidera propao pokušaj postizanja dogovora o prenošenju 
započetih političkih pregovora o reformi policije u BiH u institucije 
sistema. 

pedi ešdaun i adnan Terzić su rekli da je na krnjem sastanku 
dogovoreno da treba krenuti u fazu institucionalnog pregovaranja, 
kako bi se na sastanku planiranom za 5. septembar mogli nastaviti 
razgovori započeti na vlašiću na kojima nije postignut dogovor 
o mapama, sjedištima., uniformama. Međutim, institucionalnih 
pregovora nema dok na njih ne pristanu sve stranke.

inače, institucionalno pregovaranje, kako su ešdaun i 
Terzić objasnili, podrazumijeva da vlade daju svoje predstavnike, 
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a u pregovore bi povremeno bili uključivani i ministri finansija, iz 
razloga zato što je reforma policije „prilično skup projekt“.

kRaj DRuGE FaZE 

Cijela druga „vlašićka“ faza pregovora je maltene ista kao i 
prva, razlikuju se samo sitni detalji.

osnov za pregovore je Martensov plan a njegov cilj je 
jedinstvena policija sa regijama koje prelaze entitetske linije. 
Takva reforma policije koja ispunjava „evropske“ ili tačnije rečeno 
„ešdaunove“ principe nije samo reforma policije već i promjena 
Ustava.

pošto promjena Ustava mora da se radi po ustavnoj proce-
duri koja predviđa saglasnost tri konstitutivna naroda, ešdaun 
je pokušavao stvoriti utisak da pregovore vode domaći lideri. 
Međutim, sam je sebe demantovao, jer je svaki put pregovore i 
otpočinjao i prekidao.

Gotovo isti odnos koji je uglavnom ponižavajući je pratio 
cijelu drugu neuspješnu fazu pregovora. podvale, prijetnje i 
evropska obećanja su tri osnovne karakteristike ešdaunove 
metodologije.

evropska obećanja su vezana za ispunjavanje evropskih 
uslova kroz tri principa evropske unije. ali da li je vilfredu 
Martensu neko drugi pisao ili on sam, tekst u kojem, kada govori 
o reformi policije, kaže: „ne radi se u prvom redu o ispunjenju 
kriterija za ulazak u evropsku uniju, radi se o tome da BiH treba 
učiniti sigurnijom“? njegov mentor ešdaun sve vrijeme tvrdi da 
bez reforme policije nema ulaska u eU, a Martens kaže da je to 
zbog sigurnosti njenih građana. 

Ukidanje Ministarstva unutrašnjih poslova RS, koje je 
dejtonska kategorija, ovaj put nije spominjano, jer nije bilo ele-
menata za odbranu takve odluke, ali je zato pripremljena „šarena 
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laža“. MUp RS ostaje ali neće imati nikakve ingerencije, baviće 
se protivpožarnom i civilnom zaštitom, organizovaće određene 
manifestacije i dr.

predsjednik Republike Srpske i SDS-a Dragan Čavić je 
prvi čovjek i adresa koja najviše u drugoj fazi odlučuje o reformi 
policije. poznata su ustavna ovlaštenja i odgovornost predsjednika 
RS kao i pozicija predsjednika političke stranke koja ima najviše 
poslanika u narodnoj skupštini RS i koja je formirala vladu 
Republike Srpske, s premijerom perom Bukejlovićem. 

Dva su ilustrativna primjera Čavićevog odnosa tokom 
druge faze. prvi je kada je nakon sjednice Glavnog odbora SDS-a 
jedan od sudionika pomenute sjednice rekao „da se Čavić ponašao 
kao da nije bio na vlašiću i prihvatio to što je prihvatio“, a drugi je 
njegovo obraćanje u narodnoj skupštini Republike Srpske koja se 
izjašnjavala o reformi policije, kada je kazao: „Moramo se izjasniti 
jesmo li ili nismo u stanju da progutamo taj veliki zalogaj. onaj ko 
ga proguta neće voditi Republiku Srpsku u izolaciju“.

Komentari za oba primjera su suvišni.
na kraju, narodski rečeno, sve je završeno u stilu „tresla se 

gora, rodio se miš“. pored svih ešdaunovih, Solaninih i čijih sve 
ne prijetnji, ešdaun je sa svojim miljenikom adnanom Terzićem 
otišao u Brisel u kojem su mu dali novi rok za ispunjavanje uslova 
za početak pregovora o stabilizaciji i pridruživanju, sredinu 
novembra 2005. godine. 

Kakvo je stanje u Bosni i Hercegovini, pokazuje činjenica 
da ispunjavanje uslova za početak pregovora za Sporazum o 
stabilizaciji i pridruživanju sa eU vodi pedi ešdaun. 

ocjena i „ptica na grani“ je da nema ništa od evropskog 
puta s visokim predstavnikom. Reforma policije, „ešdaunova“, 
očigledno nije evropski uslov i kako onda objasniti ešdaunovo 
zalaganje za takvu „evropeizaciju“? objašnjenje ne treba, činjenice 
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govore. To nije ispunjavanje uslova već ukidanje nadležnosti 
Republike Srpske. 

Kome to treba, i za koga radi, ešdaun ni tada, ni do danas, 
nije objasnio.

pRipReMa Za TRećU FaZU 

Kancelarija visokog predstavnika je 28.7.2005. potvrdila 
da su sve stranke iz Republike Srpske, od kojih je to zahtijevano, 
poslala pisma visokom predstavniku, u kojima su izrazila 
spremnost za nastavak pregovora o reformi policije.

Sve političke stranke koje nisu učestvovale u pregovorima 
dostavile su Kancelariji pisma u kojima su dali podršku nastavku 
reformi.

PISMO

Savez logoraša Republike Srpske optužio je 19. avgusta 
2005. godine visokog predstavnika pedija ešdauna da je, uslovno 
rečeno, do podne slijep a popodne gluv za stradanje Srba u 
proteklom ratu u BiH.

U pismu koje će, osim ešdaunu, biti upućeno i evropskim 
organima i drugim državama, Savez logoraša podsjeća da 
ešdaun nikada nije našao vremena da se sastane sa njihovim 
predstavnicima, pa ni da odgovori na brojna pisma koja su mu 
logoraši uputili.

„Zbog vaše jednostranosti, pristrasnosti i potpune 
selektivnosti, barem do sada, pokazivali ste otvoreni animozitet 
prema nama, dok ste se sasvim drugačije ponašali kad su u 
pitanju bošnjačke žrtve“, navodi se u pismu koje je potpisao 
potpredsjednik Udruženja logoraša RS Slavko jovičić.
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U pismu se podsjeća da je Savez logoraša pozdravio 
ešdaunovo angažovanje u vezi sa utvrđivanjem istine o stradanju 
Bošnjaka u Srebrenici. ali postavlja se pitanje „otkud ešdaunu 
pravo da po svojoj volji zaključi slučaj Srebrenica, i to jednostrano, 
kada se zna da su na tom području stradali i Srbi 1992. i 1993. 
godine.

Rat u BiH nije trajao samo devet dana, i to onih devet u 
kojima su stradali Bošnjaci. vi nastojite da 7.800 nestalih Bošnjaka 
u julu 1995. godine ‘fakturišete’ srpskoj strani, kao da su svi 
nestali stvarne žrtve zločina. Gdje ubrajate one Bošnjake koji su sa 
oružjem u ruci stradali u sukobu sa vojskom Republike Srpske?“
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TREĆA FAZA - INSTITUCIONALNO           
PREGOVARANJE

institucionalno pregovaranje o reformi policije počelo je 16. 
avgusta. 2005. sastankom predstavnika vlade Republike Srpske, 
Federacije BiH i Savjeta ministara BiH.

ovu faza je vjerovatno najnezanimljivija, jer u njoj ne 
učestvuju lideri stranaka. Karakterišu je brojni sastanci širom 
Bosne i Hercegovine koji su bili jednolični, monotoni i nezanimljivi 
i zato su izdvojeni samo oni najzanimljiviji, ovim redom. 

polazni dokumenti za pregovore su prijedlog Komisije za 
reformu policije i dogovor sa vlašića. Cilj je da entitetske vlade i 
Savjet ministara do 15. septembra upute parlamentima jedinstven 
prijedlog reforme policije.

pregovori „institucionalnih pregovaračkih timova“ o 
reformi policije na Bjelašnici 1. septembra je obilježen pokušajem 
(velike) podvale adnana Terzića. 

Terzić je pregovaračkom timu RS predložio da prevari 
narodnu skupštinu RS na sljedeći način: „Možemo izdogovarati, 
ispotpisivati neke dokumente koji neće postati javni dok ne počne 
raditi ova direkcija ili radno tijelo. ali da bismo dobili saglasnost 
da omekšamo ovaj tekst i da napravimo nešto, što kako vi smatrate 
može proći narodnu skupštinu RS, onda moramo imati ovo.“
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njegovo „ovo“ je bio izvještaj predsjednika Komisije za 
reformu policije vilfreda Martensa. Dok je objašnjavao svoj plan, 
Terzić je Martensov plan držao ispod, a sporazum koji je nudila 
vlada RS na stolu.

Da pregovarači i predstavnici međunarodne zajednice ne 
bi bili u dilemi šta želi da im kaže, Terzić je dodao: šminkaćemo 
sporazum da može proći, ali ćemo debelo armirati rješenja. Znači 
nećemo ići u detalje sporazuma, ali ćemo debelo ići u detalje zadatka 
koji ćemo dati Direkciji (Radna grupa za sprovođenje sporazuma) 
koja će to pratiti i koja će to objaviti u trećem, četvrtom, petom, 
šestom mjesecu iduće godine.

„armirano rješenje“ nije ništa drugo do prenošenje svih 
policijskih poslova na nivo BiH i brisanje administrativne granice 
između Republike Srpske i Federacije BiH, kada je riječ o budućim 
policijskim oblastima.

Slična metodologija, objasnio je Terzić, primijenjena je i 
prilikom reforme odbrane, tačnije prilikom određivanja zona 
odgovornosti budućih brigada oružanih snaga BiH. Zone su, 
rekao je on, već određene, a predsjedništvo BiH će do kraja juna 
iduće godine samo saopštiti ono što je već dogovoreno.

„Što se mene tiče, možemo to uraditi i sa policijskom 
reformom. napisati blago, ali dogovoriti tvrdo“, rekao je adnan 
Terzić na Bjelašnici.

pregovore na Bjelašnici je obilježio ne samo „salto mortale“ 
adnana Terzića ili njegovog mentora koji mu je prijedlog prevare 
vjerovatno pripremio, nego i reakcija ministra unutrašnjih poslova 
RS Darka Matijaševića, koji je u jednom trenutku, isprovociran 
istupima članova evropske komisije, rekao: „Treba da vam je čast 
što sjedite za istim stolom i razgovarate sa mnom“. 

na sastanku u Sarajevu 7.9.2005. dogovoreno je osnivanje 
jedinice za provođenje reforme policije, koja je u stvari direkcija 
ili radno tijelo, koje bi trebalo da pripremi plan za implementaciju 
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reforme policije, kao i zakonske i podzakonske akte koji će 
regulisati ovu oblast.

jedinicu za implementaciju osniva vijeće ministara, uz 
saglasnost i učešće entitetskih vlada i Brčko Distrikta.

predsjednik vlade RS pero Bukejlović rekao je da u ovom 
trenutku ne postoje uslovi da se kroz parlamente traži prenošenje 
nadležnosti u oblasti policije sa Republike Srpske i Federacije na 
nivo BiH. „predstavnici Savjeta ministara BiH i evropske komisije 
su na nas vršili pritisak za prenos nadležnosti na BiH, ne shvatajući 
da je to još ne može proći“, kazao je Bukejlović.

„Smatramo da javna bezbjednost i policija u RS i Federaciji 
BiH treba da ostanu, a da se zakonom na nivou BiH reguliše pitanje 
nadležnosti i koordinacije svih policijskih struktura“, smatra 
Bukejlović i poručuje da ukoliko u naredna dva do tri dana dođe 
do dogovora, prijedlozi sporazuma vlade RS i Savjeta ministara 
BiH biće proslijeđeni narodnoj skupštini RS na razmatranje.

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić je 
rekao da se ne može računati na reformu policije ukoliko ne bude 
prihvaćeno formiranje ministarstva na nivou BiH, koje će imati 
nadležnosti za budžet i zakonodavstvo, formiranje funkcionalnih 
policijskih regiona i potpuna depolitizacija. 

Dogovora o ključnim pitanjima na ovom sastanku nije bilo. 
Dogovoren je nastavak razgovora za ponedjeljak 11. septembra u 
Banjaluci. 

Komesar evropske unije za proširenje oli Ren, izjavio je 
da se o tri principa eU ne može pregovarati i da oni moraju biti 
striktno poštovani. ako vlasti BiH žele otpočeti pregovore za 
potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju prije kraja 
godine, hitno treba da postignu sporazum o reformi policije, kazao 
je Ren.

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik, rekao je u Banjaluci 
7. septembra 2005. da SnSD neće učestvovati u razgovorima o 
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reformi policije u BiH niti će ih komentarisati, dok god su na sceni 
razne vrste pritisaka na Republiku Srpsku. on kaže da će pregovori 
doživjeti propast i ističe da treba zaustaviti farsu uobličenu u 
sterilne sastanke koji se ovih dana održavaju po cijeloj BiH.

Dodik ističe da su neprimjerni brutalni pritisci međuna-
rodnih zvaničnika i organizacija, posebno od Međunarodne 
krizne grupe i pedija ešdauna. on kaže da je neprimjerno da se 
Međunarodna krizna grupa zalaže za ukidanje SDS-a i ponovio 
da je on protiv zabrane rada bilo koje političke stranke, te da je 
u najmanju ruku čudno da takvi stavovi dolaze iz Brisela koji bi 
trebalo da bude „centar demokratije“.

„Međunarodna krizna grupa je uvijek komplikovala 
situaciju u BiH i nikada nije pomagala da se bilo koja kriza riješi, 
nego je naprotiv uvijek održavala jedan konstantan nivo krize u 
BiH“, kazao je Dodik napominjući da je ešdaun jedan od članova 
Upravnog odbora ove organizacije.

Dodik je 8.9.2005. rekao da pregovori o reformi policije 
doživljavaju debakl, jer međunarodna zajednica i Federacija BiH 
odbijaju da izađu sa novim prijedlogom. pregovori se svode 
na raspravu o već utvrđenim rješenjima, po principu „uzmi ili 
ostavi“, a moguće je pronaći novo zajedničko rješenje koje bi 
sve zadovoljilo, samo za to nema spremnosti na drugoj strani, 
precizirao je Dodik. 

IMEnOVanja

pedi ešdaun imenovao je, 9.9.2005. godine, vinka Duman-
čića za direktora Državne granične službe (DGS), a Seada lisaka 
za zamjenika direktora agencije za istrage i zaštitu (Sipa) a za 
pomoćnike direktora Sipa Dragana lukača i Mirzu lisaka. 
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UKljUČivanje 

američki ambasador u BiH Daglas Meklhejni rekao je 
9.9.2005. da je za BiH prioritet reforma policije, kako bi ispunila 
uslove za početak pregovora o stabilizaciji i pridruživanju. To 
je jedan i od najvećih američkih prioriteta, kazao je Meklhejni i 
dodao da se dosadašnji pregovori mogu ocijeniti kao nešto što je 
blizu skandala.

američki prioriteti u BiH su hapšenje Karadžića i Mladića 
i reforma odbrane. „ne vidim boljeg načina da se obilježi deset 
godina od potpisivanja Dejtonskog mirovnog sporazuma, koji je 
najbolji pokazatelj učešća SaD-a u ovom dijelu svijeta“.

OCjEna

predsjednik vlade RS pero Bukejlović izjavio je 10.9.2005. da 
u ovom trenutku nije moguće obezbijediti konsenzus o konačnom 
rješenju pitanja policije Republike Srpske i njenog opstanka u 
entitetskoj nadležnosti. To ne znači da u nekom narednom periodu 
određena rješenja neće biti prihvatljiva.

predsjedavajući Savjeta ministara adnan Terzić, nakon 
propale još jedne „runde“ pregovora, optužio je za njihov neuspjeh 
ne samo Republiku Srpsku već i susjednu Srbiju i Crnu Goru. on 
je rekao da vlasti u Beogradu situaciju u BiH žele da iskoriste za 
predstojeće pregovore o statusu Kosova a sličnu tvrdnju iznio je i 
njegov „mentor“ pedi ešdaun, 15.9.2005. godine. 

Savjetnik predsjednika Srbije Borisa Tadića, Branko 
Radujko, odbacio je ove optužbe i rekao da „Terzić ne bi trebalo 
da se bavi odnosima Beograda i Brisela, već da kao najodgovorniji 
za krizu institucija u Sarajevu pokuša da riješi te probleme“.

optužbe Terzića je odbacio i premijer RS pero Bukejlović, 
koji je rekao da odgovornost leži na svim stranama tako da ni 
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Terzić ne može biti amnestiran. „o jednostranosti i isključivosti 
Terzića najbolje govore njegovi pozivi upućeni međunarodnoj 
zajednici da sankcioniše ne samo Republiku Srpsku već i susjednu 
Srbiju i Crnu Goru. predstavnici susjedne države nisu ni na koji 
način bili uključeni u ove razgovore“, kazao je Bukejlović.

portparol visokog predstavnika za spoljnu politiku i 
bezbjednost Havijera Solane, Kristina Galjak, rekla je da je 
evropska unija uvijek spremna da obnovi pregovore o reformi 
policije BiH u okviru već definisanih evropskih principa. ona je 
rekla da zbog neuspjeha pregovora o reformi policije, BiH neće 
sa evropskom unijom do kraja godine potpisati Sporazum o 
stabilizaciji i pridruživanju.

pedi ešdaun je rekao da je isključivi krivac za odbijanje 
prijedloga o reformi policije, zasnovanog na tri evropska principa, 
SDS, stranka sa najviše odgovornosti u Republici Srpskoj, koja je 
tim činom odbila evropu.

partija demokratskog progresa je za neuspjeh reforme 
policije optužila Terzića i ešdauna. ako treba tražiti krivce za 
neuspješne pregovore, onda odgovornost ne može mimoići 
ešdauna i Terzića, koji su bili najveći zagovarači propalog modela, 
a s druge strane tokom pregovora nisu nudili ništa novo što je 
eventualno moglo dovesti do konsenzusa. posebnu odgovornost 
snosi Terzić, koji je svoje stavove iznosio kao stavove ministara a 
da pri tome nije ni pružio priliku da se Savjet ministara izjasni.

predsjednik SRS-a Milanko Mihajlica zatražio je od 
srpskih poslanika u predstavničkom domu parlamenta BiH da 
pokrenu odgovornost za neuspjeh reforme policije i razriješe 
predsjedavajućeg Savjeta ministara, adnana Terzića.

Umjesto da se kao krivac za neuspjeh jasno označe Terzić i 
SDa, krivci se traže u Republici Srpskoj i Srbiji.
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PRIjETnjE 

pedi ešdaun, šef misije evropske komisije u BiH, Majkl 
Hemfris i ambasadori SaD-a i velike Britanije Daglas Meklhejni 
i Metju Rajkroft, optužili su vladu RS i SDS kao glavne krivce 
za još jednu neuspješnu rundu pregovora o reformi policije. 
poruka vašingtona i Brisela je da još jednom vlada RS i SDS 
razmisle prije nego što bude prekasno. „Ukoliko ovako nastavi, 
Republika Srpska bi se mogla suočiti sa posljedicama, jer niko ne 
može uništavati nade građana a da za to ne odgovara“, upozorio 
je ešdaun 22.9.2005. i dodao „da reforma policije nije nikakva 
opasnost za Republiku Srpsku“.

PRIjEDLOG VLaDE RS

vlada Republike Srpske izašla je 30. septembra 2005. 
godine s novim prijedlogom za reformu policije u BiH, u skladu s 
tri evropska principa evropske unije, a u okviru Ustava Republike 
Srpske, BH Federacije i BiH.

Zakonom o policijskim strukturama na nivou BiH bili 
bi definisani organi, tijela, nadležnosti i koordinacija policijskih 
struktura koje bi obezbijedile njenu punu efikasnost. 

prema ovom prijedlogu, Ministarstvo bezbjednosti BiH 
imaće nadležnost za počinjena krivična djela iz nadležnosti Tuži-
laštva BiH i Suda BiH i ovlaštenja za preduzimanje odgovarajućih 
radnji na području BiH, u skladu sa odlukama i naredbama 
Tužilaštva BiH i Suda BiH.

U okviru sistema bezbjednosti BiH i organizacione strukture 
tog sistema, Ministarstvo unutrašnjih poslova i policija Republike 
Srpske predstavljaće jedan od njenih podsistema, uzimajući u 
obzir nadležnost okružnih tužilaštava i područja koja pokrivaju 
okružni sudovi, stoji u prijedlogu vlade RS.
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prema prijedlogu, jedan od kriterija za formiranje funkcio-
nalnih lokalnih policijskih područja treba da bude i nadležnost 
okružnih tužilaštava i područja koja pokrivaju okružni sudovi.

vlada RS, kao preduslov reformskom procesu, predlaže 
racionalizaciju broja policajaca i ostalih zaposlenih, a finansiranje 
policijskih struktura obezbijedilo bi se konsolidovanim budžetom 
na nivou BiH.

prijedlog reforme policije je urađen u saradnji sa institutom 
Gent iz Belgije.

ODBIjEnICa

Ministri inostranih poslova zemalja evropske unije izrazili 
su 3.10.2005. duboko razočarenje odlukom narodne skupštine 
RS da odbije prijedlog reforme policije koji je bio u skladu sa 
evropskim principima, ističući da BiH zbog toga neće započeti 
pregovore o Sporazumu o stabilizaciji i pridruživanju sa eU prije 
desetogodišnjice Dejtonskog sporazuma.

odobreni su pregovori sa Srbijom i Crnom Gorom.

KRaj TReće FaZe

na kraju treće neuspjele faze reforme policije može se reći 
da je sve isto, i početak i kraj. 

polazna osnova je ponovo bio Martensov plan, a cilj usvajanje 
takve reforme koja je u stvari promjena Ustava. ponovo je cilj bio 
eliminisati MUp RS i stvoriti jedinstvenu policiju s ultimatumom 
da policijske regije moraju prelaziti entitetske granice.

ponovo je ešdaun govorio da su pregovori stvar domaćih 
institucija, a ne međunarodne zajednice i ponovo je „vedrio i 
oblačio“, ignorišući svaku demokratsku proceduru. Riječi poput 
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„dobro razmislite šta ćete, da poslije ne bi bilo kasno“, više liče 
na upravnika nekog zatvora nego na visokog predstavnika 
međunarodne zajednice. Činjenica da su pored ešdauna tada, 
kada je izgovorio ove riječi, sjedili šef evropske komisije koji 
predstavlja evropsku uniju i ambasadori SaD-a i velike Britanije, 
više liči na prijeki sud nego na diplomatiju. poznat je diplomatski 
rječnik a ovo više liči na „kočijaški sadizam“. 

ešdaun je i u ovoj fazi pokazao neiskrenost, što je 
najblaža riječ za obmane i prevare koje je tokom cijelog procesa u 
kontinuitetu „primjenjivao“. Kako drugačije protumačiti njegovu 
rečenicu da „reforma policije nije nikakva opasnost za Republiku 
Srpsku“? Sam je priznao da nema reforme policije bez promjene 
Ustava. Kako je moguće da se ovakvim mijenjanjem Ustava ništa 
ne gubi? 

Djelimična promjena u trećoj fazi u odnosu na prethodnu 
je bila u učesnicima pregovora. političke lidere su zamijenili 
predstavnici vlada ali nije bio promijenjen ešdaun, predstavnici 
evropske komisije, ambasadori. 

pregovori se vode, to je potvrdila i treća faza, između 
Republike Srpske i pedija ešdauna. nema pregovora između 
RS i Federacije BiH, to je obična farsa. ešdaun se ponaša kao da 
zastupa Bošnjake i određene strukture međunarodne zajednice 
koje ga podržavaju u istom cilju.

evropska unija odnosno njena komisija ne prijeti, ona 
poslije maja daje rok do novembra, u oktobru daje novi rok. 
ešdaun je očigledno jako nervozan i nestrpljiv i on nema vremena 
za čekanje. pitanje je zašto. od koga je dobio zadatak da eliminiše 
Republiku Srpsku pod formom reforme policije?

Da je u pitanju ne neka reforma nego „potapanje“ Republike 
Srpske, potvrdio je i prijedlog vlade RS za reformu policije od 
30.9.2005. na koji se „niko nije ni osvrnuo“. ešdaun očigledno 
ima svoj cilj i slijepo ne birajući sredstva ide ka njemu. vlada RS 
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je očigledno možda mogla da izađe ranije sa svojim planom ali 
to nije argument da ga niko od međunarodnih „faktora“ nije ni 
pogledao. 

Činjenica je da je i treći pokušaj „reforme“ propao, što 
je i najbitnije. Tri runde je Republika Srpska izdržala u ringu sa 
mnogo jačim protivnikom ili protivnicima.



REFORMA POLICIJE U BiH

127

ČETVRTA FAZA - SPORAZUM O REFORMI POLICIJE

 

narodna skupština Republike Srpske je 5.10.2005. godine 
podržala prijedlog reforme policije koju su ponudili predsjednik 
Republike Srpske i SDS-a Dragan Čavić i predsjednik SnSD-a 
Milorad Dodik. ovaj prijedlog je prihvatljiv i za evropsku 
komisiju.

predsjednik RS Dragan Čavić je rekao da su ovaj prijedlog u 
nedjelju 2.10.2005. u Sarajevu zajednički ponudili on i lider SnSD-a 
Milorad Dodik na sastanku sa visokim predstavnikom pedijem 
ešdaunom, šefom evropske komisije u BiH Majklom Hemfrisom i 
ambasadorima SaD-a i velike Britanije, Daglasom Meklhejnijem i 
Majklom Rajkroftom. „ponudili smo im tekst sporazuma o reformi 
policijskih snaga, zahtijevajući da ponuđeni dokument bude 
prihvaćen bez ikakvih izmjena“, precizirao je Čavić.

„Međunarodni zvaničnici su htjeli da izvrše određene 
promjene u tekstu sporazuma ali Dodik i ja na to nismo pristali“, 
istakao je Čavić.

„Znali smo da od našeg sastanka održanog u nedjelju 
(2.10) u Sarajevu, na ovakvom nivou, može zavisiti tvrdoća stava 
Savjeta ministara evropske unije održanom u ponedjeljak (3.10) 
u luksemburgu. Cijenili smo da je to trenutak gdje mi zbog svoje 
odgovornosti ne smijemo da budemo pasivni“, kazao je Čavić.
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Skupština RS usvojila je 5. oktobra taj koncept reforme 
policijskih snaga u BiH u skladu sa evropskim principima. 
evropska komisija obavijestila je prethodno predsjednika Čavića 
da ovaj koncept reforme policije zadovoljava evropske principe i da 
će taj dokument biti ključni da BiH počne pregovore o stabilizaciji 
i pridruživanju sa evropskom unijom.

U prijedlogu ovog sporazuma stoji „da se on mora 
primjenjivati u skladu s tri evropska principa i u skladu sa Ustavom 
BiH i ustavima entiteta, kao i da on neće otvarati ni regulisati 
pitanja postojećeg sudskog i tužilačkog sistema u BiH“. 

„prihvatamo realnost da je ova reforma složen proces i da 
njeno provođenje treba da traje pet godina, a da za to vrijeme, s 
ciljem obezbjeđivanja kontinuiteta svih segmenata bezbjednosti, 
entitetska i kantonalna ministarstva podrže ovaj proces u okviru 
svojih nadležnosti“, navodi se u prijedlogu.

ovaj sporazum takođe predviđa da izvršne vlasti u BiH 
sporazumno formiraju direkciju za provođenje reformi, kao 
privremeno tijelo, koju bi činili profesionalci i eksperti sa svih 
nivoa vlasti, a koje bi imenovao Savjet ministara. Direkcija bi 
trebalo da izradi plan reforme policije po fazama, uključujući 
prijedloge policijskih regija, najkasnije do 30. septembra naredne 
godine, koji bi do kraja godine bio u potpunosti usvojen.

obrazlažući ovakav prijedlog pred poslanicima, Čavić je 
naglasio da Republiku Srpsku, ako sada ne donese odluku i ne 
prihvati sporazum, „čekaju teški dani i teške odluke, pod mnogo 
težim okolnostima i sa manje manevarskog prostora“.

izvršne vlasti u BiH će formirati jedinicu za implementaciju 
reforme koju će činiti po tri predstavnika sva tri naroda, a odluke 
će se donositi isključivo konsenzusom. iz zadatka ovoga tijela 
treba izbrisati stavku „uključujući prijedloge policijskih regija“, 
jer je u daljem tekstu definisan njegov rad.
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PODRŠka

predsjednik vlade RS pero Bukejlović rekao je da sporazum 
koji je narodna skupština Republike Srpske usvojila, vlada mora 
da sprovodi. on je rekao da u samom sporazumu ima dosta 
nedefinisanih stvari koje će stvoriti samo probleme u fazi njegovog 
sprovođenja. ništa nije navedeno što se tiče policijskih struktura u 
BiH, izuzev što su navedena tri principa evropske komisije.

Trebalo je usvojiti amandmane vlade, jer bi oni odredili 
put kojim bi se obavila reforma policije. Usvajanje sporazuma 
nije razlog zbog kojeg bi on i vlada podnijeli ostavku, kazao je 
Bukejlović.

ambasada SaD-a u BiH je pozdravila odluku narodne 
skupštine RS o reformi policije i ističu da su sada na redu par-
lamenti BH Federacije i BiH.

evropska unija i Kancelarija visokog predstavnika 
pozdravile su odluku narodne skupštine RS da prihvati tri 
principa evropske komisije za reformu policije.

predstavnički dom parlamenta Federacije BiH prihvatio 
je 11.10.2005. godine na vanrednoj sjednici u Sarajevu, Sporazum 
o reformi policije u BiH, dan nakon što je Sporazum odobrila i 
vlada FBiH, takođe na vanrednoj sjednici. 

predsjednik pDp-a Mladen ivanić i ministar inostranih 
poslova BiH rekao je 10.10.2005. godine da postoji strah da je na 
sastanku predsjednika SDS-a i SnSD-a, Dragana Čavića i Milorada 
Dodika, sa predstavnicima međunarodne zajednice obećano nešto 
što nije zapisano u Sporazumu o reformi policije.

„ne znam da li je na tim razgovorima dogovoreno nešto 
što je ostalo iza zatvorenih vrata. na Dodiku i Čaviću je da nam 
to kažu“. on je izrazio mišljenje da će na njih dvojicu biti izvršen 
poseban pritisak. 
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Sam sporazum, kaže ivanić, ništa nije odredio, već je 
praktično sve odgodio za godinu dana, odnosno za novu vlast, 
s obzirom na to da će u međuvremenu biti izbori. „na ovom 
sporazumu tek treba da se radi i sve je na Direkciji za provođenje 
reforme, koja treba da završi posao u narednih godinu dana“, 
rekao je ivanić. 

poČeTaK

evropska komisija dala je 21.10.2005. saglasnost vijeću 
ministara evropske unije za početak pregovora o stabilizaciji i 
pridruživanju sa Bosnom i Hercegovinom, potvrdio je šef evropske 
komisije u BiH Majkl Hemfriz.

otvaranje pregovora o Sporazumu o stabilizaciji i 
pridruživanju sa BiH prvi je korak ka članstvu u evropskoj 
uniji. velika Britanija kao zemlja koja predsjedava evropskom 
unijom obećala je da će na narednoj sjednici vijeća ministara eU 
razmatrati otvaranje pregovora sa evropskom unijom. „Ukoliko 
prihvate našu preporuku, pregovori bi mogli početi do kraja ove, 
a sporazum bi mogao biti zaključen do kraja naredne godine“, 
kazao je Hemfriz.

predsjedavajući vijeća ministara adnan Terzić je kazao da 
će najveći izazov u pregovorima biti iznalaženje izlaza iz situacije 
koja je uslovljena našim ustavnim rješenjima. „vijeće ministara 
BiH je jedini mogući pregovarač sa evropskom unijom, a pitanja o 
kojima će se pregovarati nisu samo u nadležnosti vijeća ministara“, 
rekao je Terzić.

portparol komesara za proširenje olija Rena, Kristina 
nađ, rekla je da je ovo dobra vijest za Zapadni Balkan. „evropska 
komisija, koja je izvršno tijelo eU, već je izradila okvirni nacrt 
pregovora o Sporazumu o stabilizaciji i pridruživanju i očekuje da 
će ga ministri eU usvojiti u decembru“, kazala je nađ. 
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Reagujući na ovu izjavu o početku pregovora, pedi ešdaun 
je rekao da je ovo istorijski dan za BiH.

pedi ešdaun je rekao u Ženevi „da promjene Ustava ne 
mogu biti nametnute BiH, već da se do njih može doći samo 
konsenzusom među narodima BiH. Moramo osigurati da se 
ostvare pozitivne promjene i spriječe negativne. promjene mogu 
doći samo konsenzusom među narodima. ne mogu biti nametnute 
i ne mogu doći od ljudi izvana“, kazao je ešdaun, govoreći na 
međunarodnoj konferenciji pod nazivom „BiH deset godina 
od Dejtona i poslije“. ešdaun je na kraju poručio da „izmjene 
Ustava neće promijeniti BiH, već će samo ukloniti ograničenja za 
promjene“.

lider SnSD-a Milorad Dodik je ocijenio da je preporuka 
evropske komisije dobra vijest i za Republiku Srpsku i za BiH. 
ova vijest je očekivana nakon što je narodna skupština RS usvojila 
sporazum o reformi policije u BiH. „ali, ako je očekivana, to je 
dobra i važna vijest za sve narode u BiH“, rekao je Dodik.

predsjednik SDp BiH Zlatko lagumdžija pozdravio je 
preporuku evropske komisije i rekao da nas od evropske unije 
dijeli 10 godina, pod uslovom da budemo dovoljno brzi za to. 
početak pregovora ne donosi ništa osim otpočinjanja pregovora 
o narednom koraku koji će biti jako dugačak, a nakon toga slijedi 
osam do deset godina da se uđe u evropsku uniju. „iako nas je 
obradovala ova vijest, tugu izaziva činjenica da smo nepotrebno 
izgubili dvije godine i da smo ranije mogli završiti proces reformi“, 
kaže lagumdžija.

predsjednik vlade RS pero Bukejlović ocijenio je da je 
preporukom evropske komisije otvoreno novo poglavlje koje 
će donijeti mnogo izazova i zahtijevati mnogo rada u svim 
institucijama u BiH i njenim entitetima.

Ministar inostranih poslova BiH Mladen ivanić odluku 
smatra istorijskom i potvrdom reformskih procesa u BiH. Slijedi 
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dalje usklađivanje zakonskih propisa u BiH sa standardima 
evropske unije.

OTVaRanjE

Kraj novembra, tačnije 24.11.2005, početak je otvaranja 
pregovora o stabilizaciji i pridruživanju BiH evropskoj uniji. 
pregovore su otvorili komesar za proširenje eU oli Ren i 
predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić.

Tokom svečanog sastanka u Sarajevu, Terzić i pregovarački 
tim imali su sastanak sa komesarom Renom, a u Briselu je na tribini 
o Dejtonskom sporazumu visoki predstavnik za spoljnu politiku 
i bezbjednost, Havijer Solana, najavio svoj svečani put u Sarajevo, 
planiran za 5. decembar.

Glavni pregovarač BiH sa eU, igor Davidović, rekao je da je 
ovo veliki događaj za BiH, iako ima samo ceremonijalni karakter. 
„Današnji dan je vrlo bitan datum za BiH, jer krećemo prema 
našem strateškom cilju – priključenju eU. 

početak tehničkih razgovora po radnim grupama 
očekuje se 15. januara 2006, za kada je zakazan prvi sastanak sa 
predstavnicima eU. U toku je formiranje pregovaračkog tima BiH 
koji bi trebalo da bude u punom kapacitetu za deset dana“, kazao 
je Davidović.

KRaj ČeTvRTe FaZe 

Četvrta faza pregovora se razlikuje u mnogo čemu od 
prethodne tri.

pregovarači Republike Srpske su potpuno promijenjeni. 
od članova Komisije za reformu policije koji su predstavljali 
Republiku Srpsku, lidera političkih stranaka RS i vlade RS, ovaj 
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put su Republiku Srpsku predstavljali samo Dragan Čavić i 
Milorad Dodik. 

promjena je i to što je prijedlog ili sporazum o reformi 
policije u BiH ponuđen od strane Dodika i Čavića, što je predsjednik 
Republike Srpske Čavić posebno naznačio. nije bilo nikakvog 
pregovaranja.

novo je što je sporazum ponuđen visokom predstavniku 
pediju ešdaunu, šefu evropske komisije u BiH Majklu Hemfrizu 
i ambasadorima SaD-a i velike Britanije, Daglasu Meklhejniju i 
Majklu Rajkroftu. nigdje nije bilo nikoga iz Savjeta ministara BiH i 
Federacije BiH. ovo je potvrda da se o reformi policije ne pregovara 
sa BH Federacijom i BiH, već sa međunarodnom zajednicom.

novina je takođe da prijedlog koji je u skladu sa Ustavom 
BiH i Republike Srpske, a sadrži tri evropska principa, podržava 
evropska unija i smatra ga prihvatljivim.

Sporazum je omogućio razgovore o stabilizaciji i pridruži-
vanju, što je 21. oktobra i saopšteno, a na desetogodišnjicu Dejton-
skog mirovnog sporazuma odlučeno je da pregovori sa evropskom 
unijom počnu 24.11.2005, što se i desilo.

najveća vrijednost ovoga sporazuma je upravo otpočinjanje 
pregovora o stabilizaciji i pridruživanju sa eU.

posebna težina sporazuma Dodika i Čavića, koji je na-
rodna skupština RS usvojila a eU prihvatila, jeste činjenica da je 
Republika Srpska izdržala pritiske i demokratskim sredstvima 
pronašla izlaz iz postojeće situacije.

ešdaun je u ovoj fazi odustao od svoga koncepta reforme 
ali, vrijeme će pokazati, samo privremeno. 
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PETA FAZA – DIREKCIJA ZA REFORMU POLICIJE

Formiranje Direkcije za reformu policije, koju je formirao 
Savjet ministara BiH 8. decembra 2005. godine na osnovu 
Sporazuma o reformi policije označava početak pete faze pregovora 
o reformi policije.

Formiranje Direkcije, početkom decembra 2005. godine, 
izazvalo je oštru polemiku između dva autora Sporazuma o 
reformi policije, Milorada Dodika i Dragana Čavića. Direkcija je 
privremeno tijelo, formirana na bazi Sporazuma.

predsjednik pDp-a Mladen ivanić, rekao je 9.12.2005. da 
vlada RS treba da ocijeni da li je način formiranja Direkcije za 
reformu policije u skladu sa prihvaćenim Sporazumom o reformi 
policije, kako bi ova direkcija imala puni legitimitet.

ivanić kaže da je odluci o osnivanju Direkcije za reformu 
policije prethodila tvrdnja zamjenika ministra bezbjednosti BiH 
Dragana Mektića da tu odluku podržavaju institucije Republike 
Srpske. „U takvim uslovima član pDp-a i ministar saobraćaja i 
komunikacija Branko Dokić je glasao za, jer nismo imali ni jedan 
argument da budemo protiv“, rekao je ivanić i dodao da on nije 
prisustvovao ovoj sjednici Savjeta ministara BiH.

on je podsjetio da pDp nije učestvovao u stvaranju Spora-
zuma o reformi policije i da je odgovornost za način formiranja 
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Direkcije na partijama koje su napravile ovaj sporazum i koje se 
izjašnjavaju da je sada „manje-više sve u redu“.

„način odlučivanja u Direkciji nije u potpunosti u skladu 
sa ranije postignutim dogovorima prema kojima Direkcija treba 
da bude rezultat dogovora izvršnih vlasti, države, entiteta i Brčko 
Distrikta“, rekao je ivanić. 

predsjednik Republike Srpske i SDS-a Dragan Čavić smatra 
da je Direkcija formirana u skladu sa Sporazumom o reformi 
policije. 

Čavić, 9. decembra 2005, kaže da je „prijedlog koji je ranije 
donesen bio neprihvatljiv i tražili smo promjenu a i međunarodna 
zajednica je imala isti stav. Uputili smo amandmane 5. decembra i 
odluka koja je sada donesena odgovara Sporazumu“.

Za Čavića je logično da unutar Upravnog odbora Direkcije 
bude član evropske komisije, koja će na to mjesto izabrati nekoga 
iz evropske policije. on je član, a ne kopredsjedavajući, kako je 
to ranije bilo predloženo. njegov status proizlazi iz činjenice da 
smo prihvatili tri principa evropske unije i ne možemo se igrati 
„mačke i miša“, rekao je Čavić.

na konstataciju da će stranac pri odlučivanju imati ključnu 
ulogu, Čavić je rekao: „probajte vi dogovoriti drugačije uslove sa 
evropskom unijom“.

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik tvrdi da je „izgled“ 
Direkcije za ovu stranku neprihvatljiv, jer ne odgovara suštini 
usvojenog sporazuma. Član Direkcije je stranac, a to ne piše u 
Sporazumu. „Sve što je odlučeno, urađeno je mimo mene i moje 
stranke. Tražićemo da se ova odluka promijeni“, poručio je 
Dodik.

Zamjenik ministra civilnih poslova BiH Zoran Tešanović iz 
partije demokratskog progresa ocijenio je 9.12.2005. da je „odluka 
Savjeta ministara BiH o uspostavljanju Direkcije za reformu 
policije suprotna članu 7. Sporazuma o reformi policije“.
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Savjet ministara formirao je 8. decembra 2005. godine, 
Direkciju za reformu policije koja do 30. septembra 2006. godine 
treba da pripremi projekat reforme policije u skladu sa tri evropska 
principa. 

inače, direkciju će činiti Upravni odbor, koji će donositi 
odluke i izvršno tijelo koje će biti zaduženo da odluke Upravnog 
odbora pretoči u nacrte zakona ili podzakonske akte.

Upravni odbor čini 12 članova, ravnopravno zastupljenih 
iz svih konstitutivnih naroda. To su direktor i zamjenik direktora 
agencije za istrage i zaštitu, direktor policije Republike Srpske, 
direktor Uprave policije FBiH, šef policije Distrikta Brčko, direktor 
i zamjenik direktora izvršnog tijela Direkcije i predstavnik 
policijske misije evropske unije.

predstavnika evropske policije imenovaće Savjet ministara 
na prijedlog specijalnog predstavnika evropske unije u BiH.

odluke će donositi devet ključnih članova Upravnog odbora 
konsenzusom. Kada to ne bude moguće, odluke će se donositi 
prostom većinom, ali ona mora imati podršku predstavnika 
evropske policije, čime se osigurava da odluka bude u skladu s 
evropskim principima.

Ukoliko konsenzus ne bude moguć, odluka se vraća na 
dodatne konsultacije a zatim ponovo na razmatranje Upravnom 
odboru.

predsjedavajući Direkcije biće isključivo član Upravnog 
odbora iz BiH, a rotiraće se svaka tri mjeseca. Direkcija će imati 
i posmatrače, koje će predložiti parlamentarne komisije za 
nadzor nad bezbjednosnim strukturama, Kancelarija visokog 
predstavnika, evropska komisija, američka ambasada u BiH i 
sindikati Ministarstva policije.

Savjet ministara BiH usvojio je 29.12.2005. odluku o 
imenovanju Upravnog odbora Direkcije za provođenje reforme 
policije i izvršnog tijela Direkcije. Članove ovih tijela čine pro-
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fesionalci i eksperti iz policijskih struktura države, entiteta i 
kantona.

Usvajanjem ovih odluka, ispunjena je obaveza definisana 
Sporazumom o rekonstrukciji policijskih snaga i dogovor sa 
predstavnicima evropske unije, saopšteno je iz Savjeta ministara 
BiH.

U Sarajevu su 25. januara 2006. počeli pregovori BiH sa 
evropskom unijom o sporazumu o stabilizaciji i pridruživanju, 
dijalogom o uvodnim načelima. Ključni dio Sporazuma odnosi se 
na liberalizaciju trgovine i ekonomskih odnosa, a očekuje se da će 
biti završeni do kraja godine. 

BlaMaŽa

Upravni odbor Direkcije za reformu policije BiH zaključio 
je na sjednici održanoj 22. marta 2006. godine da zahtjev 
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premijera RS Milorada Dodika za promjenu odluka u vezi 
sa radom Direkcije bude proslijeđen Savjetu ministara BiH. 
predsjedavajući Upravnog odbora Direkcije Sead lisak je rekao 
da očekuje da Savjet ministara, koji je donio odluke, da svoje 
mišljenje o zahtjevima premijera RS, koji je izrazio nezadovoljstvo 
načinom izbora članova Uo, ovlaštenjima Savjeta ministara i 
Ministarstva bezbjednosti, te učešćem eUpM-a u Upravnom 
odboru Direkcije.

Dodik je ukazao na brojna kršenja Sporazuma o reformi 
policije u BiH. Činjenica je da je Direkcija projektovana kao radno 
tijelo, odnosno privremeni i zajednički organ sporazumnih strana 
u BiH, odnosno izvršnih vlasti u BiH, a ne kao organ Savjeta 
ministara, kaže Dodik i dodaje da Direkcija za svoj rad odgovara 
sporazumnim stranama a ne Savjetu ministara i ministru 
bezbjednosti BiH, kako je to koncipirano u odluci o formiranju 
Direkcije. „Zbog toga treba izmijeniti tu odluku“, kaže Dodik.

Dodik je odbacio rješenje po kome je stranac član Uo 
Direkcije, bez obzira na to što je iz eUpM-a, čiji glas može biti 
odlučujući. Cijela organizacija Direkcije je kamuflaža, jer su Sipa 
i DGS u Upravni odbor imenovale po dva člana, MUp Federacije 
tri člana, a za Republiku Srpsku je ostavljeno samo jedno mjesto, 
koliko ima i Distrikt Brčko, koji nije sporazumna strana.

Dodik na kraju kaže da, ukoliko ne bude spremnosti za 
otklanjanje uočenih nedostataka, vlada Republike Srpske neće 
razmatrati i odlučivati o prijedlozima Direkcije, a od predstavnika 
RS u Direkciji biće zatraženo da budu samo posmatrači i 
evidentiraju nepravilnosti i kršenje Sporazuma.

visoki predstavnik Kristijan Švarc-Šiling rekao je da 
legitimitet Direkcije za reformu policije ne smije biti doveden u 
pitanje i da ovo tijelo mora da nastavi sa radom.

„Direkcija za reformu policije je legitimno, tehničko 
tijelo uspostavljeno sa zadatkom da izradi plan implementacije, 
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predviđen političkim sporazumom koji su usvojili svi parlamenti u 
BiH. ove obaveze moraju biti izvršene“, poručio je Švarc-Šiling. 

Koordinacioni odbor BiH za evropske integracije i eko-
nomiju nije 24.3.2005. razmatrao primjedbe premijera RS Milorada 
Dodika na formiranje Direkcije za reformu policije suprotno 
Sporazumu.

predsjedavajući Savjeta ministara adnan Terzić je rekao da 
nije razgovarano o pitanjima koja se odnose na Direkciju i najavio 
za utorak sjednicu Upravnog odbora Direkcije u Banjaluci. „To 
će biti prilika da svi iznesu svoje stavove i da se pronađe najbolje 
rješenje“, rekao je Terzić.

kOMPROMIS

Ministar unutrašnjih poslova Republike Srpske Stanislav 
Čađo je 30.3.2006. godine rekao da će očistiti policiju od onih koji 
sarađuju sa kriminalcima a, govoreći o opstanku MUp RS kao 
jedne organizacione cjeline, rekao „da je uvjeren da je to moguće 
i ne misli da će rješenje blisko tome biti na štetu funkcionalnosti 
i efikasnosti policijskih struktura. prihvaćeni principi evropske 
unije nisu suprotstavljeni nekom od tome sličnih modela. 
potrebno je biti spreman na kompromis kao uslov rješenja svakog 
političkog pitanja, a pitanje reforme policije u BiH ima i tu vrstu i 
značaj važnog političkog pitanja.

„U načelu, ja sam za ona rješenja koja će osigurati stabilnost i 
predstavljati dugoročnija rješenja. nisam za modele koja se definišu 
bez pune saglasnosti svih strana i koji su proizvod bilo koje vrste 
pritisaka ili nametanja. oni u pravilu vrlo brzo proizvedu nove 
probleme, a o njihovoj funkcionalnosti gotovo da ne možemo ni 
govoriti. a proizvesti neefikasan sistem, ma kako on izgledao i ma 
kome se sviđao, bio bi ozbiljan korak unazad.
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vjerujem da je uz ispunjenje ovih preduslova moguće doći 
do rješenja koje bi bilo opšteprihvatljivo, dovoljno efikasno i koje bi 
predstavljalo ozbiljan iskorak u stvaranju uslova za novi impuls u 
borbi protiv kriminala, korupcije, svih oblika terorizma i stvaranje 
uslova za bolji i sigurniji život građana Republike Srpske i BiH“, 
kazao je Čađo.

predsjednik narodne skupštine RS igor Radojičić rekao 
je 27.4.2006, povodom najave predsjedavajućeg Uo Direkcije za 
reformu policije Seada lisaka, da će Direkcija 3. maja glasati o 
jedinstvenoj policijskoj strukturi da „u procesu reforme policije 
niko nema pravo da donosi jednostrane odluke, bez saglasnosti 
parlamenta Srpske. narodna skupština RS će donositi odluku o 
reformi policije“, kazao je Radojičić.

premijer RS Milorad Dodik je rekao da će Republika Srpska 
odbiti svaki prijedlog modela policijske strukture u BiH koji ne 
bude postignut konsenzusom i kompromisom. 

„Svako postupanje sa stanovišta upotrebe autoriteta, bez 
obzira na to od koga ono dolazilo i iz kojeg dijela međunarodne 
zajednice, apsolutno za nas nije prihvatljivo. ovo je naš posao, ovo 
je priča BiH i Republike Srpske“, kategorično je poručio Dodik.

predsjednik SRS RS Milanko Mihajlica ocijenio je da je 
Direkcija za reformu policije formirana, djeluje i donosi odluke 
mimo Sporazuma o reformi policije u BiH.

odgovornost za ovakav rad Direkcije snosi Savjet ministara 
BiH i srpski predstavnici u njemu, koji su dopustili da bude 
formirana jedna takva direkcija, kazao je Mihajlica.

Upravni odbor Direkcije za reformu policije na sjednici 
održanoj 3. maja usvojio je mišljenje o modelu organizovanja 
policije u BiH, kojim je predviđeno da država bude nadležna za 
finansije i zakonodavstvo, a da se operativnim poslovima bave 
lokalne policijske regije. ovo mišljenje je usvojeno većinom glasova, 
a v.d. direktora policije RS nijaz Smajlović glasao je protiv. 
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Član Upravnog odbora Direkcije za reformu policije Sead 
lisak, rekao je da preporuka o reformi policije koju je usvojila 
narodna skupština RS nije obavezujuća za Direkciju, jer jedino 
ovo tijelo ima mandat da predloži plan sprovođenja tog procesa.

visoki predstavnik evropske unije za spoljnu politiku i 
bezbjednost Havijer Solana, rekao je 6. maja 2006. da Direkcija za 
reformu policije u BiH treba da nastavi sa radom donoseći odluke 
većinom glasova. ako se ne može postići konsenzus, Direkcija 
nema izbora nego da nastavi sa radom tako da odluke donosi 
većinom glasova. „na taj način se može osigurati da se posao 
završi na vrijeme“, kaže Solana a to je prije njega već izjavio šef 
Komisije eU u BiH Majkl Hemfriz. 

lisak je 13. maja 2006. rekao da će tek nakon 30. septembra 
2006, kada ističe rok za utvrđivanje kompletnog plana reforme, 
politika moći da se umiješa u ovaj proces kako bi došlo do 
konsenzusa „koji uporno potencira RS“. „Direkcija će do tada 
raditi na osnovu svojih ovlaštenja i po zakonu“, kazao je lisak.

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić 
smatra da u odluci o formiranju Direkcije za reformu policije nema 
apsolutno ništa sporno, te da je ona u potpunosti utemeljena na 
Sporazumu o reformi policije koju su usvojili parlamenti.

odlukom o formiranju Direkcije osigurali smo da imamo 
zastupljenost države, entiteta, kantona i Distrikta Brčko, kao i 
nacionalnu izbalansiranost. ova odluka na vijeću ministara je 
podržana jednoglasno i zaista u ovom trenutku ne vidim ništa 
sporno. odluka je usaglašena sa međunarodnim institucijama i 
domaćim zvaničnicima, rekao je Terzić 15.5.2006. 

VaRka

nakon ovakvog stava adnana Terzića, jasno je da je 
primijenjen metod zvani „prevara“, što ga je Terzić još na Bjelašnici 
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1.9.2005. promovisao, a on glasi „piši meko, varaj tvrdo“. Dakle, 
Terzić je tada nudio da se „našminka“ Sporazum o reformi policije, 
da može proći narodnu skupštinu RS ali u njemu će, kako je rekao, 
„debelo armirati rješenja“.

To tada na Bjelašnici nije prošlo, ali se to pokušava primijeniti 
sada kod Sporazuma o reformi policije usvojenog 5. oktobra 2005. 
u narodnoj skupštini RS i poslije u ostala dva parlamenta.

Sporazum je usvojen i tu nema ništa sporno. Sprovest će 
se reforma u skladu sa evropskim principima i u okviru Ustav 
BiH i Republike Srpske, stoji u njemu. Sporazum o reformi policije 
predviđa formiranje Direkcije za reformu policije koja treba da 
do 30. septembra izradi i ponudi rješenja reforme koje poslije 
parlamenti treba da usvoje.

Kod formiranja Direkcije nastaje problem, jer se ona 
formira mimo Sporazuma o reformi policije po već navedenom 
„Terzićevom ili čijem već, receptu“.

na takvu odluku odmah 9.10.2005. reaguje „koautor“ 
Sporazuma, Milorad Dodik, koji kaže da je „izgled“ Direkcije za 
SnSD neprihvatljiv, jer ne odgovara suštini Sporazuma o reformi 
policije. Član Direkcije je stranac, a to ne piše u Sporazumu. „Sve 
što je odlučeno, urađeno je mimo mene i moje stranke. Tražićemo 
da se ova odluka promijeni“, poručio je Dodik

predsjednik Republike Srpske i SDS-a Dragan Čavić, rekao 
je isti dan, polemišući sa Dodikom, „da je Direkcija za reformu 
policije formirana u skladu sa Sporazumom o reformi policije koji 
je predložio zajedno sa Dodikom“. na konstataciju da će stranac 
pri odlučivanju imati ključnu odluku, Čavić je rekao: „probajte vi 
dogovoriti drugačije uslove sa evropskom unijom“.

Čavić ovim priznaje da ne primjenjuje ono šta je napisano u 
Sporazumu, već se „dogovara“ sa evropskom unijom. 

Ministar inostranih poslova BiH Mladen ivanić kaže da 
se „o odluci Savjeta ministara BiH, koji je 8.12.2005. formirao 
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Direkciju za reformu policije, treba da odredi vlada RS, i kaže da 
li je u skladu sa Sporazumom o reformi policije“.

ivanić ističe da je zamjenik ministra bezbjednosti BiH 
Dragan Mektić, rekao prije donošenja odluke Savjeta ministara, da 
institucije Republike Srpske podržavaju tu odluku te da njegovom 
stranačkom kolegi Branku Dokiću nije preostalo ništa drugo nego 
da glasa „Za“ formiranje Direkcije.

Treba li ovako šarlatanskom odnosu uopšte komentar?
ivanića treba da zanima Sporazum koji su usvojili svi 

parlamenti u BiH i da ga dosljedno kao ministar primijeni, 
formirajući Direkciju za reformu policije u skladu sa Sporazumom, 
a ne da sluša ničije instrukcije i mišljenja, kao u ovom slučaju 
Mektića, i da potom traži navodna „tumačenja“ vlade RS.

ivanić vrlo dobro, kao ministar, zna kakve su posljedice, 
kada je već odluka donesena, kao što je ova. Sam priznaje da 
Direkcija nije formirana u skladu sa Sporazumom u dijelu koji 
određuje način odlučivanja. ali dodaje da su SDS i SnSD stvarale 
Sporazum o reformi policije pa on nema obaveza prema njemu. 
pravi se da ne zna da je Sporazum usvojio i parlament BiH, oba 
njegova doma a SnSD i SDS ga samo predložio. Činom usvajanja 
u parlamentu to više nije odluka ni jedne stranke već parlamenta. 

Sve to Mladen ivanić vrlo dobro zna.
nema ispunjavanja ničijih stavova i verifikacije od bilo koga 

naknadno već je samo trebalo dosljedno da primijeni Sporazum 
koji je usvojio parlament BiH a prije njega i parlamenti entiteta.

ivanić, na sjednici Savjeta ministara BiH, nije bio da 
bi mogao pričati ovako kako priča, da ima alibi. on kao da ne 
zna šta znači situacija kada je odluka donesena, a bez njegovog 
odsustva i podrške Branka Dokića nije mogla biti donesena. Sve 
je osmišljeno. 
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opravdanja za ovakvo ponašanje ivanića i njegovog pDp-a 
nema. Direkcija za reformu policije je morala biti formirana u 
skladu sa Sporazumom, koji ivanić vrlo dobro zna.

postoji mnogo termina kako se ovakvo njegovo ponašanje 
može kvalifikovati, ali samo obrazloženje ovakvog ponašanja je 
više nego jadno i kukavičko.

ono što je u javnosti Republike Srpske prošlo gotovo 
nezapaženo, a posebno institucija, jeste odluka Savjeta ministara 
BiH od 29.12.2005. godine, o imenovanju članova Upravnog 
odbora Direkcije za reformu policije i izvršnog tijela Direkcije na 
osnovu Sporazuma o reformi policije i dogovora sa predstavnicima 
evropske komisije. 

ovo obrazloženje sve egzaktno govori. Direkciju je trebalo 
formirati na bazi Sporazuma, kako u njemu „piše“, a isto tako sada 
imenovati i članove Upravnog odbora i izvršnog tijela. ovdje se u 
saopštenju Savjeta ministara BiH navodi da je, osim Sporazuma, 
Upravni odbor formiran u dogovoru sa evropskom komisijom.

Gdje su tada bili Mladen ivanić i Branko Dokić, pitanje je na 
koje bi trebalo dati odgovor. Komentari su nepotrebni. Ministar ne 
zna kako se sprovodi odluka parlamenta koja odlučuje o sudbini 
Republike Srpske. 

vrijeme za donošenje ove odluke je očigledno vješto 
izabrano – dva dana pred novu godinu. Dok su institucije RS 
opijene novogodišnjom euforijom, Savjet ministara BiH donosi 
odluke koje će itekako uticati na događaje u narednoj 2006. 
godini.

Dodik je ponovo 22. marta 2006. godine, nakon što je pre  uzeo 
premijersku funkciju u Republici Srpskoj, izrazio nezadovoljstvo 
načinom izbora članova Upravnog odbora Direkcije za reformu 
policije, ovlaštenjima Savjeta ministara i Ministarstva bezbjednosti, 
te učešćem predstavnika eUpM-a u Uo Direkcije.
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Dodik je jasno tražio, još u martu, da se otklone ove 
očigledne podvale i nepravilnosti, ali je odgovor od Terzića dobio 
tek sredinom maja. Dva mjeseca je Terzić „analizirao“ šta će 
odgovoriti premijeru RS, ali ne zna se samo sa kim. Terzić kaže da 
nema ništa sporno u formiranju Direkcije za reformu policije, sve 
je u skladu sa Sporazumom. on podsjeća da je na sjednici Savjeta 
ministara odluka donesena jednoglasno.

pitanje je šta je tada radio ministar inostranih poslova BiH 
Mladen ivanić i ministar saobraćaja i komunikacija Branko Dodić, 
kada je pored njih mogla da prođe ova odluka koja nije u skladu 
sa Sporazumom, kao i SDS-ov ministar Kovač. 

Dodik je 22. marta 2006. godine ukazivao na nepoštivanje 
Sporazuma i rekao da u Sporazumu jasno piše „da je Direkcija 
projektovana kao radno tijelo, odnosno privremeni i zajednički 
organ sporazumnih strana u BiH, odnosno izvršnih vlasti u BiH, a 
ne kao organ Savjeta ministara, što tvrdi Terzić i što je neistina ili, 
narodski rečeno, laž“.

Dodik dalje u martu podsjeća da Direkcija za svoj rad 
odgovara sporazumnim stranama, a ne Savjetu ministara i ministru 
bezbjednosti BiH, kako je to koncipirano u odluci o formiranju 
Direkcije. Zbog toga tu odluku treba izmijeniti, traži Dodik.

Dodik je odbacio i rješenje po kome je stranac član Upravnog 
odbora Direkcije, bez obzira na to što je iz eUpM-a, čiji glas može 
biti odlučujući, a što nije u skladu sa Sporazumom. Dodik cijelu 
Direkciju (što očigledno Terzić neće) smatra kamuflažom, jer su 
Sipa i DGS u Upravni odbor imenovale po dva člana, MUp FBiH 
tri člana a za Republiku Srpsku je ostavljeno samo jedno mjesto, 
koliko ima i Distrikt Brčko, koji nije sporazumna strana.

Dodik je, gledajući „vizionarski“, tada u martu rekao 
da „vlada RS neće razmatrati i odlučivati o prijedlozima takve 
direkcije“. od predstavnika Republike Srpske u Direkciji biće 
zatraženo da budu samo posmatrači i evidentiraju nepravilnosti u 
kršenju Sporazuma.
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na kraju svega, jasno je nekoliko činjenica – ponašanje 
Dragana Čavića, Mladena ivanića i adnana Terzića.

predsjednik RS i SDS-a Dragan Čavić očigledno ne želi ili 
ne smije da vidi ovu „farsu“ kod formiranja Direkcije za reformu 
policije koju vidi Milorad Dodik i pokušava je osujetiti.

Ministar inostranih poslova BiH i predsjednik pDp-a 
Mladen ivanić takođe u Savjetu ministara ne reaguje na odluku 
o formiranju Direkcije prilikom njenog donošenja u Savjetu 
ministara, ali ni prije ni poslije toga.

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić igra 
dvostruku igru, očigledno „vođen“ ili tačnije rečeno „navođen“ od 
već poznatog „mentora“. Terzić kroz način osnivanja, sastavljanja, 
način odlučivanja i odgovornosti Direkcije za reformu policije, 
pokušava da ostvari one ciljeve koji nisu prošli kod svih ranijih 
koncepata reforme policije.

Sporazum o reformi policije je prihvatljiv, nema promjene 
Ustava, zadovoljeni su evropski principi, počeli su pregovori o 
stabilizaciji i pridruživanju, svi su zadovoljni, opušteni, euforični. 
To je prilika za Terzića i mentore da se formira Direkcija koja 
će završiti ono što nije uspjelo u prethodne četiri faze ili četiri 
pokušaja reforme policije.

Takva Direkcija treba na „takav“ način da predloži 
jedinstvenu policijsku strukturu u kojoj će nadležnosti MUp-a 
Republike Srpske biti prenijeta na nivo BiH, a policijske regije 
prelaziti entitetsku granicu. 

Svako odbijanje ovakvog prijedloga od strane Republike 
Srpske biće „napadnuto“ argumentima. “Direkcija je formirana na 
osnovu Sporazuma o reformi policije, koji ste sami predložili a čije 
odluke ne prihvatate. Šta u stvari vi iz Republike Srpske hoćete? 
ne poštujete sporazum koji ste sami predložili. Znači, vi ste protiv 
reforme“.

očigledno je da bi ovakav „scenario“ prošao sa Čavićem i 
ivanićem, ali sa Miloradom Dodikom i SnSD-om – ne. 
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pitanje je da li je, osim Sporazuma o reformi policije, koji 
je prihvaćen od svih, postojao još neki drugi tajni sporazum 
Dragana Čavića, sa međunarodnim zvaničnicima ili već s kim, za 
koji građani Republike Srpske nisu znali.

Stvar je vrlo prosta – kod formiranja Direkcije trebalo 
je samo pročitati šta o njenom formiranju piše u Sporazumu o 
reformi policije.

BLOkaDa 

vlada Republike Srpske donijela je 24.5.2006. odluku da 
zamrzne status svoga člana u Upravnom odboru Direkcije za 
reformu policije, zbog već poznatih propusta koji se odnose na 
njeno formiranje, sastav, način rada i odgovornost koji su mimo 
Sporazuma o reformi policije.

visoki predstavnik Kristijan Švarc Šiling je rekao da se 
Republika Srpska povukla iz procesa reforme policije, nakon što 
je njenom predstavniku u Upravnom odboru Direkcije zamrznut 
status.

ova mjera vlade RS nesumnjivo odlaže evropsku budućnost 
BiH i dovršenja sljedećeg formalnog koraka ka toj budućnosti, 
odnosno potpisivanju Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju. 
Ključ za kretanje sa ove mrtve tačke sada je u rukama vlade RS, 
rekao je Švarc-Šiling. 

adnan Terzić je 26.5.2006. godine rekao da očekuje da će 
predstavnici domaćih vlasti i međunarodne zajednice naredne 
sedmice održati niz konsultacija kako bi pokušali pronaći izlaz iz 
deblokade reforme policije. 

„evidentno je da imamo problema u procesu reforme 
policije, a svakako to nije stvar koju treba prelomiti preko koljena“, 
kazao je Terzić. 
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REFEREnDuM

premijer RS i predsjednik SnSD-a Milorad Dodik je 27. 
maja 2006. godine, govoreći o eventualnim budućim ustavnim 
promjenama, rekao: „osnova za moju i podršku moje stranke u 
novim ustavnim aranžmanima će biti uređenje BiH kao federalne 
jedinice sa jasno podijeljenim nadležnostima po svim pitanjima. Ta 
zajednica mora afirmisati pravo na samoopredjeljenje posredstvom 
prava na referendum, koji bi bio organizovan u demokratskim 
uslovima koje bi propisala evropska unija“.

To bi otvorilo mogućnost da ljudi odluče šta misle i 
žele od BiH, smatra Dodik i dodaje da je to nešto što imaju svi 
narodi u okruženju, nešto što je dio povelje Un-a i starije je od 
priče o nepovredivosti granica, jer činjenica je da su sve granice 
povrijeđene. Mišljenja sam da, kada ljudi nemaju ta prava, ne 
mogu da vjeruju u zajednicu u kojoj žive. 

Govoreći o sprovedenom referendumu u Crnoj Gori, Dodik 
je istakao „da misli da je dobro što se u Crnoj Gori sve odvijalo 
ovako kako se odvijalo. odluka crnogorskog naroda neće posebno 
uticati na BiH, ali činjenica da je referendum pokazao način na koji 
bi trebalo da se promoviše politika dugoročnog demokratskog 
procesa razdvajanja, što bi svakako moglo da bude poučno u BiH. 
Mislim da bilo koji narod u BiH ima pravo da demokratski odluči 
o svojoj sudbini. To što evropa u ovom trenutku ne dozvoljava taj 
čin, ne znači da ga neće dozvoliti u budućnosti“.

naSTaVak

vršilac dužnosti direktora policije Republike Srpske, nijaz 
Smajlović, rekao je 27.5.2006. da Republika Srpska nije odustala 
od reforme policije niti se povukla iz ovoga procesa, jer će njeni 
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predstavnici pratiti situaciju i čekati da političari „odlede status 
posmatrača“.

Smajlović kaže da je na posljednjoj sjednici Upravnog 
odbora Direkcije odbijen zahtjev predstavnika iz Republike Srpske 
da ovo tijelo uvaži preporuku parlamenta Republike Srpske o 
reformi policije, kao i prijedlog izmjene odluke o načinu glasanja 
u Direkciji. Smajlović kaže da je stav vlade i narodne skupštine 
jasan i da je to minimum ispod koga se ne može ići.

Tražili smo da se u dokumentu, koji je Direkcija usvojila 
preglasavanjem, izmijene i preciziraju stavke o organizaciji policije 
na lokalnom nivou, kao i da se realizacija budžetskih sredstava 
drugačije definiše, ali to nije prihvaćeno, tvrdi Smajlović i podsjeća 
da je odluka o glasanju kao načinu odlučivanja u Direkciji u 
suprotnosti sa prihvaćenim Sporazumom o reformi policije u 
kome se naglašava potreba za konsenzusom.

„vjerujem da će profesionalci naći način da se dogovore 
o profesiji, ali za te dogovore mora postojati politički okvir. Za 
sada nećemo učestvovati u diskusijama, odlučivanju, niti izradi 
budućih rješenja, dok politika ne obezbijedi teren za igranje“, kaže 
Smajlović.

vlada RS je ponovo podsjetila da je opredijeljena za 
kompromis i da Republika Srpska prihvata reformu policije uz 
uvažavanje tri evropska principa, ali i specifičnosti ustavnopravnog 
poretka BiH.

Direktor Generalnog direktorata evropske komisije za 
proširenje, Rajnhard pribe, prenio je u Sarajevu 22.6.2006. godi-
ne na sastanku sa predsjedavajućim Savjeta ministara BiH, 
adnanom Terzićem i entitetskim premijerima, Miloradom Dodi-
kom i ahmedom Hadžipašićem, poruku Komesara za proširenje 
eU, olija Rena, „da se reforme u BiH moraju provesti do kraja 
ove godine, kako bi se zaključio Sporazum o stabilizaciji i 
pridruživanju“.



REFORMA POLICIJE U BiH

151

premijer Dodik kaže da je pribe rekao da reforma policije 
treba da se nastavi odvijati na bazi kompromisa koji je u BiH 
postignut o ovom pitanju. „pribe je tražio da se predstavnici RS 
vrate u Direkciju i rade punim kapacitetom, na šta sam mu“, kaže 
Dodik, „jasno rekao da ne možemo prihvatiti tu demokratiju u 
kojoj od 11 članova ima samo jedan iz Republike Srpske, dok je 
ostalih 10 iz ostalog dijela BiH, a odlučuje se većinom glasova. 
Dok se to ne promijeni, mi nećemo moći da radimo“. 

Dodik kaže da je pribe u vezi sa reformom dao formulaciju 
koju bi volio da čuju i ostali koji u BiH rade u ime evrope. „Raduje 
me formulacija koju sam čuo, a to je da su tri principa dovoljno 
širok okvir za dogovor“, ističe Dodik.

Dodik je ponovio da predstavnici RS i dalje ostaju pri 
postignutom Sporazumu o reformi policije u BiH. Treba se vratiti 
Sporazumu i uraditi ono što u njemu piše.

najaVa

Savjet za provođenje mira, na sjednici održanoj 23. juna 
2006. u Sarajevu, donio je odluku o zatvaranju Kancelarije visokog 
predstavnika međunarodne zajednice u BiH i ukidanje bonskih 
ovlaštenja za 30.6.2007. godine, a pripreme za proces gašenja 
počinju odmah, rekao je visoki predstavnik Kristijan Švarc-Šiling.

„ovo je važan dan za BiH. priroda međunarodnog prisustva 
u BiH mora se promijeniti s obzirom na to da država prelazi iz 
faze provođenja mira u fazu evroatlantskih integracija“, kazao 
je Švarc-Šiling i dodao da zatvaranje oHR-a ne znači potpuno 
povlačenje međunarodne zajednice iz BiH. 

„Međunarodna zajednica ostaje u potpunosti angažovana 
u BiH, uz veće prisustvo evropske unije, eUFoR-a, eUpM-a i 
naTo-a“, rekao je Švarc-Šiling.
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predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić kaže 
da je razočaran odlukom o zatvaranju oHR-a i da je to izuzetno 
opasno prije nego što BiH potpiše Sporazum o stabilizaciji i 
pridruživanju a to znači trenutno zaustavljanje svih reformskih 
procesa. „ova odluka može izazvati teške posljedice“, smatra 
Terzić. 

potpredsjednik SnSD-a Krstan Simić kaže da je uvijek 
zagovarao tezu da odgovornost za događaje i kreiranje budućnosti 
BiH treba da preuzmu domaći političari i institucije.

„Svjesni smo situacije da je ovo rovito stanje, ali smo svjesni 
i činjenice da su svi političari imali izvjestan alibi u institucijama 
međunarodne zajednice, pa su smatrali da mogu biti radikalni 
i nerealni u svojim zahtjevima, jer ima neko ko će to uraditi i 
odrediti. Dobro je sa tim što prije prekinuti“, smatra Simić.

ove dvije izjave najbolje odslikavaju odnos domaćih 
političara prema odlasku, odnosno ostanku oHR-a. Republika 
Srpska se zalaže za zatvaranje Kancelarije visokog predstavnika 
i ukidanje bonskih ovlaštenja a Federacija BiH, prvenstveno 
Bošnjaci i dio međunarodne zajednice, za njegov ostanak.

elaboracija zašto je takav odnos, kada je oHR u pitanju, 
bespredmetna je. Republika Srpska je sve vrijeme na „udaru“ 
Kancelarije visokog predstavnika i doživljavaju je zbog svih 
sankcija koje su doživjeli od nje kao protivnika koji ugrožava 
njihove interese, dok Federacija BiH (Bošnjaci) oHR doživljava 
kao saveznika koji pomaže u ostvarivanju vlastitih interesa. izjava 
Terzića to nabolje i odražava.

LOBIRanja

parlamentarna skupština vijeća evrope usvojila je 
29.6.2006. Rezoluciju o BiH u kojoj traži od bh. političara da odmah 
nakon oktobarskih izbora nastave razgovore o promjeni Ustava, a 
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najkasnije do oktobra 2010. da usvoje novi ustav. Stav je Skupštine 
da narodi u BiH iza sebe moraju ostaviti ratni način razmišljanja i 
okončati međusobne konfrontacije na kojima se bazira politika u 
zemlji.

U Rezoluciji stoji da odmah treba eliminisati entitetsko 
glasanje u predstavničkom domu BiH, definisati vitalni nacionalni 
interes i povezanost veto mehanizma.

poruka Srbima je „da moraju prihvatiti da Republika Srpska 
ne može istrajati pod trenutnim imenom i političkom filozofijom 
njenih osnivača“.

Kada se ovako nešto pročita, ako se ne bi znao „autor“, 
prvo što bi se pomislilo je da bi ovako nešto mogao napisati reis 
Cerić a ne parlamentarna skupština vijeća evrope. Rezolucija se 
zalaže za tipičnu unitarizaciju i centralizaciju BiH, a to je ono zbog 
čega se i ratovalo. 

postoji nekoliko odgovora zbog čega se baš sada „poteže“ 
priča o promjeni Ustava. jedan je svakako da reforma policije po 
„ešdaunovom modelu“ i njegovim evropskim principima znači 
promjenu Ustava. Reforma policije u atmosferu promjene Ustava 
se savršeno „uklapa“. 

predsjedavajući Upravnog odbora Direkcije za reformu 
policije Himzo Selimović rekao je nakon sastanka odbora da 
će parlament BiH biti jedina institucija koja će biti politički 
odgovorna za rad buduće policije. on je rekao da je usaglašen 
model operativnog rada policije kojim se isključuje bilo kakav 
uticaj politike na rad policije. 

predsjednik pDp-a Mladen ivanić rekao je 18.8.2006. 
da ne očekuje da će doći do prekida pregovora o stabilizaciji i 
pridruživanju, zbog neuspjeha u reformi policije. ivanić kaže da 
je uvjeren da će biti još političkih pregovora o reformi policije, koji 
su i suštinski. 
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Zamjenik predsjednika Srpske demokratske stranke Mladen 
Bosić, rekao je 16.8.2006. godine u Banjaluci da srpski predstavnici 
treba da učestvuju u radu Komisije za reformu policije. 

premijer RS Milorad Dodik, 28.8.2006. kaže da je uvjeren u 
trajni opstanak Republike Srpske, a što se Dejtona tiče, zna se da 
reviziju mogu da dogovore isključivo narodi BiH.

Dodik kaže da, ukoliko Republika Srpska i dalje bude 
osporavana od sarajevske političke elite, to samo može da 
osnaži naše uvjerenje da je demokratsko pravo građana RS na 
samoopredjeljenje jedini put.

Govoreći o policiji, Dodik poručuje da će istrajati u zahtjevu 
da RS mora da ima svoju policiju. To ne smije da bude samo puko 
tehničko pitanje već stvar političkog konsenzusa.

ROk

predsjedavajući Upravnog odbora Direkcije za reformu 
policije Himzo Selimović rekao je 13. septembra 2006. godine da 
Savjet ministara BiH nije prihvatilo izvještaje o radu koje je dostavio 
Upravni odbor, kao ni revidirani plan aktivnosti, kojim članovi 
Uo Direkcije traže da rok za podnošenje konačnog izvještaja o 
strukturi budućih policijskih snaga u BiH bude pomjeren sa 30. 
septembra na 30. novembar 2006. godine. 

izvještaji nisu usvojeni jer nisu dobili podršku trojice 
ministara a definitivno je da posao ne može biti završen do 30. 
septembra. 

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić, 
rekao je da je reforma policije u BiH potpuno blokirana. on je 14. 
septembra 2006. priznao da su mu „ruke svezane“ i da do kraja 
mandata ne može uraditi ništa da pokrene stvari sa mrtve tačke.

„Ministri iz reda srpskog naroda su mi otvoreno rekli da 
neće podržati nijednu odluku o daljem procesu ove važne reforme 



REFORMA POLICIJE U BiH

155

za ulazak u evropsku uniju, pa ni one kojom bi se produžio rok 
Direkciji za reformu policije za izradu prijedloga plana policijske 
strukture sa 30. septembra na 30. novembar, sve dok vijeće 
ministara ne prihvati zahtjeve premijera RS Milorada Dodika i 
preporuke narodne skupštine RS“, kaže Terzić.

vijeće ministara evropske unije izražava zabrinutost zbog 
nedostatka napretka u provođenju Sporazuma o reformi po-
licije iz oktobra 2005. godine i sa nestrpljenjem očekuje ubrzano 
otklanjanje prepreka na tom putu, jedan je od zaključaka vijeća 
ministara od 14.9.2006. godine.

visoki predstavnik evropske unije za vanjsku politiku i 
bezbjednost Havijer Solana rekao je 28.9.2006. godine da reforma 
policije u BiH i odnos evropske unije prema tom pitanju ostaju 
nepromijenjeni: politički dogovor iz oktobra 2005. godine mora se 
u potpunosti poštovati, te provesti usvojeni plan reforme policije 
u skladu sa evropskim principima.

Govoreći o tri principa eU, Solana je pojasnio prelazak 
međuentitetskih linija: „o tome se govori u trećem principu. on 
se odnosi na formiranje funkcionalnih policijskih oblasti, koje se 
moraju odrediti u skladu s tehničkim kriterijima. Koliko znam, 
Direkcija će se tim pitanjem vrlo brzo početi baviti. Zbog toga 
ne želim ništa prejudicirati, nego stvar prepustiti policijskim 
ekspertima. 

evropska unija je zainteresovana i želi BiH vidjeti kao partnera 
koji je u stanju nositi se sa kriminalom. To znači da mi želimo da 
vaša zemlja pronađe modalitete na osnovu kojih ćete imati policijsku 
službu koja će biti uspješna, profesionalna i u kojoj neće biti političkih 
uticaja. Sve to neophodno je ostvariti kako bi se policija mogla 
uspješno nositi sa svim oblicima kriminala, te osigurati dovoljan 
stepen sigurnosti za sve građane BiH“, rekao je Solana.

odlazeći šef Delegacije evropske komisije u BiH Majkl 
Hemfriz je rekao 1.10.2006. godine da je BiH spremna da preuzme 
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sudbinu u svoje ruke. on kaže da niko izvan BiH ne bi trebalo da 
kaže koji način organizacije policije treba napraviti u BiH. ovo 
je prilika gdje BiH treba preuzeti odgovornost, jer međunarodna 
zajednica više ne može nametati odluke. „evropska komisija biće 
prisutna da osigura da rješenja do kojih dođe sama zemlja budu u 
skladu sa evropskim standardima“, kaže Hemfriz.

SaMOSTaLnOST

izjave najviših zvaničnika evropske unije Rajnharda pri bea, 
Havijera Solane, Majkla Hemfriza, govore da nikakvih univer-
zalnih evropskih principa nema, koji bi zahtijevali ukidanje policije 
Republike Srpske, i neophodnosti prelaska entitetskih granica, 
da bi BiH dobila policiju po evropskim standardima i stekla 
uslove za potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju. 
Dakle, ti i takvi principi su bili izum pedija ešdauna i njegovih 
nalogodavaca. 

evropski principi su širok pojam koji svaka zemlja, zavisno 
od svoje specifičnosti i potreba, različito definiše. Gotovo ni jedna 
od policija država članica evropske unije nije identična i svaka ima 
poneku svoju osobenost. negdje su razlike između zemalja male, 
a negdje veće. Univerzalnog modela policije osim „ešdaunovog“ 
nema. 

Terzić je očigledno dobro „biflao“ lekcije koje mu je „dikti-
rao“ ešdaun a nakon njegovog odlaska nastavio po starom 
formirajući Direkciju za reformu policije koja nije odgovarala 
odredbama Sporazuma o reformi policije. Cijelu godinu Terzića je 
spremno čekala vlada RS, koju predvodi Milorad Dodik, i koja je 
tražila dosljednu primjenu Sporazuma kod formiranja Direkcije. 

adnan Tezić i „društvo“ su nastavili po starom običaju, 
očekujući podršku svih za svoju prevaru i falsifikat Sporazuma. 
na kraju je sredinom septembra 2006. godine Terzić morao da 
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prizna da je nemoćan i da su mu „ruke svezane“ da bilo šta učini 
na sprovođenju „ešdaunove“ reforme policije, koja očigledno 
nema veze ni sa kakvim evropskim principima. 

premijer Dodik i vlada RS su bili nepokolebljivi u svom 
stavu da se Sporazum mora dosljedno primjenjivati a srpski 
ministri u Savjetu ministara na čelu sa Mladenom ivanićem nisu 
smjeli više podržavati rad „falsifikovane“ direkcije. jedinstven 
stav rukovodstva Republike Srpske, koje se drži potpisanog 
sporazuma i cijelog arsenala demokratskih procedura su formula 
za uspjeh Republike Srpske i njenu odbranu od svih nasrtaja, 
poput ovih Terzićevih i ranije ešdaunovih. 

POZIV

predstavnici međunarodne zajednice u BiH su od pred-
sjednika stranaka koje su osvojile najviše glasova na proteklim 
izborima zatražili 9.10.2006. godine da hitno zakažu razgovore na 
kojima će dogovoriti deblokadu reforme policije u BiH.

Upravni odbor Direkcije za reformu policije u Sarajevu je 
25. oktobra počeo trodnevnu sjednicu. jedini član Uo iz Republike 
Srpske, direktor policije RS Uroš pena je rekao da je stav RS i dalje 
isti i da ostaje nepromijenjen. 

pena se pozvao na izjavu premijera Dodika koji je najavio 
da će, ako se do 15. novembra rasprava o reformi policije ne vrati 
u okvire Sporazuma, predložiti narodnoj skupštini RS da donese 
odluku da se Sporazum o reformi policije raskine. pena je potvrdio 
da on i dalje sjednicama prisustvuje u „svojstvu posmatrača“ i „da 
postupa u skladu sa zvaničnim stavom RS“.

Šef policijske misije eU u BiH i član Upravnog odbora 
Direkcije za reformu policije u BiH vićenco Kopola, rekao je 
27.10.2006. da će u „konačnom prijedlogu policijske strukture 
u BiH nedostajati profesionalni savjeti predstavnika Republike 
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Srpske, ali da će i taj prijedlog biti legalan, jer Upravni odbor 
Direkcije za reformu policije radi u skladu s pravilima“. 

DOGOVOR BEZ RS

Upravni odbor Direkcije za reformu policije je nakon 
trodnevnog rada 27.10.2006. godine u Sarajevu, dogovorio šemu 
buduće policijske strukture u BiH. Konačna odluka o tome biće 
donesena na narednoj sjednici 7. novembra.

Uroš pena nije učestvovao u dogovoru, samo je posma-
trao.

Milorad Dodik je nakon sastanka sa prvim zamjenikom 
visokog predstavnika larijem Batlerom i ambasadorom njemačke 
Mihaelom Šmunkom rekao da je „Republika Srpska apsolutno 
svjesna činjenice da postoji mogućnost da se pregovori o stabilizaciji 
i pridruživanju s eU prekinu, ali postoji minimum ispod kojega 
nećemo ići. To je da u jedinstvenom zakonodavstvu BiH postoji 
mjesto za policiju Republike Srpske, koje će imati svoja ovlaštenja 
na teritoriji RS, a plaćaće se iz konsolidovanog budžeta Uprave za 
indirektno oporezivanje“. Dodik je na kraju rekao da je cijela ova 
priča o reformi policije politička ujdurma pedija ešdauna. „Sve je 
rađeno mimo postignutog sporazuma“, rekao je Dodik 30.10.2006. 
godine.

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić je, 
komentarišući najavu o mogućem sastanku lidera političkih 
stranaka u Briselu na kojem bi se pokušala „deblokirati“ reforma 
policije, kazao da ne vidi smisao toga sastanka i da je to što se 
tiče njega propala stvar. Bilo bi korisnije da nam Solana i Ren 
protumače principe evropske unije kako ih ovdje ne bi svako 
tumačio na svoj način.

Terzić očigledno vidi samo „ešdaunove“ principe. Zato 
mu i poslije toliko vremena i „lekcija“ koje je slušao, trebaju 
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nova objašnjenja. nema reforme izvana, ona dolazi kao rezultat 
dogovora domaćih lidera, što uostalom piše u Sporazumu o 
reformi policije uz uvažavanje evropskih principa i u okviru 
Ustava Republike Srpske i BiH.

Terziću to još nije jasno i zato je još naslonio uvo na 
„briselski, ili ko zna koji zid“ da čuje rješenje.

Sarajevska čaršija, čiji je Terzić „reprezentant“, vijekovima 
je navikla na istanbulske fermane pa očigledno sada očekuju 
briselske diktate. Rješenja se moraju pronalaziti demokratskom 
procedurom u domaćim institucijama u skladu sa Ustavom.

FInIŠ

Upravni odbor Direkcije za reformu policije sastao se u 
Sarajevu 7.11.2006. godine i, prema riječima predsjedavajućeg 
Himze Selimovića, ponovo je „utvrđivana definitivna šema 
buduće policijske strukture u BiH“. 

Direktor policije RS Uroš pena u skladu sa odlukom vlade 
RS, rad Upravnog odbora prati kao posmatrač i konstatovao je da 
se ništa nije promijenilo u načinu rada Upravnog odbora i da on i 
dalje radi bez predstavnika Republike Srpske.

„Uslovi koji su trebalo da budu ispunjeni u skladu sa 
potpisanim sporazumom o reformi policije, nisu ispunjeni“, kazao 
je Pena.

naš status je nepromijenjen zato što se i dalje raspravlja 
o agencijama na nivou BiH i njihovim nadležnostima. „Kako 
će se razgovori završiti, ne mogu sa sigurnošću da kažu ni oni 
koji aktivno učestvuju u radu Upravnog odbora“, rekao je pena, 
konstatujući da je Savjet ministara odgovoran za stanje nastalo u 
radu Uo Direkcije za reformu policije, jer nije učinio ništa da se 
njegove aktivnosti vrate u okvire potpisanog sporazuma.
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„posmatrati agencije na nivou BiH, bez agencija na 
entitetskom nivou, vrlo je teško“, kaže pena. „vidjećemo kakva će 
struktura biti predložena na regionalnom, odnosno entitetskom 
nivou, pa ćemo tek onda moći da komentarišemo prijedlog 
organizacije policijskih struktura.“ 

Komentarišući izjavu šefa policijske misije evropske unije 
vićenca Kopole, koji tvrdi da od predstavnika Republike Srpske 
nije dobio nikakav prijedlog organizacije policijskih struktura u 
BiH, pena kaže da mu ga on nije ni dao, ali da su ga ranije iznosili 
bivši direktor policije RS Dragomir andan, i njegov nasljednik 
nijaz Smajlović.

oni su dali prijedlog, koji nije prihvaćen, a te činjenice mogu 
da se vide i provjere u zapisniku. „i ja sam učestvovao u izradi 
tih prijedloga i odgovorno tvrdim da su predstavnici RS aktivno 
učestvovali u radu Upravnog odbora, iznoseći svoje prijedloge“, 
istakao je pena.

predsjedavajući Uo Direkcije Himzo Selimović smatra 
da će se predstavnici RS uključiti u završnicu rada ovoga tijela, 
s obzirom na rokove u kojima treba završiti prijedlog buduće 
organizacije policijskih snaga u BiH.

nakon konačnog definisanja šeme organizacije policijskih 
struktura na nivou BiH, preći ćemo na utvrđivanje kriterijuma 
za utvrđivanje policijskih regija. Učinićemo sve da naš dio posla 
završimo do 20. novembra i nadležnim institucijama zakonodavne 
i izvršne vlasti na različitim nivoima dostavimo prijedlog.

nadamo se da će o tom prijedlogu biti postignut konsenzus 
svih relevantnih faktora i da će dati pozitivno mišljenje o njemu, kao 
i da će sadržavati principe koje je utvrdila evropska komisija.
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ZaMjEna TEZa

Šef Delegacije evropske komisije u BiH Dimitris Kurkulas 
rekao je 8.11.2006, prezentujući izvještaj o napretku BiH u 
ispunjavanju uslova za pridruživanje eU u periodu od 1.10.2005. 
godine do 30. septembra 2006. godine, da vlasti Republike Srpske 
opstruišu reformu policije u BiH, zbog čega nije osiguran značajan 
napredak u ovoj oblasti. od vlasti BiH očekujemo da usvoje i 
sprovedu izvještaj Direkcije za reformu policije.

U ovom izvještaju stoji da su vlasti Republike Srpske 
odgovorne i za izostanak pune saradnje sa Haškim tribunalom. 
policija Republike Srpske nije uhapsila ni jednog optuženog za 
ratne zločine. 

vlasti Federacije BiH u potpunosti sarađuju sa Tribu-
nalom.

Samo površna analiza pokazuje namjernu zamjenu teza 
Kurkulasa i uopšte ovoga izvještaja. ne može se parcijalno gledati 
na reformu policije i tražiti od vlasti RS da usvoje i sprovedu izvještaj 
Upravnog odbora Direkcije za reformu policije, već naprotiv treba 
tražiti da se dosljedno sprovede Sporazum o reformi policije koji 
je narodna skupština RS usvojila 5. oktobra 2005. godine a potom 
i parlamenti BH Federacije i BiH. 

Sporazum treba pročitati, a da ga nije evropska unija 
pročitala on ne bi ni išao na usvajanje u parlamente, jer Brisel 
je potvrdio da Sporazum zadovoljava evropske principe. ali 
činjenica je da se sa Sporazumom o reformi policije nije postigao 
zamišljeni cilj urušavanja Republike Srpske i zato se prešlo na 
rezervni, „plan B“. ono što nije postignuto Sporazumom uradiće 
se kroz Direkciju za reformu policije. vjerovatno je to bila „tajna 
strategija“ osmišljena prilikom sklapanja Sporazuma. Zamišljeni 
plan ukidanja policije RS će se sprovesti odloženo kroz rad 
Direkcije za reformu policije.
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BuDaLa

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić je 
pred Savjetom bezbjednosti Un-a oštro kritikovao vlasti RS. 
ponašanje vlade RS je bahato i agresivno kršenje zakona u borbi 
sa neistomišljenicima. „ponižavanje i izrugivanje međunarodne 
zajednice radikalno je promijenilo atmosferu u zemlji“, rekao je 
Terzić i dodao da je nakon uspješno održavanog pozitivnog kursa 
bilo dovoljno samo nekoliko mjeseci da sve bude dovedeno u 
pitanje.

Terzić je kritikovao međunarodnu zajednicu zato što nije 
prepoznala scenario iz Beograda koji se poklopio sa izborima u 
BiH, kao i zbog toga što je zažmirila na jedno oko, svrstavajući 
separatističke namjere u bezopasnu predizbornu retoriku.

premijer RS Milorad Dodik rekao je 9.11.2006. da je Terzić 
kritikama na račun Republike Srpske pred Savjetom bezbjednosti 
Un-a zloupotrijebio položaj i krivicu za svoje neuspjehe svalio na 
druge. „on je obična budala a njegovi istupi na međunarodnoj 
sceni su jasan pokazatelj da je spoljna politika BiH šuplja. Mi ćemo 
se nakon svega ovoga obratiti Kofiju ananu lično, jer ovo mora da 
prestane“, kaže Dodik. 

„Republika Srpska je stabilniji i bolji dio BiH a predstavnici 
međunarodne zajednice uporno zastupaju samo jednu stranu 
u BiH. neprihvatljive su ocjene novoga ambasadora evropske 
komisije u BiH o reformi policije, jer on očigledno nije pročitao 
Sporazum o reformi policije u kojem jasno stoji da u Direkciji neće 
sjediti stranac. Mi uporno insistiramo da sjednemo i dogovorimo 
se šta dalje, ali nas ignorišu, a njihovo bahato ponašanje nas samo 
udaljava od reforme“, rekao je Dodik.

„Ukoliko međunarodna zajednica pokuša da izvještaj 
Direkcije za reformu policije proglasi validnim, reforme uopšte 
neće biti, pa i po cijenu evropske unije“, rekao je Dodik i dodao 
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da oni „ignorišu i činjenicu da ni Savjet ministara BiH nije usvojio 
izvještaj Direkcije za reformu policije, čime nam poručuju da smo 
mi kreteni koji treba da prihvate sve što im se servira i naredi.“

„ako neko misli da nam može nametnuti politiku čije 
su poluge Mustafa Cerić, Haris Silajdžić i neki federalni mediji, 
varaju se, a svima je jasno da najavljena koalicija SBiH i SDa znači 
nacionalnu homogenizaciju“, smatra Dodik.

REFEREnDuM O POLICIjI

„Savez nezavisnih socijaldemokrata najavio je 12.11.2006. 
godine da će pokrenuti inicijativu i pozvati sve političke stranke 
i ostale društvene faktore na dogovor o mogućem referendumu, 
na kojem bi se građani Republike Srpske na demokratski način 
izjasnili da li su za ukidanje policije Republike Srpske“, rekao je 
visoki funkcioner SnSD-a Rajko vasić.

vasić je istakao da je SnSD na sve načine pokušao da proces 
reforme vrati u okvire Sporazuma o reformi policije u BiH, koji 
je narodna skupština RS usvojila 5.10.2005. godine. Međutim, taj 
sporazum je derogiran načinom izbora i rada Direkcije za reformu 
policije.

„Mi ćemo narodnoj skupštini predložiti da povuče saglas-
nost na zaključenje toga sporazuma, jer je u potpunosti jasno da 
se on ne primjenjuje. Usvajajući Sporazum, smatrali smo da je 
on dobra polazna osnova za efikasnu političku strukturu u BiH 
u skladu sa najboljom evropskom praksom. naš cilj je bio da se 
kroz taj proces poveća efikasnost policijskih struktura u BiH u 
borbi protiv kriminala i korupcije i od toga ne odustajemo“, kaže 
vasić.

„Stavovi SnSD-a o reformi policije su poznati: to je posto-
janje policije RS u okviru kompletne strukture u BiH, koja će 
ima ti nadležnosti na svojoj teritoriji, bez bilo kakvog prelaska 
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međuentitetske linije. Mi zahtijevamo da postoji Ministarstvo 
unutrašnjih poslova RS, a prihvatamo zakonodavne nadležnosti 
na nivou BiH, ali uz funkcionisanje policije Republike Srpske i 
republičkog budžeta“, precizirao je vasić.

Kancelarija visokog predstavnika u BiH smatra u saopštenju 
izdatom 14.10.2006. da nije jasno kako bi referendum o reformi 
policije u Republici Srpskoj mogao da pomogne interesima njenih 
građana.
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BITI ILI nE BITI

premijer RS Milorad Dodik je nakon susreta sa ministrom 
inostranih poslova Švedske Karlom Biltom u Sarajevu, 14.10.2006. 
godine, rekao da se Republika Srpska ne protivi evropskim 
integracijama, „ali postoje pitanja sa kojima možemo ići naprijed 
i ona sa kojima nećemo preći prag ako su integracije ugrožene“, 
i ističe da je informisao Bilta o tome da se u Sarajevu, ali i nekim 
krugovima međunarodne zajednice, stvara atmosfera u kojoj se 
nastojanje Republike Srpske da dođe do reforme policije proglašava 
za destrukciju. Dodik izražava čuđenje što niko ne objasni, iako to 
Republika Srpska uporno traži, zašto policija Republike Srpske ne 
može da bude dio policijskih struktura u BiH i regiji. 

„ne vidim ni jedan razlog zašto bi moralo da se desi ono 
što je nekada zacrtao pedi ešdaun i zbog čega se mi u BiH sada 
izvlačimo iz živoga blata.“

Dodik je rekao da podržava izjavu adnana Terzića da je 
„pitanje reforme policije biti ili ne biti za Republiku Srpsku. To i ja 
isto tako doživljavam“, rekao je Dodik.

Karl Bilt je rekao da zastoj u pregovorima o reformi policije 
vidi kao trenutnu situaciju. „Razgovarao sam sa Miloradom 
Dodikom i Harisom Silajdžićem i nisam stekao utisak da oni žele 
da postave ultimatum, već su zainteresovani za dogovor“.

Bivši visoki predstavnik Bilt je kazao da je, po njegovom 
mišljenju, bit problema u BiH predstavlja Ustav od kojeg je, 
smatra on „sve polazilo prije rata, u ratu i na kojem je baziran 
Dejtonski sporazum“. paket ustavnih promjena, koji nije dobio 
parlamentarnu podršku „bio je dobar korak da se krene u 
promjene“, smatra Bilt.
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DEManTI

Direktor policije Republike Srpske Uroš pena rekao je da 
RS nije prekršila Sporazum o reformi policije, već da je to učinio 
Savjet ministara BiH, donošenjem odluke o formiranju Direkcije 
za reformu policije na principima koje Sporazum uopšte ne 
predviđa.

pena kaže da u dijelu Sporazuma koji se odnosi na formi-
ranje Direkcije jasno stoji da nju čine domaći eksperti a ne stranci. 
To je naknadno učinjeno kada je Savjet ministara BiH formirao 
Direkciju.

U Sporazumu piše da će „Direkciju činiti profesionalci i 
eksperti svih nivoa vlasti (BiH, entiteta, kantona) s višegodišnjim 
policijskim i menadžerskim iskustvom“.

„Međutim, odlukom Savjeta ministara BiH od 8. decembra 
2005. godine izašlo se iz okvira Sporazuma pošto je uz domaće 
članove ubačen i stranac, koji može da dovede do preglasavanja“, 
kaže pena.

EVROPSkI STanDaRDI

predsjednik Savjeta Fakulteta za bezbjednost i zaštitu 
Dragomir jovičić rekao je na okruglom stolu na temu „pretpostavke 
efikasnosti policije“ održanom u Banjaluci 16. novembra 2006. 
„da predloženi model reforme policije teško može da zaživi u 
praksi, jer je veoma složen i isprepleten brojnim kontrolama i 
komunikacijama, koje teško mogu da zažive“.

„nije mi jasno ko je uopšte mogao da predloži ovakav model 
ni zašto se u BiH pokušava uvesti model policije kakav ne postoji 
nigdje u svijetu. Siguran sam da ovakav model neće dati efikasnu 
policiju i neće biti garant efikasne bezbjednosti građana“, rekao 
je jovičić i dodao da se pokazalo da i neke od ranije osnovanih 
agencija na nivou BiH nisu dale očekivane rezultate.
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jovičić kaže da je reforma policije u Republici Srpskoj 
završena 2002. godine dobijanjem sertifikata od Misije Ujedinjenih 
nacija. „predstavnici misije Un-a sa Žakom Klajnom na čelu 
ocijenili su tada da je policija Republike Srpske reformisana i da 
svoj posao obavlja u skladu sa evropskim principima“, smatra 
jovičić.

Govoreći o mogućim modelima organizacije policije u BiH, 
jovičić je kao najadekvatniji istakao njemački model. U njemačkoj 
postoji 17 pokrajina i isto toliko ministarstava unutrašnjih poslova. 
Savjetom ministara predsjedava savezni ministar unutrašnjih 
poslova, koji nema pravo glasa. 

jovičić je naveo i primjer Švajcarske, gdje svaki od 26 
kantona ima svoje ministarstvo unutrašnjih poslova i gdje uopšte 
ne postoji savezni MUp.

jovičić je naveo da reforma policije u BiH traje još od 
potpisivanja Dejtonskog sporazuma a sve što dugo traje izaziva 
negativne efekte. prema Dejtonskom sporazumu, policijsku 
strukturu u BiH činili su samo MUp Republike Srpske i MUp 
Federacije BiH. ne mogu se sprovoditi reforme koje nisu u skladu 
sa Ustavom.

Dragomir jovičić je na kraju rekao da ne treba nasjedati na 
priče o evropskim standardima, koje stalno stižu od međunarodnih 
predstavnika. niko od njih ne zna da kaže šta su evropski 
standardi, jer ni u jednoj zemlji u evropi policija nije organizovana 
na isti način. „evropski standardi su ono što mi dogovorimo“, 
ističe jovičić. 

nEMa naMETanja PaMETI

aktuelni premijer Republike Srpske i mandatar za sastav 
nove vlade, Milorad Dodik, 27. novembra 2006. godine saopštava 
da je poslao pismo visokom predstavniku međunarodne zajednice 
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u BiH, u kojem je jasno rekao na koji način misli da se pitanje 
policije riješi.

„Rekao sam da je to stvar našega dostojanstva, a ne samo 
neka velika priča o liderima. policija Republike Srpske i njena 
izvjesna budućnost su nešto ispod čega mi nećemo ići. Mogu 
oni da prijete ili da govore da smo ovakvi ili onakvi, može da se 
ne potpiše Sporazum o pridruživanju sa eU, pa šta? Mi hoćemo 
svoju policiju, i to je tako. ona može da ima određene elemente 
koordinacije za ostatkom policije BiH, ali njeno ukidanje je iluzija. 
pa taman to došlo i iz velike evrope“, kaže Dodik.

Govoreći o instituciji referenduma u slučaju da reforma 
bude nepovoljna, Dodik kaže: „ljudi ovdje imaju pravo da odluče. 
Mene obično pitaju, prije svega iz međunarodne zajednice, kako 
to da ljudi žele referendum. potom dolazi i nebuloza da će se 
investicije ovdje povećati ukoliko se sprovede reforma kakvu 
oni predlažu. ovih dana razgovaram sa investitorima koji ovdje 
ulažu i do milijardu, i nijedan me ništa nije pitao za policiju! 
prema tome, nismo mi ‘papani’ koji čekaju da neko dođe sa 
strane i nametne neku pamet. Mi želimo da budemo dio sistema, 
hoćemo da popravljamo svoje ponašanje, ali nemojte da nam 
dirate institucije“, jasno ističe Dodik.

Dodik je komentarisao i Terzićev istup pred Savjetom bez-
bjednosti Un-a, nakon čega ga je nazvao „običnom budalom“: 

„Zato što je takav. otići pred Savjet bezbjednosti i iznijeti 
takve konstatacije na teret Republike Srpske i mene lično, može 
samo neko ko ima tu karakternu osobinu. otišao je tamo kao 
predstavnik kolektivnog organa, i iznosio svoj stav. nije to nikakav 
seminar, već jedan vrlo ozbiljan skup, i samo ljudi koji nemaju 
u sebi određene linije karaktera mogu da se tako ponašaju. Zato 
sam ga tako nazvao, ostajem pri tome i mislim da sam baš dobro 
rekao“.
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PaRTnERSTVO Za MIR

Sjeveroatlantski savez (naTo) pozvao je BiH da se pridruži 
partnerstvu za mir na Samitu održanom u Rigi, 29. novembra 
2006. godine. odluku su konsenzusom donijeli lideri 26 zemalja.

Generalni sekretar naTo-a, jap de Hop Šefer, rekao je da 
alijansa očekuje punu saradnju BiH i Srbije (koja je takođe dobila 
poziv) sa Haškim tribunalom, „a pozivom smo htjeli poslati jasan 
politički signal“, rekao je Šefer.

Šef Misije BiH pri naTo-u u Briselu, Sven alkalaj, kaže 
da BiH ulaskom u partnerstvo za mir dobiva aktivnu pomoć pri 
daljim reformama u sektoru odbrane, modernizaciju oružanih 
snaga uz učešće i aktivnosti naTo-a, ulazak u sektor planiranja 
zemalja članica Saveza, pristup fondovima i izgradnju institucija 
odbrane i podizanje borbene gotovosti putem individualnih 
programa.

inače, partnerstvo za mir pokrenuto je 1994. godine, sa 
ciljem da se unaprijedi stabilnost i sigurnost u evropi. njegovi 
ciljevi uključuju povećanje transparentnosti procesa planiranja 
i budžetskog finansiranja nacionalne odbrane, te osiguranje 
demokratske kontrole oružanih snaga.

premijer RS Milorad Dodik je rekao da je to odlična vijest a 
odluku je pozdravio i predsjednik odbora za odbranu i sigurnost 
narodne skupštine RS, petar Đokić. 

Ministar inostranih poslova Mladen ivanić je rekao da je 
uslovni prijem u partnerstvo za mir nagrada za sve što je urađeno. 
evidentno je da je došlo do značajne reforme odbrane i formiranja 
jedinstvene vojne strukture koja funkcioniše. naTo je procijenio 
da će prijem u partnerstvo za mir predstavljati još veći stimulans 
za provođenje reformi u zemlji. 

Bivši kopredsjedavajući Komisije za reformu odbrane Rafi 
Gregorijan je čestitao svim građanima BiH, „posebno bh. ministru 
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odbrane nikoli Radovanoviću i general-pukovniku Sifetu podžiću, 
ali i svim vojnicima koji su ovo zaslužili. njihov težak rad je ovo 
omogućio. Dobili ste što ste zaslužili“, rekao je Gregorijan nakon 
poziva u partnerstvo.

visoki predstavnik eU za spoljnu politiku i bezbjednost 
Havijer Solana toplo je pozdravio odluku naTo-a, i rekao da će 
ona osigurati podsticaj u naporima za produbljivanje modernizacije 
i demokratizaciju vojske. ovim se otvaraju nove mogućnosti 
učešća u međunarodnim vojnim misijama i daje doprinos miru 
i stabilnosti. „ovo je sljedeći važan korak u naporima Zapadnog 
Balkana da prevaziđe nasljeđe prošlosti i krene ka pristupu 
evroatlantskim integracijama“, kazao je Solana.

Solana je 4.11.2006. godine, govoreći o reformi policije, 
rekao da je „reforma policije, u skladu sa tri evropska principa, 
preduslov za zaključenje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju. 
To je prvi korak ka članstvu BiH u evropsku uniju“. 

„Kada se postigne dogovor koji će zadovoljiti tri principa 
eU, potpisaćemo Sporazum. nadam se da će to ubrzo desiti.“

Komesar za proširenje evropske unije oli Ren, 5.12.2006. 
godine, dan uoči sjednice vijeća za implementaciju mira i skupa 
stranačkih lidera BiH koji će u Briselu razgovarati o konstituisanju 
vlasti i reformama, kaže da Bosna i Hercegovina ima realnu 
evropsku budućnost. 

„evropska unija neće napustiti BiH i ostaviti je samu 
u budućnosti. Mi pripremamo ojačani mandat specijalnog 
predstavnika evropske unije koji će nastupiti nakon zatvaranja 
oHR-a. postojeći Ured specijalnog predstavnika, prema našim 
planovima, biće ojačan. Taj budući eUSR nastaviće aktivno raditi 
s vlastima BiH, a racionaliziraćemo naše eU strukture u BiH. 
istovremeno, vjerujemo da će provođenja Sporazuma o stabilizaciji 
i pridruživanju produbiti odnose između BiH i evropske unije“, 
poručio je Ren.
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BRiSel – pRinCipi, oKviR

premijer RS Milorad Dodik izjavio je nakon sastanka sa 
komesarom za proširenje eU olijem Renom 8.12.2006. godine u 
Briselu da misli da se „svi možemo složiti sa stavom komesara 
Rena da je BiH neophodan Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju. 
jasno nam je rečeno da je evropska unija reformu policije postavila 
kao uslov koji se mora ispuniti. 

„Mnogo sam zadovoljniji nakon onoga što sam čuo od Rena 
nego nakon sastanka Savjeta za implementaciju mira. Raduje me 
Renov stav da su principi evropske unije okvir u kojem ona traži 
naš dogovor i postizanje kompromisa. Kada ga budemo postigli, 
eU će vidjeti da li je kompatibilan sa njena tri principa i reći će da 
li možemo ići dalje. ja ne znam kako drugi ne shvataju tu poruku. 
ja je vrlo dobro razumijem“, rekao je Dodik. 

Dodik je demantovao postavljanje rokova koje je odredila 
evropska unija kao i to da je dobio neki papir na kojem je napisano 
kako treba da izgleda reforma policije u BiH. on kaže da se mora 
prestati sa praksom da neki trećerazredni međunarodni službenici 
izađu sa prijedlogom koji po pravilu odgovaraju bošnjačkim 
strankama, a onda se na raspravi o tim prijedlozima ne pojave 
bošnjački predstavnici, kao što je to bilo u četvrtak 7. decembra.

Dodik ističe da treba relaksirati situaciju oko reforme poli-
cije i da je dogovor moguć. „ima dosta stvari oko kojih postoji kon-
senzus i ne bi trebalo da izgubimo vrijeme tražeći 100 odsto i onih 
80-90 odsto oko čega se slažemo. iznio sam stav da Direkcija za re-
for mu policije nije formirana u skladu sa Sporazumom i da ćemo mi 
taj sporazum podržavati sve dok bude postojala mogućnost da bu-
de poštovan u cjelini. Konsenzus mora biti pravilo za donošenje svih 
važnih odluka u BiH, ne samo za reformu policije“, kazao je Dodik.

oli Ren je rekao da Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju 
neće biti potpisan bez reforme policije. Treba raditi na što bržem 
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formiranju vlasti na nivou BiH, insistirao je Ren i upozorio da BiH 
kasni sa reformama i podsjetio na neophodnost ustavnih reformi 
u BiH i pored toga što one nisu vezane sa SSp, izražavajući 
spremnost da evropska komisija, i on lično, pomognu gdje god 
bude trebalo. 

Dodik je još nakon susreta sa Renom rekao da su „zajednički 
izrazili žaljenje zbog neusvajanja prvog paketa ustavnih promjena, 
ali smo se saglasili da je neophodno nastaviti rad na ustavnim 
reformama kako bi BiH mogla da ima kapacitet za buduće članstvo 
u evropskoj uniji i istovremeno zaštitila kolektivna prava koja su 
neophodna, jer to čini BiH dodatno stabilnijom. Složio sam se sa 
Renom da BiH mora da bude federalno uređena i da izražava 
svoje specifičnosti kroz takvo uređenje.“

Govoreći o konkretnim dogovorima vezanim za reformu 
policije tokom sastanaka u Briselu, Dodik je kazao da se nada 
„da smo uspjeli objasniti kako mi vidimo reformu policije u BiH. 
Zvaničnici evropske unije očekuju da se razgovara o tome i ja 
sam spreman da sa svima razgovaram. nas ne obavezuje izvještaj 
Direkcije za reformu policije, jer mi nismo radili na njemu. naši 
ljudi nisu uključeni u rad direkcije i to je osnovni problem. Mi smo 
spremni da reformišemo policiju, ali nismo spremni da nam neko 
objašnjava kako policija RS treba da bude ukinuta ili da nema 
ovlaštenja i nadležnosti i da bude prazna ljuštura. na to nećemo 
pristati, ali za nas nije problem da policija RS bude dio strukture 
policije BiH.“

Dodik kaže da misli da neće biti pritisaka međunarodne 
zajednice, „jer su u Briselu svi ponavljali da je reforma policije 
unutrašnje pitanje koje mi sami moramo da riješimo.“

Komentarišući Silajdžićevu izjavu od 7. decembra da je 
Republika Srpska genocidna tvorevina, Dodik kaže: „Takve izjave 
Silajdžića, na ovako važnim skupovima, moraju da se demantuju 
i ja to činim. Silajdžić ima izborni kapacitet u BiH i može da misli 



REFORMA POLICIJE U BiH

173

šta hoće, ali BiH može da napreduje samo ako u BiH prihvate 
Republiku Srpsku, bez obzira na to što je ne vole, kao što smo mi 
prihvatili BiH“.

„Srbi su pokazali spremnost za moralnu i političku odgovor-
nost za ono što se dogodilo tokom rata, za razliku od drugih koji 
nisu prihvatili ni minimalnu odgovornost. jedan od glavnih 
ljudi tokom rata je bio Silajdžić. on pokušava lobiranjem da Srbe 
optuži za genocid, ali genocid se nije desio i to potvrđuju mišljenja 
relevantnih ljudi kao što je general Mekenzi“, kaže Dodik.

Dodik pojašnjava „da nije Silajdžić relevantan da kaže 
šta je zločin, a šta je genocid to treba da kažu stručni ljudi. Mi 
ne mislimo da pravimo stalne opstrukcije u Sarajevu, mi mislimo 
nešto tamo da radimo, ali kad god Silajdžić bude davao izjave kao 
što je to uradio posljednji put, mi ćemo morati da se ograđujemo. 
on očigledno još vodi rat. on je jedini ratni lider u BiH, ostalih 
više nema, i on svojim teškim stavovima želi da završi rat.“ 

„Bez obzira koliko ga frustrirala Republika Srpska, moraće 
da je prihvati ili će morati da siđe sa političke scene“, poručio je 
Dodik.

uZROk

analizirajući samo površno bilo koju izjavu bošnjačkog 
lidera a u konkretnom slučaju posljednje dvije, adnana Terzića 
pred Savjetom bezbjednosti Ujedinjenih nacija i Harisa Silajdžića 
u Briselu, dolazi se do vrlo jednostavnog zaključka: nije problem 
reforma policije, problem je Republika Srpska.

Konstantno preciznom analizom dolazimo do zaključka 
da se iza tzv. reforme policije, koja se odvija pod „nekim, nikom 
znanim“ principima, kojih nema ni u jednoj evropskoj državi, 
u stvari želi promjena ustava u BiH. promjena ustava treba 
da eliminiše nadležnosti Republike Srpske, prvenstveno kroz 
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Ministarstvo unutrašnjih poslova RS, potom otvori i dovede do 
„erozije“ i ostalih ingerencija i institucija Republike Srpske.

Bošnjačke lidere, a i dio međunarodnih zvaničnika koje 
predvodi pedi ešdaun, ne zanima dogovor o reformi policije 
domaćih lidera, već nude DiKTaT koji vlasti Republike Srpske treba 
da prihvate, a koje u pravilu znače „glogov kolac“ za Republiku 
Srpsku. Kakva je to reforma iza koje MUp RS postaje mjesto koje 
se bavi gašenjem požara, a prelaženjem međuentitetskih linija 
policijskih regija u pravosudnom sistemu i pravnoj regulativi 
nastaje haos za koji niko ne kaže kako će se završiti? Šta je svrha 
i cilj?

Zanimljivi su stavovi olija Rena, koji kaže da su „evropski 
principi okvir za dogovor o reformi“ a ne nikakav diktat. Ren, koji 
je prvi čovjek za proširenje, valjda najbolje zna šta su uslovi za BiH 
članstvo u evropskoj uniji. apsurdno je da mnogi drugi i u Briselu 
i u Sarajevu govore nešto drugo. pitanje je da li oni čuju Rena ili 
Ren jedno priča Miloradu Dodiku, a drugo njima. Treće varijante 
nema.

osim Terzića, Silajdžića, Rena, nemoguće je ne podsjetiti se 
još jednom uloge Dragana Čavića i Mladena ivanića u tzv. procesu 
reforme policije. oni, njihovo ponašanje i stavovi su bitni zbog 
značaja sporazuma o reformi policije od oktobra 2005. godine i 
direkcije, koja je na bazi tog dogovora formirana. Čavić je prihvatio 
da Direkcija na taj način bude formirana, isto kao i Mladen ivanić 
koji je u Savjetu ministara morao da spriječi njeno izglasavanje. 
Sporazum o reformi policije nije imaginaran i u njemu decidirano 
piše kako se formira Direkcija za reformu policije koja treba da 
izradi plan ili prijedlog reforme, koja znači ukidanje ili eliminisanje 
MUp-a RS i ukidanje ingerencija Republike Srpske.

Kraj 2006. godine i priča o stalnim reformama nameće 
ozbiljno razmišljanje! Da li je u Dejtonu neko u ime međunarodne 
zajednice Bošnjacima obećao ostvarenje njihovog cilja koji se zove 
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unitarna ili centralizovana država Bosna i Hercegovina? prvi 
pokušaj je bio nakon višestranačkih izbora u parlamentu BiH, drugi 
u ratu, treći u Dejtonu, a četvrti je postdejtonski. Terzić, Silajdžić, 
lagumdžija, Tihić, ešdaun, Gregorijan rade kroz reforme ono što 
u suštini znači unitarizacija i centralizacija BiH. 

pokušaj unitarizacije je i doveo do ratnog sukoba u BiH. 
Dejtonski mirovni sporazum je postavio decentralizovanu BiH sa 
zajedničkim institucijama koje treba da rade zajedničke poslove. 

nemoguće je da vrhunski američki advokati, koji su pravni 
tvorci Dejtona, uz političke okvire američke diplomatije nisu znali 
šta rade. predložili su decentralizovanu BiH, sastavljenu od dva 
entiteta i tri konstitutivna naroda, koju ešdaun i „ekipa“ ruše.

To može biti jedino objašnjenje za nastupe Terzića u 
Ujedinjenim nacijama i Silajdžića u Briselu.

potvrda da svi ne misle o Dejtonskoj BiH kao Silajdžić i 
ešdaun je i poziv naTo alijanse BiH za partnerstvo za mir. 

naTO

na 11. godišnjicu potpisivanja mirovnog sporazuma u 
parizu, 14. decembra 2006. godine, Bosna i Hercegovina ušla je u 
program partnerstvo za mir. Dokument o pristupanju potpisali 
su predsjedavajući predsjedništva BiH nebojša Radmanović, sa 
jedne strane i generalni sekretar naTo-a jap de Hopo Šefer, sa 
druge strane.

Šefer je rekao da se BiH na ovaj dan konačno pridružuje 
evroatlantskim integracijama. iz ere Dejtona prešla je u fazu Brisela. 
BiH je ostvarila napredak u reformama, posebno reformi odbrane, 
te je potpisivanje dokumenta za ulazak u partnerstvo kruna toga. 
„ali to ne znači da saradnja sa Haškim tribunalom nije potrebna, 
naprotiv“, kazao je Šefer i dodao da se potpisivanjem ovog 
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dokumenta o pristupanju otvara novo poglavlje saradnje naTo-a 
i BiH. on je izrazio očekivanja da će BiH učestvovati u mirovnim 
operacijama alijanse, širom svijeta.

Šefer nije mogao prognozirati da li će se BiH naći u naTo-u 
2009. godine. „nikada ne postavljamo datume. o mogućem ulasku 
u naTo odlučivaće se na osnovi provođenja neophodnih reformi. 
Kojom brzinom one budu tekle, tom brzinom će BiH napredovati 
ka naTo-u.“ 

nebojša Radmanović je rekao da je „danas poseban dan 
za BiH i sve njene građane. Danas se počinju ostvarivati snovi 
građana BiH. pristupanje partnerstvu za mir jeste prvi i najvažniji 
korak na putu ka evroatlantskim integracijama BiH. ovo je prvi 
korak a ostalo je mnogo toga što se mora uraditi da bi BiH ušla u 
naTo.“ 

Radmanović je rekao da pitanje unutrašnjeg uređenja nema 
veze sa pristupanjem partnerstvu za mir. nema više etničkih 
sukoba u BiH. pristupanje u naTo i evropsku uniju osujetiće za 
sva vremena moguće sukobe.

PRIjEDLOG DIREkCIjE

Direkcija za reformu policije je 14.12.2006. formulisala prije-
dlog reforme policije bez saglasnosti Republike Srpske. Konačna 
prečišćena verzija biće gotova 21.12.2006. godine.

Član Upravnog odbora Direkcije, direktor policije Repub-
like Srpske, Uroš pena, koji je u radu učestvovao kao posmatrač 
s obzirom na poznati stav vlade RS, rekao je da „usaglašeni 
dokument može biti dobra osnova za dalje pregovore o reformi 
policije, a neki njegovi dijelovi su jako dobro urađeni. Sada 
slijedi faza u kojoj će izvršna i zakonodavna vlast uraditi svoj dio 
posla“.



Milan Ljepojević

178

pena je rekao da nije zadovoljan načinom rada i odlučivanja 
u Upravnom odboru Direkcije. „Zbog toga smo i tražili dosljednu 
primjenu Sporazuma o reformi policije koji je predvidio konsen-
zus prilikom odlučivanja a ne većinsko glasanje. pošto to nije 
prihvaćeno, mi smo imali status posmatrača.“ 

predsjedavajući Uo Direkcije Himzo Selimović je rekao da 
Direkcija neće kreirati policijske regije već da je samo usaglasila 
(bez predstavnika RS) kriterije na osnovu kojih će biti definisan 
broj i granice lokalnih policijskih regija. Među tim kriterijima je 
najznačajnija veličina prostora, saobraćajna povezanost, brzina 
intervencije, odnosno koliko policija može brzo intervenisati u 
svakom dijelu oblasti. precizirano je da ni na jednoj opštini ne 
mogu biti dvije policijske stanice, te je ostavljena mogućnost da 
granice regija poštuju upravne granice u BiH.

Selimović kaže da je Upravni odbor dao cjelovite preporuke 
za reformu policije u BiH. prema ovom dokumentu, ministar 
sigurnosti BiH biće politički odgovoran za rad policije, odnosno 
Ministarstvo sigurnosti BiH brinuće za budžet i zakonodavstvo 
policije. na državnom nivou postojaće direktor policije, direktor 
agencije za istrage, kako će se ubuduće zvati Sipa, te generalni 
direktor Granične policije BiH, današnjeg DGS-a. 

na istom nivou biće nekoliko agencija ili instituta koji će 
biti zaduženi za forenziku, obuku, policijske poslove, logistiku, 
pritužbe građana i ostale policijske nadležnosti. 

ZavRŠeni TeHniČKi pReGovoRi 

U Sarajevu su 15.12.2006. petom tehničkom rundom 
završeni pregovori o Sporazumu o stabilizaciji i pridruživanju 
između BiH i evropske unije. 

Komesar za proširenje eU oli Ren je rekao da BiH, prije 
nego što pregovori budu i formalno zaključeni potpisivanjem 
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Sporazuma, mora da provede ključne reforme. Ren je rekao da je 
„očigledan nedostatak napretka u sektoru reforme policije. eU je 
spremna parafirati Sporazum čim se neophodni napredak i učini. 
nadam se da će se to desiti ubrzo“.

Šef odsjeka za Balkan u evropskom direktoratu, Dirk 
lan ge, kazao je da „postoje realne šanse da Sporazum bude vrlo 
brzo potpisan, ali da vlasti BiH moraju napraviti napredak u nizu 
reformi.“

Šefovi država i vlada dvadesetpetorice evropske unije 
odlučili su 15.12.2006. godine u Briselu da nema širenja zajednice 
dok se ne preuredi iznutra, što će trajati najmanje do 2009. godine. 
Zasad je sigurno da će 1.1.2007. u Uniju ući Bugarska i Rumunija, 
čime će biti ispunjena kvota od 27 zemalja, koliko je Sporazumom 
iz nice predviđeno da Unija broji.

nastaviće se razgovori sa zemljama kandidatima, Hr-
vatskom i Turskom.

kuRkuLaS

Šef Delegacije evropske komisije u BiH Dimitris Kurkulas 
rekao je 18.12.2006. da će BiH potpisati ugovor o Stabilizaciji 
i pridruživanju sa evropskom unijom kada se reforma počne 
sprovoditi i kada taj proces dođe u fazu da bude nepovratan. on 
kaže da je završetak tehničkih pregovora između BiH i evropske 
unije veliki uspjeh, posebno jer je to urađeno za kratko vrijeme. To 
nije lak zadatak jer Sporazum ima velik broj različitih pitanja. 

„Reforma policije se ne može dogoditi dok Uo Direkcije 
za reformu policije ne završi svoj izvještaj, koji očekujemo ove 
sedmice i nakon toga implementaciju. potpuno podržavamo 
Uprav ni odbor i želimo vidjeti konkretne rezultate, odnosno 
implementaciju reforme. ima još mjesta za dogovor u okviru tri 
principa“, kaže Kurkulas.
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InTEGRaCIjE

Bosna i Hercegovina je 19.12.2006. godine postala članica 
Centralnoevropske zone slobodne trgovine (CeFTa) zajedno sa 
Srbijom, Crnom Gorom, Makedonijom, albanijom, Moldavijom, 
Kosovom i Hrvatskom. 

predsjedavajući Savjeta ministara BiH adnan Terzić, re-
kao je nakon potpisivanja Sporazuma o proširenju da je „do go vor 
postignut tek nakon što je prihvaćen naš stav o uvođenju meha-
nizama koji nam omogućavavaju zaštitu domaće proizvodnje“.

predsjednik Srbije Boris Tadić ocijenio je Sporazum CeFTa 
blagorodnim, dobrim i usmjerenim na interes svakog građanina.

„jedini način da mi kao društvo imamo rast životnog 
standarda jeste da proširimo naše privredne aktivnosti i plasiramo 
našu robu na tržišta koja su u našem okruženju“. 

premijer RS Milorad Dodik je, govoreći o evropskim 
integracijama, rekao 21.12.2006. da sasvim dobro razumije 
evropski put BiH, ali je dodao da mu je cilj da na tom evropskom 
putu sačuva Republiku Srpsku. 

„problem su reforme koje se podmeću pod plaštom toga 
puta. jedna od takvih je reforma policije i moram da kažem da 
mi nećemo prihvatiti ukidanje policije, što bi predstavljalo smrtnu 
presudu Republici Srpskoj“, kaže Dodik i dodaje da je očuvanje RS 
motivisano i činjenicom da je reforma policije koja je predložena 
na „ešdaunov način“ neprihvatljiva. „evropsku budućnost BiH 
vidim u kompromisu i zajedničkom dogovoru o važnim pita-
njima“, kaže Dodik. 

PLan I PREPORukE

Upravni odbor Direkcije za reformu policije u BiH usvojio 
je 22.12.2006. godine plan i preporuke za reformu policije u 
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BiH, „kojim je predložena organizacija policijskih struktura na 
državnom i lokalnom nivou“, rekao je predsjedavajući Direkcije 
Himzo Selimović. 

verifikovali smo konačnu verziju dokumenta koji sadrži 
šemu policijske strukture, pojedinačne nadležnosti svake od 
institucija u toj strukturi, te kriterije za određivanje broja i granica 
lokalnih policijskih oblasti.

Konačnim planom reforme policije i preporukama 
predviđeno je da Ministarstvo sigurnosti BiH bude nadležno za 
zakonodavstvo i budžet za policiju u BiH. na državnom nivou 
trebalo bi da postoji direktor policije, koji bi sa direktorima agencija 
za istrage i granične policije činio konferenciju direktora koja će 
imati određene koordinacijske aktivnosti u radu policije.

„nismo ulazili u određivanje broja i granica lokalnih 
policijskih oblasti. Mi smo vrlo precizno utvrdili kriterije za 
određivanje ovih oblasti, a njihov broj će biti preciziran u narednoj 
fazi“, kazao je Selimović. 

„ovaj dokument dostavljamo Ministarstvu sigurnosti BiH 
i sa tim smo završili svoj rad. na redu su političari, koji treba da 
nastave ovu reformu“, kaže Selimović 

Direkcija je ovaj prijedlog i preporuke usvojila bez saglas-
nosti Republike Srpske, jer član Direkcije, direktor policije RS Uroš 
pena, učestvovao je u radu samo kao posmatrač.

pena kaže da i plan i preporuke imaju dosta nedorečenosti 
ali su solidna osnova za dalje razgovore. „U suštini, treba dalje 
nastaviti sa zakonodavnim aktima, sa pravilnicima, opštim aktima 
druge vrste. Dokument još treba dorađivati jer ovakav ne može 
proći“, kaže pena.

Komentarišući utvrđene kriterije za određivanje lokalnih 
policijskih oblasti, pena kaže da su dosta korektni, jer se polazi 
od ustavnopravne strukture u BiH. „navodi se mogućnost 
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poštovanja administrativnih granica i u tom smislu misli se na 
granice opština, kantona i entiteta“, ističe pena. 

visoki predstavnik Kristijan Švarc-Šiling je rekao da iz-
vještaj predstavlja osnovu za napredak u ovoj oblasti. „Direkcija 
je provela raspravu zasnovanu na konsenzusu i kompromisu. 
Moja je ocjena da ovaj izvještaj u potpunosti ispunjava uslove iz 
političkog dogovora postignutog u oktobru 2005.“ 
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visoki predstavnik poziva parlamente i vlade da usvoje 
ovaj izvještaj i podsjeća da on omogućava fleksibilnost i da pruža 
dobru osnovu za postizanje napretka u reformi policije.

kOnSEnZuS

očigledno je da visoki predstavnik nije pratio ili nije želio 
da vidi kako je radila Direkcija za reformu policije odnosno 
njen Upravni odbor. on kaže da je „Direkcija provela raspravu 
zasnovanu na konsenzusu i kompromisu“. Kakav je to kompromis 
ako predstavnik Republike Srpske ne učestvuje u raspravi, već je 
samo posmatrač?

očigledno je da Švarc-Šiling vidi kompromis, koji se možda 
jedino tako može i ostvariti, ako Republika Srpska ne učestvuje u 
radu.

ćoRSoKaK

Direkcija za reformu policije nije napravila plan implemen-
tacije (primjene) reforme policije u BiH, finansijski plan i plan 
zbrinjavanja viška policajaca, zbog čega postoji mogućnost da Sa-
vjet ministara plan i preporuke Direkcije vrati na doradu, saopšteno 
je nezvanično iz Savjeta ministara BiH 29.12.2006. godine.

premijer Republike Srpske Milorad Dodik rekao je 14.1.2007. 
godine, govoreći o reformi policije, da „ako se istini hoće pogledati 
u oči, a pogotovo ako se želi biti pošten pred sobom, taj pokušaj 
reforme policije u BiH je propao. Mi smo od početka upozoravali 
da to ne vodi ničemu, da se ne može na silu i neprirodno nešto 
realizovati što nema uporište ni u Ustavu ni u zakonu, a pogotovo 
nema u praktičnom životu. Mi smo to govorili, drugi su to negirali, 
i sami otišli u ćorsokak“.
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Dodik kaže da je RS postigla jedinstvo na jasnoj ideji da je 
Republika Srpska bespogovorna činjenica i da je ona izraz želje 
srpskoga naroda, a da je otvorena za sve dobronamjerne ljude koji 
u njoj žele da žive.

„ja sam BiH sa Republikom Srpskom doveo pred vrata 
evrope, ali drugi, prije svega sarajevska politička čaršija, kojoj 
naruku, ponekad, idu i pojedini predstavnici međunarodne 
zajednice, ta vrata uporno pokušavaju da zatvore“, kaže Dodik.

Šef policijske misije evropske unije u BiH, vićenco Kopola, 
upozorio je 19.1.2007. godine, govoreći o reformi policije, da ako se 
reforma policije odbije, neće biti potpisan Sporazum o stabilizaciji 
i pridruživanju i kazao da je nemoguće očekivati početak nekih 
novih pregovora. „nema drugog načina da se policija reformira 
od ovoga koji smo predložili. ovo je plod pregovora koji teku od 
2004. godine, a u sebi sadrži većinu izvještaja vilfreda Martensa, 
pregovora sa vlašića, sporazuma iz oktobra 2005. godine.

Reforma policije nema alternativu. ona je očajnički potrebna 
BiH, ne zbog nas. ova policijska struktura nije funkcionisala i ne 
daje rezultate u skladu sa ulaganjima“, kaže Kopola.

ambasador SaD u BiH Daglas Meklhejni 10.2.2007. kaže 
da je moguće do kraja februara postići politički dogovor o reformi 
policije, kako bi BiH do kraja ove godine potpisala Sporazum o 
stabilizaciji i pridruživanju. Ključno je da se u ovom trenutku 
određena grupa političara dogovori o reformi i da to predoče i 
državnim i entitetskim parlamentima. 

Direkcija za reformu policije, koja je uključivala predstav-
nike svih strana, završila je svoj izvještaj s evropskim principima 
odobrenim još 5. oktobra 2005. godine. Moramo sada učiniti nešto, 
kaže Meklhejni, da politički moćnici kažu – „da, mi se slažemo sa 
tim“. 

prvi zamjenik visokog predstavnika Rafi Gregorijan po-
čeo je razgovore sa vodećim liderima u BiH o reformi policije. 
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Gregorijan 12.2.2007. kaže da „svi moraju biti svjesni da je rok 
2. mart ove godine, do kada bi se, vjerujem, dogovor mogao 
postići“. 

InICIjaTORI

ove dvije posljednje izjave ili najave same za sebe dovoljno 
govore sve. Dva visoka zvaničnika SaD-a, ambasador u BiH i prvi 
zamjenik visokog predstavnika, pokreću inicijativu za završetak te 
„nakaradne“ ešdaunove reforme policije s ciljem da bi BiH ubrzala 
svoj put ka evropskoj uniji i potpisala Sporazum o stabilizaciji i 
pridruživanju. 

Uz maksimalno uvažavanje Sjedinjenih američkih Država 
i njihove uloge u mirovnom procesu i izradi Dejtonskog mirovnog 
sporazuma, neprirodno i neprimjereno je da dva tako visoka 
zvaničnika u jednoj suverenoj državi (?) kao što je BiH pokreću 
inicijativu za završetak nečega što se tiče njenog unutrašnjeg 
uređenja, nečega što već svi vide da nema elementarnu pret-
postavku da uspije u nekom tako kratkom roku i sa ciljem da se 
BiH priključi evropskoj uniji. ako bi neko mimo BiH trebalo da se 
brine za to onda, bi to trebalo da budu zvaničnici evropske unije, 
a SaD nisu, svi znamo, članovi eU.

Koji je to motiv i interes? Govoriti u ime građana BiH mogu 
govoriti njihovi izabrani predstavnici, koji su izabrani prije samo 
četiri mjeseca. 

odgovor na ovo pitanje može se povezati sa namjerom da 
se reforma policije ne sprovodi zbog nje već zbog promjene ustava 
koja faktički znači definitivno „kresanje“ nadležnosti Republike 
Srpske i stvaranje unitarne BiH. pokušaj unitarizacije je doveo 
do jednog ratnog sukoba, da li to znači da nekome trebaju novi 
sukobi?
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PuTIn

Ruski predsjednik vladimir putin je 10.2.2007. na min-
henskoj Konferenciji o bezbjednosti kritikovao SaD zbog, kako 
je rekao, „pokušaja nametanja njihove volje svijetu“ i koncept 
„jednopolarnog svijeta“, u kojem SaD sebe predstavljaju kao 
jedinu supersilu, i ocijenio da su američke akcije u međunarodnim 
konfliktima samo doprinijele produbljivanju tih sukoba.

putin je istakao da u Moskvi znaju da SaD aktivno raz-
ra đuju i, kako je naveo, „već primjenjuju sistem protivraketne 
odbrane“. 

„ako vi kažete da sistem protivraketne odbrane nije 
uperen protiv nas, ni naše novo oružje nije upereno protiv vas“, 
podvukao je putin.

Bijela kuća je saopštila da su „iznenađeni i razočarani 
putinovom ocjenom. njegove optužbe su netačne“, izjavio je 
sekretar za štampu Bijele kuće Gordon Džondrou. on je izrazio 
očekivanje da će SaD nastaviti saradnju sa Rusijom u oblastima 
od važnosti za međunarodnu zajednicu, kao što je borba protiv 
terorizma i uklanjanje prijetnji od oružja za masovno uništenje.

premijer RS Milorad Dodik je 11.2.2007. rekao da, „ukoliko 
je ukidanje Republike Srpske i njenih vitalnih funkcija, kakva je 
policija, cijena koju moramo da platimo za evropske integracije, 
onda nas takva evropa ne interesuje“.

U predstojećoj reformi policije Kancelarija visokog 
predstavnika „nema šta da traži“. nema te policijske reforme, 
istakao je Dodik, koju ćemo podržati, a da ona znači poniženje 
Republike Srpske i ovog naroda.

Dodik kaže da, kako se god dogovorimo, „naš stav ćemo 
provjeriti kod naroda, putem demokratskog izjašnjavanja o reformi 
policije. Hoćemo da nam se jasno kaže da se jedinstvena policijska 
struktura sastoji od Državne granične službe, Sipa, obavještajne 
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službe, policije federacije ili kantona i Ministarstva unutrašnjih 
poslova Republike Srpske. ako nema mjesta za policiju Republike 
Srpske, nemamo o čemu da razgovaramo. Zalud sve velike priče o 
evropi, jer mi to nećemo prihvatiti. Spreman sam da vratim pasoš 
BiH i nikad ne odem u evropu.“

„vidljivo je da se oHR ponovo vraća u policijske i ustavne 
reforme u BiH, iako Kancelarija visokog predstavnika nema 
nad ležnosti za evropska, nego za dejtonska pitanja. Mogu da 
produžuju mandat oHR-u još stotinu godina, ali reforme su nešto 
o čemu mi odlučujemo“, poručio je Dodik.

ODLukE DOnOSIMO SaMI

peta faza traje punih 14 mjeseci i prati osnivanje Direkcije 
za reformu policije od njenog formiranja, 8.12.2005. godine, kao i 
njen rad na izradi modela buduće policijske strukture u BiH.

osnovni problem Direkcije za reformu policije je što nije 
formirana u skladu sa Sporazumom o reformi policije.

Tri su ključne ličnosti vezane za ovaj problem: Dragan 
Čavić, Mladen ivanić i Milorad Dodik. Sporazum predlažu Čavić 
i Dodik, a koji narodna skupština RS usvaja 5.10.2005. i u kome 
jasno piše kako se i zašto formira Direkcija. 

Direkcija se formira mimo odredaba Sporazuma o reformi 
policije, što Čavić i ivanić prihvataju, a Milorad Dodik ne prihvata. 
Sav problem i nastaje od tada, jer ono što nije moglo biti postignuto 
Sporazumom želi se sprovesti kroz rad Direkcije i njen prijedlog. 

HROnOLOGIja 

Bitan datum je 25. januar 2006. godine, kada počinju pre-
govori BiH i evropske unije o Sporazumu o stabilizaciji i pri-
druživanju.
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premijer RS Milorad Dodik je 22.3.2006. upozorio zvaničnim 
pismom Direkciju za reformu policije da je formirana i radi 
suprotno odredbama Sporazuma o reformi policije i da, ako se to 
ne promijeni, vlada RS neće priznati rezultate njenog rada. Dodik 
je rekao „da će se odbiti svaki prijedlog koji ne bude postignut 
dogovorom i konsenzusom“.

vlada RS je 24.5.2006. zamrznula rad svoga predstavnika u 
Upravnom odboru Direkcije za reformu policije.

premijer Milorad Dodik, govoreći o mogućim ustavnim 
promjenama, kaže 27.5.2006. da kao bitnu stavku treba ugraditi 
referendum kao oblik izražavanja prava svakog naroda na 
samoopredjeljenje.

Rajnhard pribe i Milorad Dodik konstatuju 22.6.2006. da 
su evropski principi o reformi policije samo okvir za dogovor a ne 
neki „uski, zacrtani zadaci“, što tvrdi ešdaun.

Savjet za implementaciju mira na sastanku u Sarajevu 
donosi odluku, 23.6.2006, o zatvaranju Kancelarije visokog 
predstavnika 30.6.2006. godine.

Savjet ministara BiH je 13.9.2006. odbio izvještaj Direkcije 
za reformu policije.

odlazeći šef evropske unije u BiH, Majkl Hemfriz, 1.10.2006. 
kaže: „Reformu policije moraju dogovoriti domaći političari uz 
vlastitu odgovornost, bez nametanja sa strane“.

pribe, Solana, Hemfriz su jednoglasni – nema evropskih 
principa. postoji samo evropski okvir za dogovor bez nametanja.

Međunarodna zajednica 9.10.2006. nakon opštih izbora 
traži da politički lideri nastave razgovore o reformi policije.

novi šef Komisije eU u BiH, Dimitris Kurkulas, okrivljuje 
8.11.2006. Republiku Srpsku za zastoj u reformi policije.

Savez nezavisnih socijaldemokrata saopštava 12.11.2006. 
da će pokrenuti incijativu za referendum o reformi policije, zbog 
nepoštivanja Sporazuma o reformi policije.



REFORMA POLICIJE U BiH

189

premijer Milorad Dodik 27.11.2006. poručuje da se reforma 
policije može sprovesti samo dogovorom, uz opstanak policije 
Republike Srpske.

BiH dobija 29.11.2006. poziv za priključenje programu 
naTo-a, partnerstvo za mir. 

premijer Dodik u Briselu nakon sastanka sa Komesarom za 
proširenje eU, Renom 8.12. 2006, kaže da je zajednički konstatovano 
da su evropski principi okvir, a za buduće ustavne promjene kaže 
da je obostrano ocijenjeno da je federalno uređenje BiH najbolje 
rješenje.

Bosna i Hercegovina postala je članica partnerstva za mir 
14.12.2006. godine.

BiH je 15.12.2006. završila tehničke pregovore o zaključenju 
Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju sa evropskom unijom.

BiH postala 19.12.2006. članicom CeFTa-e.
Upravni odbor Direkcije za reformu policije nakon pred-

viđenog roka od 30.9.2006, objavio 22.12.2006. plan i preporuke za 
reformu policije.

Ruski predsjednik vladimir putin na minhenskoj 
Konferenciji o bezbjednosnoj politici kritikovao SaD zbog 
„nametanja njihove volje svijetu“ i ocijenio da su „američke akcije 
u međunarodnim konfliktima samo doprinijele produbljivanju tih 
sukoba“. 

američki ambasador u BiH Daglas Meklhejni poziva 
10.2.2007, a prvi zamjenik visokog predstavnika, takođe ame rika-
nac, Rafi Gregorijan, 12.2.2007, na nastavak razgovora o reformi 
policije i očekuju dogovor do 2.3.2007. godine.

premijer RS Milorad Dodik, 11.2.2007. godine rekao da 
„Republika Srpska sama odlučuje o reformi policije a da Kancelarija 
visokog predstavnika nema šta da traži u tim pregovorima koji 
moraju da vode domaći političari. ako je policija RS cijena za 
evropu, onda nam takva evropa ne treba“, poručio Dodik.
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ZaKljUČaK

nije primijenjen Sporazum o reformi policije, koji je na-
rodna skupština RS usvojila 5.10.2005, a potom i parlamenti BH 
Federacije i BiH.

Reforma policije nije prepuštena domaćim političarima 
da je dogovore konsenzusom, već uz prisustvo stranaca, 
preglasavanjem.

Definitivno je peta faza reforme policije pokazala da nema 
nikakvih evropskih principa osim u glavama „ešdauna i ortaka“. 
evropski principi su u stvari promjena Ustava kojim se urušava 
Republika Srpska, oduzimanjem njenih ingerencija. ešdaunov 
model ima za cilj unitarnu, centralizovanu BiH.

evidentno je da nijedan predstavnik međunarodne zaje-
dnice ne ukazuje na formiranje Direkcije mimo odredaba Spo-
razuma o reformi policije isto kao i Dragan Čavić i Mladen ivanić. 
Sporazum je pred očima svih, nemoguće da ne vide, jednostavno 
neće.

premijer RS Milorad Dodik je jasno u više navrata pozivao 
na vraćanje Sporazumu, što niko nije čuo. Zbog toga je i ova reforma 
propala. Dodik je rekao da reforma, ovako zamišljena, ne može 
uspjeti, jer je suprotna Ustavu i vode je stranci po „ešdaunovom“ 
modelu. Reformu treba dogovorom da postignu domaći lideri, 
stav je Dodika. 
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ŠESTA FAZA – PREGOVORI PARLAMENTARNIH 
STRANAKA

premijer RS i lider SnSD-a Milorad Dodik pozvao je 11. 
februara 2007. predsjedavajućeg Savjeta ministara BiH, nikolu 
Špirića, da odmah sazove lidere političkih stranaka, koji će bez 
oHR-a raspravljati o reformi policije.

Rafi Gregorijan je pokušavao sazvati sastanak ali su svi 
njegovi pokušaji propali. Do sada su sastanke organizovali visoki 
predstavnici a prvi put se dešava da ga pokušava sazvati prvi 
zamjenik, uz prethodnu najavu američkog ambasadora.

Sastanak predstavnika 12 parlamentarnih stranaka koje je 
sazvao predsjedavajući Savjeta ministara BiH nikola Špirić, s ciljem 
dogovora o reformi policije u BiH, 16.2.2007. godine, završen je u 
Sarajevu bez dogovora. novi sastanak u istom sastavu na istom 
mjestu i sa istim ciljem zakazan je za 20. februar 2006. godine.

predsjednik SDa Sulejman Tihić je rekao da nisu sporna 
dva principa eU kojima su zakonodavstvo i budžet na nivou BiH. 
problem nastaje kada je riječ o lokalnom nivou. „Mi smatramo da 
ne treba da postoje ni kantonalne, ni entitetske policijske oblasti, 
već regije zasnovane na tehničkim i drugim kriterijumima. Teško 
je postići kompromis“, kaže Tihić, „kada neko postavlja ultimatum 
– ili će biti policije Republike Srpske ili neće biti dogovora“.
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MInIMuM

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik kaže da predstavnici 
RS jasno traže da se u strukturi policije BiH jasno navede postojanje 
MUp-a RS. neki učesnici razgovora očekuju da će međunarodna 
zajednica nametnuti rješenje. „nema autoriteta koji može nas iz 
Republike Srpske da navede u poziciju da idemo ispod ovoga. 
Strukturu policije BiH treba da čine Sipa, DGS, policija RS, policija 
kantona ili FBiH. jedan dio ovlaštenja Republike Srpske mogao 
bi biti prenesen na Sipa, kao što je slučaj krupnog kriminala i 
terorizma. Mi iz Republike Srpske pristajemo na kompromis ali 
policija RS je minimum za bilo kakav dogovor“, kazao je Dodik.

Rafi Gregorijan 18.2.2007. kaže da očekuje dogovor o 
reformi policije naredne sedmice. Govoreći o policiji RS, kaže da 
„ako bude postojalo nešto što bi se moglo zvati policija RS, onda 
će to biti tijelo koje je organizovano, plaćeno i čija će upotreba biti 
vršena s nivoa BiH“.

predsjedavajući predsjedništva BiH nebojša Radmanović 
rekao je 19.2.2007. da Republika Srpska ne da da neko pravi re-
for mu policije po svome modelu, odnosno da policija bude cen-
tralizovana. „pristajemo na zajednički zakon o policiji, što je krupan 
korak. isto tako, nismo protiv koordinacije policije i efikasnije 
policije. Hoćemo da budemo dio tog sistema, ali ne dozvoljavamo 
da se briše policija RS, prije svega zato što je to ustavna stvar i 
što bi se nestankom policije Republike Srpske kršio Ustav kao dio 
Dejtonskog sporazuma“, kaže Radmanović.

premijer RS Milorad Dodik rekao je 19.2.2007. godine, na-
kon susreta sa američkim ambasadorom Daglasom Meklhejnijem, 
da će dogovor o reformi policije biti donesen konsenzusom i da 
neće biti nametanja rješenja.

Meklhejni je kazao da je reforma policije pitanje svih 
pitanja. „nakon razgovora u Sarajevu smatram da postoji osnova 
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za dogovor. Mišljenje SaD-a nije odlučujuće i ja kao ambasador 
prisustvujem sastancima više u funkciji posmatrača.“

DRuGa RunDa

na sastanku političkih lidera u Sarajevu 20.2.2007. godine 
Rafi Gregorijan je ponudio prijedlog reforme policije kojim je 
predviđeno deset policijskih regija u BiH. U RS treba da ostane 
pet centara javne bezbjednosti, dok bi deset kantonalnih policija 
pretočili u pet policijskih oblasti koje ne bi prelazile entitetske 
granice. policijom bi rukovodio ministarski odbor, a ne ministar 
bezbjednosti.

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik rekao je da nema 
namjeru odustati od zahtjeva za ostankom policije Republike 
Srpske. „očekujemo da će se shvatiti realnost i prihvatiti policija 
RS. Mi smo već prihvatili nekoliko bitnih promjena postojećeg 
stanja, što smatram reformom. Spremni smo da prihvatimo 
koncept koji poštuje ustavnopravno uređenje BiH. To što neki 
imaju maksimalističke zahtjeve, žao mi je. ne branim ljudima da 
sanjaju, niti možemo uticati na snove.“

lider SnSD-a Milorad Dodik rekao je, nakon što je zbog 
nedolaska Sulejmana Tihića i Harisa Silajdžića propala treća 
runda pregovora o reformi policije u Sarajevu, da se oHR ponaša 
nedopustivo navijački i da je podlegao pritiscima Sulejmana Tihića 
koji je rekao da neće doći na sastanak zbog nekih uslovljavanja iz 
Republike Srpske.

„nedopustivo je takvo navijačko ponašanje oHR-a i 
bilo kakva njihova dalja arbitraža ne dolazi u obzir. Za mene je 
neprihvatljivo što god oHR predloži“, rekao je Dodik 22.2. 2007.

američki ambasador Daglas Meklhejni, rekao je da je krajnje 
vrijeme da se svi uozbilje i počnu iza zatvorenih vrata ozbiljne 
razgovore o reformi policije. „Suština je da se mora pregovarati 
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sa ljudima za stolom a ne sa medijima, ja ću nastaviti pregovarati 
sa svim stranama uključenim u ovaj proces, sa oHR-om i bh. 
političarima, jer mislim da je to naša obaveza, s obzirom na to da 
smo mi učesnici u pregovorima“, kaže Meklhejni.

predstavnici vodećih političkih stranaka ni 24. februara 
2007. godine nisu postigli dogovor o reformi policije. 

Razgovore u sjedištu oHR-a u Sarajevu vodio je Rafi 
Gregorijan, koji je rekao da dogovor nije ni očekivao pošto sastanku 
nisu prisustvovali lideri političkih stranaka. 

Razgovori o reformi policije koji su održani 14. marta 
2007. godine u Sarajevu u potpunosti su propali. Sastanku su 
prisustvovali Milorad Dodik, Mladen ivanić, Haris Silajdžić, 
Sulejman Tihić, visoki predstavnik Švarc-Šiling, Rafi Gregorijan, 
ambasador SaD-a Meklhejni, šef delegacije eU Dimitris Kurkulas 
i šef pMeU, vićenco Kopola. predstavnici hrvatskih političkih 
stranaka nisu prisustvovali sastanku, jer nezvanično podržavaju 
usvajanje programa i preporuke Direkcije za reformu policije, uz 
stav da se o spornim pitanjima naknadno razgovara.

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik rekao je: „Mi smo 
ponudili da policija RS, Federacije BiH i Distrikta Brčko budu 
upravne organizacije Ministarstva bezbjednosti BiH, ali je i ova 
ponuda odbijena. očigledno da svaki pomen Republike Srpske 
u bilo kom obliku i kontekstu izaziva odbijanje i nelagodu. Zato 
nismo uspjeli postići dogovor. Mislim da je koncept koji je prije tri 
godine zacementirao pedi ešdaun definitivno propao i da moramo 
probati nešto novo. Žao mi je što naša spremnost na kompromis nije 
dobro prihvaćena i što nećemo potpisati sporazum sa evropskom 
unijom“, istakao je Dodik. 
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HaOS

ova situacija bi se slobodno mogla nazvati, kao i uglavnom 
sve od početka 2003. godine, „lov u mutnom“. Meklhejni je sa-
mo četiri dana prije rekao da je „on posmatrač a ne učesnik u 
pregovorima“, a sad govori da je učesnik.

pregovore je zakazao predsjedavajući Savjeta ministara 
nikola Špirić ali je isto to želio i Rafi Gregorijan, koji se na drugoj 
rundi pregovora, 20.2.2007, pojavio sa vlastitim prijedlogom 
reforme policije, u kojem je bilo deset policijskih oblasti.

pitanje koje se sada nameće je isto kao i kod postizanja 
Sporazuma o reformi policije oktobra 2005. kada su Dodik i 
Čavić dogovor postigli sa ešdaunom, Meklhejnijem, Rajkroftom i 
Hemfrizem, a ne sa bošnjačkim i hrvatskim liderima. Sa kim ovdje 
politički lideri iz Republike Srpske u stvari pregovaraju? Da li su 
to Gregorijan i Meklhejni ili Tihić i Silajdžić? Tihić je „otišao“ a 
onda Meklhejni od posmatrača postaje učesnik i inicijator novih 
pregovora.

Kako će jedna zemlja kao što je BiH ispunjavati uslove za 
prijem u evropsku uniju, što je njena obaveza, ako to radi neko u 
ime nje, ambasador jedne strane države i prvi zamjenik visokog 
predstavnika, čija država nije član evropske unije? visokog 
predstavnika, s obzirom na to da se radi o Švarc-Šilingu, nema. 
Sve je i suviše jasno.

SVE ISTO

Komesar za proširenje eU oli Ren, rekao je da eU neće 
potpisati Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju sve dok BiH ne 
načini napredak po pitanju reforme policije i unaprijedi saradnju 
sa Haškim tribunalom, kazao je Ren 15.3.2007. godine.
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vlada RS pozvala je 15. marta 2007. godine na novi pristup 
policijskoj reformi u BiH, nakon što je propala i posljednja runda 
pregovora, zbog suprotstavljenih strana pregovarača iz Republike 
Srpske i Federacije BiH. 

Komesar za proširenje eU oli Ren rekao je 16.3.2007. u 
Sarajevu, tokom posjete BiH, da mu je žao što je BiH propustila 
šansu da parafira Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju i pozvao 
političare u BiH da ispune sve preostale uslove za brzu integraciju 
u eU.

Ren je objasnio šta u stvari znače tri evropska principa. 
Radi se o veoma jasnim principima koji predstavljaju okvir u 
kojem nedostaju konkretni detalji do kojih se treba doći i nema 
potrebe da se lopta sada ponovo vraća u Brisel.

„ne postoji jedinstvena preferencija i jedinstven model 
koji će obuhvatiti sva tri ova principa i formirati neki širi okvir“, 
dodao je Ren, naglašavajući kako postoji dosta mogućnosti da se 
ispoštuju tri principa.

izvještaj Direkcije zadovoljava evropske principe ali 
uz njega mora ići sporazum o određenim specifičnostima koje 
moraju potpisati političari ove zemlje. „U isto vrijeme u kontekstu 
policijske reforme mi ne pišemo ponovo ustavni okvir ove zemlje, 
već konsolidujemo zdrave i čvrste principe policijskog rada“, 
zaključio je Ren. 

predsjednik Srpske demokratske stranke Mladen Bosić, 
pozvao je 19.3.2007. premijera RS Milorada Dodika da obavijesti 
javnost kakav je kompromis nudio za reformu policijskih struktura 
u BiH na posljednjim pregovorima.

„ono što smo čuli na posljednjim pregovorima izlazi iz 
okvira koji je bio dogovaran na sastanku svih stranaka iz Republike 
Srpske, koji je sazvao predsjednik RS Milan jelić. Zato pozivam 
Dodika da o tome obavijesti javnost, a bilo bi najbolje da sa tom 
tačkom dnevnog reda izađe na prvu narednu sjednicu narodne 
skupštine RS“, navodi Bosić. 
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visoki predstavnik Kristijan Švarc-Šiling je 23. marta 
2007. godine na konferenciji za štampu, na kojoj je bio zajedno sa 
njemačkim ambasadorom Mihaelom Šmunkom, šefom evropske 
komisije u BiH Dimitrisom Kurkulasom, šeficom eUMM Moris 
Daviet i komandantom eUFoR-a Hansom johanom vithauerom, 
rekao da je prihvatljivo da sve policije u BiH, uključujući i 
policiju Republike Srpske, budu jedna od organizacionih jedinica 
Ministarstva sigurnosti BiH. 

„prijedlog koji je prošle sedmice ponudio premijer RS i 
predsjednik SnSD-a Milorad Dodik je bio pokušaj da se dođe do 
rješenja za reformu policije, što se ne može reći za Harisa Silajdžića 
i djelimično za Sulejmana Tihića. Za postizanje sporazuma bile su 
sporne samo dvije-tri riječi“, kazao je Švarc-Šiling.

isti dan prvi zamjenik visokog predstavnika Rafi Gregorijan 
kaže: „Silajdžićev i Tihićev prijedlog je dobar, on je u skladu s tri 
evropska principa i o njemu se i dalje treba razgovarati.“ 

premijer RS Milorad Dodik isti dan je ponovio da pregovori 
o reformi policije moraju krenuti ispočetka i biti zasnovani na 
nekom novom modelu, a ne na ovom koji je propao. 

Dodik je podsjetio i na izjavu komesara za proširenje olija 
Rena koji je rekao da je na osnovu tri evropska principa moguće 
napraviti nekoliko modela policije. „Čekamo razgovore o nekom 
novom modelu a ne o ovom koji je propao“, kaže Dodik. 

kOnTRaDIkTORnOSTI

očigledna je podijeljenost kada je u pitanju reforma policije 
ne samo u BiH na Republiku Srpsku i Federaciju BiH, nego i u 
samoj međunarodnoj zajednici.

Švarc-Šiling sa šefom evropske komisije u BiH i koman-
dantom eUFoR-a, za neuspjeh posljednje runde pregovora 
okrivljuje Silajdžića i Tihića i pohvaljuje Milorada Dodika, a njegov 
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prvi zamjenik Gregorijan kaže da je Silajdžićev i Tihićev prijedlog 
dobar a da Dodikov prijedlog o početku pregovora iznova nije 
ispravan.

Komesar za proširenje oli Ren je u Sarajevu još jednom 
objasnio šta su evropski principi, da su oni širok okvir sa više 
varijanti i mogućnosti dogovora. Univerzalnih ili identičnih prin-
cipa nema, kazao je Ren. on je rekao da policijska reforma treba 
da bude u skladu sa Ustavom. evropska unija je sve nepoznato, 
ako je uopšte nešto i bilo nepoznato, otklonila. nejasno je zašto to 
Gregorijan nije shvatio. Trebalo bi da Ren bolje poznaje evropske 
principe od Gregorijana, Silajdžića i Tihića.

ponovo se nameće pitanje da li je cilj reforme policije 
efikasnija policija ili model policije koji po svaku cijenu znači 
promjenu Ustava i ukidanje nadležnosti Republike Srpske s 
krajnjim ciljem stvaranja unitarne BiH.

nEISTIna

visoki predstavnik Švarc-Šiling rekao je 26.3.2007. godine 
da se tokom završenih neuspješnih pregovora o reformi policije 
u jednom trenutku Milorad Dodik bio složio da neće biti policije 
Republike Srpske. 

Dodik je dan poslije energično demantovao ovu izjavu vi-
so kog predstavnika Švarc-Šilinga. „ovakva izjava predstavlja 
iskonstruisanu i netačnu interpretaciju stavova koje sam zastupao 
i zastupam i dalje“, kaže Dodik i dodaje da ovakvi istupi 
predstavnika međunarodne zajednice pokazuju da u njihovom 
pristupu postoji mnogo više zadnjih namjera nego želje da se dođe 
do opšteprihvatljivog rješenja.

Član predsjedništva BiH i lider SBiH Haris Silajdžić kaže 
(28.3.2007) da je, što se tiče njega, reforma policije mogla davno 
biti prihvaćena. on negira da je Milorad Dodik na posljednjim 



REFORMA POLICIJE U BiH

199

pregovorima u rezidenciji visokog predstavnika Švarc-Šilinga 
pristao na ukidanje policije RS. Dodik je tada govorio o entitetskoj 
policiji u okviru Ministarstva sigurnosti BiH. „Tihić i ja smo 
predlagali da se policijske oblasti zovu po imenima gradova u 
BiH, bez obzira da li su to lokalna tijela, te da nema jedinstvenog 
tijela koji se zove policija RS. U suštini, ovdje se radi o tome da 
treba ispuniti tri evropska principa.“

izvori bliski vrhu evropske unije saopštili su da problem 
BiH na njenom putu ka evropskoj uniji nisu Republika Srpska i 
Milorad Dodik, već Haris Silajdžić. eU ne dijeli mišljenje Silajdžića 
i zato insistira na kompromisu, saopšteno je 31.3.2007. 

Šef Delegacije evropskog parlamenta za odnose sa jugo-
istočnom evropom Doris pak nakon sastanka sa premijerom RS 
Miloradom Dodikom, 2.4.2007. godine, rekla je da je početna 
ideja kod reforme policije bila da se ona depolitizuje i oslobodi 
korupcije i da ne vidi zašto bi sada naziv policije RS bio problem, 
jer jednostavno Republika Srpska postoji i ne može se negirati. 

na obilježavanju Dana policije Republike Srpske i 15 
godina njenog postojanja, 4. aprila 2007. godine u Banjaluci, 
premijer RS Milorad Dodik rekao je da za njega nema reforme za 
koju bi dao ovakvu policiju. Republika Srpska nikada neće pristati 
da ostane bez policije i ustavnih ovlaštenja. policija RS je jedna od 
najefikasnijih struktura u BiH, na što je vlada ponosna.

Dodik je odbacio navode iz FBiH da policija RS mora nestati 
zbog učešća pojedinih policajaca u ratnim zločinima. „policija kao 
organizacija i institucija nema odgovornost za rat, zločine su činili 
pojedinci koji za to treba da odgovaraju“, kazao je Dodik.

pomoćnik državnog sekretara SaD-a za saradnju sa 
evropom i evroazijom, Danijel Frid, izjavio je 4.4.2007. u Sarajevu, 
nakon susreta sa članovima predsjedništva BiH, da amerika 
snažno podržava budućnost BiH u evropi i u nepodijeljenoj 
transatlantskoj zajednici.
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poslanici stranaka iz Republike Srpske u narodnoj 
skupštini iznijeli su jedinstven stav da reforma policije u BiH nije 
moguća bez opstanka policije Republike Srpske. na zasjedanju 
parlamenta RS 11.4.2007. godine poslanike su o toku i rezultatima 
reforme informisali predsjednik SnSD-a i premijer RS Milorad 
Dodik, predsjednik SDS-a Mladen Bosić, predsjednik pDp-a 
Mladen ivanić, predsjednik DnS-a Marko pavić, predsjednik 
HDZ-a Dragan Čović i SDa Sulejman Tihić.

Dodik je rekao da je tokom pregovora stvorena vještačka 
klima da bez ukidanja policije Republike Srpske nema evropskog 
puta BiH. „nepoštena je i nekorektna takva vještačka dilema 
i treba je demistifikovati. ako nema kompromisa, mi nećemo 
prihvatiti nametnuta rješenja, evrointegracije ne mogu biti razlog 
ni opravdanje zadiranja u ustavni poredak.“

Sulejman Tihić je rekao da bi opstanak entitetskih i 
kantonalnih policija i nakon policijske reforme značio „korak 
nazad“. „To bi značilo zadržavanje nacionalnih policija, odnosno 
srpske, bošnjačke i hrvatske. a to bi značilo i da lokalne policijske 
nivoe nismo učinili ni funkcionalnim ni oslobođenim od političkog 
uticaja. oblasti poput banjalučke i dobojske mogle bi ostati u 
granicama entiteta, dok bi srebrenička i sarajevska prelazile 
međuentitetsku liniju.“

TuTORSTVO

Zasjedanje narodne skupštine Republike Srpske označava 
kraj šeste faze reforme policije u BiH, koja je kao i sve prethodne 
završena neuspješno, bez rezultata.

Karakteristično je da je ova faza trajala vrlo kratko, samo 
tri mjeseca.

ova faza dogovaranja je pokrenuta od premijera RS i 
predsjednika SnSD-a Milorada Dodika koji je pozvao predsjeda-
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vajućeg Savjeta ministara BiH nikolu Špirića da sazove sastanak 
političkih lidera na kojem bi se dogovorio novi model reforme 
policije.

Dodik je u svojoj inicijativi bio jasan i rekao da nju moraju 
voditi domaći lideri na bazi dogovora i kompromisa. Dodikov 
zahtjev nije ispoštovan jer je prvi zamjenik visokog predstavnika 
Rafi Gregorijan i sam pokušao da sazove sastanak i na drugom 
susretu lidera 20. februara pojavio se čak sa svojim prijedlogom 
za reformu.

Samostalnosti u radu domaćih lidera ni ovaj put nije 
bilo, međunarodna zajednica odnosno prvi zamjenik visokog 
predstavnika Gregorijan je sve vrijeme „igrao aktivnu ulogu“ ne 
odustajući od „ešdaunovog“ propalog modela reforme policije, 
koji doživljava svoj šesti debakl.

visokog predstavnika Švarc-Šilinga do posljednje runde 
razgovora 14. marta nije bilo, sticao se utisak da je ostavljao prostor 
domaćim liderima da postignu dogovor.

evropska unija je kroz usta komesara za proširenje olija 
Rena jasno rekla, 15. marta, da su evropski principi okvir za 
dogovor a ne zahtjev za promjenu Ustava i neki univerzalni 
model.

Milorad Dodik je kao minimum za bilo kakav dogovor o 
reformi postavio uslov koji se zove opstanak policije RS. Silajdžić, 
Tihić i Gregorijan su suprotnog mišljenja i oni smatraju da nema 
reforme policije u BiH ako postoji policija RS.

Dodik je za reformu u okviru Ustava i očuvanja nadležno-
sti Republike Srpske a „trojka“ za promjenu Ustava i prenos 
ovlaštenja i nadležnosti sa Republike Srpske na BiH. „prateći ovu 
reformu, kao i sve koje su poslije Dejtona sprovedene u BiH, vidimo 
da su sve u suštini upravo to i značile – razvlaštivanje i postepeno 
gašenje Republike Srpske. Reforme koje mijenjaju Dejtonski 



Milan Ljepojević

202

mirovni sporazum. otkad se to zove reformom? akademik jovan 
Đorđević to nije rekao.“

narodna skupština RS je potvrdila ovakvu pregovaračku 
strategiju Milorada Dodika.
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SEDMA FAZA – LAJČAKOV PRIJEDLOG

PRIPREMa

Svih prethodnih šest faza reforme policije, ili kako je 
uopšte nazvati, „vrti“ se oko propalog koncepta pedija ešdauna 
koji nakon svoga odlaska iz BiH izdaje, 17. maja 2007, knjigu pod 
naslovom „plugovi i mačevi“, koju posvećuje izvjesnom ahmetu 
Satkiću.

analizirajući na „svoj način“ situaciju u BiH, ešdaun kaže 
da je nakon svakog rata najbitnije, osim sigurnosti, obezbijediti 
vladavinu zakona. „Mi u BiH nismo na vrijeme počeli da se 
bavimo time. Bavili smo se policijom, ali ne i pravosuđem. nismo 
se propitali ko su sudije, tužioci, pa i advokati. To nam je palo na 
pamet tek 2002. godine.

na trećem mjestu je ekonomija. ako želite da se vaši vojnici 
brzo povuku iz neke zemlje, zaposlite tamošnje ljude. nama je to 
palo na pamet opet kasno.

Takođe, dok nemate adekvatnu državu, besmisleno je 
organizovati izbore. Mi smo tu u BiH pogriješili i time dobili 
kriminalce u vlasti. Time su stvari postale samo komplikovanije. U 
knjizi zato sugerišem da se najprije osigura sigurnost i vladavina 
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zakona, da se pokrene ekonomija, da se napravi struktura države 
pa da se onda organizuju izbori“, kaže ešdaun.

Govoreći o Republici Srpskoj, kaže da je pitanje Republike 
Srpske vrlo važno i da Srbi moraju znati da RS nije država nego 
dio države i da kao nezavisna država ne može postojati i da njen 
opstanak zavisi od funkcionalnosti BiH.

ešdaun ističe da je postavio osnove za uspjeh reforme 
policije ali da nije očekivao da ga neko slaže. „Dil koji smo postigli 
u oktobru 2005. godine, a koji su predložili i prihvatili Čavić i 
Dodik, ovaj drugi kasnije nije ispoštovao. on je dao riječ za nešto 
i vlastitu riječ nije održao“, kaže ešdaun.

Kako je ešdaun radio u BiH, očigledno tako isto i sada 
razmišlja. evidentan je njegov kolonijalni prepotentni pristup 
bez imalo odgovornosti i traženja svoga legaliteta i legitimiteta 
vladanja jednom evropskom zemljom. 

ako se iole pažljivo čita ešdaun, onda nije jasno zašto je 
napisan Dejtonski sporazum i u okviru njega Ustav BiH. ešdaun 
ne vidi Ustav koji je napisan u Dejtonu i koji nisu pisali narodi 
BiH, već stranci (kojima i on pripada) nego se ponaša kao da 
Ustava nema i sam uzima sebi za pravo da uređuje sve društvene 
oblasti i odnose.

ešdaun je trebalo da sprovodi Dejtonski sporazum i da se 
ponaša u skladu sa njim a ne da ga mijenja, zna se kako se to radi, 
to je precizno definisano u Dejtonu.

ešdaun kaže da Dodik nije održao riječ, ne kaže u čemu. 
Dodik je bio inicijator i predlagač Sporazuma o reformi policije 
iz oktobra 2005. zajedno sa Čavićem. Sporazum je bio javan 
i dostupan svima, parlament RS i ostala dva parlamenta u BiH 
su ga usvojili. Dodik je radio na njegovoj dosljednoj primjeni, za 
razliku od Čavića, ivanića, Silajdžića, Tihića, Gregorijana i drugih 
zvaničnika koji su ga falsifikovali izborom Direkcije za reformu 
policije.
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pitanje za njega je da li vladavina prava i zakonitosti za 
koju se javno zalaže znači poštivanje odluka narodne skupštine. 
Dodik je samo to radio, uz legitimitet građana Republike Srpske. 

U svojoj knjizi „plugovi i mačevi“ priznaje kako je došlo 
do tzv. evropskih principa, navodno neophodnih za reformu 
policije. „Zvao sam Krisa patena i zamolio ga da predsjedništvu 
BiH pošalje pismo u kojem će reći da su reforme koje tražimo 
neophodne za ulazak BiH u evropsku uniju. Kao i uvijek, on je to 
prihvatio. Tako sam uspio da slomim otpor iz Republike Srpske“, 
priznaje „demokratski“ ešdaun. 

Zbog poznate vizije Republike Srpske vlade RS i Milorada 
Dodika, nije „čudo“ što uz ovakav kolonijalni i drski odnos 
ešdauna nije moglo doći do reforme, koja je nazvana reformom 
policije. 

evropski komesar oli Ren upozorio je 9. maja 2007. 
predsjedavajućeg Savjeta ministara BiH nikolu Špirića zbog 
kašnjenja reformi u BiH i potpisivanja Sporazuma o stabilizaciji i 
pridruživanju

Ministar inostranih poslova BiH Sven alkalaj je 9.5.2007. 
posjetio Brisel, gdje je u razgovorima sa Havijerom Solanom i 
olijem Renom pokušao da pokrene pregovore o reformi policije 
sa mrtve tačke. alkalaj je navodno ponudio prijedlog Harisa 
Silajdžića, kojim prihvata naziv policije Republike Srpske.

Bivši ambasador SaD-a u Hrvatskoj piter Galbrajt kaže da 
područje na kojem je danas Republika Srpska nije bilo naseljeno 
isključivo Srbima. Genocidom je ona postala čisto srpsko područje i 
zbog toga joj nikada ne treba dopustiti pravo na samoopredjeljenje, 
kazao je Galbrajt 15. maja 2007.

Direktor za jugoistočnu evropu u Savjetu za nacionalnu 
bezbjednost Bijele kuće Bertran Braun konstatovao je 25.5.2007, 
tokom razgovora u vašingtonu, da su SaD privržene Dejtonskom 
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mirovnom sporazumu i dodao da je nadogradnja ovog sporazuma 
moguća jedino dogovorom predstavnika svih naroda u BiH.

Braun je potvrdio da je status Republike Srpske neosporan 
a da pitanja reforme policije i Ustava u BiH moraju biti riješena 
dogovorom političkih lidera u BiH.

„Za BiH je najvažnije obezbijediti stabilnost i nastaviti 
put ka evropskoj uniji“, naglasio je Braun tokom razgovora sa 
premijerom Dodikom.

predsjednik vlade RS i SnSD-a Milorad Dodik, rekao je 
25.5.2007. da sa bošnjačkim članom predsjedništva BiH i liderom 
SBiH Harisom Silajdžićem u vašingtonu nije postigao dogovor o 
ključnim reformama u BiH.

„Razgovarali smo o ustavnoj i reformi policije u BiH i 
nismo mogli da postignemo nikakav sporazum. predložen nam je 
tekst u kojem su od mene tražene određene dopune, ali ne mogu 
da prihvatim ukidanje entitetskog glasanja, niti je bilo moguće od 
mene očekivati da prihvatim reformu policije ako nema policije 
RS“, kazao je Dodik.

američki zvaničnici izjavili su isti dan da su razočarani zbog 
nedovoljnog napretka u razgovorima sa Miloradom Dodikom i 
Harisom Silajdžićem o reformi policije i Ustava BiH. 

premijer Republike Srpske Milorad Dodik razgovarao je 
29. maja 2007. godine u Sarajevu sa ambasadorima evropske unije 
u BiH. „ambasadorima sam prenio naš stav da predstavnici RS 
neće odustati od vlastite policije kao dijela jedinstvene policijske 
strukture BiH. prihvatamo reformu, ali policija RS mora ostati 
kao dio jedinstvene policijske strukture u BiH. Moja poruka je da 
Republika Srpska želi biti dio BiH i da i mi imamo svoje interese“, 
poručio je Dodik.

Šef odjela za albaniju i BiH u Direktoratu za proširenje 
evropske unije, Dirk lange, rekao je 9. juna 2007. da je evropska 
unija razočarana nedostatkom volje političkih lidera da dogovore 
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reformu policije i time uklone i posljednju prepreku za potpisivanje 
Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju.

predsjednik RS Milan jelić rekao je nakon posjete Briselu i 
sastanka sa Havijerom Solanom da policija RS nema alternativu i da 
mora da ostane u Srpskoj, jer je ona faktor bezbjednosti i imovinske 
i lične bezbjednosti građana. nestanak policije Republike Srpske 
bi uvećao nepovjerenje građana prema zajedničkim institucijama, 
kazao je jelić 21. juna 2007. godine.

predsjednik delegacije evropskog parlamenta za odnose sa 
jugoistočnom evropom, Doris pak, rekla je u Sarajevu 19.7.2007. 
da je rok za dogovor o reformi policije kraj septembra, inače će 
BiH propustiti priliku da do kraja godine potpiše Sporazum o 
stabilizaciji i pridruživanju.

„evropska unija funkcioniše na bazi kompromisa. isto treba 
da učine i političari u BiH. Mi ćemo iskoristiti sve mogućnosti 
da im pošaljemo poruku nužnosti hitnog dogovora o reformi 
policije“, kazala je pak.

lajČaK

novi visoki predstavnik Miroslav lajčak rekao je tokom 
posjete Banjaluci, 31.7.2007, da je dogovor o reformi policije moguć 
i pored suprotstavljenih stavova u Banjaluci i Sarajevu. lajčak nije 
želio da „spekuliše da li je moguć opstanak policije RS“. „imamo 
dovoljno vremena i siguran sam da ćemo ga iskoristiti korisno za 
BiH. ne može niko da mi kaže da se pitanje reforme policije ne 
može riješiti. nije dobro da se razmišlja o evropskim integracijama 
kroz svađe.“

premijer RS Milorad Dodik je kazao da je uvjeren da u okviru 
evropskih principa postoji prostor za dogovor o reformi policije i 
da ovo pitanje ne može biti nametnuto, ali ako bude nametnuto, 
odgovor će biti adekvatan. on kaže da nije dobro dogovor praviti 
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na negaciji, ističući da političari iz Republike Srpske ne negiraju 
BiH, ali ne žele ni da budu „iks“ ili „ipsilon“ kao kompromis na 
kraju razgovora. 

Miroslav lajčak je u Trebinju 7. avgusta rekao da je reforma 
policije tehničko pitanje u kojem ima previše politike i manipulacija 
te da ono mora da bude riješeno u najskorije vrijeme, kako bi se 
BiH okrenula ključnim pitanjima evropskih integracija i ustavnih 
promjena, od kojih zavisi budućnost ove zemlje.

Milorad Dodik je 27. avgusta 2007, govoreći o novim 
pregovorima o reformi policije koji se iz međunarodne zajednice 
najavljuju za septembar, rekao da, iako je njegova uloga 
nezaobilazna, ne želi da sjedi na sastancima koji traju 10 do 15 sati 
i ništa ne donose. „ne želim se viđati sa ljudima koji tri godine 
donose isti papir o reformi policije. Uporno im govorimo da 
nećemo to prihvatiti i da nam takva rješenja ne donose. a onda 
opet ista priča. Za dva mjeseca, valjda računajući na to da imamo 
amneziju, opet nam poture taj isti papir.

Kad bude bilo šanse za dogovor, uključiću se u raspravu. 
Dakle, u direktnim pregovorima neću učestvovati, već će to 
učiniti predstavnici Republike Srpske koji imaju poznate stavove 
prema tome pitanju, od kojih ni za milimetar neće odstupiti. Da 
ne ispadne po standardnom da je Dodik kriv što pregovori nisu 
uspjeli.

Dodik kaže da se u Republici Srpskoj sve javno radi, ali zna 
da u određenim strukturama međunarodne zajednice postoji neki 
dogovor uspostavljen s Bošnjacima, po kojem bi, navodno, polemiku 
sa nama iz RS umjesto njih trebalo da preuzme međunarodna 
zajednica, a sve sa ciljem da mi budemo označeni kao glavni krivci 
za neuspjeh. To nije ni prvi ni posljednji put, mada im uporno 
govorim da tako nešto ne moraju raditi“, ističe Dodik 

Govoreći o konstantnim podmetanjima iz Sarajeva, kaže 
„da je to čitava jedna politika. Danas je eksponiran Silajdžić, 
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sutra Tihić, prekosutra lagumdžija, a konstantno reis-ul-ulema 
Mustafa Cerić. Dobro se sjećam njegove izjave u kojoj je rekao da 
jedino Bošnjaci nemaju svoje države i da je vrijeme da je stvore. To, 
drugim riječima, znači da bi Srbi trebalo da prihvate tu činjenicu 
ili odu sa ovih prostora.

To Rafiju Gregorijanu, naravno, nije antidejtonska izjava, jer 
kako je to neki dan neko rekao, Gregorijan od reisa nastoji napra-
viti ajatolaha i da u njemu bude objedinjena i svjetovna i vjerska 
vlast. jasno je da jedan dio međunarodne zajednice želi uporno 
praviti ustupke Bošnjacima na uštrb Srba iz Republike Srpske.

Takve ustupke mogu napraviti u zemljama iz kojih dolaze, 
a ne u BiH na račun Republike Srpske. na ideologiju reisa stranci 
do sada nisu reagovali. neki čak promovišu situaciju po kojoj je 
reis Cerić glavni političar kod Bošnjaka u BiH. politički gledano, 
sve loše tvrdnje izreći će reis Cerić. izvan će, kao pravi poslušni 
poltroni, jer im je korisno, ostati političari iz Sarajeva“, kaže 
Dodik. 

lajČaKov pRijeDloG

visoki predstavnik za BiH Miroslav lajčak ponudio je 29. 
avgusta 2007. godine novi prijedlog za postizanje Sporazuma o 
reformi policije i u odvojenim susretima ih predstavio četvorici 
vodećih političara SBiH, SnSD, HDZ BiH i pDp-a.

lajčak je rekao da će prijedlog Sporazuma predstaviti tek 
nakon što sa njim upozna domaće političare.

američki ambasador Daglas Meklhejni je isti dan rekao da 
tokom septembra treba jednostavno zaključiti razgovore o reformi 
policije.

 lideri SBiH i SDa Haris Silajdžić i Sulejman Tihić odbili su 
novi prijedlog reforme policije koji je predložio visoki predstavnik 
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Miroslav lajčak, jer se njime potpuno legalizuje etnička policija i 
krše sva tri principa evropske unije.

„lajčakov prijedlog ostavlja upravu policije RS kao srednji 
nivo policijske strukture, a istovremeno ukida strukturu na nivou 
FBiH. predviđaju se tri nivoa policijske strukture u RS – državni, 
entitetski i lokalni, dok bi policijska struktura u FBiH uključivala 
isključivo kantonalni i državni nivo. Štaviše, prijedlog predviđa 
da bi efektivna kontrola nad policijskom strukturom Distrikta 
Brčko mogla biti na nivou Republike Srpske“, kazao je Silajdžić 
30.8.2007. godine

novi prijedlog ne predviđa postojanje jedinstvene policijske 
strukture, a u potpunosti zadržava entitetske granice prilikom 
formiranja lokalnih policijskih tijela. ovo nije reforma policije 
nego legalizacija postojećeg stanja. 

premijer Milorad Dodik je nakon sastanka sa nadbiskupom 
vrhbosanskim kardinalom vinkom puljićem u Banjaluci rekao da 
će podržati zahtjev za treći entitet ako ga dobije od hrvatskih partija 
i dodao – „Zašto to ne bismo podržali? BiH može biti sastavljena 
od federalnih jedinica, ali nikako ne može biti regionalno uređena 
država, jer taj sistem ne bi bio dobar i bio bi dodatni izvor 
nestabilnosti“, nagladio je Dodik.

Miroslav lajčak je isti dan rekao da je duboko razočaran 
izjavama Tihića i Silajdžića kojim odbijaju njegov plan o reformi 
policije. odbijajući prijedlog prije nego što su ga ostali vodeći 
politički lideri čak i dobili, oni su omalovažili i svoje kolege i 
politički proces. „Takođe su prekršili svoj pristanak da komentare 
na prijedlog daju direktno meni, umjesto što su to učinili putem 
medija.“

prijedlog je pravičan i izbalansiran i u skladu sa tri principa 
eU. „na osnovu njega niko nije gubitnik, na dobitku bi bili građani 
BiH“, tvrdi lajčak.
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Član predsjedništva BiH nebojša Radmanović koji u ime 
SnSD-a učestvuje u ovoj fazi pregovora kaže da Silajdžić i Tihić 
rade protiv Ustava na kome su se zakleli i protiv Dejtonskog 
sporazuma u cjelini, a da ih za to niko ne upozorava.

oni žele unitarnu BiH, a mi im poručujemo da to nije 
moguće i dodaje da su izjave bošnjačkih lidera da novi prijedlog 
oHR-a navija za Republiku Srpsku, netačne.

naDleŽnoSTi

vlada RS donijela je na sjednici održanoj 30. avgusta 2007. 
zaključak kojim je obavezala ministarstva da iz svog djelokruga 
rada sačine informaciju o prenesenim nadležnostima sa Republike 
Srpske na nivo BiH i njihovim efektima.

potpredsjednica vlade RS jasna Brkić rekla je da će analiza 
postignutih efekata, zbog prenosa nadležnosti, već polovinom 
idućeg mjeseca biti razmatrana na sjednici vlade RS, a potom će 
se naći na dnevnom redu narodne skupštine RS.

Komesar za proširenje oli Ren rekao je 31.8.2007. da su 
odbijanjem prijedloga koji je dao visoki predstavnik Miroslav 
lajčak, čak i bez razgovora čelnici SBiH i SDa Silajdžić i Tihić 
potkopali trenutna zalaganja za postizanje Sporazuma o reformi 
policije.

Miroslav lajčak je rekao da se nešto ovako ne može tolerisati 
i da bi međunarodna zajednica morala adekvatno reagovati.

predsjednik SnSD-a Milorad Dodik predstavio je 
31.8.2007. prijedlog Zakona o policijskim strukturama BiH koji će 
u parlamentarnu proceduru uputiti poslanici parlamenta BiH iz 
Repub like Srpske, kao odgovor na prijedlog visokog predstavnika 
koji za stranke iz Republike Srpske nije prihvatljiv.

ovu inicijativu, prema kojoj bi oba bh. entiteta ubuduće 
imala svoju policiju, uz Dodika su podržali i predsjednik RS Milan 
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jelić, predsjednici SDS-a i pDp-a Mladen Bosić i Mladen ivanić, te 
Milanko Mihajlica, Marko pavić, petar Đokić, lideri SRS-a, DnS-a 
i SP-a.

Dodik tvrdi da je zakon koji će uputiti u parlamentarnu 
proceduru u skladu sa tri principa evropske unije. i Republika 
Srpska i Federacija BiH imale bi policiju, s tim što bi entiteti preko 
nezavisnih odbora mogli postavljati direktore policije. Budžet 
policijskih snaga bi bio konsolidovan na nivou BiH i predlagali bi 
ga i usvajali entiteti. 

Haris Silajdžić kaže da ne treba iz Republike Srpske da 
nude nikakav zakon. Dovoljan je izvještaj Direkcije za reformu 
policije, koji zbog opstrukcija nikada nije stavljen na dnevni red 
Savjeta ministara BiH. Zašto međunarodna zajednica ne insistira 
da se to i učini?

„nije tačno da se prijedlogom Miroslava lajčaka, koji 
smo Sulejman Tihić i ja odbili, jer legalizira etničku podjelu, 
ukida policija RS, kako su to protumačili u oHR-u. prijedlogom 
se jasno precizira da bi u teritorijalnom smislu lokalna policijska 
tijela uglavnom uzela u obzir upravu policije Republike Srpske, 
policijske uprave u kantonima FBiH i policiju Distrikta Brčko.“

lider SnSD-a Milorad Dodik rekao je da je lajčakov 
prijedlog neprihvatljiv za Republiku Srpsku. „ne mogu reći da li 
mi je drago ili ne što su Silajdžić i Tihić prije nas odbacili prijedlog 
o reformi policije.

Samo su na neki način bili brži, a taj prijedlog u svakom 
slučaju ne može i neće imati našu podršku.“

PRIjEDLOG

plan o reformi policije u BiH koji je predložio visoki 
pred stavnik Miroslav lajčak nosi pun naziv „nacrt protokola 
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o ispunjavanju uslova za reformu policije koji su potrebni za 
potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju“.

Dokument predviđa da državni nivo buduće policijske 
strukture koja se osniva zakonom BiH čini direkcija za koordinaciju 
policije u statusu upravne organizacije Ministarstva sigurnosti 
BiH. na čelu te direkcije je direktor policije koji bi imao određeni 
broj svojih pomoćnika, među kojima bi jedan bio odgovoran za 
lokalna policijska tijela na teritoriji Republike Srpske i jedan na 
ne teritoriji FBiH. lokalno policijsko tijelo koje pokriva Brčko 
Distrikt bilo bi stavljeno pod odgovornost jednog od dvojice ovih 
pomoćnika.

Direkcija za koordinaciju pružala bi stručnu pomoć, admi-
nistrativnu i tehničku podršku direktoru policije, kao i odboru 
direktora policije i odboru komesara lokalnih policijskih oblasti. 

Direktor policije koordinirao bi radom, izdavao naredbe 
i instrukcije svim policijskim tijelima u operacijama u kojima je 
potrebno angažovanje dva ili više policijskih tijela koje se vode 
na teritoriji cijele zemlje te traže koordinaciju policijskih tijela na 
državnom i lokalnom nivou.

lokalni nivo buduće policijske strukture bio bi osnovan 
zakonom BiH i činila bi ga lokalna policijska tijela koja imaju 
status upravnih organizacija u okviru Ministarstva sigurnosti 
BiH. U teritorijalnom smislu, lokalna policijska tijela bi uglavnom 
uzela sljedeće strukture: organizaciju uprave policije RS, policijske 
uprave u kantonima FBiH, policija Distrikta Brčko.

na teritoriji RS i FBiH nalazilo bi se više lokalnih policijskih 
oblasti. njihova teritorijalna nadležnost bila bi u skladu sa 
nadležnošću postojećih tužilaštava u RS, u kantonima FBiH i 
Distrikta Brčko. postojala bi i jedna policijska oblast koja pokriva 
teritoriju opštine Srebrenica.

lajčakov prijedlog predviđa i uspostavu kolegija Ministar-
stva sigurnosti kao konsultativnog tijela za pitanja vezana 
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za rad policije na lokalnom nivou, radi davanja komentara i 
preporuka.

Finansiranje bi se realizovalo iz jedinstvenog budžeta BiH. 
no, prije podnošenja Ministarstvu sigurnosti, nacrte budžeta za 
svoje lokalne policijske oblasti bi predlagali kantonalne vlade, 
narodna skupština RS i skupština Distrikta Brčko.

premijer RS Milorad Dodik razgovarao je 3.9.2007. godine 
u Sarajevu sa Miroslavom lajčakom i rekao da „Republika Srpska 
neće odustati od zahtjeva za jasnim lociranjem policijskih struktura 
Republike Srpske i poštivanja Ustava. lajčakov prijedlog je dobra 
osnova za nastavak pregovora. Današnji razgovori su dobar 
iskorak.“

Dodik je nakon susreta sa ambasadorom SaD-a Daglasom 
Meklhejnijem ocijenio da jačanje institucija BiH po svaku cijenu 
nije dobro za dugoročnu i održivu stabilnost BiH, tim prije što 
postoje ljudi koji uporno osporavaju mogućnost egzistencije 
Republike Srpske.

„Želja nam je da dođemo do određenih suštinskih razgovora 
o potrebi smirivanja napete političke situacije“, ističe Dodik.

Sulejman Tihić i Haris Silajdžić dobili su podršku najviših 
funkcionera ovih stranaka, nekolicine intelektualaca i vjerskih 
dužnosnika za odbijanje najnovijeg prijedloga za reformu policije 
koji je predložio lajčak. ovo je zaključak sastanka održanog 2. 
9.2007. u Sarajevu.

premijer Dodik je rekao da je sastanak funkcionera 
SBiH i SDa sa vjerskim liderima, novi pokušaj hegemonizacije 
BiH. „Kada bih u Sarajevu pokušao okupiti sve one koji rade u 
zajedničkim institucijama, te sve vladike, odmah bi se našao neko 
da burno reaguje. Mislim da je ovo pokušaj hegemonizacije, što 
nije dobro.“
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aPELI

Miroslav lajčak kazao je, 5.9.2007. godine, da cijela 
međunarodna zajednica stoji iza njegovog prijedloga o reformi 
policije i da će evropska unija preispitati svoj odnos prema BiH 
ukoliko reforma ne bude dogovorena. izbor je integracija ili 
izolacija.

Član predsjedništva BiH nebojša Radmanović rekao 
je, nakon susreta sa ambasadorom Rusije u BiH Konstantinom 
Šuvalovim, da rješenje reforme policije mora biti u skladu sa 
Dejtonskim mirovnim sporazumom.

Komesar za proširenje oli Ren rekao je 10. septembra 2007, 
nakon susreta u Briselu sa visokim predstavnikom Miroslavom 
lajčakom, da treba bez odlaganja postići sporazum o reformi 
policije u BiH i da on u potpunosti podržava lajčakov prijedlog. 

eksperti osam najvećih političkih stranaka u BiH nisu 
napravili pomak u pregovorima o reformi policije, održanim u 
Sarajevu 12. septembra 2007. godine.

premijer Milorad Dodik i bivši savjetnik za nacionalnu 
bezbjednost u Bijeloj kući i nekadašnji guverner pensilvanije 
Tomas Džozef Ridž, razgovarali su u Banjaluci (12.9.2007) o 
političko-bezbjednosnoj situaciji u BiH i o načinima koji su najbolji 
za predstavljanje Republike Srpske u vašingtonu. 

„pomoći ću Dodiku da bi on mogao pomoći Republici 
Srpskoj“, rekao je Ridž i dodao da apsolutno razumije odbijanje 
premijera Dodika da prihvati reformu policije, jer bi to praktično 
značilo da u potpunosti prepušta kontrolu nad lokalnim policijskim 
regijama.

Ridž je rekao da je tradicija u njegovoj zemlji da je najviše 
brige o javnom redu i miru prepušteno lokalnim zajednicama. 
o svim važnim stvarima u Republici Srpskoj i BiH trebalo bi da 
odlučuju sami građani.
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predsjednik pDp-a Mla-
den ivanić rekao je da sada ne 
izgleda da ima mnogo šansi za 
postizanje sporazuma o reformi 
policije, ali da će političari 
u dobrom duhu u narednih 
nekoliko dana pokušati da 
utvrde da li je moguće doći 
do rješenja, jer nikome nije od 
interesa izolacija.

OLakŠICE

Bosna i Hercegovina je 
18. septembra 2007. godine u 
sjedištu evropske komisije u 
Briselu potpisala Sporazum o 
viznim olakšicama za građene 
BiH koji putuju u evropsku 
uniju. 

potpredsjednik evrop-
ske komisije Franko Fratini je 
rekao da je potpisivanje Spo-
razuma važan korak za bližu 
saradnju BiH sa evropskom 
unijom. potpuno sprovođenje 
ovoga sporazuma omogućiće 
evropskoj komisiji da počne 
pregovore o potpunom oslo ba-
đanju građana BiH od viznog 
režima.
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Komesar za proširenje oli Ren je kazao da je to „dodatni 
dokaz predanosti eU da podrži evropsku perspektivu regiona“.

Šef Delegacije eU u BiH Dimitris Kurkulas je, pozdravljajući 
potpisivanje ovoga sporazuma, rekao da „ovim BiH pokazuje 
sposobnost da se suoči sa izazovima koji se tiču integracija u 
evropsku uniju“.

naSTaVak

U Sarajevu su 18. septembra 2007. nastavljeni razgovori 
eksperata osam političkih stranaka bez značajnijih približavanja 
stavova i rezultata a isti skup je održan i 26. septembra u Banjaluci 
sa identičnim ishodom i dogovorom da se nastave u Sarajevu.

predstavnički dom parlamenta Federacije BiH zaključio 
je na sjednici održanoj 26.9.2007. da je plan oHR-ov o reformi 
policije u BiH kontradiktoran i traži da se ispoštuju tri principa 
evropske unije.

visoki predstavnik u BiH Miroslav lajčak rekao je, 
obraćajući se poslanicima narodne skupštine RS, 26. septembra 
2007, da obje strane u BiH mogu deblokirati put koji vodi ka 
potpisivanju Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju i postići 
dogovor o policiji bez žrtvovanja svojih osnovnih političkih 
ciljeva.

„To niko ne može nametnuti, niti se ja spremam da to 
uradim. nametanje reformi nije put ka evropskim integracijama. 
eU mora vidjeti da su ova zemlja i njeni lideri dovoljno politički 
zreli da preuzmu odgovornost za svoju budućnost.“

premijer RS, Milorad Dodik rekao je, u parlamentu RS 
nakon obraćanja Miroslava lajčaka, da je Republika Srpska 
pristala na bolne ustupke kada je u pitanju reforma policije, ali da 
ne može da pristane na ukidanje policije RS.
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„odričemo se zakonodavnih nadležnosti, iako je to za 
nas najbolnija stvar. prihvatamo konsolidovani budžet na nivou 
BiH, direkciju za policijsku strukturu i za obrazovanje kadrova na 
nivou BiH, institut za forenziku, ali niko nam nije rekao da smo 
pristali na bolne ustupke. ja nemam mandat na ukidanje policije 
RS bez obzira na posljedice.

Zahtjev da se Republika Srpska odrekne policije zadire u 
ustavno uređenje zemlje, što je neprihvatljivo za ogromnu većinu 
njenih građana. nijedna zemlja na svom evropskom putu nije 
mijenjala svoje unutrašnje uređenje, a od nas se to traži. ja znam da 
je dejtonski ustav oktroisan, da je nametnut, da nije demokratski. 
ali znam isto tako da ga svi moramo poštovati dok ne dogovorimo 
novi ustav u demokratskoj proceduri“, rekao je Dodik i pozvao 
visokog predstavnika da upotrijebi bonska ovlaštenja prema 
svakom ko krši Dejtonski sporazum.

„ali molim vas da, kada budete preduzimali bonska 
ovlaštenja, uđete u suštinu, a ne da čitate šta vam saradnici donesu 
i šta su prikupili iz novina. vaša dejtonska ovlaštenja nisu sporna, 
ali su sporne interpretacije. ovdje je jasno da se traži glava, da 
se traži ko je kriv. Republika Srpska poštuje ustavnu strukturu 
zemlje koju čine dva entiteta i tri naroda.“

Dodik je kazao da želi da ponovi da „za nas BiH nije sporna 
sve dok u njoj vidimo Republiku Srpsku. Sve dok je tako, daćemo 
svoj doprinos njenom funkcionisanju. Dakle, prihvatamo BiH, ali 
hoćemo da čujemo da se prihvata i Republika Srpska.“

Dodik je pitao lajčaka da li je za njega „prihvatljiv svaki 
dogovor koji mi postignemo. evo da ja i Silajdžić postignemo neki 
dogovor, šta ćete raditi?“ 

lajčak je odgovorio da je prihvatljiv svaki dogovor koji je u 
skladu sa evropskim principima. 
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DoDiK, SilajDŽić

lideri SnSD-a i SBiH, Milorad Dodik i Haris Silajdžić, 
potpisali su 28.9.2007. protokol o reformi policije u BiH, ko-
ji je potreban za potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridru-
živanju.

Silajdžić je nakon sastanka rekao da je s Dodikom u ve-
likoj mjeri približio stavove prema reformi policije. „poslali smo 
potpisani protokol visokom predstavniku u BiH Miroslavu laj-
čaku, nadajući se da će njegov sadržaj biti dovoljan da sa eU 
potpišemo Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju.“

U protokolu se ne spominje policija RS, a navedeno je da 
će struktura policijskih snaga BiH odgovarati ustavnoj strukturi 
zemlje. Dodik, na pitanje da li će ostati policija Republike Srpske, 
nije direktno odgovorio.

„lokalne policijske oblasti regulisaće se zakonom o poli-
cijskoj strukturi BiH i to je ono što treba na taj način uraditi. Rekli 
smo i na koji način treba da funkcionišu ostale policijske strukture 
i na koji način treba da se finansiraju.“ 

Dodik kaže da je ovo radio s primarnim ciljem da BiH 
potpiše Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju sa evropskom 
unijom. 

Stranka demokratske akcije je protiv potpisanog protokola o 
reformi policije koji su potpisali Dodik i Silajdžić. SDa je sporazum 
dvojice lidera ocijenila kao „akt konačne legalizacije posljedica 
genocida i etničkog čišćenja“, navodeći, 28.9.2007. godine, da nije 
učestvovala u izradi tog dokumenta i da ga neće podržati.

predsjednik SDS-a Mladen Bosić, kazao je 29.9.2007. da 
je protokolom koji su potpisali Milorad Dodik i Haris Silajdžić 
„predviđeno da policija u Republici Srpskoj ne bude institucija 
ovog entiteta i zatražio da se narodna skupština RS hitno izjasni 
o ovom dokumentu.“
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predsjednik SDp BiH Zlatko lagumdžija rekao je da 
su Dodik i Silajdžić potpisali „policijski Dejton“ koji SDp neće 
prihvatiti i pozvao međunarodnu zajednicu da zaustavi dalju 
razgradnju institucija BiH.

Milorad Dodik je (29.9.2007), komentarišući neprihvatanje 
protokola između njega i Silajdžića od strane SDa, rekao: „neka 
misle šta hoće ali ja više neću potpisivati nikakve protokole i gubiti 
vrijeme te zadovoljavati frustrirane tipove u partijama. To što 
misli SDa je njihovo pravo ali me ne interesuje da li će podržati ili 
ne ovakav protokol. Mi smo svoje obaveze ispunili.“

Stranka za BiH je saopštila da je Tihić stalno govorio da 
će prihvatiti sve što dogovori Silajdžić. ovim odbijanjem se 
razotkrivaju planovi skovani u privatnim aranžmanima, kojima 
bi se dva apsolutna izborna pobjednika eliminisala iz političkog 
života BiH.

Član predsjedništva BiH nebojša Radmanović smatra da 
je protokol koji su potpisali Dodik i Silajdžić ono što odgovara i 
evropskoj uniji i BiH, te da je BiH na putu da potpiše Sporazum o 
stabilizaciji i pridruživanju.

Govoreći o potpisanom protokolu Dodik–Silajdžić, koji je 
odbacio, Sulejman Tihić je (29.9.2007) kazao da protokol donosi 
mnogo štete državi a da je posljedica prijetnji i smjena, političkog 
neznanja i sujete.

„ja znam sistem, poznajem rad policije i ne samo nje, 
treba da znate i rad tužilaštva i suda, i svih drugih institucija 
sistema. Dodik mene ne može prevariti kao neke druge. lakše je 
razgovarati sa Silajdžićem i pustiti mu u vidu ustupaka neke fraze 
koje nemaju konkretno značenje, a sebi uzeti konkretne stvari.

ovdje je Dodik pobjednik, dobio je ono što nije mogao ni 
sanjati“, kaže Tihić.
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nOVI ROk

Miroslav lajčak je, govoreći u parlamentu FBiH, rekao da je 
kraj razgovora o reformi policije 15. oktobar, kada u Briselu bude 
podnesen izvještaj o ovoj reformi. nije bitno koji će dokument biti 
usvojen. Može i neki novi, ali je važno da zadovoljava tri evropska 
principa i da ima podršku u sva tri parlamenta, kazao je lajčak 2. 
oktobra 2007. godine.

pomoćnik državnog sekretara SaD-a za evropska pitanja 
Danijel Frid izrazio je zadovoljstvo nedavno postignutim napret-
kom u pregovorima o reformi policije u BiH i rekao da taj proces nije 
završen. on je istakao da je konstruktivne pregovore neophodno 
nastaviti do postizanja dogovora.

Frid je na sastanku sa ministrom inostranih poslova BiH, 
Svenom alkalajom, u vašingtonu rekao da je budućnost BiH u 
evropskoj uniji, te da postizanjem dogovora o reformi policije BiH 
uklanja političke barijere prema evropi.

Ministar inostranih poslova Slovenije Dimitrij Rupel, rekao 
je 2.10.2007. u ljubljani nakon sastanka sa članom predsjedništva 
BiH, Harisom Silajdžićem, da rješenje konačnog statusa Kosova ni 
na koji način ne smije ugroziti BiH. 

„Slovenija će kao predsjedavajući evropske unije u prvoj 
polovini 2008. godine, u evropskoj komisiji zagovarati da BiH 
potpiše Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju i bez dokumenta 
o reformi policije“, precizirao je Rupel.

premijer RS Milorad Dodik rekao je da u reformi policije u 
BiH ne može biti dovedeno u pitanje postojanje policije Republike 
Srpske, „jer ako se to ne uvaži nema ni reforme“, kazao je Dodik u 
Modriči 4.10.2007. godine. 

SBiH je saopštila 4.10.2007. da SDa i dalje insistira na 
pogrešnoj i zlonamjernoj interpretaciji protokola koji su 28.9.2007. 
potpisali Milorad Dodik i Haris Silajdžić. 
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oDBaČen pRoToKol

„protokol o reformi policije koji su potpisali Dodik i Silaj-
džić je odbačen, rekao je visoki predstavnik Miroslav lajčak i sada 
je jedini relevantan dokument za dogovor o reformi policije moj 
prijedlog“, saopštio je lajčak 4.10.2007. godine. 

„U pogledu dokumenta koji predstavlja stavove SBiH i 
SnSD-a, moram vas obavijestiti da, nažalost, jedna od stranaka 
nije pojasnila sadržaj dokumenta, što dovodi u pitanje ozbiljnost 
njihovog pristupa. Stoga nemam drugoga izbora nego da potvrdim 
svoju prvobitnu ocjenu o njihovom dokumentu, a to je da on u 
svojoj sadašnjoj verziji ne ispunjava tri principa evropske unije“, 
kazao je lajčak.

„Moj nacrt protokola o ispunjavanju uslova za reformu 
policije potrebnih za potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i 
pridruživanju i dalje je na stolu. Taj dokument ispunjava tri 
principa, pravičan je i uživa podršku mnogih. ja sam spreman 
prihvatiti i bilo koji drugi dokument koji ispunjava evropske 
principe i ima potrebnu podršku političkih stranaka“, ističe 
lajčak.

SankCIjE

Miroslav lajčak i Sulejman Tihić su, nakon susreta u Fojnici 
9.10.2007, konstatovali da će uslijediti oštre mjere iz Brisela prema 
BiH ako do kraja sedmice izostane dogovor o reformi policije.

lajčak je rekao da sve parlamentarne stranke do 14.10.2007. 
treba da budu ozbiljnije i s više odgovornosti pristupe ovom pro-
cesu, pojašnjavajući da se taj ozbiljniji pristup ne odnosi na SDa.

Sulejman Tihić je rekao da podržava lajčakov plan uz 
odre đene korekcije. „Moje primjedbe su na uspostavi efikasnije 
policije, ne entitetske. ako ne postignemo sporazum, BiH će se 
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naći u teškoj situaciji. Moje je mišljenje da bi mjere mogle biti oštre, 
možda najjače koje je ijedan visoki predstavnik do sada pokrenuo“, 
kazao je Tihić.

Govoreći o Dodiku, Tihić je kazao da „Milorada Dodika 
ne može prepoznati, jer ga zna kao čovjeka sa kojim se moglo 
razgovarati i dogovarati. Žao mi je što nije došao u Fojnicu da 
razgovaramo. inače njegovo ponašanje nije dobro za BiH. izborna 
pobjeda malo ga je opila, neću da kažem da je pomalo izgubio 
kompas. Što se tiče SBiH, oni su otišli ispod protokola čim su ga 
potpisali sa Miloradom Dodikom“, rekao je Tihić.

premijer RS Milorad Dodik izjavio je isti dan, komentarišući 
Tihićevu izjavu, da je „naš stav prema reformi policije savršeno 
jasan, a nepojmljivo je da Tihić govori šta će preduzeti visoki 
predstavnik. njega je ponijela situacija i određena obećanja 
koja je očito dobio od međunarodne zajednice pa pokušava biti 
kooperativan“.

Dodik kaže da je bio svjedok kada je Haris Silajdžić, prije 
nego što je potpisao protokol o reformi policije, pozvao Tihića i 
pročitao mu kompletan dokument.

„Žao mi je što nisam otišao u Fojnicu ali mi je Tihić dan prije 
toga rekao da za njega nije problem opstanak policije Republike 
Srpske“. Dodik je poručio da Republika Srpska neće prihvatiti 
nikakve mjere visokog predstavnika u vezi sa reformom policije.

Miroslav lajčak je 10. oktobra 2007. godine, komentarišući 
situaciju vezano za reformu policije, rekao da je stanje u FBiH sve 
jasnije, a u Republici Srpskoj sve maglovitije. 

oHR je spekulisao da su lideri nekih političkih stranaka 
voljni podržati lajčaka, a da slične poruke šalju i neki ljudi iz 
bliskog Dodikovog okruženja. ali ako Dodik ponovo odluči reći 
„ne“ reformi policije, onda ona neće dobiti podršku vlade RS. na 
velikom iskušenju naći će se i državni premijer Špirić, koji se neće 
smjeti suprotstaviti svome stranačkom gazdi.
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Sama međunarodna zajednica neće se mnogo sekirati, 
kaže lajčak, ako dođe do još jednog neuspjeha. oni će se okrenuti 
drugim problemima – opstrukcijama u funkcionisanju državnih 
organa, nepoštivanju presuda sudova i stalnom kršenju ljudskih 
prava povratnika, na primjer.

i onda će početi pljuštati kazne.

STEREOTIP

Sve po starom, i sve se na isti način se vrti u istom krugu, 
ocjena je sedme faze, kao i svih šest prethodnih.

isti su učesnici u pregovorima, jedino što je namjesto 
visokog predstavnika Kristijana Švarc-Šilinga, sada mladi Slovak 
Miroslav lajčak.

lajčak je dolaskom preuzeo lidersku poziciju i počeo 
ambiciozno najavljivati kraj reforme policije za razliku od Švarc-
Šilinga koji je dogovor prepuštao domaćim liderima.

Rafija Gregorijana, nema mnogo eksponiranog (javno), jer 
je tu ulogu „svesrdno“ od njega kao prvog zamjenika „preuzeo“ 
lajčak.

lajčak očito nije dobro analizirao, kao ni njegovi prethodnici, 
situaciju u BiH i sve identično radi kao i njegovi prethodnici, tipični 
„ešdaunov model“ sa klasičnim ešdaunovim principima.

evidentno je naturanje ešdaunovog modela reforme koja 
u stvari znači promjenu ustava, jer lajčak u julu, tek što je došao 
na poziciju visokog predstavnika, kaže da je dogovor o reformi 
policije više tehničko nego političko pitanje.

lajčak ili nije dovoljno dobro upoznao situaciju, vezano za 
reformu policije, ili namjerno po nečijem scenariju započinje prvu 
epizodu koja znači otklon od politike.
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U ovom periodu, treba istaći, desio se bitan događaj, a to 
je potpisivanje Sporazuma sa evropskom unijom o viznim olak-
šicama, 18. septembra.

Međutim „ključni događaj“ ili „ključna greška“ ovog perio-
da, sedme faze reforme policije, jeste lajčakov prijedlog o reformi 
policije 29. avgusta 2007. godine koji je u svojoj suštini identičan sa 
svim prethodnim. Forma druga, suština ista. Za Republiku Srpsku 
neprihvatljiv, ali i za Tihića i Silajdžića.

Dan nakon što je predložen pojedinim liderima i prije 
nego što su sa njim uopšte zvanično i upoznati, lideri SBiH i SDa, 
Silajdžić i Tihić, odbili su ga. očigledno je da su htjeli da lajčaka 
ponize. S obzirom na to da je poznata bošnjačka „kooperativnost“ 
sa određenim strukturama međunarodne zajednice, teško je 
povjerovati da se to rodilo u njihovim glavama.

Dodik je nakon toga rekao da nijedna članica evropske 
unije nije mijenjala svoj ustav da bi ušla u nju i da ni Republika 
Srpska to ne može sebi dozvoliti.

Dodik i Silajdžić su 28. septembra 2007. godine potpisali 
protokol o reformi policije, koji je Sulejman Tihić sljedeći dan 
odbio, a nakon njega 4.10.2007. lajčak.

očigledna je „osovina“ lajčak–Tihić, jer nakon toga lajčak 
vraća u igru svoj prijedlog koji je Tihić odbio prije nego što ga je i 
dobio, govoreći da „cementira etničku, genocidnu podjelu“ da bi 
taj isti prijedlog reforme policije Miroslava lajčaka potom zdušno 
podržao.

Tihić je, radosno podržavajući lajčakov sporazum, još 
radosnije saopštio da će lajčak i međunarodna zajednica reagovati 
do sada najžešće u BiH i da je ponašanje Milorada Dodika jako 
štetno. Sve ovo Tihić govori nakon susreta sa lajčakom u Fojnici.

Zaključak je da određene strukture međunarodne zajednice 
pošto-poto hoće da „proguraju“ ešdaunov model reforme policije. 
„Glavni promoteri“ u ovom periodu su „dvojac“ lajčak–Tihić. Ko 
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je kormilar nije poznato, ali se da naslutiti ko želi snove Bošnjaka 
o unitarnoj Bosni da pretvori u stvarnost.

Milorad Dodik je bio i suviše jasan i ovaj put. nema reforme 
policije bez dogovora domaćih lidera i uz dosljedno poštivanje 
Ustava. evropski okviri daju dovoljno prostora za dogovor, kome 
je do dogovora o reformi policije.

očigledno je da mora da prođe samo tzv. „ešdaunov 
model“, koji u stvari znači promjenu Ustava. Suština ove reforme 
je promjena Ustava a reforma policije je samo „usputna stanica“. 

TRaŽenje iZlaZa

Član predsjedništva BiH Haris Silajdžić rekao je (11.10.2007) 
da izjave Sulejmana Tihića o reformi policije i raznim drugim 
nasumičnim temama ukazuju da je predsjednik SDa izgubio 
kompas u vezi sa ključnim pitanjima za BiH. Tihić je svojim 
reteriranjem i paralelnim djelovanjem pristao na cementiranje 
entitetskih policija. „Upravo zbog toga sam i potpisao protokol 
koji može omogućiti Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju 
bez zatvaranja bilo kakvih opcija vezanih za konačno ustavno 
uređenje.“

Čelnici hrvatskih političkih stranaka u BiH ponudili su 
bošnjačkim i srpskim stranačkim liderima kompromisni prijedlog 
za reformu policije. Kako se nezvanično saznaje izradu ovoga 
prijedloga inicirali su Miroslav lajčak i premijer Hrvatske ivo 
Sanader. oni su navodno „sugerisali“ hrvatskim političkim 
liderima da ponude svoju verziju dogovora o reformi policije koja 
bi bila prihvatljiva za sve.

lajčak je 10.10.2007. rekao da je novi dokument upućen u 
Brisel na zvaničnu ocjenu njegove prihvatljivosti.
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predstavnici SnSD-a, pDp-a, HDZ-a, HDZ-a 1990, SBiH 
i SDa na sastanku o reformi policije BiH u Sarajevu 11.10.2007. 
godine nisu uspjeli postići sporazum niti izlaz iz postojećeg 
„ćorsokaka“. visoki predstavnik Miroslav lajčak je rekao da 
sporazuma nema ali da nema ni šanse da BiH nastavi svoj put ka 
evropskoj uniji.

premijer RS Milorad Dodik rekao je u Banjaluci (11.10.2007) 
novom američkom ambasadoru u BiH Čarlsu inglišu, da rješenje 
za reformu policijskih struktura treba da bude u skladu sa 
Ustavom.

Razgovorima o reformi policije u ime SnSD-a u Sarajevu je 
prisustvovao nebojša Radmanović. 

Rukovodstvo SnSD-a na čelu sa predsjednikom Miloradom 
Dodikom, nebojšom Radmanovićem, igorom Radojičićem i 
niko lom Špirićem saopštilo je, 12.10.2007. godine u Banjaluci, 
da pregovori o reformi policije u ovoj fazi nisu uspjeli, „jer se 
insistiralo na ukidanju policije RS a ne na postizanju sporazuma, a 
to nismo mogli dozvoliti“.

„neuspjeli pregovori ne znače i kraj reforme policije, o kojoj 
mi nećemo promijeniti stav. SnSD ima potpunu odgovornost za 
Republiku Srpsku. Žao nam je što ljudi nisu shvatili naše poruke 
da ne možemo da prihvatimo reformu policije u kojoj nema 
policije RS sa nadležnostima u Republici Srpskoj i prepoznatljivom 
strukturom i da samo takva može biti dio struktura u BiH. nijedna 
druga to ne može“, rekao je Dodik i dodao da će svaki pokušaj 
nametanja rješenja biti odbačen i institucionalno i politički, a ako 
treba i referendumom.

„ako biste pitali građane šta će izabrati između evropske 
unije i policije RS, sumnjam da bi odgovor bio evropska unija“. 
Dodik je predstavnicima međunarodne zajednice poručio da 
su političari iz Republike Srpske uvijek spremni za sve vrste 
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razgovora, ali da u svim prijedlozima za reformu policije policija 
RS mora biti „pisana velikim slovom“.

Dodik ističe da nas velike priče o evropi i svijetu ne mogu 
pokolebati u opredjeljenju da sačuvamo dostojanstvo. „Mi znamo 
šta znači Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju sa eU, ali tamo 
ne želimo da se uputimo poniženi i obespravljeni.“

predsjednik izvršnog odbora SnSD-a nebojša Radmanović 
rekao je da je ova stranka za reformu policije, ali ne na štetu 
Republike Srpske i njenih građana i ne sa ukidanjem policije 
Republike Srpske. Mi zastupamo tezu da Dejton treba provoditi, a 
mijenjati ga samo ako je u interesu svih naroda i građana u BiH.

Radmanović kaže da su potpuno jasni stavovi narodne 
skupštine RS o reformi policije i da su se „prevarili oni koji su 
umislili da mogu promijeniti Ustav BiH i Ustav Republike Srpske 
kroz proces reforme policije.“ 

Radmanović je na kraju rekao da nije tačno da su prijedlog 
Dragana Čovića i Bože ljubića odbili samo lideri političkih stranaka 
iz Republike Srpske. Taj prijedlog su odbili i Tihić i Silajdžić.

oHR je 12.10.2007. saopštio da se međunarodna zajednica 
neće više aktivno baviti reformom policije u BiH, sve dok ne vidi 
da su domaći političari spremni pokazati istu mjeru ozbiljnosti.

Sulejman Tihić kaže da međunarodna zajednica treba jasno 
reći ko je kriv za neuspjeh pregovora o reformi policije. potpuno je 
jasno da su krivi političari iz Republike Srpske, jer su odustali od 
svih ranije prihvaćenih principa, rekao je Tihić 13.10.2007.

Milorad Dodik je isti dan rekao da nema reforme ako neko želi 
da ukine policiju RS. policija RS je najbolje organizovana policijska 
struktura u BiH i regionu. Svima u BiH, regionu, međunarodnoj 
zajednici, kaže Dodik, treba biti jasno da je Republika Srpska 
trajna kategorija i da je niko neće dirati. Republika Srpska svima 
poručuje da je za mir i toleranciju, za dobar i uspješan život i za 
BiH, ali samo ako u njoj ima Republike Srpske.
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premijer RS Milorad Dodik kazao je 22.10.2007. godine da 
su odluke visokog predstavnika Miroslava lajčaka od 19. oktobra 
osveta zbog toga što Republika Srpska nije prihvatila reformu 
policije.

Dodik kaže da je policija jasno postavljena u okvirima 
Dejtonskog sporazuma i da pripada entitetima. lajčak u taj 
problem ne može da uđe, ali je ovdje našao neku imaginarnu 
osnovu i ušao u problem koji dovodi do toga da će bukvalno doći 
do prekida funkcionisanja svih institucija u BiH.

Govoreći o reakcijama bošnjačkih političara na odluke 
lajčaka, Dodik kaže „da je indikativno da su svi odmah pojurili 
da kažu da je to u redu. njima jedino odgovara kada bi se ukinula 
Republika Srpska i kada u njoj ne bi bilo ni jednog Srbina“. 

ambasador SaD-a u BiH Čarls ingliš rekao je da je sukob 
sa visokim predstavnikom Miroslavom lajčakom, sukob sa 
Sjedinjenim američkim Državama. ingliš je izrazio očekivanje 
da će lajčakove mjere biti do kraja i u potpunosti sprovedene. 
„ove mjere su u skladu sa Dejtonskim mirovnim sporazumom 
i nisu usmjerene na ukidanje Republike Srpske“, rekao je ingliš 
26.10.2007. godine.

premijer Republike Srpske Milorad Dodik kazao je da 
Republika Srpska ne može prihvatiti beskonačno kršenje Ustava 
i Dejtonskog sporazuma te da pogotovo ne treba prihvatiti drske 
prijetnje koje su stigle od ingliša.

„narod u Republici Srpskoj treba da zna da ova generacija 
političara želi voditi odgovornu politiku i ja sam spreman na svaku 
vrstu ličnih sankcija prema sebi, ali se mora znati da povlačenja i 
odstupanja neće biti“, poručio je Dodik.

„ovdje naprosto ne stanuje grupa klimoglavaca i poslušnika 
međunarodne zajednice, taman to bila i amerika. ne dozvoljavaju 
nam da mislimo svojom glavom. Misle da će pukom silom priti-
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saka riješiti neka pitanja, pa i ovo. ovakva bezočna prijetnja ovdje 
još nije viđena u posljednjih deset godina“, kaže Dodik.

„ja već nekoliko dana imam kontakte sa američkim 
ambasadorom i ne mogu vjerovati da on na ovaj način pokazuje 
svoj odnos prema svim tim sastancima.

pokušali smo voditi dijalog i uvjeriti ih da nije sve tako. 
oni se bave insinuacijama. prave priču o nekim zavjerama koje 
uopšte ne postoje. ja naravno poštujem SaD, ali nisam ja kriv što 
im mnoge stvari ne idu u svijetu. Samo pokušavamo odbraniti 
elementarno pravo na demokratski izbor.“

MOSTaRSka DEkLaRaCIja 

lideri šest vladajućih stranaka potpisali su 28. oktobra 
2007. godine u Mostaru Deklaraciju o preuzimanju obaveza za 
sprovođenje reforme policije, kojoj je cilj što brže potpisivanje 
Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju. 

na sastanku, kome je prisustvovao i visoki predstavnik 
Miroslav lajčak, deklaraciju su potpisali: Milorad Dodik, Mladen 
ivanić, Dragan Čović, Božo ljubić, Haris Silajdžić i Sulejman 
Tihić.

potpisana deklaracija sadrži osnov dogovora o reformi 
policije koju su ranije potpisali Milorad Dodik i Haris Silajdžić. 
U tekstu deklaracije piše da cjelokupna reforma ima za cilj 
stvaranje funkcionalne, multietničke i profesionalne policije na 
bazi tri principa evropske unije, koja će garantovati sigurnost svih 
građana i dobara na teritoriji BiH.

Struktura policijskih snaga BiH će odgovarati ustavnoj 
strukturi zemlje. nova i reformisana policijska struktura BiH će 
biti zasnovana na relevantnim odredbama Ustava BiH, koji će 
uslijediti kroz proces ustavne reforme.
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Detalji policijske strukture Bosne i Hercegovine bit će 
definisani kroz dva temeljna zakona: zakon o policijskoj službi BiH 
i zakon o policijskim službenicima BiH. Tako piše u Deklaraciji.

Takođe je u Deklaraciji navedeno da su lideri svjesni 
važnosti političkog trenutka u BiH, te potrebe da se što prije 
nastavi put ka evropskoj uniji, te se obavezuju da će bez odlaganja 
pristupiti punoj implementaciji pomenutih načela i principa.

Milorad Dodik je nakon sastanka rekao da je zajednička 
želja svih učesnika razgovora „da Bosna i Hercegovina krene u 
smjeru evropskih integracija“.

„Tragajući za mogućnošću da BiH što prije potpiše 
Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju, potpisali smo današnju 
deklaraciju, iz koje se jasno vidi kako dajemo podršku principima 
koji su od ranije poznati. naglašavam kako jedinstvena policijska 
struktura BiH mora odražavati ustavnu strukturu zemlje. 
Reformisana policija će morati odgovarati budućim ustavnim 
rješenjima BiH“, izjavio je Dodik i dodao kako je ovo bio pokušaj 
bh. političkih lidera da zamole visokog predstavnika da zajedno s 
evropskom unijom deblokiraju proces pridruživanja. 

Haris Silajdžić je rekao da je potpisanom deklaracijom 
napravljen konstruktivan korak, te izrazio nadu u skoro 
potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju s evropskom 
unijom. „veoma je važno da pređemo taj prag. nadam se da smo 
to ovim i učinili, ali to ne zavisi od nas“, istakao je Silajdžić.

Mladen ivanić je sastanak ocijenio uspješnim i rekao da 
je postignuta minimalna saglasnost. on kaže da ova deklaracija 
ne rješava bitna pitanja. „o njima ćemo još dosta razgovarati. 
ali je ovo znak dobre političke volje, koji bi trebalo da omogući 
parafiranje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju.“

Sulejman Tihić je rekao da u Deklaraciji nisu dali odgovore 
na sva pitanja, „ali ćemo to uraditi kroz zakonska rješenja“. on nije 
htio odgovoriti na pitanje ima li policije RS u dokumentu, kazavši da 
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je potpisan opušteni dokument koji govori o evropskim principima 
i tome kako će policija izgledati nakon ustavne reforme.

predsjednik SDS-a Mladen Bosić smatra da je potpisivanjem 
Deklaracije o reformi policije u BiH prekršen Ustav BiH, kao i 
ranije usvojena Deklaracija narodne skupštine Republike Srpske, 
u kojoj se navodi da će se svi pregovori o važnim pitanjima koji 
su ustavna materija voditi isključivo u institucijama sistema. ova 
deklaracija očigledno krši Ustav BiH, kaže Bosić. 

SPaŠaVanjE 

Ugledni slovenački diplomata i analitičar Tadej labernik 
u svojoj kolumni 1.11.2007. na sljedeći način pravi „rendgensku 
sliku BiH i međunarodne zajednice u njoj“:
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„Sjeckanje gordijevskih čvorova priliči vojskovođama i 
imperatorima, a nikada i nigdje vojnicima. vojnici idu u borbu da 
se bore gdje im kažu, a da ne razmišljaju previše, a pogotovo da ne 
komentarišu naredbe svojih komandanata. Bez sumnje aktuelni 
visoki predstavnik, Miroslav lajčak, izvršava naredbe, a da 
naredbodavci nisu planirali posljedice takvih odluka. Sada svim 
mogućim i nemogućim sredstvima spasavaju svoj obraz. posljednje 
sječe čvorova po osjetljivom tkivu bosanskohercegovačke države, 
pokazale su protivurječnost međunarodne brige za stvaranje 
efikasne države liberalne demokratije.“

labernik dalje kaže: „Sukob sa odlukom visokog predstav-
nika nije sukob ni sa amerikom, ni sa evropom, a ni sa Rusijom, 
već sukob sa načinom komuniciranja predstavnika međunarodne 
zajednice sa predstavnicima političke volje naroda i građana Bosne 
i Hercegovine. otvoreno protivljenje Srba u BiH, kao i odmjerena 
podrška predstavnika druga dva naroda mjerama oHR-a, ipak je 
sva tri nacionalna korpusa uvjerilo da ako sami, međusobno, ne 
nađu kompromis za efikasan i zajednički život, niko izvana to ne 
može postići“

Tadej labernik je uvjeren da u „BiH ima intelektualnog, 
kreativnog potencijala i dobre volje za traženje kompromisa“. U 
ovo se može uklopiti i međunarodna zajednica, ali ne prijetnjama 
i izbacivanjem iz različitih čekaonica na evropskim peronima, 
već shvatanjem suštinskih pitanja i odnosa u državi Bosni i 
Hercegovini, a i regionu.

na kraju svoje analize labernik zaključuje da „ima utisak 
da je sada najvažnije spasiti vojnika, koji u suštini nije kriv. U 
spašavanje su uključene sve vrste specijalaca, od ministara, ko-
me sara, ambasadora, generala. Sukob sa vojnikom je sukob sa 
amerikom! vrhunac lošeg ukusa je, na primjer, izjava komandanta 
eUFoR-a, koji kaže da su mirovne snage spremne intervenisati u 
slučaju izbijanja rata. Rata? Ko sa kim? Ko informiše njemačkog 
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kontraadmirala i diže ratne magle? Ko kontroliše generale i ko im 
odobrava takve vrste poruka?“

„prvi vojnik međunarodne zajednice imao je šansu da bude 
više naš nego dosadašnji lordovi i bivši ministri. Da je više Slovak, 
a manje predstavnik međunarodne zajednice. Čak govori naše 
jezike, bio je na našim prostorima, sjeća se višenacionalne države, 
kao i čekaonica sa evropskih perona. a nažalost u svom kupeu u 
vozu previše ozbiljno shvata upozorenje na pločici od mesinga, 
‘ne naginji se kroz prozor’. U ovim krajevima takvo upozorenje 
niko ozbiljno ne shvata“, jasno poručuje Tadej labernik u svojoj 
analizi pod naslovom „Spasavanje vojnika Miroslava“. 

ZaBRInuTOST

Ruska federacija je 5. novembra 2007. godine upozorila da 
nesrazmjerna upotreba spoljnih poluga uticaja na stanje u BiH 
nosi u sebi opasnost od destabilizacije unutrašnjeg razvoja zemlje 
i regiona u cjelini. Rusija je krajnje zabrinuta zbog zaoštravanja 
političke situacije u BiH, izjavio je zvanični predstavnik Mini-
starstva inostranih poslova Rusije Mihail Kaminjin.

„nakon što je visoki predstavnik Miroslav lajčak donio 
odluke o izmjenama u radu zakonodavne i izvršne vlasti u zemlji, 
situacija se veoma zaoštrila zbog nesaglasnosti jednog od tri 
državotvorna naroda, Srba iz Republike Srpske, s tim mjerama“, 
izjavio je Kaminjin.

„Ubijeđeni smo da odgovarajuće mjere treba donositi 
isključivo uz saglasnost konstitutivnih naroda putem konstruktivne 
saradnje BiH i entiteta, a ne primjenom vanrednih ovlaštenja“, 
naglasio je Kaminjin.

premijer RS Milorad Dodik kazao je 6.11.2007. da neki 
krugovi uporno pokušavaju da vežu Republiku Srpsku i Kosovo 
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kako bi se stvorila predstava o problemu i izvršio dodatni pritisak 
na Republiku Srpsku. 

„To nema nikakve veze. Republika Srpska je posvećena 
sama sebi i svojim problemima. U kampanju protiv Republike 
Srpske su se uključili i neki svjetski mediji koji daju lažne informacije 
u svrhu propagande određenih grupa“, precizira Dodik.

Govoreći o tekstu njemačkog „velta“ da je vlada RS na-
vodno tražila račun za štampanje glasačkih listića za referendum 
u Republici Srpskoj u slučaju da u decembru Kosovo dobije 
nezavisnost, Dodik kaže da se radi o „čistoj podmetačini kako bi 
se stvorila slika o problemu koji se zove Dodik i Republika Srpska. 
ako donesemo neku odluku o referendumu, pa nećemo onda kriti 
ni štampanje listića. i zašto bismo ih sada štampali kada je za to 
potrebna samo jedna noć“, rekao je Dodik.

Stručnjak za Balkan u pariskom institutu za bezbjednosne 
studije evropske unije Džudi Bat rekla je da Republiku Srpsku 
ne ugrožavaju reforme u BiH i evropske integracije i istakla da 
BiH mora da funkcioniše bolje kao država, što podrazumijeva 
određene promjene.

U skladu s tim, i Republika Srpska bi kao dio te države 
trebalo da preduzme određene promjene. To ne znači nestanak 
Republike Srpske, nego RS treba da više vodi računa o tome šta 
građani žele, kazala je Džudi Bat 7.11.2007. godine.

ona kaže da svi žele „da BiH funkcioniše bez bonskih 
ovlaštenja“ naglašavajući da su političari u BiH imali priliku 
da stvore situaciju da ta ovlaštenja nestanu. Da su se saglasili o 
reformi policije, sigurno se ne bi koristila bonska ovlaštenja. 

Savjet ministara evropske unije na zasjedanju u Briselu 
19.11.2007. pozdravio je deklaraciju šest lidera potpisanu u Mo-
staru 28. oktobra. postignuti dogovor političkih vođa u BiH može 
poslužiti kao polazište za ponovno povoljno angažovanje stranaka. 
od potpisnika ove deklaracije je zatraženo da „sprovedu nužnu 
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akciju“ a međunarodna zajednica, a posebno evropska unija, će 
učiniti dodatni napor kako bi došlo da određenih rezultata.

predsjednik SDS-a Mladen Bosić rekao je (19.11.2007) da 
je Milorad Dodik uveo RS u političku neizvjesnost i sada nema 
rješenje kako da izađe iz ove situacije. Republika Srpska će osjetiti 
za nekoliko mjeseci velike ekonomske posljedice zbog trenutne 
političke krize.

Komesar za proširenje eU oli Ren rekao je da je mostarski 
sastanak od 28. oktobra ove godine pokazao da među liderima ipak 
postoji spremnost za kompromis. evropska unija to pozdravlja.

Deklaracija koja je usvojena dobar je startni osnov za 
pozitivan angažman stranaka koje čine vladajuću koaliciju. njihov 
cilj sada mora biti da se mostarska deklaracija pretvori u pravne 
akte, čime mi dobijamo priliku na nastavimo sa procedurom u 
vezi sa potpisivanjem Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju.

Uoči pregovora lidera političkih stranaka zakazanih za 
22.11.2007. u Sarajevu predsjednik SBiH Haris Silajdžić učes  ni ci  ma 
sastanka je uputio nacrt plana za implementaciju reforme polici je 
koji proizlazi iz obaveza preuzetih Mostarskom deklaracijom.

liderima šest stranaka Silajdžić je uz nacrt plana uputio 
i dva aneksa ovog plana koji se odnose na uspostavu policijskih 
tijela na državnom nivou. aneksi se odnose na osnivanje centra za 
forenziku i centra za obuku i obrazovanje policijskog kadra.

Radi se navodno o zakonskim rješenjima koja bi trebalo da 
budu usaglašena na samom sastanku.

iz SBiH se nadaju da će ovaj sastanak rezultirati dogovorom, 
čime bi se omogućio nastavak evropskih integracija, koji bi otvorio 
put ka punom ispunjavanju tri evropska principa kroz proces 
ustavne reforme u skladu sa Mostarskom deklaracijom.

Miroslav lajčak je rekao da Mostarska deklaracija pred-
stav lja dobru osnovu za reformu policije, ali da to nije dovoljno 
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ako ne budu uslijedile konkretne mjere, prije svega izrada nacrta 
relevantnih zakona. Uslovi evropske unije neće nestati i lideri 
moraju ispuniti svoje obaveze i ponuditi rezultate.

predsjednik pDp-a Mladen ivanić rekao je da je Silajdžićev 
prijedlog za njega prihvatljiv.

na sastanku šest lidera vladajućih političkih stranaka 
koji je održan 22.11.2007. u Sarajevu je dogovoren akcioni plan 
za implementaciju Mostarske deklaracije koji će, prema izjavi 
učesnika, biti dovoljan za parafiranje Sporazuma o stabilizaciji i 
pridruživanju. 

američki diplomata Ričard Holbruk izjavio je (21.11.2007) 
za njemački list „Zidojče cajtung“ da „ako Kosovo proglasi 
nezavisnost, postoji opasnost da se i Republika Srpska pokuša 
odvojiti“. 

portparol Komesara za proširenje eU olija Rena, Kristina 
nađ, rekla je, (27.11.2007) nakon sastanka koji su u Briselu imali 
Ren i lajčak, da je „evropska unija zabrinuta situacijom u BiH. 
ohrabruje činjenica da su se bh. lideri okrenuli dijalogu i za 
pohvalu je sastanak koji je prošle sedmice održan u Sarajevu.

„Komesar oli Ren pozdravlja konstruktivni angažman 
političkih lidera koji nastoje normalizovati situaciju u zemlji. BiH 
treba biti država koja je u potpunosti funkcionalna s institucijama 
koje rade kako bi se mogle provoditi reforme i zemlja kretati prema 
eU. nadamo se da će politički lideri nastaviti u tom pravcu i svu 
energiju usmjeriti ka ostvarenju tog cilja“, kaže Kristina nađ.

nađ je istakla da je komesar Ren više puta istakao da je 
eU otvorena za BiH i da je želi vidjeti kao člana te asocijacije. 
„evropska budućnost na dohvat je ruke Bosni i Hercegovini. 
Da bi se to desilo moraju se ispuniti neki preduslovi. eU je tu da 
pomogne BiH i to će i učiniti, ali evropska unija ne može sve sama 
uraditi umjesto BiH. Zato se politički lideri moraju fokusirati 
da nastave provođenje reforme policije, kao glavne prepreke za 
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potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju“, rekla je 
Kristina nađ.

Govoreći o sarajevskom dogovoru šest lidera političkih 
stranaka, ona je rekla da Brisel čeka da zvanično dobije tekst 
dogovora koji je postignut. 

„na osnovu informacija koje smo dobili, vidimo priliku da 
na osnovu tog dokumenta BiH može napredovati. Čim ga zvanično 
dobijemo, analiziraćemo ga i dati svoj stav prema njemu. ipak 
prije toga treba normalizirati situaciju u Bosni i Hercegovini.“ 

predsjednik vlade RS Milorad Dodik i visoki predstavnik 
međunarodne zajednice u BiH Miroslav lajčak, nakon sastanka 
u Banjaluci konstatovali su da još uvijek postoje dobre šanse da 
domaći lideri u BiH riješe političku situaciju i zemlju povedu 
prema evropskoj uniji.

Dodik je pozvao sve političke aktere u BiH da ulože 
napor kako bi što prije bila riješena aktuelna kriza i data šansa 
evropskim pitanjima. on je rekao da je dobio uvjeravanja visokog 
predstavnika da u Briselu postoji spremnost za ubrzani i dodatni 
napor na rješavanju zajedničkih pitanja. 

premijer je izrazio uvjerenje da će, ukoliko bude uspješno 
riješena trenutna kriza, BiH imati dobre šanse na putu ka evropskim 
integracijama. 

„Moram izraziti zadovoljstvo činjenicom da je visoki 
predstavnik na pravi način prezentovao situaciju, onakva kakva 
jeste u BiH, i da danas imamo prilično dobru šansu da sami 
riješimo pitanja koja prave problem između nas samih, lidera u 
okviru BiH“, kazao je Dodik.

on je dodao da očekuje jedan usaglašeni papir i dogovor, 
kakav je bio u Sarajevu, oko reforme policije, koja podrazumijeva 
da se na nivou BiH i za nivo Bosne i Hercegovine formiraju neki 
novi instituti, te da će to biti prihvaćeno od strane evropske 
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komisije kao dobar znak za prihvatanje i parafiranje Sporazuma o 
stabilizaciji i pridruživanju.

Dodik kaže da je za BiH u ovom trenutku najvažnije 
potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju, koji bi BiH 
trajno uputio ka evropskim integracijama i relatizovao mnoga 
politička pitanja koja u BiH danas predstavljaju problem.

lajčak je naglasio da je povratak BiH na evropski put 
najbolji odgovor na sva pitanja s kojima se BiH danas suočava. 
„informisao sam premijera Dodika, a i ostale političke lidere o 
mojim razgovorima u Briselu, gdje su predstavnici evropske unije 
pozdravili Deklaraciju iz Mostara i ocijenili da je ona korak naprijed 
koji treba da bude nastavljen“, naglasio je lajčak i dodao da u tom 
smislu ova deklaracija, kao i akcioni plan koji je dogovoren prošle 
sedmice u Sarajevu, možda ima potencijal i predstavlja upravo taj 
sljedeći korak koji bi prenio put prema parafiranju Sporazuma o 
stabilizaciji i pridruživanju i nastavku evropskih procesa.

lajčak je ocijenio da ima prostora da kriza bude prevaziđena 
i da se ide dalje evropskim putem. Sada je sve u rukama političkih 
lidera u BiH i veoma je važno da se nađe dobra volja i zajednička 
spremnost na kompromis. „imamo dobre pretpostavke ne samo 
da se prevaziđe trenutna politička situacija, nego da se napravi 
iskorak prema evropskoj uniji“, poručio je lajčak.

kRaj kRIZE

predstavnički i Dom naroda parlamenta BiH usvojili su, 
30. novembra 2007. godine, izmjene poslovnika o radu, nakon što 
su se o ovim poslovnicima usaglasili kolegiji oba parlamentarna 
doma.

poslovnicima je precizirano da je za usvajanje zakona 
potrebna većina prisutnih i koji glasaju. Kako je potvr dio 
predsjedavajući predstavničkog doma BiH Milorad Živko vić, 
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usaglašavanjem izmjena poslovnika otklonjena je i posljed nja 
prepreka za potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridru živanju.

„Usaglasili smo izmjene poslovnika koje su u skladu s 
Ustavom i koje omogućavaju efikasniji rad parlamenta. pokazali 
smo da su političari iz BiH sposobni da se dogovore između sebe, 
ali i sa međunarodnom zajednicom. ovo ne znači samo dogovor 
o poslovnicima, nego znači i parafiranje Sporazuma s evropskom 
unijom.“

predsjedavajući Doma naroda parlamenta BiH Sulejman 
Tihić smatra kako usaglašeni poslovnik u potpunosti odražava 
prijedlog visokog predstavnika koji omogućava efikasniji, 
funkcionalniji i brži rad parlamenta.

„postigli smo kompromisno rješenje, koje će onemogućiti 
bilo kakav vid blokade. Mislim da će nam ovaj dogovor pomoći 
da riješimo druga otvorena pitanja, poput vijeća ministara BiH i 
Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju.“

ovim činom je riješena politička kriza nastala neustavnim 
nametanjima visokog predstavnika 19.10.2007.

BiH je ispunila uslove za potpisivanje Sporazuma o 
stabilizaciji i pridruživanju.

visoki predstavnik Miroslav lajčak je rekao da je dogovor 
o poslovnicima usklađen sa njegovim preporukama. „Usaglašeno 
rješenje usklađeno je sa mojim zahtjevima. Takođe, usaglašen je 
s Ustavom i predstavlja veoma dobar signal evropi iz Sarajeva. 
Mislim da je danas dobar dan za BiH i da će evropska unija vrlo 
brzo nagraditi napore za postizanje dogovora.“

predsjednik SDS-a Mladen Bosić rekao je da je „praktično 
prihvaćeno sve što je bilo planirano mjerama visokog predstavnika 
i smatramo da je ova odluka loša i SDS je nikada ne bi prihvatio“.

predsjednik SRS-a Milanko Mihajlica smatra da je zapravo 
prihvaćena odluka Miroslava lajčaka od 19. oktobra i da će vrijeme 
pokazati da je to loše za Republiku Srpsku.
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Zamjenik predsjedavajućeg Doma naroda parlamenta BiH 
Mladen ivanić, izjavio je da je u tekst izmjena i dopuna poslovnika 
oba doma praktično prepisan Ustav BiH i da su sve strane odustale 
od svojih tumačenja.

Svi su izvukli lekciju, pa i međunarodna zajednica, i 
vjerujem da više nikada neće nametati odluke bez konsultacija sa 
domaćim političarima. 

HEPIEnD

postoji više objašnjenja zašto je došlo do očigledno 
projektovane krize u BiH. određeni diplomatski krugovi tako 
smatraju da je lajčak imao zadatak da u BiH projektuje krizu 
„niskog intenziteta“ da bi skrenuo pažnju javnosti s Kosova. 
Stvari su se, međutim, zbog Dodikovog nepokolebljivog stava 
otele kontroli i to mu međunarodna zajednica neće oprostiti, 
spekulišu izvori iz diplomatskih krugova. Brisel i vašington su 
ogorčeni na Dodika prema ovim informacijama, jer je pokazao 
da je međunarodna zajednica i te kako ranjiva. ovo neće biti 
kraj pritisaka međunarodne zajednice na Dodika, koga stranci 
navodno, prema ovom izvoru, žele da uklone.

premijer RS Milorad Dodik, rekao je u Beogradu (3.12.2007) 
prilikom posjete patrijarhu pavlu na vojnomedicinskoj akademiji 
da stabilnosti u regionu nema sve dok se ne postigne bilo kakav 
dogovor o Kosovu, koji će biti prihvatljiv i za Beograd i za prištinu. 
on je istakao da je stabilnost od najvećeg interesa za Republiku 
Srpsku i izrazio uvjerenje da bi ona ostala stabilna i mirna i u 
slučaju unilateralnog proglašenja nezavisnosti Kosova.
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POTPIS

BiH i evropska unija potpisale su 4.12.2007. godine u 
Sarajevu Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju. 

RjEŠEnjE

Sedma faza reforme policije se očigledno dijeli u dva dijela: 
prvi lajčakov prijedlog za reformu policije i drugi – Mostarska 
deklaracija.

lajčak je pokušao ono što je bilo osuđeno na neuspjeh 
samim činom predlaganja. prijedlog je propao zato što je predviđao 
ukidanje policije Republike Srpske i promjenu Ustava.

nakon lajčakovog „neuspješnog prijedloga uslijedilo je 
sve što se prije toga ponavljalo već šest puta. Bošnjaci ovaj put 
kroz usta Sulejmana Tihića za neuspjeh optužuju Republiku 
Srpsku i Milorada Dodika i traže otvoreno njegovo kažnjavanje, 
kao i svi drugi od Brisela do vašingtona. Sve već viđeno i dobro 
poznato.“

Sukob s lajčakom znači sukob sa SaD-om, to je po ocjeni 
premijera „bila drska prijetnja, neviđena u posljednjih deset 
godina“.

Rusija je nakon svih mjera Miroslava lajčaka i ostalih iz 
evrope i amerike, izrazila svoju zabrinutost i upozorila da je 
metod pritiska neprihvatljiv i pozvala na dogovor i konsenzus tri 
konstitutivna naroda BiH.

Republika Srpska i njeno rukovodstvo na čelu sa liderom 
SnSD-a i premijerom RS Miloradom Dodikom „stalo“ je u odbranu 
Ustava BiH, koristeći sva demokratska sredstva, instrumente i 
procedure. Bila je do demokratska odbrana policije RS i Ustava.

Hrvatske političke stranke su 11. oktobra 2007. ponudile 
izlaz iz postojeće pat pozicije, da bi 28. oktobra bila potpisana 
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Mostarska deklaracija, čija je vrijednost i ključ za rješavanje 
višegodišnjeg namjerno stvaranog problema u rečenici i odrednici 
„da će policijska struktura odgovarati ustavnoj strukturi“. 

Cilj postizanja Mostarske deklaracije su evropske 
integracije. 

lideri šest političkih stranaka su u Sarajevu 22.11.2007. 
nastavili mostarski dogovor, i na prijedlog Harisa Silajdžića 
usvojili akcioni plan za implementaciju Mostarske deklaracije.

nakon posjete Briselu i susreta sa olijem Renom, iz 
evropske unije su 27.11.2007. došli signali da se situacija u BiH 
mora relaksirati i smiriti i da evropska unija čeka BiH za zaključenje 
Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju.

nakon što su oba doma parlamenta BiH usvojili izmjene 
poslovnika koje su decidirano prepisane iz Ustava BiH, riješena 
je kriza nastala nametanjima Miroslava lajčaka 19. oktobra 2007. 
godine.

Bosna i Hercegovina je nakon toga potpisala Sporazum 
o stabilizaciji i pridruživanju sa evropskom unijom 4.12.2007. 
godine.

Sporazum o reformi policije je potpisan za svega nekoliko 
dana, od časa kada se odustalo od promjene Ustava BiH. promjena 
Ustava je značila ukidanje policije Republike Srpske i prenos 
nadležnosti sa Republike Srpske na BiH. 

od cijele policijske strukture BiH koja je godinama 
zagovarana „rodila“ su se samo dva državna tijela, Centar za 
forenziku i Centar za obuku kadrova BiH. 

Trebalo je samo krenuti pravim putem prema pravom 
cilju. 

poslije ove tzv. reforme više ništa neće biti kao što je bilo 
prije. neki će to shvatiti prije a neki kasnije. Uloga međunarodne 
zajednice kroz Kancelariju visokog predstavnika i njegova bonska 
ovlaštenja je devalvirana i zahtijeva hitnu transformaciju.
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očigledno je da BiH trebaju evroatlantske integracije ali 
one moraju biti rezultat i plod aktivnosti domaćih lidera. BiH će 
imati ograničeni napredak sve dok neko poput ešdauna, na način 
običnog maharadže, donosi odluke u ime građana, forsirajući 
jedan narod a ignorišući interese drugog naroda, po pravilu Srba.

analizirajući cijeli proces reforme iz „dana u dan“ 
evidentno je permanentno i svakodnevno prisustvo i angažman 
jednog čovjeka, a to je Milorad Dodik. 

Dodik pred odlazak Martensove komisije u Brisel (oktobar 
2004) kaže da SnSD neće prihvati reformu policije koja znači 
promjenu Ustava. od tada do kraja reforme Dodik istrajava na 
stavu da policiju treba učiniti efikasnijom ali ne mijenjati Ustav, 
kroz navodnu reformu koja znači ukidanje policije Republike 
Srpske, čemu se on energično protivi.

Dodik diže svoj glas i devetog decembra 2005, prilikom 
formiranja Direkcije za reformu policije na osnovu Sporazuma 
koji je predložio zajedno sa Draganom Čavićem.

U svim fazama je Dodik. pitanje je gdje su u tom periodu 
bili drugi lideri. Uglavnom su ćutali i u javnosti se nisu oglašavali, 
vjerovatno čekajući ishod Dodikovog obračuna sa Bošnjacima i 
određenim strukturama međunarodne zajednice.

Bez velikih bitaka nema ni velikih pobjeda. Činjenica je da 
Dodik nije nikoga napadao. Dodik je branio Dejtonski mirovni 
sporazum, Ustav BiH i policiju Republike Srpske, demokratskim 
sredstvima i procedurama. 

SPORaZuM

parafirani Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju koji su 
potpisali predsjedavajući Savjeta ministara BiH nikola Špirić i 
komesar za proširenje evropske unije oli Ren donijeće konkretne 
beneficije građanima BiH. njime se uspostavlja zona slobodne 
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trgovine i daje sigurnost potencijalnim investitorima. „on 
predstavlja kapiju za sticanje statusa kandidata, ukoliko bude 
pravilno provođen“, rekao je nakon potpisivanja oli Ren.

Ren je kazao da je posvećen evropskoj budućnosti BiH i 
konstatovao da BiH sada može krupnijim koracima krenuti ka 
evropi, ali da je neophodno da njeni političari sa riječi pređu na 
djela.

Ren je potvrdio da će potpisivanje ovoga dokumenta 
uslijediti nakon što vlasti BiH provedu akcioni plan za reformu 
policije, osiguravajući napredak u reformi javnog RTv sistema, 
javne uprave i pune saradnje sa Haškim tribunalom.

nikola Špirić je istakao da je ovo najveći događaj za BiH od 
potpisivanja Dejtonskog mirovnog sporazuma. ovaj sporazum 
otvara novu stranicu evropske budućnosti BiH.

Špirić je rekao da je „danas dobar dan za BiH. Svjesni smo 
naših prvih zadataka, odnosno reforme policije, reforme RTv 
sistema, javne uprave, pune saradnje sa Hagom i ekonomskih 
reformi. ne smijemo propustiti ovu istorijsku šansu, jer bi nas u 
protivnom prošlost držala daleko od budućnosti.“

predsjedavajući vijeća evropske unije luis amado poručio 
je posredstvom ambasadora portugala u BiH, da je parafiranje 
ovoga sporazuma dokaz da je BiH opredijeljena da prevaziđe 
sve poteškoće na putu prema evropskoj uniji. „pozivam političke 
lidere u BiH da se ujedine u nastojanjima da i dalje snažno provode 
reforme koje će vašu zemlju dovesti do punopravnog članstva u 
evropskoj uniji.“

visoki predstavnik Miroslav lajčak prenio je poruku visokog 
predstavnika evropske unije za bezbjednost i spoljnu politiku 
Havijera Solane koji zbog magle na sarajevskom aerodromu nije 
mogao do dođe u Sarajevo, da „parafiranje sporazuma između 
BiH i evropske unije ima veliku simboličnu vrijednost, jer dolazi 
nakon mjeseci blokada i krize. vlasti BiH imaju još mnogo toga 
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da urade, ali ovo je potvrda njihove opredijeljenosti da istraju na 
putu ka evropskoj uniji. pozivam vas da bez odlaganja ispunite 
preostale uslove za potpisivanje ovoga sporazuma.“

osim Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju, nikola 
Špirić i oli Ren parafirali su i prelazni sporazum između Bosne 
i Hercegovine i eU. prelazni sporazum su trgovinske odredbe 
ugovora o pridruživanju i stabilizaciji, koje će biti na snazi do 
okončanja ratifikacije ovog sporazuma u parlamentima 27 zemalja 
članica evropske unije.

Šef policijske misije evropske unije vićenco Kopola ocijenio 
je da su prihvatanjem akcionog plana za reformu policije političari 
BiH napravili istorijsku prekretnicu za evropsku budućnost zemlje. 
„posebno podržavam činjenicu da je akcioni plan za reformu 
policije usklađen sa tri principa evropske unije.“

predsjednik SRS-a Milanko Mihajlica ocijenio je da je 
parafiranje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju BiH velika 
farsa i paradoksalna situacija, sramotna za samu evropsku uniju.

Da je paradoksalna situacija, vidljivo je iz toga što je jedan od 
potpisnika predsjedavajući Savjeta ministara BiH u ostavci. velika 
je farsa i što evropska unija potpisuje sporazum sa zemljom koja je 
pod protektoratom, jer to, između ostalog, pokazuje i objavljivanje 
lajčakove odluke kojom se donosi autentično tumačenje Zakona o 
izmjenama i dopunama Zakona o Savjetu ministara BiH, istakao 
je Mihajlica 4.12.2007. godine. 

Zbog vremenskih neprilika odnosno guste magle na 
sarajevskom aerodromu, ceremoniji potpisivanja Sporazuma nisu 
mogli prisustvovati: Havijer Solana, Danijel Frid i luis amato.

OSVRT

lider SBiH i član predsjedništva BiH Haris Silajdžić, rekao 
je 6.12.2007. da je činjenica da smo prije petnaestak dana govorili 
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o „najvećoj krizi u BiH nakon Dejtona“, izražavali zabrinutost 
kako „stvari mogu izbjeći kontroli“... a da se danas govori o 
parafiranom Sporazumu o stabilizaciji i pridruživanju, novom 
koraku ka članstvu u naTo savezu... 

„To potvrđuje moje tvrdnje da je kriza bila dobrim dijelom 
vještačka. Domaći lideri su pokazali da su ne samo spremni nego 
da imaju i kapacitet da postignu dogovor i učine pomake ka 
evropskoj uniji.“ 

Govoreći o reformi policije, Silajdžić kaže „da je vrijeme 
da konkretizujemo dogovore iz Mostara i Sarajeva, ali to će biti 
prilika i da dogovorimo pravila igre, odnosno uspostavimo okvir 
u kojem će se kretati budući pregovori o Ustavu BiH.“

Kreator Dejtonskog mirovnog sporazuma Ričard Holbruk 
smatra da međunarodna zajednica mora preventivno djelovati i 
poslati pojačanja svojim snagama u BiH i na Kosovu kako ne bi 
došlo do erupcije nasilja. „Trebalo bi poslati nekoliko četa, jedan 
bataljon, ne više. i ne moraju to biti samo američki vojnici. pred 
nama su dva izbora: pošaljite malo vojnika kako bi se spriječilo 
nasilje ili ćete morati požuriti sa vojnicima, jer je eskaliralo nasilje“, 
kazao je Holbruk 6. decembra 2007. godine.

Govoreći o uređenju zemlje, on kaže da je BiH savezna 
država i tako mora biti strukturisana. ona ne može biti unitarna, 
jer bi time zemlja mogla ponovo da sklizne nazad u borbe. To je 
razlog što je Dejtonski sporazum najbolji dogovor o miru.

Sastanak šest lidera vladajućih političkih stranaka održan 
je 11.12.2007. u laktašima i postignuta je saglasnost da vijeće 
ministara BiH u narednih sedam dana imenuje radnu grupu 
za izradu zakona na osnovu kojih će uspostaviti direkcija za 
koordinaciju policije, institut za forenzička ispitivanja i vještačenja, 
ustanova za školovanje i stručno usavršavanje kadrova, agencija 
za policijsku podršku, nezavisni odbor za žalbe građana i odbor 
za žalbe policijskih službenika.
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Radnu grupu činiće predstavnici vijeća ministara BiH, 
drugih organa BiH, predstavnici entiteta i Distrikta Brčko, a 
vodiće se računa o nacionalnoj izbalansiranosti. Do 15. februara 
2008. radna grupa treba da predloži zakone koji bi mogli ući u 
parlamentarnu proceduru, a prva njihova sjednica treba da bude 
održana najkasnije do 20. decembra. U svojstvu posmatrača 
u radnoj grupi će biti i predstavnici Kancelarije specijalnog 
predstavnika eU, policijske misije eU i ambasade SaD-a.

Radna grupa, osim toga, jednom će u sedam dana morati 
pismeno informisati predsjedavajućeg Savjeta ministara o svom 
radu, a sastajat će se jednom sedmično i odlučivati konsenzusom.

predsjedavajući Savjeta ministara BiH nikola Špirić, 
formirao je 18.12.2007. Radnu grupu za reformu policije i za njenog 
predsjednika postavio ministra civilnih poslova Sredoja novića. 
nović je i lični Špirićev predstavnik u ovom tijelu. osim njega, 
u Radnu grupu iz Ministarstva sigurnosti BiH imenovan je v.d. 
direktora Sipa Sead lisak, ministar pravde Bariša Čolak, direktor 
DGS-a vinko Dumančić, delegat u Domu naroda BiH Hazim 
Rančić u ime premijera FBiH, direktor policijske akademije FBiH 
Taib Spahić, ministar MUp-a RS Stanislav Čađo u ime premijera 
RS, direktor policije RS Uroš pena i u ime gradonačelnika Distrikta 
Brčko, Goran lujić.

oni do 15. februara 2008. treba da izrade zakon ili zakone 
kojima se uspostavljaju nove policijske institucije na nivou BiH, u 
skladu sa nedavnim dogovorom šest lidera političkih stranaka.

Špirić je rekao da će jednom sedmično predsjednik komisije 
njega informisati o radu komisije a on javnost.

premijer RS Milorad Dodik razgovarao je (20.12.2007) sa 
potpredsjednikom FBiH, Mirsadom Kebom, o jačanju institu-
cionalne saradnje između dva entiteta, povratku izbjeglih i rase-
ljenih lica i evropskom putu BiH.
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Dodik je kazao da su konstatovali da je dobro što je 
parafiran Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju i složili se da 
rad na pitanjima koji su dogovorili lideri treba brzo da se realizuju. 
„ako ne bude dodatnih opstrukcija realno je da u martu imamo 
potpisan Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju. evropski put 
BiH nije u suprotnosti sa jačenjem entiteta“, smatra Dodik.

Članovi radne grupe za reformu policije dogovorili su 
donošenje dva zakona o sedam policijskih tijela na nivou BiH, 
rečeno je 3. januara 2008. godine.

premijer Milorad Dodik je na božićnom prijemu u Banjaluci 
5.1.2008. rekao, govoreći o reformi policije, da je policija Republike 
Srpske trajna kategorija.

Republika Srpska jasno je pozicionirala svoju ulogu i za nju 
nije problem BiH sve dok Republika Srpska nije problem za BiH. 
Ukoliko jeste, onda je problem i za sve nas. „nama je Republika 
Srpska uvijek bila prva ljubav, mi joj se posvećujemo i želimo što 
više izgraditi industriju, i to pošteno i korektno, kako to i radimo“, 
kazao je Dodik.

Ministar unutrašnjih poslova Republike Srpske Stanislav 
Čađo izjavio je da je optimista u vezi sa aktuelnom reformom 
policije u BiH. policija RS mora da bude u procesu stalne reforme u 
smislu prilagođavanja unutrašnje strukture odnosima koji vladaju 
u društvu i svim drugim okolnostima u kojima funkcioniše.

„U tom kontekstu potpuno smo spremni na takve vrste 
promjena koje smisao imaju jedino u kreiranju ambijenta u kojem 
građani žive bolje i sigurnije“, rekao je Čađo 9. januara 2008. 
godine.

Govoreći o stalnim pritiscima kojima je izložen, Dodik 
19.1.2008. kaže „Kad vas stalno hvataju za ruke i lome ih, onda 
čovjeku ojačaju ruke. Što se mene tiče, dovoljno sam jak da mi više 
niko ne može zavrnuti ruku. ne postoji mnogo ljudi u cijeloj BiH 
koji ne žele uspjeh. nećemo dozvoliti da se evropski put uslovljava 
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ustavnom reformom. ako to i urade, onda su to sigurno oni koji 
doprinose da BiH još dugo čeka na ulaznicu ili da čak nikada i ne 
uđe u evropsku uniju.“

Sastanak lidera šest vladajućih stranaka održan 2.2.2008. 
u Širokom Brijegu pretvorio se u žestok međustranački sukob 
Harisa Silajdžića i Sulejmana Tihića. 

Tihić je rekao da on i SDa imaju drugačiji stav kada je u 
pitanju reforma policije od preostalih pet stranaka. Mi smo protiv 
koncepta legalizacije postojećeg stanja, zadržavanja postojećih 
policija, formiranja nekakvih državnih institucija koje nemaju ama 
baš nikakvih nadležnosti u odnosu na lokalne policijske oblasti. 
„To je potpuno udovoljavanje snagama iz Republike Srpske i 
smatramo da je to odstupanje od svih evropskih principa“, kaže 
Tihić.

visoki predstavnik Miroslav lajčak je, reagujući na ovakav 
stav Tihića, rekao da 15. februara treba donijeti policijski zakon, 
koji treba da poštuje okvir Mostarske deklaracije i akcioni plan 
za policijsku reformu. To su dokumenti koje su potpisala šestorica 
lidera a prihvatila evropska unija.

Tihić je potom kazao da nije tačno da je on potpisao ovako 
nešto što tvrdi lajčak. U Mostarskoj deklaraciji jasno stoji da će 
lokalne policijske oblasti biti dio jedinstvene policijske strukture. 
„ovim što se sada radi neće biti sedam institucija koje se formiraju 
na nivou države, BiH neće imati ama baš nikakve nadležnosti 
u odnosu na lokalne policije. Kakva je to policijska struktura? 
nikakva!“, naglasio je Tihić.

Miroslav lajčak je rekao da je šokiran onim što radi 
Tihić. Tihić zapravo ruši ono što je podržao Brisel. njegov stav 
je totalno kontraproduktivan za BiH. To je potpuno neočekivano 
i nepotrebno. ovim stavom Tihić je ugrozio timski duh, koji su 
lideri postigli potpisujući Mostarsku deklaraciju i akcioni plan.
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lajčak kaže da samo Tihić može da kaže zašto je odustao 
od Mostarske deklaracije i to je jedan veliki korak unazad. To 
nanosi štetu BiH i njenim evropskim integracijama.

opa, BaTo!

Dodik je na sastanku u Širokom Brijegu ponovio da podr-
žava princip federalizacije i da Dejtonski sporazum treba biti 
osnova za ustavne promjene. „nemam ništa protiv da se uspostavi 
još jedna federalna jedinica“, kazao je Dodik. 

Haris Silajdžić je rekao da se protivi da Dejtonski sporazum 
bude osnova za novi ustav, jer je baziran na kršenju međunarodnog 
prava, te da je protiv federalizacije.

Dodik je na to rekao: „opa, bato...!“

TiHić

SDa traži da Direkcija za koordinaciju policije u BiH bude 
nadređena svim entitetskim i kantonalnim policijskim agencijama 
u BiH, zaključak je Kolegija predsjedništva SDa, održanog 
3.2.2008. godine.

prijedlog po kojem bi ova direkcija koordinisala rad samo 
državnih policijskih agencija nama je neprihvatljiv. Tražimo da se 
provede suštinska reforma, zasnovana na tri evropska principa. a 
to znači da Direkcija za koordinaciju policije treba biti nadležna za 
koordinaciju rada svih policijskih agencija u BiH, na državnom, 
entitetskom i kantonalnom nivou.

SDa je saopštila da je razočarana i zabrinuta pristrasnošću 
visokog predstavnika Miroslava lajčaka prema jednoj strani u 
procesu reforme policije, odnosno kako je podlegao pritiscima i 
ultimatumima Milorada Dodika. 
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predsjedavajuća Delegacije evropskog parlamenta za 
odnose sa zemljama jugoistočne evrope Doris pak, rekla je nakon 
posjete Sarajevu da se vraća razočarana, jer se od decembra, kada 
je konstatovan određeni napredak, u BiH nije ništa dešavalo. 
posebno se osvrnula na najnoviji problem s reformom policije, 
pozivajući Sulejmana Tihića da ponovo razmisli o svom stavu 
prema ovom pitanju. 

nije prihvatljivo da političari koji su nešto dogovorili i 
potpisali, te dali obećanje komesaru za proširenje oliju Renu da 
će to provesti, sada to ne poštuju. 

visoki predstavnik Miroslav lajčak rekao je za Tihića da 
on prvo nešto potpiše pa onda, poslije tri ili četiri mjeseca, kaže da 
se predomislio i iznosi sasvim drugačije stavove.

„Moj potpis“, kaže lajčak, „na Mostarskoj deklaraciji i 
dalje važi, a one koji su svoj potpis povukli, kao što je predsjednik 
SDa, treba pitati zašto su to učinili, jer ni jedan razlog ne može biti 
dovoljan za ukidanje evropske budućnosti BiH“.

uSVajanjE

Savjet ministara BiH većinom glasova 14.2.2008. utvrdio 
je prijedlog zakona o direkciji za koordinaciju policijskih tijela i 
agencija za podršku policijskoj strukturi BiH. istim brojem glasova 
utvrđen je i prijedlog zakona o nezavisnim i nadzornim tijelima 
policijske strukture BiH.

protiv ovih prijedloga bili su ministri Stranke demokratske 
akcije. Riječ je o zakonskim projektima koji proističu iz Mostarske 
deklaracije. Zadužena je Kancelarija za zakonodavstvo Savjeta 
ministara BiH da na bazi dogovora Radne grupe za reformu policije 
pripremi prijedlog oba ova zakona i uputi ih u parlamentarnu 
proceduru.
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„Radna grupa je kod izrade zakona postigla visok nivo 
sporazuma ali ne i puni konsenzus. To je dovoljno da se taj 
dokument našao na sjednici i da je prihvaćen većinom glasova. 
Sačuvan je nivo dogovora koji su eksperti postigli i vrlo je bitno da 
Brisel ocjenjuje da je to realizacija dogovora u Mostaru“, kazao je 
poslije sjednice predsjedavajući Savjeta ministara nikola Špirić.

„najvažnije je da smo sačuvali većinu koja je potrebna da 
dođemo do zakona. poštujemo stavove predstavnika SDa koji su gla-
sali protiv, ali je bitno da procesi, ipak, idu naprijed“, rekao je Špirić.
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poTvRĐivanje

SDa je saopštila 14.2.2008. da je nacrt zakona o reformi 
policije usvojen na sjednici Savjeta ministara, uvršten u dnevni red 
i usvojen na nezakonit način i zato ne može ići u parlamentarnu 
proceduru.

visoki predstavnik Miroslav lajčak pozdravio je usvajanje 
zakona o reformi policije. pojedini ministri glasali su protiv 
prijedloga – to je njihovo pravo. ali, važno je da je BiH ispunila 
obaveze u pogledu reformi koje su potrebne za potpisivanje 
Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju.

ambasador SaD Čerls ingliš čestitao je Savjetu ministara 
BiH na liderstvu koje je pokazalo u ime građana BiH. „Usvajanje 
ovih zakona znači ispunjenje obećanja koja su politički lideri dali 
evropskoj uniji u Mostarskoj deklaraciji i Sarajevskom akcionom 
planu. Mi pozdravljamo ovakav razvoj događaja“, kaže ingliš.

predstavnički dom parlamenta BiH usvojio je 20. februara 
2008. godine dva zakona koji se odnose na reformu policije. protiv 
su bili poslanici SDa, SDp-a i SDS-a. Usvajanju ovih zakona 
prethodila je burna sjednica Komisije za odbranu i sigurnost, koja 
se prva morala izjasniti o njima. 

Raspravljano je treba li oni uopšte da prođu u dalju 
proceduru. 

iz SDa tvrde da se odstupilo od tri evropska principa i da 
nije stvorena jedinstvena policija.

većina političkih stranaka, osim SDa, SDS-a i SDp-a, 
pozdravili su usvajanje seta zakona o reformi policije u pred stav-
ničkom domu parlamentarne skupštine BiH, ocjenjujući ga dobrim 
signalom koji je ovim potezom poslat u Brisel ka evropskoj uniji.

premijer RS Milorad Dodik kazao je da je „zeleno svjetlo 
zakonima o reformi policije dokaz da sve velike najave kako iz 
Republike Srpske žele loše BiH padaju u vodu“. 
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politički dogovor o reformi policije je završen i ne treba mu 
se više vraćati. Republika Srpska je podrškom zakonu o reformi 
policije pokazala dobru namjeru da gradi evropski put Republike 
Srpske i BiH u okviru dejtonskog statusa i da želi potpisivanje 
Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju BiH sa evropskom 
unijom, poručio je Dodik 23.2.2008. godine. 

Srpska demokratska stranka saopštila je da su SnSD i pDp, 
glasajući za principe prijedloga zakona o uspostavljanju sedam 
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novih policijskih tijela na nivou BiH u parlamentu BiH, podržali 
prenos dijela nadležnosti nad policijom sa Republike Srpske 
na nivo BiH i na flagrantan način razvlastili najveću instituciju 
Republike Srpske – narodnu skupštinu.

SDS poziva SnSD i pDp da kažu građanima zašto su Srpsku 
u predstavničkom domu parlamentarne skupštine BiH derogirali, 
ponizili i razvlastili.

Dom naroda parlamenta BiH usvojio je 25.2.2008. set 
zakona o reformi policije.

predsjednik SRS-a Milanko Mihajlica zatražio je da se 
narodna skupština Republike Srpske još ove sedmice izjasni o dva 
zakona o policijskim tijelima u BiH i ocijenio da se njima prenose 
nadležnosti iz oblasti bezbjednosti.

predsjednik Delegacije evropskog parlamenta za jugo-
istočnu evropu Doris pak, izjavila je da je zadovoljna re formom 
policije u BiH i da očekuje uspješan nastavak puta ka evropskim 
integracijama. 

„poUKa“

poslije toliko godina može se sa olakšanjem reći da je 
25. februara završena reforma koja je započela još 2004. godine, 
reforma koja se zvala reforma policije a u stvari imala za cilj 
promjenu Ustava. 

istinska reforma policije je počela 28. oktobra 2007. godine 
potpisivanjem Mostarske deklaracije. Do reforme policije se došlo 
za nepuna četiri mjeseca a do reforme „ešdaunovog“ tipa nikako. 
promjena Ustava se ni u stabilnim demokratskim državama ne 
dešava ni brzo ni lako, a u BiH, ovakvoj kakva je, nikako.

Mnogo je „igrača“ koji zaslužuju raznorazne ružne kvali-
fikacije a na prvom mjestu je svakako pedi ešdaun. nakon svega 
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što je uradio i poslije toliko vremena najbitnije je da ga više nema. 
Koliko vrijedi pokazuje činjenica da ga ni avganistan nije htio.

poslije njega je svakako Sulejman Tihić koji, kada se 
analizira njegova prevrtljivost, može poslužiti kao primjer kako 
ne treba raditi ni u privatnom a pogotovo u političkom životu. o 
njemu je sve rekla Doris pak: jedno je obećao, potpisao a poslije 
dva mjeseca promijenio mišljenje. Treba li to nazivati nekim 
imenom, pojmom?

FInaLE

narodna skupština Republike Srpske usvojila je 17.3.2008. 
informaciju vlade Republike Srpske o aktivnostima u vezi sa 
reformom policije u BiH i zaključke kojima se pozivaju poslanici 
i delegati iz Republike Srpske u parlamentarnoj skupštini BiH da 
podrže predložene zakone o reformi policije. 

U zaključcima koji su usvojeni na prijedlog Kluba poslanika 
SnSD-a navodi se da su ponuđeni zakoni o reformi policije 
prihvatljivi, da su u skladu sa tri principa evropske unije, te da se 
njima ostvaruje najkrupniji preduslov za potpisivanje Sporazuma 
o stabilizaciji i pridruživanju BiH sa evropskom unijom.

ovim prijedlozima zakona jasno se uređuju struktura i 
nadležnosti policijskih struktura na nivou BiH, poštuje ustavna 
struktura BiH, a ne ugrožavaju mjesna i stvarna nadležnost, stru k-
tura, funkcionisanje i održivost policije i MUp-a Republike Srpske.

Ministar unutrašnjih poslova RS Stanislav Čađo je rekao da 
prijedlozi zakona o reformi policije ni u jednom elementu ne sadrže 
prenošenje bilo koje nadležnosti sa Republike Srpske na BiH.

predstavnički dom parlamentarne skupštine BiH usvojio 
je 11.4.2008. godine prijedloge zakona o reformi policije, čime 
je ispunjen uslov za potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i 
pridruživanju sa evropskom unijom.
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prijedlozi zakona su usvojeni glasovima poslanika SnSD-a, 
SBiH-a, pDp-a, HDZ-a BiH, HDZ-a 1990 i DnZ-a.

1. prijedlog zakona o nezavisnim i nadzornim tijelima 
policijske strukture BiH i 

2. prijedlog zakona o direkciji za koordinaciju policijskih 
tijela i agencija za podršku policijskoj strukturi BiH. 

oba zakona razlikuju se od prijedloga Savjeta ministara 
BiH po prelaznim i završnim odredbama.

Struktura jedinstvenih policijskih snaga u BiH odgovaraće 
ustavnoj strukturi zemlje, zaključuje se u prelaznim i završnim 
odredbama usvojenih zakona.

predsjedavajući Savjeta ministara BiH nikola Špirić, 
ocijenio je 11. aprila 2008. da je „usvajanje zakona o reformi policije 
u predstavničkom domu parlamentarne skupštine BiH dobra 
vijest, koja znači da će BiH potpisati Sporazum o stabilizaciji i 
pridruživanju.“

lider SDa Sulejman Tihić je rekao da je ova reforma 
policije „sramota od reforme, koje treba da se stidi i evropska 
unija i BiH. evropska unija je odustala od svih principa koje je 
proklamovala.“

Šef policijske misije eU u BiH vićenco Kopola pozdravio 
je usvojene zakone i rekao da se ovim potvrđuje opredjeljenje ka 
evropskoj budućnosti BiH i njenih građana.

premijer Republike Srpske Milorad Dodik, kazao je 11. 
aprila 2008. da je usvajanjem zakona o reformi policije ispunjen 
uslov za potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju i 
da policija Republike Srpske ničim nije ugrožena niti dovedena u 
pitanje.

evropska komisija pozdravila je usvajanje prijedloga 
zakona o reformi policije i ocijenila ga kao veliki iskorak u procesu 
potpisivanja Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju sa eU.
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predsjednik RS Rajko Kuzmanović rekao je da su zakoni u 
skladu sa tri principa evropske unije, Mostarskom deklaracijom 
i stavovima i zaključcima narodne skupštine RS o neophodnosti 
očuvanja i funkcionisanja MUp-a i policije Republike Srpske. 

Dom naroda parlamenta BiH usvojio je 16.4.2008. zakone o 
reformi policije, Zakon o nezavisnim i nadzornim tijelima policijske 
strukture BiH i Zakon o direkciji za koordinaciju policijskih tijela i 
o agencijama za podršku policijskoj strukturi BiH. 

odluku Doma naroda parlamenta BiH su pozdravili 
Havijer Solana, oli Ren, vićenco Kopola, i jednoglasno zaključili 
da usvajanje ovoga zakona otvara put potpisivanju Sporazuma o 
stabilizaciji i pridruživanju BiH sa evropskom unijom. 
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ANALIZE

Аmerički analitičar Kurt Basiner, analizirajući situaciju 
u BiH, 27. februara 2008. godine objavljuje svoje viđenje i daje 
preporuke i prognoze.

„ako evropska unija i SaD ubrzo ne promijene svoj pristup 
BiH i ne suoče se sa pravim problemima ove države, ona bi se 
mogla naći pred raspadom“, upozorava Basiner i dodaje da se 
naravno ništa ne dešava preko noći, ali se boji da bi, ako se ovako 
nastavi, svijest o tome da ova država ne postoji do zapadnih umova 
mogla doći prekasno. Ključna falinka BiH je Dejtonski sporazum i 
on mora biti promijenjen. 

„Taj akt ne samo da je očuvao nacionaliste na vlasti nego je 
proizveo i nove, možda i gore od prethodnih. primjer aktuelnog 
premijera RS Milorada Dodika je najočitiji. on je bio nova faca, 
političar za koga se donedavno vjerovalo da predstavlja novi put 
BiH, ali on je odlučio krenuti oprobanim putem nacionalizma, 
gurati projekat secesije i jedini je u BiH koji ima strategiju.“

Kada govori o ulozi međunarodne zajednice, Basiner kaže 
– „Umjesto što se povlači, ona se mora dodatno angažovati u 
BiH. premijer Slovenije janez janša je u pravu – BiH jeste najveći 
problem na Balkanu i ona mora imati poseban tretman. ne mislim 
da će potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju išta 
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riješiti u ovoj zemlji, ma koliko neki međunarodni zvaničnici 
vjerovali u to. jedino što istinski donosi promjene jesu jasne 
odrednice evropske unije i SaD-a, šta se to mora mijenjati kako bi 
ona postala samoodrživa demokratska država.

Ustav se mora mijenjati, moraju se precizno definisati 
vitalni nacionalni interesi lokalne zajednice koje moraju dobiti 
maksimum mogućih ovlasti. Država, istovremeno, mora biti 
funkcionalna sa svojim ovlastima koje će svi prihvatiti. 

evropska unija ne može na BiH gledati kao na bilo koju 
drugu tranzicijsku zemlju. Bojim se da je u tome i najveća greška 
Brisela. ne razumijem zašto se evropljani nastoje povući odavde. 
pa, BiH je u evropi i prije ili kasnije postaće član Unije.“

Govoreći o ulozi amerikanaca, kaže da se oni moraju 
uključiti. „ostalo je dijelova Dejtona koji nisu sprovedeni i to se 
mora završiti. Čini mi se da u vašingtonu polako počinju shvatati 
da bi neuspjeh u BiH bio jako loša poruka i za SaD. oni razmišljaju 
kako da se vrate i šta da urade. U tom projektu posebno računam 
na Kongres, koji uviđa da stvari u BiH nisu takve kako izgledaju iz 
vašingtonske vizure. jasno je da u BiH imamo lažnu stabilnost.“

Kada su u pitanju promjene, Basiner kaže da se radi o 
nekoliko godina rada punog iskušenja i kompromisa. „ali šta je 
alternativa? Da se pretvaramo da sve ide dobro i zatvaramo oči 
pred trendom koji de fakto vodi u nestanak ove zemlje? Siguran 
sam da premijer Dodik računa i na to. on je u najboljoj poziciji. 
Uzeo je najjaču funkciju, Republika Srpska već funkcioniše 
kao država koja blokira sve što joj ne odgovara, žali se na 
nefunkcionalnost države koju sistematski opstruira. on računa na 
vrijeme. vjeruje da bi evropljani mogli reći dosta više, ova zemlja 
ne funkcioniše, ljudi tamo ne žele živjeti zajedno pa hajdemo 
prihvatiti realnost.“

Basiner kaže da bi se tako dobila muslimanska „državica“ 
u srcu evrope, a o tome niko u Briselu ne razmišlja tako daleko. 
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„Kad god razgovarate s bilo kojim zapadnim zvaničnikom, svi 
rezolutno odbijaju i pomisao o podjeli BiH. To je dobro ali iza toga 
nema nikakve strategije ili akcije koja bi pitanje podjele učinila 
nemogućim.“

„Dejtonska BiH uređena je tako da prosto ne može 
funkcionisati. i nema nikakve akcije da se to promijeni. Štaviše! 
Kada su 2005. godine Francuzi i Holanđani odbili evropski ustav, 
na Balkanu se pričalo da će najveću cijenu platiti upravo BiH. 
Sada se dešava da evropa daje sve što joj padne na pamet samo 
da ovdje bude mir. vojislav Koštunica prvi je to shvatio. Dobio 
je partnerstvo za mir i Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju a 
da ništa nije uradio. Time je postavio parametre – što si gori, više 
dobiješ od evrope. To se mora promijeniti inače će stvari ići u još 
gorem smjeru“, kaže Basiner.

SaD su, kao i druge zemlje, mnogo uložile u BiH. oni 
smatraju da je ovo primjer uspjeha međunarodne zajednice. Ta 
ocjena je sada pod upitnikom i, ako se hoće mijenjati, onda treba 
očekivati da reaguje aktuelna američka administracija. no, kao i 
1993. godine, prave promjene i nalozi politici nisu dolazili iz Bijele 
kuće, koliko je to radio Kongres. nadam se da će u tom tijelu 
poslanici shvatiti šta se dešava i reagovati.

Basiner kaže da zapad mora jasno reći – ne idemo odavde 
dok ne postanete članom naTo-a i evropske unije. Kad BiH uđe 
u te dvije organizacije, problemi će biti mnogo, mnogo manji. Toga 
moraju biti svjesni i u Briselu i u vašingtonu.

ona „šutljiva većina“ o kojoj je prošle godine UnDp toliko 
govorio mora dobiti priliku da kaže šta hoće i misli i kako da to 
postane obavezujuće štivo domaćih političara. jer oni su u idealnoj 
situaciji. „Siju strah, bave se svojim poslovima i – praktično ne 
odgovaraju nikome“, zaključuje Basiner svoju analizu koja se 
vjerovatno nije pojavila slučajno 27.2.2008. godine. 
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vjerovatno je naručena da se objavi nakon završene 
reforme policije od već dobro poznatih „određenih struktura 
međunarodne zajednice“. 

Svako ima pravo na svoje viđenje stvari pa i Basiner i 
naručioci njegove analize. 

VIDICI

postoje i drugačija mišljenja. Tako bivši šef pravnog 
odjela oHR-a i Kancelarije supervizora u Brčkom Metju periš, 
„ešdaunovu“ ili oHR-ovu reformu policije naziva „pRojeKToM 
STvaRanja KRiZe“.

Za ešdauna kaže da je bio zakonodavna mašina oličena u 
jednom čovjeku koji je neprekidno upotrebljavao svoja ovlaštenja 
da donosi zakone kojima je stvarao nove institucije i direktno 
prijetio uklanjanjem zvaničnika kako bi natjerao entitete da se slože 
sa njegovim planom za prenos nadležnosti na centralnu vladu. 
njegov pristup bio je jednostavan: staviti monopol nad silom i 
kontrolom poreza u ruke centralne vlade i entiteti će uvenuti. Zato 
se usredsredio na reformu pravosuđa, vojske, poreskog sistema i 
policije. 

nove državne institucije koje je stvorio ešdaun nisu 
bile svojerodne, te zato nisu mogle da prežive bez intenzivnog 
međunarodnog nadzora. viši sudski i poreski zvaničnici u velikoj 
mjeri su se oslanjali na međunarodne službenike koje je imenovao 
visoki predstavnik.

Kada govori o BiH i njenoj evropskoj integraciji, periš poziva 
evropsku uniju da spasi svoju politiku tako što će integrisati BiH, 
ne insistirajući da ona postane centralizovana država. 

BiH je potreban snažan priliv razvojne pomoći koja treba da 
bude ponuđena bez političkih uslovljavanja. amerika i evropska 
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unija treba da prihvate BiH onakvu kakva jeste. ovo je zemlja koja 
još uvijek nije spremna za snažnu centralnu vlast. Baš kao što su 
i SaD naučile u svojim ranim danima, snažna centralna država 
je nešto što zahtijeva racionalan politički i ekonomski konsenzus 
među različitim narodima jedne regionalizovane države. 

„Zapad treba da bude neutralan a ne neko ko favorizuje 
jednu ili drugu stranu. Bošnjaci tradicionalno podržavaju oHR, 
jer smatraju da ova organizacija podržava njihove ciljeve“, kaže 
periš.

MILMan

jedan drugi međunarodni službenik, koji je bio glavni 
politički savjetnik u policijskoj misiji u BiH, Tomas Milman iz 
Ministarstva spoljnih poslova austrije, analizirajući pokušaj 
reforme policije precizno ocjenjuje ešdaunovu ulogu u tome i 
kaže:

„ešdaun je stavio na kocku budućnost evropskih integracija 
u BiH, što je daleko važnije od njegove lične reputacije. Reforma 
sektora bezbjednosti zadire u samu srž svakog političkog sistema. 
Reforma policije u BiH nije bila tehnički poduhvat, nešto što se 
tiče samo poboljšanja bezbjednosti i unapređenja policijskog rada. 
ona podrazumijeva odlučne promjene u političkom i ustavnom 
reljefu BiH. način na koji je međunarodna zajednica pripremila 
implementaciju značio je da će ona biti jasna prijetnja integritetu 
Republike Srpske.

nije bilo garancija da neće uslijediti slični koraci u drugim 
oblastima, uprkos zvaničnim demantima, jer je postalo jasno da 
će reforma policije stvoriti presedan za neposredne razgovore o 
ustavu. na kraju, reforma policije je bila polazna tačka za diskusije 
o budućnosti državnog sistema i o novoj podjeli vlasti između 
glavnih činilaca“, kaže Milman.
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Milman na kraju zaključuje da „lekcija naučena tokom 
reforme policije je da ni štap bonskih ovlaštenja, niti mrkva 
članstva u evropskoj uniji, ne može da pokrene reforme od vrha 
ka dnu, ako za njih ne postoji široka podrška u be-ha društvu“.

lajČaK

Treba spomenuti i bivšeg visokog predstavnika Miroslava 
lajčaka koji, osvrćući se na stanje u BiH, kaže: „BiH je protektorat 
međunarodne zajednice i to nije nikakvo iznenađenje. Sve dok 
zemlja ima visokog predstavnika koji ima ovlašćenja koja nikako 
i ničim nisu limitirana, to znači da je ona neka vrsta protektorata. 
ako ne bi bilo odluke o zatvaranju oHR-a, onda bi se išlo na 
jačanje uloge autoriteta visokog predstavnika i to bi apsolutno 
značilo da evropske teme prelaze u drugi plan, jer oHR i evropska 
perspektiva ne idu jedno s drugim. 

evropska filozofija je filozofija partnerstva, a jačanje oHR-a 
je nastavak protektorata. ja sam u BiH došao zbog evropskih 
integracija, tako da, ako treba ići dalje sa oHR-om, ja sebe tu ne 
vidim. onda treba doći neko od političara iz evropske unije ko je 
pristaša protektorata. ja to nisam i tu nema dileme“, kaže nakon 
odlaska lajčak. 

MEDIjI

analizirati javne medije u BiH kroz njihovu ulogu u tzv. 
reformi policije je jako interesantno. Stratezi „reforme“ su itekako 
svjesni značaja medija i oni su oružje koje se svakodnevno „poteže“ 
i koristi. njihova uloga i u ovom slučaju potvrđuje davno poznatu 
tezu „da izgubljenu medijsku bitku ne mogu da nadoknade tri 
velike pobjede na bojnom polju“.
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Svaki potez, svaka najava narednog koraka „tvoraca“ i 
„egzekutora“ reforme ide preko javnih medija i to uglavnom uvijek 
istih. predlagač je uglavnom ešdaun ili Terzić. Taj prijedlog potom 
podržavaju, naravno preko javnih medija (uvijek istih) američki 
i britanski ambasador, prvi zamjenik visokog predstavnika, šef 
evropske komisije u BiH i policijske misije evropske unije. nakon 
toga dolazi dodatna potvrda i podrška predlagaču (ešdaunu, 
Terziću) od komesara za proširenje eU olija Rena ili visokog 
predstavnika za spoljnu politiku i bezbjednost Havijera Solane.

Zna se da će intervju sa ešdaunom isti dan ili samo sa 
danom razlike ići u uvijek istim novinama iz Sarajeva i Banjaluke. 
Tako isto i sa Terzićem, Meklhejnijem, Rajkroftom, Gregorijanom, 
Hemfruzom, Kopolom, Renom, Solanom. 

ako su kazne ili sankcije, uvijek ih ešdaun najavljuje i 
ponekad Terzić, a potvrđuju imenovani ambasadori, predstavnici 
evropske unije u BiH i Solana i Ren iz Brisela. Sve je isto od 1. 
januara 2003. do kraja februara, odnosno sredine aprila 2008. 
godine.

Republika Srpska je ostala bez Ministarstva informisanja i 
samim tim su potkopani njeni stubovi javnosti. Ulogu ministarstva 
obavlja Regulatorna agencija za medije u kojoj dominiraju 
stranci na način da sve što im se ne dopada žestoko kažnjavaju i 
sankcionišu. To nema veze sa argumentima, činjenicama, istinom. 
neistina je ono što oni proglase a ne činjenično stanje.

PERSPEkTIVa

nakon ove reforme, tzv. reforme policije i sedam faza, 
odnosno sedam teških rundi u „ringu“ sa mnogo jakih protivnika, 
Republika Srpska je prvi put od Dejtona izašla neporažena.

pedi ešdaun, „ešdauni“, „ešdaunčići“ i određene strukture 
međunarodne zajednice zajedno sa bošnjačkim liderima nisu 
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uspjeli da kroz kvazireformu policije izvrše promjenu Ustava, koji 
bi pokrenuo konačno urušavanje preostalih ingerencija Republike 
Srpske i njihov prenos na zajedničke organe BiH na putu ka 
zajedničkom cilju – unitarnoj i centralizovanoj BiH.

nakon ovakvoga ishoda, više nikada i ništa neće biti kao 
što je bilo prije.

najveća garancija opstanka Republike Srpske su njene 
demokratski izabrane institucije koje rade i djeluju u skladu sa 
Ustavom i zakonom i demokratski procesi po uzoru na najviše 
standarde zapadne demokratije. 

podsjetićemo se šta je aristotel govorio o politici, državi, 
zajednici, sreći...

„Čovjek je, osim što je razumsko, i političko biće (zoon 
politikon). on mora da živi u zajednici i svoje vrline dostiže 
tek tada“. aristotel je odredio politiku kao praktičnu ljudsku 
djelatnost. Tako čovjek treba da teži vlastitoj sreći, ali je još veći 
zadatak da i zajednicu učini srećnom. Svrha države je ta sreća 
njenih građana.

aristotel u svom djelu „politika“ piše: „ljudi se nisu 
ujedinili samo radi života, nego radi sretnog života. Država, to je 
zajednica koja ima za cilj sretan život i porodica i rodova. prema 
tome, država postoji radi djelanja prema moralnim zakonima, a 
ne naprosto radi zajedničkog života“.

aristotel nije, kao platon, predlagao neku idealnu državu 
različitu od postojećih. Smatrao je da u zavisnosti od uslova u 
nekoj državi ona može da bude dobro uređena kao monarhija, 
aristokratija ili republika.
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UMJESTO ZAKLJUČKA:

Dejtonski mirovni sporazum je uredio BiH kao složenu, 
decentralizovanu državu, sastavljenu od tri konstitutivna naroda: 
Srba, Bošnjaka, Hrvata i dva entiteta: Republike Srpske i Federacije 
BiH.

Građani Republike Srpske, prihvatili su i podržali Dejtonski 
sporazum i 

TRAJNO SE OPREDJELILI ZA REPUBLIKU SRPSKU
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DOkuMEnTI

(iz mnoštva dokumenata izdvojili smo nekoliko
koji sami po sebi govore sve)
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REFORMa u SLIkaMa
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Specijalna policija RS

Ministar - predsjednik - direktor, Stanislav Čađo - Milan Jelić - Uroš Pena
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Dragan Čavić - Darko Matijašević

Dodik - Lajčak
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Dragan Čavić

Prijetnja 
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Ešdaun - Čavić - Matijašević

Majkl Hemfriz
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Vizija - Igor Radojičić

Obavještajne službe - Kalman Kočiš
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Mladen Bosić

Lideri s Predsjednikom RS
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Doris Pak

Špirić - Šmunk - Rajkroft - Meklhejni
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Frederikson - Ešdaun

Lajčak - Radmanović
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Ešdaun - Čavić

Ešdaun - Ivanić
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Jedinstvena policija - Ešdaun

Malenkost
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Vilfred Martens

Ukidanje policije RS, Vilfred Martens
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Vladimir Putin

Čađo - Ivanić - Dodik
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Ivanić - Dodik - Čavić

Osmjeh - Kopola, Meklhejni
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Policijska misija EU u BiH - Kopola

Sugestija - Meklhejni - Terzić
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Pozdrav - Haris Silajdžić

Cijena - Sulejman Tihić
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Kristijan Švarc Šiling

Kurkulas - Bond
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Miroslav Lajčak

Šaputanje - Rafi Gregorijan
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Švarc Šiling - Špirić

Povjerljivo - Ljubić, Dodik, Čović, Tihić, Špirić i Silajdžić
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Traženje - Čavić u NS RS

Hitanje - Milorad Dodik
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Čekanje - Mladen Ivanić

Čitanje - Radomir Njeguš i Zoran Đerić



REFORMA POLICIJE U BiH

317

Podrška RS - Vojislav Koštunica i Boris Tadić

Čavić - Mikerević
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Radmanović - Dodik

Danijel Frid u NS RS
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Petar Đokić

Havijer Solana - Ešdaun
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Švarc Šiling - Ingliš

Zbunjenost - Tihić - Čović
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Adnan Terzić

Odlazak - Dragan Čavić
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Povjerljivo - Tihić - Silajdžić

Direkcija za reformu policije
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Dragomir Andan u Direkciji za reformu policije

Manastir Liplje - dolazak lidera
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Dodik u manastiru Liplje

Čavić, Matijašević i Čubrilović u manastiru Liplje
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Narodna skupština RS - reforma

Vlašić - dolazak
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Početak pregovora na Vlašiću o reformi policije

Vlašić - Martens - Hemfriz - Ešdaun
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Vlašić - saginjanje - Ivanić - Sakan

Vlašić - izjava Dodik
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Vlašić - odmor Kalabića i Pavića

Vlašić - Pokazivanje - Matijašević - Čavić
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Institucionalni pregovori - Bjelašnica

Pregovori vlada o reformi
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Strepnja - Matijašević, Bukejlović, Cenić

Dolazak - Daglas Meklhejni
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Tihomir Gligorić - Milorad Dodik - Miroslav Mikeš

Tadić - Šaraba
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Eksperti o reformi

Pregovaranja
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Traženje izlaza

Neuspjeh reforme
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Sarajevo - akcioni plan

Mostar - Lideri šest stranaka
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Ešdaun i Željko Kopanja

Čolak - Terzić - Nović
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Komesar za proširenje EU Oli Ren




